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KONCERT ZA JUBILEJ 
METLIŠKE GODBE

METLIKA — Metliška mestna 
godba praznuje letos 140 let delovanja. 
Godbeniki bodo začeli praznovanje te- 

, ga častitljivega jubileja s tradicionalnim 
P,(’ koncertom, ki bo v soboto, 3. marca, ob 

20. uri v tukajšnjem kulturnem domu. 
Z nastopom bodo hkrati počastili tudi 
dan žena. Vsi prav toplo vabljeni!
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RAZSTAVA OB 
DNEVU ŽENA

NOVO MESTO — V novomeški 
tovarni zdravil Krka bodo 8. marec, 
dan žena, počastili z likovno razstavo.

__ Razstavo grafik Avgusta Černigoja bo-
svičajdo v avli Krkine poslovne stavbe v sre- 
.plertdo, 7. marca, ob 13. uri. Nastopili bodo 
i. Istejcicibani iz vrtca v Ločni.
Vesni
urni* IMENOVANO VODSTVO 
ln£0 STUDIA D
na »ti NOVO MESTO — Dolenjski radio, 
18. u| Studio D, ima končno tudi uradno potr
ati, o jeno vodstvo. Delegati novomeške 
obči občinske skupščine, ki je ena od usta- 

urner noviteljic radia, so na seji pretekli četr- 
■°(Vr kk sprejeli predlog, da prihodnja štiri 
‘Z1' 'eta opravlja dela glavnega urednika 
rLlnjt Studia D Uroš Dular, dela odgovorne- 
•zane *=a urednika pa Sandi Pirš. Oba sta pri 
ob 21 .em radiu od začetka, posebno Pirš mu 

Je pomagal shoditi.

>\

£,Ma V TRTJU Zaradi »po
mladne« zime so vinogradniki že 
>red svetim Matijo, ki ponavadi raž
nja led, opravili precej dela v vino- 
‘radih. Režkovi z Radoviče so že 
Izrezali, prejšnji teden pa so postav- 
!*)i novo kolje. »Sedaj je res lepo in 
mijetno vreme,« pravi Režkova, »a 
'°jimo se, da bo potem, ko bo vse ze- 
>, mraz in nam bo popil ves 
Oddelek.«

Zoper jedrsko
Kaj zahteva sindikat
TREBNJE — Občinski sindi

kalni svet Trebnje zahteva, da se ta
koj sproži postopek za prenehanje 
obratovanja Jedrske elektrarne Kr
ško. Tako stališče sveta, zapisano v 
trebanjskem sindikalnem progra
mu v poglavju o nujnosti varovanja 
okolja, so enoglasno podprli člani 
sveta na nedavni seji v Trebnjem. 
Predstavnik republiškega sveta je 
tako stališče sicer podprl, vendar je 
poudaril, da je ta zahteva ta hip 
morda nekoliko prenapeta, saj naša 
družbena proizvodnja zdaj še teme
lji na veliki porabi energije.

V zvezi z delovanjem republiške 
sindikalne organizacije je dejal Jože 
Miklič, da sindikat podpira tako 
zaposlovalno politiko, po kateri bi 
pri nas odprli do leta 1994 10.000 
novih podjetij in 150.000 novih de
lovnih mest. Ponovil je med drugim 
še nalogo iz sindikalnega operativ
nega programa, in sicer, da bi naj bi
li povprečni osebni dohodki na de
lavca v Sloveniji leta 1994 po kupni 
moči enaki povprečnim plačam v 
sosednjih evropskih državah. Neka
teri razpravljavci so opozorili na in
timno zadrego sindikalnih funkcio
narjev na terenu. Taje po njihovem 
v dvojni vlogi sindikalistov: po eni 
strani zahtevajo nekaj v tej vlogi, po 
drugi strani so kot člani podjetij 
hkrati še naslovniki takih zahtev.

L. M.

Kaj je skupnega z Jugoslavijo?
Pogovor prvakov Socialistične zveze z Novomeščani — Jože Smole: »Treba je 

razčistiti, kaj je konfederacija« — Nevarnost zavajanja javnosti_______
NOVO MESTO — »Zame je logična pot, da bi Slovenija in tudi druge repu

blike sprejele svoje ustave, potem pa bomo videli, kje je možnost dogovora na 
ravni Jugoslavije,« je v sredo, 21. februarja, med predvolilnim pogovorom z 
Novomeščani poudaril Jože Smole, predsednik Socialistične zveze Slovenije. 
Na številna vprašanja sta odgovaijala tudi dr. Petek Novak, ekolog, novomeški 
rojak in kandidat SZ za člana predsedstva SR Slovenije, ter Boris Dular, pred
sednik novomeške Socialistične zveze.

60 LET OTROŠKEGA 
VARSTVA

NOVO MESTO —- Natanko pred 
60 leti, torej 1. marca 1930, je v Novem 
mestu začel z delom prvi otroški vrtec. 
Državni otroški vrtec je bil v današnji 
osnovni šoli Katja Rupcna, v njem je bi
lo v prvem letu 80 otrok. Ta vrtec je de
loval neprekinjeno do druge svetovne 
vojne. Danes je v 20 vrtcev v novomeš
ki občini in v družinska varstva, ki jih je 
skupaj še za en srednje velik vrtec, 
vključenih blizu 2.800 predšolskih 
otrok. To še vedno ni niti polovica vseh 
in vsako leto morajo zavrniti za dva 
srednje velika vrtca malčkov, skupine 
pa so v vrtcih velike, prevelike. Cen
tralna kuhinja vrtcev ima 100-odstotno 
presežene zmogljivosti, nove pa še ni na 
vidiku. Tudi tovrstni razvoj je v novo
meški občini torej precej zaostal za po
trebami, davek seveda najbolj plačujejo 
družine, ki tako ali tako kot da nikomur 
niso prav mar. Novomeški vz.gojnovar- 
stveni delavci obletnice ne bodo pose
bej praznovali.

»To je načelo,« je nadaljeval Smole, 
»da so izvirne pravice republik in 
narodov, federacija pa odloča le o ti-

KAKŠNA BO USODA 
SPORNEGA KIOSKA?
ČRNOMELJ — 4 mesece je že po

teklo od takrat, ko je črnomaljska 
ZSMS prožila vprašanje postavitve kio
ska v starem mestnem jedru. V tem času 
so se sestali tudi urbanist, naravovar
stvenik in projektant, ki so s strokovne
ga vidika opredelili nekaj lokacij v me
stu za postavitev kioskov. Sedaj na 
občini čakajo na idejne rešitve projek
tanta, potem pa se bodo odločili, ali bo 
potrebno sporni kiosk rušiti ali prestavi
ti. V tem času je ukrepala tudi inšpekci
ja in izdala odločbo o ustavitvi del, ven
dar šele takrat, ko je bil objekt že skoraj 
gotov. Odvetnik investitoija se je prito
žil in zadevo rešujejo na republiki. Od
vetnik je vložil tudi zahtevo za obrtno 
dovoljenje, a mora Ivanetič najprej do
biti uporabno dovoljenje. Tega pa mu 
prav tako ne morejo izdati, dokler ni 
vsa zadeva končana.

stem, o čemer se vsi dogovorimo. Je še 
drug pristop, in sicer, da je federacija 
pomembnejša od republik in daje treba 
najprej narediti ustavo zveze, potem pa 
nekaj pravic, določene pravice prenesti 
na republike. Vprašali ste me, kaj je, 
oziroma kaj si zamišljam pod pojmom 
konfederacija. Jaz nimam odgovora na 
to zelo resno in tehtno vprašanje, treba 
bo pritegniti strokovnjake. Kajti enoje 
naša reakcija na vrsto zadev, ki se doga
jajo v Jugoslaviji in s katerimi se Slo
venci ne strinjamo in nanje reagiramo 
pogosto tudi čustveno, druga stvar pa je 
vprašanje, na katerih točkah, na katerih 
in kakšnih temeljih je treba zagotoviti 
polno suverenost Slovenije, slovensko 
državnost.

Osebno se dobro zavedam, da je da
nes v svetu zelo malo konfederacij. T udi 
tiste, ki so, imajo elemente federacije, 
Švica je vrsto stvari združila na zvez
nem nivoju. To je še en razlog za ugoto
vitev, da se je o tem treba dogovarjati. 
Ne moremo se kar z nekim referendu
mom odločati o neki konfederaciji, ne 
da bi poprej razčistili, kaj pod tem raz
umemo. Tuje velika nevarnost zavaja
nja javnosti. Slovenci se bomo morali

odločiti, jasno povedati, kaj zahtevamo 
na ekonomskem področju, kaj glede 
armade, treba se je opredeliti do sklada 
za nerazvite itd. Te stvari bi morali pro
učiti skupno, saj je v Jugoslaviji očitno 
preveč centralizma, ki ga Slovenci ču
timo na razne načine. Vse te zadeve pa

• »Glede Romov naslednje. Najvaž
nejše je, kaj Romi želijo, kakšno ka
kovost življenja, kako se žele razvija
ti. Šele potem je mogoče povedati, 
kako bi to uresničili. Seveda ob te
meljnem stališču — tako kot smo re
kli za vso Jugoslavijo — da mora 
vsak živeti od svojega dela. Treba je 
najti, zlasti vejja to za Rome, način, 
kako omogočiti, da se delo tudi zares 
dobi. Tu bomo Romom pomagali, jaz 
osebno sem pripravljen priti kadar
koli. Problem pa je tudi v tem, da bi 
moral vsak posameznik v tej naši 
družbi imeti svoj cilj. Tega pri Romih 
pogosto ni. Ali je cilj, da živijo tam 
pod Hudim še naprej tako kot doslej, 
ali pa imajo kakšen drugačen cilj? 
Mladi Romi bodo verjetno morali v 
šole, tudi okolica bo rada sprejela ne- 
kaj, kar ima cilj,« je med drugim po
vedal dr. Peter Novak.

eba obdelati strokovno in z vseh 
. Šele potem gremo lahko na

je trel 
plati.
referendum.

»Več o pogovoru prvakov Sociali
stične zveze z Novomeščani v naslednji
Prilogi DL. M. B.

JAVNA TRIBUNA SZ — Preteklo sredo je bil v novomeškem Domu kulture 
pogovor s predsednikom Socialistične zveze Slovenije Jožetom Smoletom in 
dr. Petrom Novakom, strokovnjakom za ekološka vprašanja, ki so ga Novo
meščani predlagali za kandidata za člana predsedstva SRS. Govor je bil o mno
gih aktualnih zadevah sedanjega trenutka Slovenije in Jugoslavije, gosta in 
predsednik novomeške SZ so predstavili tudi volilni program te stranke. (Foto: 
Z. L.-D.)

Socialisti prisegajo na človeka
Dušan Semolič in dr. Peter Novak v Krškem predstavila program SZ Slovenije

KRŠKO — »Mislim, daje v Posavju več socialistov, kot se jih je tukaj zbra
lo,« je dejal dr. Peter Novak na petkovem razgovoru, ki ga je imel skupaj z 
Dušanom Semoličem na pobudo in v organizaciji medobčinskega sveta SZDL 
za Posavje v krškem kulturnem domu.

Razočaranja pa nad slabo udeležbo 
niso mogli skriti niti občinski politiki, ki 
so po zgledu Demosa in ZKS — Stran
ke demokratične prenove rezervirali ve
liko dvorano. Nazadnje niti mala dvo
rana ni bila polna, čeprav je bil 
razgovor na tem srečanju zanimiv in je 
proti koncu vedno bolj ogreval prisot
ne, ki so postavljali vprašanja zlasti o JE 
Krško. Hoteli so pač izkoristiti prisot
nost dr. Petra Novaka, kije bil »zelen«, 
kolje sam dejal, ko sedanji Zeleni sploh 
še niso vedeli, kaj to je.

Dušan Semolič, sekretar republiške 
konference SZ(DL), je v uvodnem na
govoru dejal, da je po eni strani sicer

pokli- 
z. »Jo, j 
slane 
dina-

>ile po 
mnajst
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govoril 
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Krška atomska past
Ne glede na to, kako bo potekala razpra va o bodoči usodi JE 

Krško, bo treba v njej upoštevati, da seje strah pred jedrsko 
energijo ljudem zalezel globoko pod kožo. Vendar pa bi bilo na
robe, ko bi v bodočem merjenju sil med tistimi, ki so za zaprtje 
elektrarne in tistimi, ki so za njeno delovanje, odločal samo 
strah. Potreben bo trezen premislek o vseh posledicah in pasteh, 
ki jih prinaša ta ali ona odločitev. Če JE Krško čez dve leti za- 
pro, boše vedno ostala v Krškem, prav tako pa bo tam ostalo tudi 
začasno skladišče za RA O. Račun pa bo v tem primeru kar vi
sok, saj zaprtje elektrarne ni poceni, vprašanje pa je tudi, kako 
bi se izšla slovenska elektroenergetska bilanca. Bomo potem od
visni od elektrike iz srbskih termoelektrarn? Kajti elektrike, pa 
še zastonj, iz Avstrije ne bo, ker jo Avstrija še sama uvaža iz 
Češkoslo vaške. Če JE Krško obstane, jo bo moč še naprej upoš
tevati v elektroenergetski bilanci, zgrajeno bo trajno odlagališče 
za jedrske odpadke in Krško ne bo atomsko pokopališče. O 
vsem tem se bodo najprej odločali krški občinski delegati, pa tu
di Krčani, ki so lahko za nadaljnje delovanje JE Krško ali pa 
proti Ko vržeš argumente ene in druge strani na tehtnico, je vi
deti, da so enako težki in ne bo se lahko odločiti za eno ali drugo 
možnost. JE Krško pa ne bo mogoče kar tako odpeljati, ker ni 
na koleščkih, kot je dejal krški predsednik IS.

J. SIMČIČ

najlažje pisati politične programe, po 
drugi v tem trenutku kar težko, ker so 
ljudje do programov nezaupljivi. Za
vzel se je za to, da bi bil v vseh progra
mih na ravni občine ali krajevne skup
nosti, podobno kot na republiški, v 
ospredju človek. Ta človek naj bi sicer 
živel po evropski meri v tržnem in poli
tično pluralnem sistemu, ampak mate
rialno bogastvo naj ne bi bilo prvi cilj 
socialističnega gibanja. V njem pa naj bi 
dobili kandidatska mesta tudi preprosti

• Precej odmeva je doživela razpra
va dr. Sušina iz Brežic, ki je komaj 
sedaj lahko zadihal s polnimi sociali
stičnimi pljuči, ko SZ(DL) ni več le 
transmisija partije. Kljub vsemu pa je 
SZ(DL) zlasti na vasi opravila veliko 
dela in je tako rekoč delala tlako za 
partijo. Ob koncu svoje razprave je 
dr. Sušin, s podobnim nastopom pa 
seje postavil tudi predsednik ZSMS, 
ostro kritiziral nastop vojske na Ko
sovu. Zato so sprejeli na razgovoru 
posebno izjavo o podpori pobude 
ZSMS, naj bi slovenski fantje ne od
hajali več na Kosovo, in ostro obsodi- 
li streljapje na meji.________________

ljudje in ne samo politični profesionalci. 
Obsodil je militariziranje družbe in ve
denje vojske na meji.

Predsednik sveta za varstvo okolja 
dr. Peter Novak kot tehnik meni, daje 
treba sprostiti ustvaijalne sposobnosti 
ljudi. Pri tem pa je pribil, da se z meds
trankarskimi boji ne bi smeli vračati na 
raven leta 1939. »Medstrankarske zdra
he ne bi smele skaziti dobrih odnosov v

fr&fl
Do konca tedna bo suho 

I in hladnejše vreme.

vaških skupnostih, stranke se ne bi sme
le mešati ne v tehniko, ne v ekologijo, 
ne v ekonomijo,« je dejal dr. Novak. Po 
njegovem mnenju doslej ni bilo vse na
robe in tudi ne kaže vsega spreminjati, 
tudi zaradi tega, ker so vse sedanje ju
goslovanske tegobe plod neuspeha na 
ekonomskem področju. Ko je sprego
voril o JE Krško, je menil, da je ne bi 
smeli zapreti na ta ali oni pritisk, ampak 
bi morali ob tem vprašanju krepko 
razmisliti o našem narodnogospodar
skem računu.

J. S.

BERITE DANES!
na 2. strani:
• Tekstilci grozijo s štraj- 

kom
na 5. strani:
• Huda kri zaradi odva

žanja smeti
na 7. strani:
• Učitelji iz Švice na na

ših šolah
na 8. strani:
• Prodaja stanovanj je ne

zakonita
na 9. strani:
• Odgovorna 

sanja mag.
na 10. strani:
• Izvršni svet ne ve, kaj 

so otroci?
na 11. strani:
• »Svetovna vas« pred 

uničenjem
na 15. strani:
• »Čudni« so Romi iz 

Čudnega sela

i javna vpra 
Finku

Ni zagotovila 
za uspeh tretje 

Jugoslavije
V. Žakelj v Črnomlju

ČRNOMELJ — Za kaj se zavzema 
svojem programu republiška konfe

renca Socialistične zveze, je pretekli 
ponedeljek v Črnomlju pojasnil njen 
podpredsednik Viktor Žakelj. Poudaril

LE DOBRA 
TRETJINA ZDRAVIH
KOČEVJE — Od 178 učencev prvega 

razreda centralne osnovne šole Kočevje 
jih 60 prejema otroški dodatek, le za 56 
prvošolčkov pa je bilo ugotovljeno na 
zdravstvenem pregledu, da so popolnoma 
zdravi. Standard pada, kar se kaže tudi na 
otrocih, njihovi obutvi in obleki pa tudi 
opremljenosti s šolskimi potrebščinami.

je, da bi bili radi ljudska socialistična 
stranka, ki ne obljublja nebes, če ni po
gojev niti za vice. Sekretar tukajšnje 
občinske konference SZ Zvone Butala 
pa je govoril o črnomaljskem progra
mu, ki ni pisan kot program stranke na 
oblasti, saj želijo biti predvsem servis za

Črnomaljce je zanimalo predvsem, 
tukšne so nadaljnje možnosti življenja v 
Jugoslaviji. Zdi se jim, kot bi bili okupi
rani in prisiljeni vzdržati v avnojskem 
jarmu tudi do nezavesti, če bi bilo po
trebno. Srednjo generacijo ljudi je strah, 
da ne bodo nikoli dočakali boljšega živ
ljenja, če bodo vedno gledali le, da bo 
drugim v Jugoslaviji prav. In kje je po 
mnenju SZ meja, do katere je še moč 
vztrajni v tej Jugoslaviji?

Po Žakljevem mnenju bo moral biti 
izhod — pa naj bo kakršenkoli —- pre
mišljen. O tem pa bomo morali odločiti 
kmalu. Slovence bo vedno težje prepri
čati, da se bo v naslednjih petih ali dese
tih letih kaj izboljšalo, če ostanemo v 
Jugoslaviji. Nihče ne more dati jam
stva, da bo tretji poskus Jugoslavije 
uspel. Preveč je neznank. Vprašljiva je 
tudi samostojna pot, saj si Evropa ne že
li Libanona na svoji južni meji in ne bi 
razumela nastajanja šestih kneževin. Pri 
tem pa je pereče tudi notranje vprašanje 
Jugoslavije in njenih meja. Žakelj meni,

• O pozivih za služenje vojidjkega 
roka Slovencev na Kosovu je Žakelj 
dejal, da SZ ne želi, da bi naši fantje 
hodili tja po žerjavico. SZ je bila prva, 
kije sprožila služenje vojaškega roka 
bliže domu, pripravljajo pa tudi 
okroglo mizo o tej problematiki.

da, kratkoročno gledano, ni rešitve, če
prav Slovenci na nobeni točki, ki je za 
nas vitalnega pomena, ne želimo po
puščati. Če dogovor ne bo možen, bo
mo morali iskati izhod zunaj Jugoslavi
je. Sicer pa kaže, da se bo Slovenija v 
prihodnjih nekaj letih gospodarsko po
vsem umaknila iz Jugoslavije, toda ko 
bo Jugoslavija ugotovila popolno eko
nomsko nepovezanost Slovenije z njo, 
bo prepozno.

M. B.-J.

IVAN KRAMBERGER 
NADALJUJE 

PREDSTAVLJANJE
Ivan Kramberger bo predstavil pred

volilni program 4. marca ob 11. uri v 
Trebnjem pred novo osnovno šolo, 7. 
marca ob 16. uri se bo predstavil v Rib
nici na prostoru pri cerkvi, 8. marca ob 
enakem času pa bo nastopil v Kočevju 
na Trgu zbora odposlancev. Ivan 
Kramberger bo na shodih predstavil 
program, ki ga želi uresničiti kot pred
sednik Slovenije, in posebej tisto, kar 
želi v tem okviru storiti za posamezen 
kraj. Kramberger bo imel na omenjenih 
predvolilnih nastopih tudi svoje tri nove 
knjige. Ivan Krambergerje po Sloveniji 
doslej izobesil prek 10.000 plakatov.

OSEL USTAVIL POVORKO — Za pusta se tudi po Dolenjski marsikaj dogaja, najbolj zvesti svojim pustnim izročilom 
pa so Kostanjevičani. Tamkajšnje društvo Perforcenhaus prevzame oblast v nedeljo zjutraj z budnico injokonča v sredo 
popoldne, ko z mostu vržejo pusta v Krko. V mes so baklada, občni zbor, po starem običaju sejanje in oranje po kostanje- 
viških ulicah in še marsikaj je videti v pustnih dneh. Vse to v tem delu Dolenjske počnejo že več kot sto let, ne da bi enkrat 
samkrat zatajili- Na sliki: nedeljski sprevod mask bi tekel brez zapleta, če ne bi bil napoti proti »Tamalem plač« most čez 
Krko. Vpreženi osel se nikakor ni dal prepričati, na koncu so šelmatji prek mostu porinili osla, vprežen! voz in maškare 
na njem. (Foto: J. Pavlin)
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Dober dan, peta kolona?
A dmiral Petar Šimic, drugi ali tretji 

človek v JLA, je pred dnevi ponudil 
najširšo pomoč tistim slovenskim ko
munistom, ki naj bi se v Sloveniji za
vzemali za ustanovitev vzporedne Par
tije, torej komunistične stranke, ki bi 
za razliko od zdaj samostojne ZKS — 
Stranke demokratične prenove še na
prej poslušala ukaze demokratičnega 
centralizma, ki prihajajo iz Beograda, 
hkrati pa bi bila voljna sodelovati tudi 
pri oživitvi klavrno propadlega zvez
nega kongresa ZKJ. Intervencija ad
mirala Šimiča je očiten namig, na ka
tero stran bi se v jugoslovanskem 
idejnem sporu rada postavila armada 
oziroma njen politični vrh. Kajti mne
nja celo v JLA niso enotna, komunisti 
5. armadnega območja, ki ima sedež v 
Zagrebu, so na primer zavrnili vsako 
misel, da bi v Sloveniji podpirali usta
navljanje vzporedne ZK oziroma se 
vmešavali v slovensko politiko. Če so 
jih zaradi tega od Šimiča dobili po 
glavi, ni znano, nedvomno pa jim je 
admiral vsaj politično nadrejen ča
stnik.

Ne glede na omenjene politične 
sprehode iz kasarn pa je vsak dan bolj
i/iom/i /Vsi i/i n fZ/i/Z/iL' <*mi r</injasno, da je ideja o ortodoksni, stari 
Zvezi komunistov na slovenskih tleh 
za nekatere še posebej privlačna. Re
cimo za predsednika predsedstva CK 
ZKJ Milana Pančevskega ki so se ga 
Makedonci z veseljem znebili in ki je 
vnet častilec lika in idej Slobodana 
Miloševiča Slednji se je o »oblikova
nju nove organiziranosti ZKJ v Slo
veniji«, kot pravijo tej kampanji po

govarjal z Dragišo Marojevičem, 
prvakom Zveze za ohranjanje enako
pravnosti občanov v Sloveniji Sporo
čili so, da je bila pobuda Marojeviče- 
va, kar se seveda lepše sliši, kot če bi 
na to misel prišel Pančevski, oziroma 
beograjska partijska vrhuška.

Marojevič je na pogovorih natresel 
nekaj zanimivega drobiža Med dru
gim, da ne bi bilo dobro, če bi njego va 
zveza prerasla v jedro nove (stare) 
slovenske ZK, vsekakor pa da so on 
in njegovi pripravljeni angažirati vse 
tiste člane ZKJ, ki nočejo biti člani re
formirane ZKS — Stranke demokra
tične prenove. Pri tem je namignil 
oziroma do volj jasno po vedal, da so to 
predvsem komunisti — Neslovenci ki 
vidijo v poskusih takšnega ali dru
gačnega osamosvajanja Slovenije 
predvsem razbijanje SFRJ in ustvar
janje konfederacije. Celo več, Maro
jevič trdi da se vse slovenske stranke 
skupaj z ZKS trudijo za nacionalno 
čisto Slovenijo in da v naši republiki 
zoper vse pripadnike drugih narodov 
in narodnosti poteka propagandna 
vojna, h ZK Slovenije pa da ni izsto
pilo samo veliko upokojenih oficirjev

in pripadnikov drugih narodnosti 
ampak tudi določeno število Sloven
cev. Marojevičeve besede so tudi naj 
bi po nekaterih predlogih jedro vzpo
redne Partije tvoril Vinko Hafner! 
Pančevski, ki je tudi sodeloval v raz
pravi je bil manj jasen, razvidno pa je, 
da se je zavzemal, naj bi preostali čla
ni ZKJ v Sloveniji postali člani Maro
jevičeve zveze za ohranjanje enako
pravnosti občanov. Trojanski konj 
naj bi se torej okrepil Poudaril je tudi, 
da v organih ZK Jugoslavije intenziv
no iščejo rešitev za organiziranje tistih 
članov, ki žele ostati v ZKJ.

Prizadevanja Petra Šimiča, Dragi- 
še Marojeviča in Milana Pančevskega 
bodo v Sloveniji med večino prebival
stva sprejeta z ogorčenjem, najbolj 
radikalni analitiki pa že zdaj trdijo, da 
gre za zelo prozoren poskus »vrinja- 
nja pete kolone«. Naj bo tako ali dru
gače, Slovenci smo se dogovorili, da 
se lahko vsak pogovarja in sklepa za
vezništva s komer hoče, popolna svo
boda je tudi glede ustanavljanja 
strank. V naši deželi je dovoljeno 
ustanoviti kolikor hočete komunistič
nih strank, docela nemogoče pa je, da 
bi katera od njih nastopala v imenu 
ZKS-Stranke demokratične prenove, 
edine dedinje in naslednice Komuni
stične partije Slovenije. Zoper takšno 
nezaslišano uzurpacijo bi svoj glas 
dvignili, pa naj to v Beogradu verja
mejo ali ne, celo današnji slovenski 
politični nasprotniki ZKS-SDP.

M. BAUER

(CMoMcalt)

Telkst1cigirozijjosštrajlkom
Delavci iz slovenske tekstilne in usnjarske industrije ostri na skupščini svojega 

sindikata v Novem mestu — Vlada do zdaj le obljubljala
NOVO MESTO — »Smo v zadnjem vagonu zadnjega vlaka in če ne bomo 

od vseh zahtevali rešitev, je položaj teh dveh panog brezupen in 80 tisoč delav
cev v nevarnosti. Današnja skupščina mora zahtevati sanacijske spremembe od 
slovenske vlade.« Tako je začel svoje poročilo o delu republiškega odbora sin
dikata delavcev v tekstilni in usnjarsko-predelovalni industriji v preteklih štirih 
letih njegov predsednik Alojz Omejc iz kranjske Tekstilne tovarne Zvezda na 
petkovi skupščini tega sindikata v Novem mestu, kjer tekstil daje kruh desetini 
vseh zaposlenih v občini.

Omejc je nadaljeval, daje za drastič
no poslabšanje položaja tekstilne in 
usnjarske industrije v zadnjih letih pri 
nas cela vrsta razlogov zunaj te industri
je. Obremenitve še nikoli niso bile tako 
velike. Nadgradnja glasno zahteva svo
je, gospodarstvo pa naj se rešuje, kot ve 
in zna, ali pa naj propade. Kakšno je to 
tržno gospodarstvo, seje vprašal Omejc, 
če gre vse samo navzdol, če nihče nikjer 
ne vidi nobene svetle točke, čeprav 
vseskozi dokazujejo, da znajo delati in 
se postaviti ob bok tudi svetovni 
konkurenci.

Za pretekla 4 leta je značilno veliko

administriranje, oblast je diktirala vse 
od stroškov naprej. Od gospodarske re
forme smo pričakovali sistemske rešit
ve, a je vse še slabše. Kritizirali smo Mi- 
kuliča, je rekel Omejc, a takrat je bil 
uvoz surovin obremenjen z 19, zdaj pa 
je s 45 odstotki. U vožen tekstil se proda
ja po dumpinških cenah, takega uniče
vanja domače industrije ni nikjer. De- 
naija za nove programe ni, izvoz, ki je 
ekonomska nuja, peša. Tu je še redukci
ja finančnih tokov, nelikvidnost, manj
ša kupna moč, nespoštovanje pogodb v 
Jugoslaviji itd. Ta skupščina mora ostro 
zahtevati od vlade, da takoj začne si

stemsko reševati zastrašujoči položaj.
Razprava je bila še ostrejša. Delegata 

iz mariborskih tovarn, ki sta pred steča
jem, sta dejala, da tovarn ne bodo dali, 
da nočejo na cesto. Grenko sta ugotav
ljala, da je bilo zanje zanimanje le, do
kler so lahko dajali in samo dajali. In 
zakaj stečaj, če so dobri programi, če so 
terjatve večje od obveznosti, če so po
sodobljeni? Zakaj bo za pridne roke 
zdaj cesta in revščina, za krivce, ki so 
zakockali državo, pa še naprej privilegi
ji in lepo življenje? Kako ob vsem mi- 
tingarjenju na jugu ni stečajev, plače ra
stejo, pri nas pa je vse pred krahom? 
Kakšno tržno gospodarstvo je to, če je 
tekstil v Sloveniji bistveno bolj obre
menjen kot po drugih delih države in 
bolj od drugih panog? Kako si upa Du
šan Šinigoj po Sloveniji ponujati naše 
žulje enkrat šolnikom, drugič Tamu,

.j sta*
Mariborsko
pismo

\*s3^

Apokalipsa 
namesto 

Evrope zdaj
Maribor, najbolj gnili 
industrijski center Ju> 

goslavije?
MARIBOR — Še pred dvema 

mesecema so se pesimistične napo
vedi, da bo že spomladi ostalo v 
Mariboru brez dela najmanj 10.000 
ljudi, dozdevale kot apokaliptično 
pretiravanje. Ta čas jih je že čez 
6000, glede na grozeči stečaj Mari
borske tekstilne tovarne, Elektro- 
kovine (obe tovarni imata čez 2000 
zaposlenih) in predvsem Tama z 
več kot 5000 delavci pa se dovče- 
rajšnja apokalipsa vse bolj spremi
nja v apokalipso zdaj.

Kaj se pravzaprav dogaja z Ma
riborom? Resje nepojmljivo, da se 
do nedavnega dobre firme s sloven
skim in celo jugoslovanskim ime
nom — to še zlasti velja za Marles 
in MTT —rušijo ena za drugo, in to 
praktično nikjer drugje v državi kot 
samo v Mariboru. Niz je strašljiv: 
najprej Lilet, potem Atmos, zdaj 
Marles in MTT, jutri Elektrokovi-

na, TVT, Tam... Alije res maribor
sko gospodarstvo najbolj gnilo v 
Jugoslaviji in so ga prav zaradi tega 
kot prvo doletele posledice Marko
vičeve reforme? Žalostno je, da celo 
nekateri republiški veljaki trosijo 
naokoli takšne popreproščene raz
lage, ki so seveda najbolj udobne — 
ker je potemtakem Maribor sam 
kriv, da je tako nepripravljen doča
kal tržno gospodarstvo.

Vse to je seveda larifari. O tem, 
da je mariborska ekonomija glede 
na svoj potencial neprimerno bolj 
zdrava in perspektivna kot mnoge 
druge po državi, ki se jim še nič po
dobnega ne dogaja, najbrž ni treba 
nikogar prepričevati. Gotovo je 
mesto razvojno zaspalo in ga danes 
tolče, da ima proizvodnjo, odvisno 
od volje in možnosti drugih. Če v 
državi ni novih naložb, to najbolj 
čutijo gradbeništvo, investicijska 
oprema, promet — in Maribor ima 
pretežno takšno industrijo. Nikoli 
ni razvijal trgovine, ki danes rešuje 
Ljubljano, ni znal turistično izkori
stiti svoje sijajne prometne lege, in 
pustil sije od republike soliti pamet, 
kako naj bo organiziran, tako da je 
bil vedno organiziran tako, daje bil 
Ljubljani čim manj nevaren. Ni na
ključje, da je po razdelitvi v šest 
občin v začetku 80. let (botra te de
litve sta bila predvsem Kardelj in 
Kraigher) Maribor začel še hitreje 
razvojno in gospodarsko trohneti.

Drži, veliko je mesto samokrivo, 
toda še več slovenska politika, kije 
industrijski Maribor po vojni krva
vo potrebovala in ga imela za 
molzno kravo, danes pa zasmehuje 
njegovo nemoč. Mariborska po
djetja se peljejo v stečaje, ker utru
jeno mesto ni več sposobno finan
čno prenesti vse večjih bremen (tudi 
srbske blokade), nihče pa jim ni 
pripravljen pomagati. In v tem je 
najbrž edina bistvena razlika med 
Mariborom in kakšnim drugim, go
tovo veliko bolj gnilim jugoslovan
skim industrijskim centrom.

MILAN PREDAN

propadejo.

TROJNA POGODBA ZA VRHO
VO — Slavnostni podpis pogodb za 
dobavo elektroopreme nove HE Vr
hovo na Savi. Podpisali so jih Ivo 
Longar v imenu Iskre Tenet, Jure Br- 
guljan, direktor HE Vrhovo, direktor 
Novotehne Niko Galeša in Voja Ste
fanovič iz Minela. (Foto: J. Pavlin)

Pogodba 
Novotehne 

za HE Vrhovo
0 dobavi elektroopreme — Ze 

jeseni HE Boštanj

NOVO MESTO — Trgovsko po
djetje Novotehna se namerava v bodo
če še bolj povezovati z industrijo in 
drobnim gospodarstvom. Kolektiv tega 
podjetja ima v načrtu še tesneje sodelo
vati z elektrogospodarstvom Slovenije. 
Na tem področju je že nekaj izkušenj, 
saj je Novotehna preko svojega inženi
ringa že sodelovala pri izgradnji daljno
voda Brestanica—Krško z dobavo 
elektroopreme. Tudi v bodoče je želja 
Novotehne, da bi preko svojega inženi
ringa nudila usluge ne le elektro gospo
darstvu, temveč tudi ostali industriji na 
Dolenjskem, v Posavju in Beli krajini.

Plod takšnega dogovarjanja je tudi 
tristranska pogodba med Savskimi 
elektrarnami, ljubljanskim Smeltom in 
Novotehno, ki sojo slovesno podpisali 
v prostorih Novotehne v sredo, 21. 
februarja.

Novotehna bo dobavila celotno 
opremo za lastno rabo za hidroelek
trarno Vrhovo vključno z glavnim 
transformatoijem moči 45 M V A. Vred
nost pogodbe je 3,2 milijona dinarjev. 
Novotehna je hkrati podpisala še dve 
podpogodbi o dobavi te opreme, na eni 
strani z Iskro Tenel, na drugi z beograj
skim Minelom. Podpis pogodbe je še
posebej pomemben za Iskro, ki bi z do
bro opravljenim de

• Slovenski tekstilci in usnjarji so na 
skupščini sindikata v Novem mestu 
za 15. april napovedali generalni 
opozorilni štrajk, če se do takrat ne 
bo nič spremenilo. Družbo bodo
opozorili, da ne bodo kar čakali, da

__ _r._.v_____  delom lahko dobila
možnost dobave takšne opreme še za 
druge elektrarne v tem sistemu. Vred
nost Iskrine opreme je ocenjena na 2 
milijona dinarjev. Minel iz Beograda bo 
izdelal razdelivce in polrazdelivce, vred
ne 1,3 milijona dinarjev.

Na končuje bila dana tudi informaci
ja o gradnji spodnjesavskih elektrarn na 
Savi. Hidroelektrarna Vrhovo bi mora
la prve kilovate elektrike pričeti pošilja
ti v omrežje že ob koncu letošnjega leta, 
vendar zaradi denarja to ne bo mogoče. 
Prvi agregat bo v pogonu šele spomladi 
prihodnjega leta. Priprave za gradnjo 
naslednje savske elektrarne v Boštanju 
tečejo po načrtu. V tem času pripravlja
jo lokacijsko dokumentacijo, in če bo 
zagotovljen denar, bodo začeli graditi 
že to jesen.

J. PAVLIN

tretjič Iskri itd.? Tekstilci ne pristajajo 
na stečaje zaradi splošne finančne ne
discipline, nasprotujejo ugotavljanju 
presežkov, ker delavci niso krivi, hočejo 
razbremenitve, racionalizacije v držav
ni upravi, so proti vsem privilegijem in 
velikim razlikam v pokojninah, zahte
vajo preveritev in takojšnje zmanjšanje 
vseh odlivov denaija iz republike ter da 
jih takoj podpre republika za pretrganje 
verige nelikvidnosti. Sindikat bo akti
ven v vsej tej borbi, v borbi za ustrezen 
življenjski standard preko cene dela.

Z. LINDlČ-DRAGAŠ

• Ta, kije začel z zakonom razširjati 
kompetence menedžerjev, je zame na 
politični lestvici bolj desno kot 
Straussova CSU na Bavarskem. 
(Pučnik)
• Politik se nikoli ne sme imeti za 
pametnejšega od ljudstva. (Suarez)
• Evropa sanja o Evropi domovin, 
torej držav, in ne o Evropi pokrajin. 
(Suarez)

• Srbska gospodarska blokada Slo
venije je dobro ogrevanje za spopad z 
Evropo. (Pintar)

/O ljubljanska banka
Dolenjska banka d. d. 
Novo mesto______

KJE HRANITI PREDMETE POSEBNE VREDNOSTI?

Ljubljanska banka —
Dolenjska banka, d. d., Novo mesto

z 12. 2.1990 uvaja novo storitev — 
poslovanje s sefi.

Najem sefa bo za marsikoga prava rešitev za varno hranjenje 
predmetov posebne vrednosti, vrednostnih papirjev in doku-

Banka razpolaga z večjim številom sefov (predalčkov), ki so raz
lične velikosti.
Vabimo vas, da razmislite o varnem hranjenju vaših dragoce
nosti in dokumentov posebne vrednosti. Več informacij o hra
njenju le-teh v sefu Ljubljanske banke — Dolenjske banke, d. d., 
Novo mesto lahko dobite na sedežu banke v Novem mestu, 
Kettejev drevored 1 (sektor za poslovanje z občani, tel. 22-213, 
int. 335).

Naša anketa 3
Tudi to je demokracija

Ivan Kramberger, dobrotnik iz Negove, kije v dobro otrok, bolnih in še 
drugače pomoči potrebnih zdajal že milijone dinaijev, ljudje pa so ga doslej 
poznali tudi kot ostrojezičnega kritika razmer pri nas, kije s svojim buggy- 
jem in nepogrešljivo opico »letal« iz kraja v kraj in prodajal svoje knjige, se 
je odločil kandidirati za predsednika republike Slovenije. V svoji predvolilni 
kampanji je agilen, da je kaj. Prireja zborovanja po Sloveniji, v nasprotju z 
drugimi kar na prostem, sicer pa nekaj tisoč ljudi, kolikor mu jih skoraj ved
no uspe zbobnati skupaj, v male dvoranice niti ne bi šlo. Na veliko kritizira 
sedanje razmere in politike — kritizirti pa ima kaj — in obljublja, kaj vse bo 
naredil, ko ga bodo Slovenci izvolili za svojega očeta naroda. Zgradil bo 
bolnišnice, šole, stanovanja, počistil razne uprave, Slovenija naj bi bila 
skratka čez noč prekrasna deželica srečnih ljudi, kar je skoraj gotovo tudi za 
njegov globok žep in radodarne roke preveč. Ljudje se zabavajo, mnogi pa 
za šalo in tudi zares mislijo: zakaj pa ne, kaj pa ga poleg dobrote in pošteno
sti sploh ločuje od dosedanjih naših vodstev in voditeljev? Darka Zvonarje 
v Katedri zapisala, daje Ivan Kramberger natanko to, kar si zaslužimo: na
okrog sprehajajaoča se živa groteska slovenske demokracije. Če ljudi 40 let 
vodiš žejne čez vodo demokracije, je Kramberger ob dopuščanju prvih, po
žirkov veijetno skoraj nujen pojav.

ljubljanska banka Pravi naslov za denarne zadeve

MARIJA MATEKOVIČ, saldokontist- 
ka v metliški Beti: »S Krambergerjem sem 
se že nekajkrat pogovarjala in ko je resen, je 
popolnoma drug človek kot takrat, ko ,afne 
gunca’. Po moje s tem, da bi postal sloven
ski predsednik, ne misli resno, to je bolj nje
gov cirkus, čeprav njegove ideje sploh niso 
neumne. To predvolilno kampanjo izkoriš
ča za to, da tudi na grob način pove marsi
katero bridko resnico.«

PETER MARKOVIČ, direktor hotela 
Sremič Krško: »Krambergetjev nastop v 
Krškem bo v pravem času, ob pustu. Sicer 
mislim, daje Kramberger popestril našo po
litično sceno z izvirnimi prijemi, kakršnih 
nismo vajeni. Pri ljudeh uživa nedvomno 
priljubljenost, saj govori z jezikom sloven
skega preprostega ljudstva. Poleg tega pa je 
Kramberger človek, ki doslej ni bil omade
ževan z ničimer. On je podarjal denar za 
bolnice in zdravstvene aparate, politiki pa 
so gradili reprezentančne objekte.«

kij.

MIRAN PETELINC iz Dobove, zapo
slen v Emona Posavje: «Mislim, da je Ivan 
Kramberger s svojo življenjsko potjo že do
kazal svojo sposobnost. Lahko bi opravljal 
tudi delo predsednika, vendar je preprost 
človek in njegov nastop je tak, da ga veliko 
ljudi ne jemlje resno. Vse skupaj jemljejo 
bolj kot šalo. A Krambergerje pokazal, ka
ko se vodi predvolilna kampanja. Če zago- 
vatjamo demokracijo, je prav, da lahko po
skušajo tudi taki ljudje. Osebno pa ga ne bi 
volil.«

BOJAN NOVŠAK, oblikovalec v sev- 
niškem Stillesu: »Zame je Kramberger člo
vek, ki ni nič slabega naredil, kaj pa so na-
redidli komunisti, vemo! V humanosti, 
človekoljubnosti mu ni daleč enakega, zdaj, 
ko je s kandidaturo za predsednika Sloveni
je zabredel še v politiko, se mi zdi, daje za
grizel v prevelik zalogaj. V tej Jugoslaviji, v I 
tako zapletenem položaju, bi Krambergerja 
kot šefa slovenske države verjetno jemali 
premalo resno.«

TONE GREGORČIČ, tehnolog v Tri
mu Trebnje: »Enkrat sem ga poslušal v 
Ljubljani. To je bolj zabavni del predvolil
nega dogajanja, Kramberger pa spodbuja še 
ostale, bolj resne kandidate k javnemu raz
grinjanju programov. To je nekakšen za
hodni pristop, demokratičen način. Sicer je 
v njegovem nastopu marsikaj nelogičnega, 
njegov koncept je očitno ,stik z ljudstvom’.
Morda pa se Kramberger le zabava. Njegov 
uspeh je vprašljiv glede na njegove politične 
izkušnje. Nisem tudi slišal, od kod denar za 
uresničitev vseh obljub.«

DANICA IVANUŠIČ, komercialna knji- 
govodkinja v črnomaljski IM V: »Čeprav ga 
imamo za nekoliko čudaškega, je prav, daje1 
začel s predvolilno kampanjo. Tudi to je^ 
demokracija! Čisto vse, kar obljublja, got i 
vo ni realno, a tudi vse, kar obljubljajo dru- 
gi, ni. Res pa je, da bi šel morda s takšno 
kampanjo med ljudi tudi kdo drug, če bi L 
imel dovolj denaija. Kramberger ga pač pel t 
ima. Mislim, da mu zaradi prevelike biro-jj o

'. Br kraciie kliub vsemu ne bo uspelo zbrati do-^dri
volj podpisov.«

TOMAŽ ZORKO, zasebni gostinec iz 
Novega mesta: »O Krambergetju mislim 
vse najboljše. To, da se za ta svet čudno ob
naša in oblači, je njegova stvar, mene nič ne 
moti. Res škoda, daje tako zapleten posto
pek na občini za podpore kandidatom za 
predsednika, sicer bi Kramberger imel gla
sov v desetlisočih. Sam bom šel to uredit in 
bom poslal svoj glas v Negovo. Tudi kasne
je bom volil Ivana, ali bo predsednik, pa ne 
vem. Potem naj bi bil vsaj član pred
sedstva.«

kracije kljub vsemu ne bo uspelo zbrati do-*
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JOŽE KOŠMRLJ, komercialist v Mercator- ‘0 n 
Jelka Ribnica: »Pravično je, da lahko kan^. 
didira Kramberger. Vsak mora imeti mož'K ■ J 
nost, da je lahko izvoljen tudi na najbolj.
odgovorno dolžnost. To je prava demokrs^._>
cija. Krambergetja posluša veliko ljudi, ke1* ^ 
je zabaven. Veliko zaslug pa ima kot izuntfL^. 
telj in dobrotnik. Ne verjamem, da bi 
lahko rešil naše gospodarske težave, ki ji>A ^ 
niti največji strokovnjaki niso kos.«

FRANCE LOVŠIN, avtoličar v ltasu, 
pesnik in naivni slikar, Kočevje: »Sem za 
Krambergerja. Če bi mogel, bi mu dal ne le 
enega, ampak dva glasova. Doslej je na
mreč naredil že veliko dobrega za Slovenijo 
in Jugoslavijo. Ni obremenjen s preteklost
jo, kot so ostali naši politiki — Smole, Sta
novnik, Kučan, Drnovšek —-, zato menim, 
da bi lahko tudi bolj učinkovito ukrepal in 

i nas popeljal iz sedanjih stisk in težav.«
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Domače cvetje namesto uvoženega
Agraria bo zgradila 5 ha novih rastlinjakov — ima vse naravne možnosti, da raz- 

vije cvetličarstvo na evropski ravni — Obeti za zaposlitev novih delavcev
ČATEŽ — Agraria Cvetje Čatež snuje svojo prihodnost na tem, da lastna 

pridelava cvetja zadovolji komaj petino potreb v njeni široko razpredeni pro
dajni mreži, da imajo dovolj kadrovskih možnosti za razširitev proizvodnje in 
da razpolagajo s termalno vodo, kot trajno in ekološko čisto energijo za ogre
vanje rastlinjakov.

KMALU LE VINO 
»IZ JAGOD«

METLIKA — Zadnji dve trgatvi sta 
bili v Beli krajini izredno slabi in seveda 
so vinogradniki lahko prodali vse in 
vsakršno grozdje. Po dveh dobrih leti- 
nah pa strokovnjaki pričakujejo, da ne 
bo moč prodati grozdja, ki bo imelo 
roanj kot 60 oechslejevih stopinj slad
korja. Slej ko prej tudi dosladkanje 

■ mošta ne bo več dovoljeno, še več, že 
l sedaj tehnika omogoča, da ugotovijo, 

ali je alkohol v vinu nastal z vretjem 
grozdnega sladkorja ali pesnega oz. trs
nega. Kmalu bodo tehniko tega ugotav
ljanja tako razvili, da bo postopek ru
tinski in bo moč prodati le vino »iz 
jagod«.
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Če Slovenci izginjamo in bomo iz
ginili, bomo izginjali ali izginili iz
ključno po svoji lastni krivdi (Rebula)

Prej ali slej pride do najslabše 
kombinacije nesrečnih okoliščin. 
(Murphyjev zakon kmetijstva)

Za zdaj ima 5,5 ha rastlinjakov, ki pa 
so zastareli in potrebni temeljite obno
ve. V obnovo vsako leto vložijo veliko 
lastnega denarja. Pri tem gre le za iz
boljšanje vrtnarske tehnologije. Nove 
rastlinjake bodo poslej gradili na levem 
bregu Save. Načrtujejo jih 5 ha in s pr
vim hektarom bodo začeli že letos.

Projekt za rastlinjake na Mostecu bo 
vključen v razvoj manj razvitih krajev
nih skupnosti, od koder Cvetje že zdaj 
zaposluje petino delavcev. Gre pred
vsem za območji Globokega in Kapel, 
ki mejita na dobovsko krajevno skup
nost, kjer ima Agraria vrtino za termal
no vodo, vredno okoli tri milijone kon
vertibilnih dinarjev. Za prvi rastlinjak 
imajo že tudi kupljeno konstrukcijo za 
tričetrt hektara površine. V novih rast
linjakih bodo lahko bistveno izboljšali

OVCE OBOLEVAJO
KOČEVJE — Pri dveh rejcih ovac v 

kočevski občini so v kratkem poginile 
štiri ovce, več pa jih je obolelo. Pregled 
trupel pri Veterinarskem zavodu v 
Ljubljani — poročilo o tem je prispelo v 
Kočevje v ponedeljek, 26. februarja — 
je pokazal, da so živali poginile za kuž
no boleznijo listeriozo. Veterinarski 
inšpektor Bogomir Štefanič je povedal, 
da sprejemajo ukrepe za zatrtje te bo
lezni, saj bi sicer lahko poginile vse oku
žene živali. Bolezen prizadeva pred
vsem ovce, koze in govedo, lahko pa 
tudi druge živali in človeka. Prenaša se s 
prehrano preko prebavnih organov. 
Povzročitelj bolezni je najpogosteje v si- 
laži, pa tudi v zemlji.

V0DNIK V KUPČIJI

ji

Odkupne in prodajne cene v KZ 
Krka Novo mesto

Panika na trgu, cene padajo. Že v 
Prešnji številki smo napovedali, da bo- 
tio padle cene svinjskega mesa za 10 
?dst. Novomeška Dolenjka že prodaja 
lunetino po 25 odst. nižji ceni. Skratka, 
fekaj se dogaja, neki bralec pa nam 
sporoča, naj bomo še bolj agresivni in

2 NOVOMEŠKE TRŽNICE
V ponedeljek so prodajali jajca po 

j J do 2 din primerek, sir po 70 do 80 
■n skuto po 25 do 30 din. Lonček 
?nietane je veljal 18 do 20 din. Solata 
Je veljala 20, radič je bil po 30 din ki- 
JjL Merica regrata je stala 5 do 10 din. 
Lebulček so prodajali po 20 do 30 
din liter. Kozarec masla so cenili 50, 
Ocvirkov pa 30 din. Domač kruh so 
Prodajali po 10, šarkelj po 30 in ore- 
tiovo potico po 60 din kilo. Semenski 
|krompjr je stal 8 din kilogram. Na- 
n8elj je bil 8, telohov šopek pa 5 din.

Kmetijski nasveti
Za kugo zadošča že dotik

knji'H 
avgaj
daje* 
to jek 
goto-y 
i dru-1 
ikšno
če bi Izbruh prašičje kuge, kije v brežiški občini v januarju in februarju priza- 
i pač “el mnoge rejce, še močno odmeva med kmeti. Koristno bi bilo kaj poveda- 
biro-ti o tej- bo|eznj kj Je 0(-, preventivnih ukrepih v nekaterih deželah, tudi v 
ti do-Mruženih državah Amerike, od koder je doma, ne poznajo več, pri nas pa 

°d časa do časa vedno znova vznemiri rejce in prašičerejo postavlja pod 
vPrašaj.

Značilna zanjo je zelo različna inkubacijska doba. Od okužbe do klinič- 
znakov mine včasih le dva dneva, včasih pa celo pet tednov. Kugo po- 

I troča virus, kije zelo odporen do zunanjih vplivov, zlasti do nizkih tempe- 
T*tUr- Kar težko je verjeti, toda dejstvo je, da se lahko v zmrznjenem mesu 

Dhfani tja do treh let.
Prašičja kuga se prenaša zelo hitro, lahko bi rekli celo bliskovito. Zadoš- 

a dotik z okuženo živaljo ali hrano. Posebno nevarne so pomije. Veteri- 
larji opozarjajo, naj rejci, ki hranijo prašiče s pomijmi, zlasti iz družbenih 
$J*vracij ali gostiln, vsaj v času nevarnosti s tem prenehajo. Če pa so pra- 
‘.1 od tovrstnih prehrambnih virov življenjsko odvisni, naj pred krmlje- 
’Jem segrejejo pomije vsaj do 80°C, ta »pasterizacija« pa naj traja najmanj 

rcator-0 minut.
) kafre .?elo pomembna je preventivna dejavnost. Plemenske svinje in metjasce, 
možjc-titi rejci na novo vhlevljajo, je dobro dati vsaj za nekaj časa v karanteno, 

|a>bom bodo ločeni od drugih živali. Pitališča in naprave, s katerimi pridejo v 
tokra^vje obvezno potrebno razkužiti, večja pitališča pa morajo biti opremlje-

a,[W.IO FARMO BODO RAZSELILI — Slovenija ima nekaj or- 
bi ollhL ^ Ptičjih farm. ki sicer zagotavljajo dobro oskrbo s prašičjim mesom, 
ki jii* v n ‘ Pa z gnojevko in smradom močno onesnažujejo okolje. Zavoljo tega 

j^aši republiki v prihodnje ne bodo več gradili takih farm, še več, obstajajo 
jcjtisli in načrti, da bi škodljiv učinek zmanjšali, za kar pa je treba zelo veli- 
pilarja. Za prašičjo farmo v Podgradu ob Muri, ki moti tudi prebivalec 
^nje Avstrije, je predvidena celo razselitev, da bi tako zmanjšali po- 

I učinek prevelike koncentracije živali. Pri tem velikem posegu raču- 
•udi na pomoč Avstrije. _______________________________________

?? 2 dezobariero. Raztopina 2-odstotnega natrijevega hidroksida velja za 
^ljivo razkužilo.

^^mimivoje, da se v zadnjem času pojavlja posebna oblika prašičje kuge, 
j,- k*tero je značilna pijana, petelinja hoja obolelih živali in pogin, ki ga 
(j05mijaj° hudi krči. V teh in drugih primerih je seveda potrebno nemu- 
ka!'8 °bvestll‘ živonozdravnika pa tudi veterinrskega inšpektorja, ki bo 
1 9 Pravilno ukrepati.

Inž. M. L.

besedah direktoija Jožeta Avšiča pro
izvodnja cvetja na 1 ha vrednostno 130- 
krat večja od 1 ha pšenice, 90-krat večja 
od koruze, 15-krat večja od jabolk in 
hrušk in 25-krat večja od raznih vrtnin. 
Na tržišču cvetje ni vedno enako do
nosno, vendar to velja tudi za kmetijske 
kulture. Prav zaradi tega gojijo v rastli
njakih več vrst cvetja.

Bodoči razvoj je Agraria usmerila na
levi breg Save tudi zaradi tega, ker je 
Cateško polje omejeno z razvojem

vzgojo mladih rastlin, predvsem lon
čnic, na katerih proizvodnjo se usmerja
jo. Lončnice sodijo v zahtevnejšo vzgo
jo kot rezano cvetje in v Jugoslaviji jih 
večinoma uvažajo. Razen tega v rastli
njakih z lončnicami lahko zaposlijo en
krat več delavcev kot pri rezanem zdravstvenega turizma in ker morajo
cvetju. _________________________________

V kmetijstvu je na en hektar racio
nalno zaposlen en delavec, v rastlinja
kih na Čatežu pa 10 do 15 delavcev, 
odvisno od intenzivnosti kulture. V 
primerjavi z drugimi kulturami je po

naj objavimo tudi cene na črni borzi. 
Ampak, če bo deloval trg,»potem črne 
borze ne bi smelo biti. Cene mladega pi
tanega goveda ostajajo ta teden enake. 
Na meso ga plačujejo od 26 do 32 din 
za kilo, teleta so v prvi kategoriji od 36 
do 38 din, v drugi pa od 34 do 36 din, 
teleta za klanje pa so po 32 din.

V hladilnici na Cikavi se ta teden 
najbolj splača kupovati pomaračne iz 
Grčije, ki so po 13 din v zabojčkih po 
15 kil. Ostale cene pa so ostale približno 
enake. Jabolka so po 10,5 din, čebula 
po 3 din, fižol po 20 din, piščančja krila 
po 20 din kila. Pralni prašek flormatic 
je po 115 din (4-kilsko pakiranje), mo
ka tip 500 4 din, tip 850 po 3,3 din, olje 
po 15 din, sladkor po 11 din.

Odkupne in prodajne cene v M- 
Agrokombinat Krško

Na Cikavi bodo prodajali originalno 
švicarsko čokolado (ne italijanske ne 
avstrijske) »Milka« v tablicah 300 g. 
Cena bo za 40 odst. nižja kot v trgovini. 
Dobili so tudi buteljčna vina iz Kvadar- 
cev, ki ga sicer izvažajo. Buteljka je po 
24 din.

Mj ^
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DO 8. MARCA — Ida Ferenčak, ki v 
tozdu Agraria Cvetje na Čatežu vodi 
prodajo lončnic, napoveduje, da bo
do kupci do dneva žena popolnoma 
izpraznili zaloge zelenja in cvetja. Od 
sedmih zjutraj do popoldneva je v 
novem tisočhektarskem prodajnem 
rastlinjaku kot v čebelnjaku. Lastniki 
cvetličarn, vodje prodajnih skladišč 
in drugi kupci na veliko se komaj zvr
stijo. Odkar dobijo vse pod eno stre
ho, so zelo zadovoljni. Več prostora 
je na voljo in laže izbirajo. Naval kup
cev se začenja z januarjem in kočna z 
osmim marcem. Ferenčakova poka 
sira po 130 tisoč dinarjev izkupička 
dnevno.

Vzgojili bodo 
»superkokoš« za 

farmsko rejo
Kura v parlamentu
Kura resda velja v ljudski mo

drosti za topoglavo žival, je pa ven
dar vsega spoštovanja vredno živo 
bitje. Tega sc farmarjem običajno ni 
dalo dopovedati, saj so od ubogih 
živali zahtevali čimveč jajc in mesa 
ob čim manjših vlaganjih, da bi ta
ko imeli čim večji dobiček. Pri tej 
želji, kije gonilo tržnega gospodar
stva, jih pač ni motilo, da farmske 
kokoši vse težje prenašajo kletke oz. 
stisko v njih in da ima ob izločanju 
iz reje velik del živali polomljene 
kosti ali kako drugače poškodova
ne organe, ki jih je povzročil v stiski 
izzvani  kanibalizem.

Ta krivica do živali, ki se same ne 
morejo braniti, je potrkala na vrata 
samega evropskega parlamenta, kjer 
so sprožili pobudo, naj bi iz skladov 
Evropske skupnosti vzgojili tako 
»superkokoš«, ki bi brez sedanjega 
trpljenja prenašala življenjem nena
ravnem okolju, kakršne so farmske 
žične kletke, brez katerih si ni mo
goče misliti sodobne donosne in
dustrijske reje. »Superkokoš« pri
hodnosti naj bi imela močnejše 
kosti in več perja, predvsem pa 
mirnejši temperament, ki bi pripo
mogel, da bi živali lažje prenašale 
svoje neizbežno suženjstvo. Seveda 
bi bilo najbolje žične kletke celo 
opustiti in na račun manjšega do
bička živalim znova omogočiti na- 
ravnejše okolje in način življenja. 
Morda se bo v prihodnosti to celo 
zgodilo.

• TOZD Agraria Cvetje ima 18 cvet
ličarn in 13 veleprodajnih skladišč po 
Sloveniji in Jugoslaviji. Zaposluje 
240 delavcev, od tega 100 v proiz
vodnji. Letno vzgoji po 1 milijon vrt
nic, 500 tisoč lončnic, 500 tisoč orhi
dej, skupaj 10 milijonov cvetnih enot. 
Vsak hektar novega rastlinjaka po
meni povečanje proizvodnje za 2 mili
jona cvetnih enot.

tam varovati kmetijske površine. Razen 
tega bi bil transport termalne vode čez 
Savo predrag in je zato logično, da po
stavijo rastlinjake tam, kjer imajo vodo. 
Gradnja bo stekla prihodnje leto in za
njo imajo ta hip zagotovljenih 30 odst. 
investicijskih sredstev.

J. TEPPEY

LOV ZA BIKCEM
KOČEVJE — Kakih 200 do 300 kg 

težak bikec je v ponedeljek (26. februar) 
pobegnil iz hleva posestva KG na Mlaki 
pri Kočevju in jo mahnil na izlet v mesto 
Kočevje. Na lov za njim so krenile peš in z 
vozili civilne in miličniške patrole. Bikec 
pa je ubral partizansko taktiko in zasledo
valcem pogosto pobegnil iz obroča ter se 
pritajil kje na varnem. V času, ko to poro
čamo (ponedeljek popoldne), lov za bik
cem še traja, ker je pravkar prebil novo za
sedo zasledovalcev.

ŠKROPLJENJE PO REZI
METLIKA — Po končani rezi trt 

strokovnjaki priporočajo škropljenje na 
suho z modro galico oziroma 4- 
odstotno bordojsko brozgo. Tako Škrop
ljenje je proti črni pegavosti in novim 
boleznim trte, ki se pojavljajo.
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Vse o brajdi

Iz knjige dr. Jožeta 
Colnariča Brajde

Nadaljujmo s povzetkom iz knji
ge dr. Jožeta Colnariča z naslovom 
Brajde, začetim prejšnji teden. Ta
krat so bili posredovani nasveti 
glede lege in rastišča, danes pa je na 
vrsti izbira sorte vinske trte in 
podlage.

Pri izbiri so odločilne klimatske 
zahteve. Nesmiselno je v naše 
okolje prenašati južne sorte, saj bi 
bili prej ali slej razočarani nad 
njimi. Se najmanj seveda tvegamo, 
če se ravnamo po izkušnjah sosedov, 
na splošno pa velja, da so severne 
sorte primernejše od južnih. Go
tovo bomo storili prav, če se bomo 
odločili za sorte, ki zorijo srednje 
pozno. Poznih sort za brajde in 
špalirje stroka ne priporoča ne le 
zato, ker grozdje slabo dozori, 
temveč tudi zaradi slabega dozore
vanja lesa.

Prednost belih sort je v tem, da 
dajejo grozdje s prijetnim okusom, 
prednost rdečih pa je v videzu. 
Grozdje je obarvano in je lepo na 
pogled jeseni, ko se listje obarva 
lepo rumeno rdečkasto do krvavo 
rdeče.

Pri izbiri sort je treba upoštevati, 
da moramo vse evropske sorte 
redno škropiti proti boleznim, med
tem ko samorodnic običajno ni 
treba. Sorte, ki jih rade napadajo 
pršice in drugi škodljivci, je treba 
škropiti s kemičnimi pripravki, kar 
ob stanovanjskih hišah in gospodar
skih poslopjih ni enostavna in 
nenevarna stvar. V nevarnosti je 
podrast na bližnjem vrtu, da o 
nevarnosti za domače živali ali celo 
otroke niti ne govorimo. Z uporabo

ponjav se je sicer moč zanesljivo 
obvarovali nesreče, vendar to za
hteva dodatno skrb in delo. In 
končno: na izbiro sort vpliva tudi 
privlačnost grozdja za ptiče in ose 
oz. čebele. Zlahtnina, muškati in 
Portugalka so v tem pogledu nepri- 
poročene sorte.

Odkar je zakon o vinu prepo
vedal pridelovati samorodnice v 
vinogradih, se je tovrstna trta 
preselila v nevinorodne kraje in na 
brajde. To seveda ni kaka posebna 
nesreča, saj je mogoče tudi grozdje 
samorodnice koristno uporabiti za

• PRIPOROČENE SORTE za 
posavski vinorodni rajon: čabski 
biser, kraljica vinogradov, bela 
žlahtnina, rdeča zlahtnina, portu- 
galka, rizvanec, chardonnav , beli 
pinot, modri pinot, žametovka, 
frankinja, in šentlovrenka. PRI
POROČENE PODLAGE: riparia 
portalis, teleki 5 C, S04,3309 C, 
kober 5 BB, teleki 8 B, idr. IN ŠE 
OKRASNE TRTE, ki skoraj ne 
rodijo, a razvijejo zelo lepo obar
vano listje: japonska trta, vitis 
labruska in njeni križanci, vitis 
riparia, montikola idr.

zobanje, sokove, kis in tudi žganje
kuho. Ocenjujemo, da vsaj polovico 
vsega hibridnega vina dozori na 
brajdah v nevinorodnih krajih in se 
kot »prava, domača« pijača skuša 
uveljaviti tudi na trgu, četudi je to 
prepovedano. Zatorej naj velja, da 
pridelovanje grozdja na brajdah 
ostane le ljubiteljsko za tistega, ki si 
želi okrog hiše ustvariti prijetno 

. bivalno okolje, hkrati pa se rekrea
cijsko ukvarjati s to zanimivo 
rastlino. Konec koncev, trta je 
dolgoletna rastlina, ki prenese tudi 
marsikak eksperiment.

Čebelarji so zapostavljeni
Srečanje čebelarjev obkolpskih občin — Za enotno 

zdravljenje — Zahteve občinskim skupščinam
SEMIČ — Sredi februarja je tukaj

šnje čebelarsko društvo pripravilo tra
dicionalno srečanje čebelarskih družin 
obkolpskih občin Metlike, Črnomlja, 
Karlovca, Duge Rese, medtem ko so 
predstavniki iz Vrbovškega manjkali. 
Dogovorili so se o skupnem izobraže
vanju in nastopanju pred občinskimi 
skupščinami ter inšpekcijskimi služba
mi, enotnem zdravljenju in ponudbi če
beljih izdelkov.

Vsem obkolpskim čebelarjem delajo 
največ težav neorganizirani čebelarji in 
njihov odnos do čebel (predvsem zdrav
ljenja), nerazumevanje — v Sloveniji 
bolj kot na Hrvaškem — družbenopoli
tičnih skupnosti do zdravljenja ter ne-

• Obkolpski čebelarji so govorili tu
di o odkupu sladkorja po nižjih cenah 
neposredno iz blagovnih rezerv in 
brez marže, od občin pa zahtevali, da 
jim omogočijo enkratno registracijo 
tovornjakov za prevoz čebeljih pa
njev.

enotno zdravljenje, saj čebele ne pozna
jo občinskih meja. Zahtevali so, naj se 
prevaževalci prijavijo vodstvom druš
tev, metliška občina pa je zanje zaprta 
zaradi vzreje matic. Od skupščin so za
htevali, naj sprejmejo odlok, da se sme
jo s čebelarstvom ukvarjati le čebelarji, 
organizirani v društvih. S tem bi bilo 
čebelarstvo tudi družbeno priznano in 
ne le kot hobi. Hkrati naj bi DPS po
magale tudi pri nakupu zdravil in enot
nem zdravljenju, kdor pa tega ne bi

upošteval, bi ga sodno preganjali. Do
slej so morali čebelarji zdravila celo sa
mi tihotapiti čez mejo, hkrati pa so mo
rali biti tudi zdravniki, saj je veterinar
ska služba padla na čebelarskem izpitu.

Čebelatji zahtevajo tudi zaščitno 
znamko medu, s katero bi bila poudar
jena kvaliteta pa tudi cena medu. Do
govorili so se za enotno ceno medu, ki 
naj ne bi bila nižja od 7 DEM za kilo
gram. Dosedanje cene, po katerih sta 
odkupovala Medex in Hmezad, so bile 
mizerne, saj je bilo za izkupiček od ki
lograma medu moč kupiti le dobro kilo 
sladkorja. Zato upajo, da se bodo poja
vili tudi zasebni odkupovalci, ki bodo 
konkurenčni družbenemu sektorju, 
hkrati pa čebelarjem zagotovili tudi re
produkcijski material. M B -J

OH, KJE SMO PA MI!
Francoski statistiki so izračunali lan

ske bilance posameznih gospodarskih 
panog in ugotovili, da sla vodilni dejav
nosti francoskega gospodarstva kmetij
stvo in avtomobilska industrija. Franco
ski kmetijski izvoz je imel v lanskih 
desetih mesecih 43 milijard frankov 
presežka nad uvozom, kar je tretjina več 
kot leto dni prej, avtomobilska industri
ja pa je imela le 17 milijardfranko v pre
sežka. Ali je ob vsem tem kaj čudnega, 
če velja francoski kmetijski minister za 
najpomembnejšega moža med svojimi 
vladnimi kolegi

Gozdarji naj plačajo ali gredo!
Na občnem zboru podružnice SKZ v Sevnici so se jezili na gozdarje, ker pravo- 

časno ne plačujejo lesa — Predstavili program in kandidate za volitve
SEVNICA — Kar je predrago za kupca, je za kmeta prepoceni. To pa zato, 

ker pobirajo smetano tisti, ki najmanj prispevajo. To so najrazličnejši posred
niki. Tudi zato je bojkot z mlekom le delno uspel, ker kmetje niso dosegli, da bi 
tudi posrednik zmanjšal marže.

Tako je na nedeljskem občnem zbo
ru podružnice Slovenske kmečke zveze 
v Sevnici uvodoma razmišljal njen 
predsednik Alojz Tomažin. V razpravi 
so se z nostalgijo spominjali majhnih 
kmetijskih zadrug, kjer sc je v resnici 
krojila usoda kmetov in so jim bile bliž
je kot sicer močan, a (pre)velik kombi
nat. Slišali smo celo pritožbo kmeta, ki 
domneva, da ima slabše plačano mleko 
in še kaj, odkar je v kmečki zvezi. V te
meljni organizaciji kooperantov resda 
kmetje lahko o marsičem potarnajo, a 
»pokroviteljstvo« nad njimi vendarle še 
ostane.

Morda tudi zato poziv na sevniškem

zboru SKZ, da amorajo kmetje složno 
dvigniti glas, če hočejo kaj spremeniti, v 
zvezo pa vključiti predvsem več mladih, 
da ne bo ostalo pri »glasu vpijočega v 
puščavi«. So se zaradi vsega tega v Sev
nici odločili, kot je povedal kmet Alojz 
Zalašček iz Boštanja, da v Sevnici ne 
bodo »pristopili k enoviti zadrugi, am
pak bomo ustanovili svojo?« Pristopni
na k tej naj bi bila dinarska protivred
nost 1000 DEM.

»Mi bi vse gozdarje zamenjali,« seje 
jezno oglasila gospa iz zadnjih vrst kul
turne dvorane GD Sevnica in potem za
trdila, da ji gozdarji že tri mesece ne da
jo nobenega denarja za prodan les, ker

pravijo, da pač nimajo denarja in da 
imajo blokiran žiro račun. Ob tem pri
meru je kmet Jože Kunšek iz Zabukov- 
ja (in tudi drugi) opozoril, da so se lani 
gozdarji obnašali podobno, le da so po 
»vročem« sestanku gozdarjev z uprav
nim odborom SKZ v Sevnici gozdnim 
posestnikom, ki so glasno zarobantili, 
plačali, kot se spodobi za dobre poslov
ne običaje, drugim pa še vedno šele 
—po treh mesecih. Ob tej razpravi je 
podpredsednik SKZ Tone Strah opozo
ril, da kmetje želijo zakon o gozdovih, 
ki bo ščitil gozdove in ne bo v prid goz
darjev. Pozval je kmete, ki bi imeli po
dobne težave, naj se z ustrezno doku
mentacijo obrnejo na tajnico SKZ 
Marijo Markeš, Dalmatinova 4 v 
Ljubljani.

P. P.

Pomoč dobiti je 
težko, deliti 
pa še težje
Brežice zamujajo

Marsikdo se še spominja poletnih 
neurij. V najbolj prizadetih občinah so 
že naslednji dan v številkah navajali 
škodo. Znali so povedati, katere kulture 
in kateri objekti so bili prizadeti ter ko
likšna bo škoda. Morda so nekateri v 
ocenah pretira vali, a je to še vedno bolje, 
kot pa čakati, da minejo prazniki, in šele 
potem oditi na teren. V Brežicah so šele 
čez nekaj časa ugotovili, da je škoda 
precej večja, kol so mislili.

Pot do denarja za nastalo škodo je 
težka, a še potem, ko je denar že v obči
ni, ne manjka problemov. Nezadovolj
nih je na vseh straneh. Nadomestilo za 
sušo v letu 1988 so kmetje dobili po 
enem letu, a še to le pod določenimi po
goji. Kmetu, ki so mu namenili 100 din 
nadomestila, je le-to pripadalo samo v 
primeru, če je pri Agrarii nakupil za 
250 din materiala

Pravega nadzora nad porabo sred
stev za sanacijo škode ni, o čemer govo
rijo tudi pomanjkljiva poročila in sana
cijski programi Slovin in Agraria na 
primer še nista izdelala sanacijskega 
programa za škodo zaradi neurja v av
gustu. Poročila o poteku sanacije so po
gosto tako splošna, da iz njih ni mogoče 
razbrati katero vrsto repromateriala so 
nabavili koliko, kdaj in po katerih ce
nah. Prav tako mnogokrat iz poročil ni 
razvidno število upravičencev, kaj šele, 
da bi bili upravičenci do nadomestila za 
škodo poimensko navedeni Večkrat ce
lo lokacija sanacijskih del ni navedena 
in poročilo tudi ne govori o porabljenem 
materialu zanje.

Prejemnikom solidarnostnih sredstev 
za sanacijo škode ob naravnih nesre
čah, še posebno Agrarii Slovim in 
Gozdnemu gospodarstvu, je posebna 
komisija za cenitev škode dotočila nove 
datume. Dopolniti morajo poročila in 
sanacijske programe, a bati se je, da tudi 
to ne bo dovolj. Če so površni dokumen
ti, je verjetno tako tudi delo. Zato malo 
trša kontrola ne bi bila odveč, saj navse
zadnje lene gre za tako majhne denarje.

B. DU:
arje.
'SIČ

O ČEBELJIH BOLEZNIH
NOVO MESTO — Čebelarsko druš

tvo Novo mesto priredi strokovno preda
vanje »Kako bomo čebclarili po lanski bo
lezni čebel« ki bo v četrtek, 1. marca, ob 
18. uri v osnovtii šoli Grm. Predaval bo 
znani strokovnjak s področja čebeljih bo
lezni Vinko Pipan. Vabljeni so vsi čebelar
ji, člani in nečlani.
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IZ NKŠIH OBČIN
r-jsjrei

IZ NKŠIH OBČIN
>Ne« za posege v solidarnost

Delegati proti obravnavi sprememb pravilnika o dodeljevanju stanovanj in sta- 
________ novanjskih posojil — Odkup družbenih stanovanj bo še čakal

NOVO MESTO — Na seji zbora združenega dela novomeške občinske 
skupščine pred tednom je od številnih pomembnih točk dnevnega reda spod
budil nekig razprave le predlog sprememb pravilnika o dodeljevanju stanovanj 
in stanovanjskih posojil pri stanovanjski skupnosti Novo mesto. Z glasovanjem 
so delegati podprli predlog Tovarne zdravil Krka za umaknitev predloga z 
dnevnega reda.

Zakaj je potrebno obstoječi pravil
nik, sprejet sredi lanskega leta, sploh 
spreminjati? Z letošnjim letom je v no
vomeški občini povečana prispevna 
stopnja za stanovanjsko solidarnost za 
0,9 odstotka, tako zbrani denar naj bi 
po prvotnem predlogu šel za kredite de
lavcem, ki bi bili pripravljeni odkupiti 
družbeno stanovanje, v katerem živijo. 
Letno bi s tem lahko kreditirali odpro
dajo 100 družbenih stanovanj, prednost 
pri najetju kredita pa naj bi imeli delav
ci, ki stanujejo v stanovanjih podjetij, ki 

*se trudijo finančno konsolidirati m ima
jo perspektivne proizvodne programe. 
S kasnejšo delegatsko »telovadbo« je bi
lo doseženo, da se je to kreditimje črtalo 
kot dodatna naloga stanovanjskega
gospodarstva in so ga vključili v redni 

:m ali hkrati sprogram, še pred tem ali hkrati s tem pa 
je bil skoraj ves dodatni solidarnostni 
denar zagotovljen za odkup Novotek- 
sovih stanovanj dejansko s strani obči- 

Namen je bil pomagati »na smrt
bolni« Novoteksovi Tkanini. Nekateri

odgovorni pričakujejo povečano zani
manje za odkup družbenih stanovanj, 
kreditiranja le-tega brez ve^ih posegov 
v siceršnji program solidarnosti glede 
na nastale razmere niti ne bi bilo mogo
če izvesti, Pravilnik pa naj bi spremenili, 
da bi bilo takšno kreditiranje sploh 
možno.

Kaj je zmotilo Krko in še nekaj dru
gih organizacij, da so zahtevale in dose
gle umaknitev predloga izvršnega sveta 
z dnevnega reda skupščine, v fazi, ko je 
bil predlog še osnutek, pa je imel več 
pripomb nanj tudi občinski odbor za 
stanovanjsko gospodaijenje? Iz Krke so 
zahtevo po umaknitvi predloga z dnev
nega reda utemeljevali s tem. daje v na
sprotju z veljavnimi načeli. Če naj ne bi 
pri kreditiranju več upoštevali lastnine 
družinskih članov kot omejitvenega 
faktoija, ravni socialne varnosti prosil
cev, stanovanjskih standardov glede ve
likosti stanovanja itd., bi bili namreč 
prosilci za posojila v neenakem položa
ju, še posebno pa je sporno, da izvršni 
svet odloča o prednosti pri dodelitvi

IGOR VIZJAK 
KANDIDAT ZA 
PREDSEDNIKA 

SINDIKATA
NOVO MESTO — Pretekli torek se 

je sestal novomeški občinski sindikalni 
svet, da je pripravil poročilo o svojem 
štiriletnem delu in programske usmerit
ve za naprej, kar naj bi v torek dali pod 
drobnogled sindikalni delegati na letni 
skupščini. Svet je oblikoval tudi listo 
kandidatov za člane sveta, ki bo po no
vem 30-članski, do sedaj pa je imel 46 
članov. Lista je zaprta, v sindikatu to 
razlagajo s tem, da so selekcijo naredili 
predhodno v organizacijah, saj bi se, če 
bi bila lista odprta, znalo zgoditi, da bi 
ostale brez predstavnika cele panoge, 
kar spet ne bi bilo prav. Na čelu kandi
datne liste je Igor Vizjak, ki naj bi pri
hodnja 4 leta opravljal delo občinskega 
sindikalnega predsednika. Svet je ob
ravnaval tudi osnutek programa svo
bodnih sindikatov Slovenije.

posojil.
Štefka Aš, kije članica stanovanjske

ga odbora, je na skupščini poudarila, da 
bi bilo sedaj možno to kreditiranje le iz 
rednih sredstev solidarnosti, s čimer bi 
seveda morali poseči v redni program 
solidarnosti. Pole« tega predlogi niso v 
skladu z zakonodajo niti z družbenim 
dogovorom, o porabi sredstev pa naj bi 
imeli kaj besede združevalci, ne pa le iz
vršni svet. Zatrdila je tudi, da ni nič za
mujenega, če počakajo, pravilnik naj bi 
spreminjali, ko bodo zadeve okrog od
prodaje stanovanj bolj jasne, navsezad-

ZA ZELENO 
SLOVENIJO

NOVO MESTO — Danes ob 18. 
uri bo v konferenčni dvorani hotela 
Metropol v Novem mestu svobodna 
katedra na temo »Za zeleno Sloveni
jo«. Gost večera bo dr. Dušan Plut, 
predsednik Zelenih Slovenije. Po 
koncu katedre bo ustanovni zbor Ze
lenih novomeške občine.

POGOVOR Z DUHOVNIKI — Prejšnji teden so se na tako imenovanem no
voletnem sejmu srečali duhovniki, ki delajo v metliški občini, in predstavniki te 
belokranjske občine. Nsgprej so si skupaj ogledali proizvodnjo v metliški Novo- 
lesovi Tovarni kopalniške opreme, pogovor o aktualnih stvareh enih in drugih 
je bil strpen in koristen, tako kot že vsa zadnja leta ob takih priložnostih. Seve
da ob koncu ni manjkala tudi iskrena zdravica. (Foto: A. Bartelj)

Nesmisel 
traja že 

dvanajst let
METLIKA — V dobrih 12 letih, 

kar morajo v Metliki plačevati pri
spevek za gradnjo zaklonišč, se je 
zbralo točno 13.635,90 dinarjev. S 
tem denarjem bi danes naredili 
morda en kvadratni meter zakloniš
ča. Morda bi v Metliki na ta način 
prišli do zaklonišča za kakih 200 
ljudi tam nekje konec prihodnjega 
tisočletja.

Že vseskozi se ta denar zbira na 
posebnem računu pri SDK, je stro
go namenski in nedotakljiv. Tako 
ukazuje zvezni zakon, na podlagi 
katerega je bil narejen republiški, 
na podlagi tega pa občinski odlok. 
To pomeni, da ta denar, ki ga plaču

jejo ljudje od stanarine, lastniki hiš 
ter graditelji novih hiš, ie ves čas 
neusmiljeno požira inflacija in da 
od njega nikoli ni bilo, ni in nikoli 
ne bo nobene, niti najmanjše koristi

Ves ta zakonsko zaukazan ne
smisel pa že ves čas močno razburja 
ljudi. Ne zato, ker morajo te denarje 
odšteti v že tako hudih časih, ampak 
zato, ker vidijo, kako njihov denar

gnije in zaudarja Se najbolj »smo
trno« so porabili s tega računa tistih 
prastarih 20 milijončkov, ki so jih 
pred devetimi leti odšteli za načrt za 
zaklonišče za 200 ljudi Iz tega na
črta do danes seveda ni nič, a ostal je 
vsaj papir in to je edini hasek od 
vsega do sedaj zbranega denarja

Zadnja leta nihče od graditeljev 
hiš vsaj ne plača tistih 2 odstotkov 
od predračunske vrednosti gradnje, 
ker vsak »obljubi«, da bo sam gradil 
zaklonišče. Kako je potem s to ob
ljubo, nihče ne preverja ker bi to 
morala opraviti inšpekcija ob izdaji 
uporabnega dovoljenja tega dovo
ljenja pa noben graditelj ne zahteva 
Vendar ni bilo vedno tako in tako je 
graditeljica hiše leta 1983 kot pri
spevek za zaklonišče plačala tri ta
kratne plače pripravnika z visoko 
izobrazbo ali skoraj toliko, kot je 
znašalo plačilo za spremembo na
membnosti za pet arov zemljišča 
Skratka to je bil takrat velik denar, 
ki ga je vsak graditelj le stežka od
štel In kaj ima danes od tega? Manj 
kot nič!

Kaže, da bo te neumnosti končno 
konec, kajti Slovenija je dala pobu
do za spremembo tega zveznega za
kona, do takrat pa naj ne bi več pla
čevali tega prispevka. In za to so 
birokrati potrebovali več kot 12 tet!

A. BARTELJ

nje je tudi republiška vlada umaknila 
tovrstne predloge zakonov iz skupščin
ske procedure.

Predsednik novomeškega izvršnega 
sveta Adolf Zupan je pojasnil, da s pred
logom niso imeli nikakršnih zlih name
nov in da so le poslušali predloge iz 
gospodarstva, vendar so delegati večin
sko podprli Krkine pomisleke in pred
log o »zamrznitvi« spreminjanja pravil
nika. Niti na to niso bili pripravljeni pri
stati, da bi predlog prekvalificirali v 
osnutek in ga dali v javno razpravo.

Z. L.-D.

STRAŽANI V GOSTEH
NOVO MESTO — V petek zvečer je 

oskrbovance Doma starejših občanov v 
Šmihelu obiskalo 30 članov turističnega 
društva iz Straže. To je bil prvi tak obisk v 
domu, ki so se ga oskrbovanci še posebej 
razveselili. Člani tega v lanskem letu naj
bolj delavnega turističnega društva v no
vomeški občini so se na obisk dobro pri
pravili. V domuje prvič zapel njihov novi 
pevski zbor, zaigrali so harmonikaši, na 
koncu pa so Stražanke v narodnih nošah s 
svojim pecivom in vinom postregle vse 
prisotne. Prijetni večer so zaključili z maš
karami, ki so se jim našemljeni pridružili 
tudi oskrbovanci.

POPOLDANCI MED 
OBRTNIKE

NOVO MESTO — Pri obrtnem 
združenju so se odločili, da med redne 
obrtnike zapišejo tudi tiste, ki svojo obrt 
opravljajo kot postranski poklic. V ta 
namen so v četrtek, 22. februarja, skli
cali sestanek v prostorih združenja. Od
350 «popoldancev«, kolikor jih je regis
triranih v novomeški občini, jih je na se
stanku sedelo 37. Po daljši razpravi so 
določili iniciativni odbor, ki bo pripra
vil vse potrebno za vpis »popoldancev« 
v novomeško združenje.

PREDAVANJE NA 
MALEM SLATNIKU

MALI SLATNIK — Krajevna or
ganizacija Rdečega križa iz tega kraja 
bo v okviru akcije varstva narave prire
dila v petek, 2. marca, ob 18.30 v 
osnovni šoli Mali Slatnik predavanje z 
naslovom Gospodinjstvo — prihranek 
— okolje. Predaval bo višji sanitarni 
tehnik zavoda za socialno medicino in 
higieno Gregor Čampa. Vabljeni!

PRISPEVKI ZA 
RDEČI KRIŽ

METLIKA — Krajevni odbor Rdeče
ga križa Metlika je dal izdelati v Novolesu 
pet skrinjic, ki sojih postavili v prostore 
Ljubljanske in Beograjske banke, v lekar
no, v samopostrežbo pri miličniški postaji 
in v hotel Bela krajina. Vanje dajejo ljudje 
svoje denarne prispevke, ki jih porabijo 
pri krajevnem odboru Rdečega križa za 
nakup daril, namenjenih starejšim, osam
ljenim krajankam in krajanom. Aktivisti 
RK so tako za novo leto obiskali več ljudi, 
isti namen pa imajo tudi za 8. marec. Pri
bližno 3.000 dinarjev so v ta namen daro
vali metliški obrtniki, ki jih je te dni obis
kala aktivistka. Od sedemdeset naprošenih 
jih je poseglo v denarnico devetinštiride
set, prispevki posameznikov pa se gibljejo 
od 10 do 100 dinarjev.

TUDI ZA 8. MAREC
NE BO MRTVO

OTOČEC — Tukajšnja diskoteka bo 
drevi ob 21. uri spet pripravila večer zim
zelenih melodij. Obiskovalcem ne bodo 
na voljo samo priljubljene melodije, am
pak bo zanje pokrovitelj večera, trgovina 
Zden........................................................enka iz Kandije, pripravil narezke pršu
ta, prigrizek pa bo moč zaliti z Unionovim 
brezalkoholnim pivom Uni. Tudi čez te
den dni, na dan žena, v otoški diskoteki ne 
bo mrtvo, če bodo fantje tjakaj povabili 
dekleta, ki bodo imela kajpak prost vstop; 
za prijetno razpoloženje bodo izvedli več 
nagradnih iger, med degustacijo Daninih 
pijač pa bo barman F. Božič mešal razno
vrstne koktejle.

Slavica Mahovne

Zlata košuta 
za Novoteks

Kreatorka Slavica Ma
hovne jo je dobila za 

otroški program
NOVO MESTO — Kljub srbski 

blokadi in nasploh zapetim medrepu
bliškim odnosom, kar je razredčilo 
tudi slovensko zastopstvo na nedav
nem 14. sejmu modne konfekcije v 
Beogradu, so se v novomeškem No- 
voteksu odločili, da gredo v Beograd. 
Iz svojega širokega proizvodnega 
programa so tokrat razstavili otroški 
program in srčkan komplet hlačk, 
brezrokavnika in jaknice je Novotek- 
su in njegovi kreatorki Slavici Ma
hovne prinesel najvišje sejemsko pri
znanje, zlato košuto, za otroški pro
gram.

»Sejem je vedno izziv za kreatoija, 
da se nekako izživi s kompleti in nji
hovo podstavitvijo. Posamezne ko
lekcije so seveda dosti bolj pisane, 
vključujejo veliko različnih izdelkov, 
saj je treba zadostiti mnogo različnim 
potrošnikom,« pravi Slavica, kije se
jemske nagrade Zlatno Lane sebi in 
podjetju seveda vesela.

Mahovnetova je v Novoteksu pet 
let, prej je bila skoraj poldrugo deset
letje v sevniški Jutranjki, kije že dol
go pojem kakovostne otroške kon
fekcije. »Vseskozi kreiram za otroke, 
mislim, da bi drugega skoraj ne znala. 
Rada imam živahnost, težko bi se na
vadila na klasiko. Seveda pa kreiranje 
za otroke ni lažje od tistega za starejše. 
Mislim, da je otroška konfekcija pri 
nas nasploh precej napredovala. V 
Novoteksu si zelo prizadevamo, da bi 
bili kvalitetni tudi v otroškem pro
gramu, tako z barvami, tkaninami kot 
tudi kreacijami, gumbki, napisi, na
šitki itd. Trudimo se, da bi bil otroški 
program v višjem cenovnem razredu, 
hkrati si želim, da bi bili ti modelčki 
dostopni vsem. Za kreatoija je največ
ji užitek, če v trgovini in na ulici vidi 
oblačila točno taka, kot si jih je zamis
lil,« pravi Slavica Mahovne.

Kreatorji ta čas seveda čutijo vse 
breme težav, ki so se zgrnile nad tek
stilno industrijo, podjetja hitro začno 
varčevati prav tu, kar ni prav. Še sreča 
pravi Slavica, da se v Novoteksovem 
kreatorskem teamu dobro razumejo 
— v njem so tri sošolke iz ljubljanske 
oblikovalske šole —, saj je v dobrem 
vzdušju lažje delati. Z. L.-D.

DEŽURNE TRGOVINE
V soboto, 3. marca, bodo v No

vem mestu do 19., drugod do 17. 
ure odprte naslednje prodajalne 
živil:
•v Novem mestu: Market na Cesti 
Herojev
•v Šentjerneju: Market Dolenjka 
•v Dolenjskih Toplicah: proda
jalna Rog
•v Žužemberku: Samopostrežba 
KZ
•v Straži: Market Dolenjka.
•V nedelo bosta od 8. do 11. ure 
odprti v Novem mestu: Samopos
trežba na Glavnem trgu 23, v Čr
nomlju: Samopostrežba, Staneta 
Rozmana 13.

Ker je sobota 3. marca delovna, 
bodo vse prodajalne živil odprte do 
15. ure.

Pionireka
nagrajuje
najboljše

V GIP Pionir nagradili 31 
najboljših delavcev

NOVO MESTO — V GIP Pionir so 
že pred leti izdelali strateško razvojni 
program, imenovan pionireka, s kate
rim želijo biti korak pred drugimi in se 
kar najhitreje približati razvitemu svetu. 
V okviru te akcije že nekaj let spodbuja
jo lasten razvoj z nagrajevanjem inova- 
toijev, že tretje leto zapored pa so na
gradili tudi najboljše delavce tega 
4100-članskega kolektiva. »Pionireka 
zahteva od nas odgovore na vprašanja; 
Kaj si naredil danes boljše kot včeraj? 
Koliko so tvoje delo in rezultati dela 
boljši kot lani? Kakšen je tvoj izdelek, 
ali bi bil lahko boljši? To niso samo 
vprašanja zaradi vprašanj, temveč vpra
šanja našega preživetja in razvoja, kijih 
mora postaviti vsak Pioniijev delavec 
sleherni dan«. Tako je v sredo, 21. fe
bruarja, na slovesni podelitvi priznanj 
in nagrad 31. Pioniijevim delavcem 
povedal predsednik poslovodnega od
bora GIP Pionir Slavko Guštin in nada
ljeval: »Korak pred drugimi zaenkrat 
pomeni 5% nad slovenskim povpreč
jem."

Letos sije naslov najboljšega delavca 
v GIP Pionir prislužilo 31 delavcev iz 
vseh tozdov. V zlato Pioniijevo knjigo 
se bodo zapisali iz tozda Novo mesto: 
Savo Ignjič, Ibrahim Dananovič, Dor- 
de Blagojevič, Suljo Murič, Tone 
Kukman, Alojz Bačar, Cveto Blagoje
vič; iz tozda Ljubljana: Josip Kapeš, 
Slavko Djaduh, Blaž Kujavec, Besim 
Hrnič, Ilija Stevič; iz Krškega: Pero
Dvorančič, Jakob Felbar. Borko Perič, 
Drago Radkovič, Živko Todorovič; iz 
tozda MKI: Hazim Sehič, Peter Srebr
njak, Vojko Dragaš, Maks Gantar, Ja
nez Tratnik, Senad Begunič, Stanko 
Franko; iz tozda v Metliki: Anton Sti- 
panič; iz tozda v Zagrebu: Mehmed Ja- 
gurdija, Milan Blagojevič, Adem Habi- 
barič; iz tozda Lesni obrat: Anton 
Kraševec; iz tozda Togrel: Maksimiljan 
Salmič. J. P.

V ZLATO KNJIGO — Tudi letos so v GIP Pionirju izbrali najboljše delavce za 
leto 1989. Med nagrajenci, Id bodo zapisani v zlati Pionirjevi kpjigi, izbirajo 
tiste, ki so pri svojem delu najbolj ustvarjalni, gospodarni, poznajo delovno dis
ciplino in razvijajo dobre medsebojne odnose. Letos so zaslužni delavci poleg 
lične listine prejeli tudi kuverto s tisoč din. (Foto: J. Pavlin)

Manj denarja za pridelavo hrane
Letos za pospeševanje proizvodnje hrane namenjen manjši odstotek od bruto 

osebnih dohodkov — Nekaj več kot milijon dinarjev_____________
METLIKA — Strokovna komisija pri izvršnem svetu je pripravila, izvršni 

svet pa sprejel program ukrepov pospeševanja družbeno organizirane proiz
vodnje hrane v metliški občini v letošnjem letu. Po izračunih naj bi se za ta na
men letos v občini zbralo nekaj več kot milijon dinaijev. Seveda si s tem denar
jem ne bodo mogli kaj prida pomagati, saj bi za občutno pospeševanje 
proizvodnje hrane potrebovali neprimerno več denaija, ki pa ga sedaj v tej 
majhni občini ni kje vzeti.

Poleg tega bo letos za ta namen real
no na voljo še manj denaija. Denar za 
pospeševanje proizvodnje hrane se na
mreč zbira od bruto osebnih dohodkov.

Lani je ta stopnja znašala 0,8 odstotka, 
letos pa sojo zmanjšali, tako kot še ne
katere druge prispevne stopnje, in sicer 
zato, da bodo tako v občini »nakrpali« 
potreben denar za odplačevanje kredi
ta, ki ga nameravajo najeti pri banki za 
odkup Novoteksovih stanovanj. Skladu 
za pospeševanje pridelave hrane so od-

škrnili 0,1 odstotka od prispevne stop
nje, kar pa glede na sedanje plače v 
vsem letu znese 150 tisočakov. To pa bi 
zadostovalo za celoletno plačo dveh 
pospeševalcev.

Sofinanciranje pospeševalne službe 
je nasploh največja postavka v tem pro
gramu in za to so namenili 336.000 di
narjev, kar znese tretjino potrebnega 
denarja za plače štirih pospeševalcev; 
eno tretjino prispeva republika, eno pa 
kmetijska zadruga. V pospeševalni slu
žbi pa dela dčvet pospeševalcev. Za ve

terinarske storitve je po tem programu 
namenjenih 32 tisočakov, za delo akti
vov in skupnosti 50 tisočakov, prav to
liko za premije za vzrejo plemenskih te
lic. V programu je še pospeševanje 
drugih dejavnosti na področju živinore
je, poljedelstva, sadjarstva in vinograd
ništva ter še nekaj manjših stvari, med 
njimi je predvidena tudi pomoč pri 
elementarnih nesrečah, za kar pa so 
lahko namenili le 10 tisočakov.

Skratka, veliko se z. denarjem, ki se 
bo letos v Metliki zbral za pospeševanje 
proizvodnje hrane, ne bo dalo narediti. 
Pri izdelavi programa pa so gledali, da 
so vsaj na vseh področjih, kjer se da kaj 
narediti, namenili nekaj sredstev. Pro
gram izvaja pospeševalna služba.

A. B.

SMETI — Pred novimi bloki na Slav- Č 
ka Gruma št. 70 do 80 so gore nesnage, k 
Imamo očividce, ki so pripravljeni pod: & 
prisego potrditi, da so stanovalci metali ^ 
embalažo kar skozi okna, nakar je obleža- r« 
la, kjer pač je. Nenavadni so tudi tamkaj- ni

bi bil pisatelj Slavko Grum, po katerem ec 
ima ulica ime, še živ, bi najbrž napisal do-i Je 
datek k svoji sloviti Gogi. na

PIONIR — GIP Pionir sklicuje za 7. 
marec tiskovno konferenco, na kateri bo v* 
novinarje seznanil z uspehi in načrti. Se- m' 
stanek naj bi bil sprva v upravnem poslop- 
ju, z naknadnim obvestilom pa so ga pre
stavili v Pionirjev planinski dom na P3 
Gorjancih. Slavko Guštin, predsednik po- lu< 
slovodnega odbora, očitno nima dobri) 
zvez le s politiki, ampak tudi s samim lju- "K 
bim Bogom. Slednji mu je moral zagotovi- **l 
ti, da 7. marca na Gorjancih ne bo snega, 
razen tega pa bo moral Vsemogočni novi-, ‘el 
narje prepričati, da za tiskovne konferenc« %a-<- 
niso primerna zlahka dostopna republiški ne' 
ali pokrajinska središča. Najboljše tiskov- jjvt 
ne konference so po novem v nedostopnih “ln 
kraških vrtačah, planšarskih kočicah in Ho 
planinskih zavetiščih.

INTEGRAL — Opazili smo, da s stan 
avtobusne postaje nekateri avtobusi, na ? 
menjeni v zagrebško smer, mimo vozij« r8 
po Ulici talcev, kije sicer namenjena sam« JLra 
za krajevni promet. V teh varčevalnih pri mei 
zadevanjih je vztrajno predvsem podjetji 
Integral. Številk avtobusov ne sporočamo 
ker smo opazili v mestu mlad, nadobudet 
rod miličnikov. Naj se nekoliko uri v bra 
nju številk registrskih tablic in spoznava^-- 
nju mestnih ulic. h

opc 
pesi 
Mh 
Pov 
li si 
zve: 

'služ
s

— ’
Ena gospa je rekla, da bi moral učHl’1.® 
j, ki zahteva najmanj 700 DENi.:'1najmanj

plače, morebiti vendarle vedeti, ali sl {jv)j
piše Loka v Škofji Loki z veliko al Kiji 
malo začetnico. sebi

SPREMEMBE V C«
VOLILNI KOMISIJI ko*

NOVO MESTO — Na predlog zdnipreb 
žene opozicije DEMOS in nekaterih čliprot 
nov je občinska skupščina Novo mestkeni 
22. februarja spremenila sklep o imendspre 
vanju občinske volilne komisije za obdolPadn 
je 1990—94. Miloša Šuštarja je v komis« Č 
kot namestnika tajnika zamenjal Tomi|skih 
lav Kocuvan, nov član komisije je Dragonsk 
Hmelina, namestnik člana pa Franldom 
Cvelbar.

DRUŠTVO ZA BOJ
PROTI RAKU

NOVO MESTO — Pred letošnji!
tednom boja proti raku je bilo na usti 
novnem sestanku 27. februaija tudi' 
Novem mestu ustanovljeno Društvo J 
boj proti raku, ki deluje domala v vsi 
večjih središčih v Sloveniji. Društvo I 
regijskega značaja, združevalo pa 1 
kar največje število rakastih bolnikd 
pa tudi vseh tistih, ki se želijo angažiC

fi

boju za lajšanje in preprečevanje likov
nevarne bolezni.

Sprehod po Metliki
NAJ POGOSTEJŠI POGOVORI 

KAVICI se sučejo še vedno okrog 
Gorenjca, bioenergetika, ki ima svojo 
dinacijo v gostilni na Radoviči. Z ra." 
nimi težavami se k njemu zatekajo Iji 
iz domala cele Jugoslavije, bujna domii 
ja pa dodaja k njegovemu delu še kof 
neverjetnih zgodb in zgodbic. Največ ii 
jo povedati ljudje, ki Željka niso videli 
ob blizu niti od daleč, čutijo pa potr« lto‘r" 
raznašati atrakcije po deželi Kranjski. ma

V ZAČETKU MARCA BO POSH^J 
NA komisija iz Ljubljane ocenjevala' -t' 
lokranjska vina, ki bodo na prodaj in, mn 
pokušnji na Vinski vigredi 18., 19. in - 0r-’v 
maja. Nekaj članov pripravljalnega od
ra je predlagalo, naj bi oceno vin plai 
vinogradniki sami, vendar je zamisel P ,neu 
la v vodo. Strošek, ki niti ni tako majh____ 
bodo poravnali z denarjem, zbranih 
Vinsko vigredjo.

V BELOKRANJSKEM MUZB
RAZMIŠLJAJO, da bi razširili graf^~- 
klet, ki zdaj v glavnem služi pokušnji' Kr 
ob prireditvi Vinska vigred. Direkto«pnbljj 
ustanove Zvonko Rus predlaga, da bi valjaj 
dili še en prostor in tako postavili tein®nsk0 
vinarskemu muzeju. Kaj se bo izcimil?6*1 še 
predloga, je težko napovedovati, pri^rje( 
pa moramo, da je zamisel zanimiv«1.**!*, 
vredna podpore. . J® Vre

BREZ POMOČI METLIŠKE*ekla 
GOSPODARSTVA bi verjetno težldfdogo 
peljali vsakoletno vinarsko turistično r4 vsg 
reditev Vinska vigred. Vsa prejšnja le*h*> saj
metliške delovne organizacije pomag^^v,' 
delom, z denaijem in z materialom, **tl°8lo;
tos pa je^lišaMa 1» denarja bolj m#*su 
ospredje zmeraj bolj silijo zahteve, n*Cari'rei 
Vinska vigred pripravljena tako, da *Jt?*a.sn 
lahko sama vzdrževala. S tem pa ni rcPinj 
no, da metliške delovne organizacij*' 4Tr
povedujejo svojo pomoč. ‘■'-'linvm,uujcjvi svujvi pvziuuv. ^

"ČRNOMALJCI SO ZDRUŽILI i»fznS,i
ter pripravili za februar, marec in apfjlpmj.^
pico kulturnih prireditev: od likovnih ,«.1^ 
stav do gostovanj poklicnih sloven^u^,
gledališč. Na vabilih najbolj zbode '
to, da je med organizatorji tudi občn*. pj>£ 
skupščina, saj v Metliki o čem podoba j^ ’ 
lahko le sanjamo. Pa bi bilo lepo in Polj 
če bi se kaj podobnega zgodilo UiPittif] *e
Metliki.

DOLENJSKI UST

*



Črnomaljski drobir
EVROPSKI DELOVNI CAS — O 

novem, evropskem delovnem času seje v 
iv- Črnomlju že veliko govorilo in se najbrž 
ge. 'udi še bo. Najprej so z novostjo začeli v 
od Bel tu, pri tem pa so poudarili, da šoto sto- 
ali r"i tudi zaradi stikov s partneiji, ki po sta
ža- rem delovnem času po 14. uri tako rekoč 
aj- niso bili več mogoči. Vsak je pač raje odhi- 
i sc 'e! domov, kot da bi se še v nadurah pehal 
Če * * * * v službi. Ena od meščank (najbrž pa ni 
cm e<lina) pa se sedaj sprašuje, komu ali čemu 
Jo- Ju ta novi, podaljšani delovni čas sploh 

i namenjen, ko pa ti po 14. uri na telefonski 
7. centrali pojasnijo, da te ne morejo več po

be yezati z interno telefonsko številko. Ali pa 
Se- JJiorda tudi to spada v pravila evropskega 
3p* Plovnega časa?
ire- BELE BREZE — Na končno urejeni 
nt Parkirni prostor pred belo hišo so zasadili 

po- 'udi tri bele breze. Pred tednom dni sta bili 
irib uye od njih že polomljeni. Politik, name- 
ju* "Jen v belo hišo, je ob tem le zastokal, češ 
,vi- kakšna je kultura Belokranjcev, miličnik 
ga, poti v sosednjo postajo milice pa je re
jvi-, «1, da bodo kmalu ob novo drevesce za- 
nec sadili debel kol, da bo vsak nepreviden, 
5ka Oroden ali nemaren voznik odpeljal na 
ovj jridomobilu tudi sjiominček v obliki vdol- 
nib Urne. Da ta miličnik s kakšnim kleparjem 

in morda ne ustanavlja skupnega podjetja?
SOCIALISTI — Sekretar Socialistične 

taft2Veze je dejal, da noče dati nobene izjave 
na to število Dolenjskega lista, ker hoče, 
zjjc d* v eni številki za spremembo ne piše 
im« prav nič o črnomaljski SZ. Žal te »spre- 
pri membc« ne bo. Glej prvo stran! 
etji
mq 
di 
bi
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SDrobne iz Kočevja
KAM s TRUPLI? — Občan nas je 

i°pozoril, da je že dalj časa na Novomeški 
cesti pri odcepu za kmetijsko posestvo 
Mlaka truplo psa, ki gaje očitno do smrti 
Povozilo neko motorno vozilo. Pozanima- 
u smo se, kaj storiti v takem primeru, in 
zvedeli, da je treba poklicati higiensko 

(službo, ki deluje pri veterinarski postaji.
SLABA KAKOVOST ŽIVLJENJA 

~~ V kočevski občini porabi družina na 
mesec manj kot 150 kilovatnih ur elek-ičr“c

LiCi"ENi.‘ """e energije, kar je daleč pod republiš- 
li w ,.lm. Povprečjem. To pomeni, da kakovost 

življenja na Kočevskem ni kaj prida. 
1 ® Kljub temu pa večina družin plačuje po- 

spbni ekološki davek, ki so ga oproščene le 
družine, ki porabijo pod 100 k\Vh na 

‘mesec.
NOVA VAS — V kočevski vasi Mač

kovec še pred nekaj leti ni bilo nobenega 
dni prebivalca. Potem so parcele po vasi raz- 
čllprodali za vikende, saj so tu načrtovali vi- 

lestkend naselje. Vendar se to naselje počasi 
enespreminja v pravo vas, saj vikendarji goje 
JotPadno drevje in obdelujejo zemljo, 
aisti ČUDNA TRGOVINA — V kočev- 
,miških trgovinah lahko kupiš ogrodje za nc- 
ragonsko luč v kopalnici. Potem presenečen 
aniooma ugotoviš, da notri ni neonske žarni

ce. Presenečenj pa še ni konca, saj ne
onskih žarnic v Kočevju ni in moraš ponje 
\ Ribnico.

d Ribniški zobotrebci
idi
m, KOMISIJSKA PRODAJA — Ribni- 
vsP ie dobila komisijsko trgovino za teh- 
,0TlCne predmete in športno opremo. Je ta- 
„ ,rekoč sestavni del Čičkovega video-
?. fluba »Riba«.

pRODAJNA RAZSTAVA — V bis- 
. T"JU ^.'avm v Ribnici seje zvrstilo že več 

'Je !'"<,vnih razstav. Zdaj je tu prixlajna raz- 
*H*va litografij in jedkanic akademskega

__i'karJa in gratika Marjana Prevodnika iz
, rJPjje Loke. Odprta bo še do sredine

U 1 NAJCENEJŠA PIJAČA — V Merca- 
—rju; lelki so nas opozorili, da ne prodaja
li P'Jafle P° diskontnih cenah, ampak še 
Mfci C’ 'n s'ccr P° u8°dnih cenah. Tako na 
'j° CTr slanc zaboj piva v redni trgovini 
razih s« 1 ' ^3 din, v diskontni prodaji okoli 
ljut. , in, pri njih pa v prodaji po sistemu 
miC®,- ne Prodaje le okoli 104 din. Seveda 
;(,pif Va cena pri zadnjih dveh prodajah le za 
l il"rt ue količine, najmanj za ves zaboj. Po- 
eli a°Dr.e Cenc imajo tudi za druge pijače. 
ot4, PR£SEUENA OPREMA — V pro- 
ki-ida* nekdanje trgovine Železnina se je 
)SCJ vselila trgovina Oprema, ki prodaja 

preproge, talne obloge itd.
_ IRGOVINA V NEBOTIČNIKU -Zvedeti 
m?, da bo eden izmed ribniških Merca- 

Jcvih trgovcev v kratkem odprl zasebno 
ih z mbn° trgovino1 tako imenovanem 

mškem kareju, in sicer nekdanjem
nebotičniku«.

Trebanjske iveri
’nJ'— Ker se kot velikokrat doslej 
hhihišr ;UjC *' maJ’ na območju Čateža raz- 
bt(L 'faJ° o kresu za ta praznik. Spomin na 

jdeh r° ra-ianJc °b tovrstnem ognju je v Iju- 
m.VL • živ. Eni se kresa spomnijo po tem, 
,rv,r te gorel le slabih 15 metrov od romar- 
nlV jg cerkve, na kateri bi menda lahko zavo- 
u F*>ekll r°^'ne Popohalr* dragocena barvna 
xvnt>d„a na oknih. Drugi govore o njem kot 

< I13 na katerem je bilo poskrbljeno
-n°,ta 'e-.celo za gašenje morebitnega poža- 
' dfclce ognju dežurala celo ekipa ga- 
ia^,rrK^)'> ki pa je gasila le žejo, in to do one- 
n’ .Argtosti. Eden od lanskih romarjev se ob

M SrVlmm no ^ptzliuriu I o.ta mn ip

n}.j Ifei. ki so ostale za kresovalci.
CU -curn ELOV TLIRN — V. Mokronogu

lo-Trino ocenjujejo, da bi se utegnila 
(-■1,1 prodaja objekta, ki ga v kraju po

je" B
vePTjubjLpPhrovoljčki in drugi zapriseženi

. bjekta, ki ga

le vjtir^ii dobre kapljice Govori 
i" Pb r bo v »Tumu« morebiti vinoteka 

a j* cN AVLI AN JE - Trebanjska občiSf^NAVl__  _J__
in petelj Pfekinila vse odnose s Projektivnim 

^ Ljubljana, ki je do nedavnega 
&ta ^kupu arhitektonsko urejanje mc- 

afko^^Hjc. PA je naredil pri delu dovolj 
P#jfl »?-daj naj imajo priložnost drugi!

J? (2115) 1. marca 1990

IZ NtvŠIH OBČIN rmrA
llkLi IZ NNŠIH OBČIN UJ

Huda kri zaradi odvažanja smeti
Kar tretjina tistih, ki naj bi jim odvažali smeti, noče poravnati računov — Komisi- 
_________ ja za varstvo okolja: odlok se mora uresničevati — Peticije_________

ČRNOMELJ — Lani so po dolgotrajnem usklajevalnem postopku ter šte
vilnih razpravah na zborih občanov in kar trikrat v skupščini sprejeli v črno
maljski občini nov odlok o zbiranju in odvozu odpadkov. Z njegovo pomočjo 
naj bi še bolj oroganizirano zbirali, odvažali in deponirali smeti ter tako počasi 
zaustavili onesnaževanje zemljišč, vode in zraka. Vse manj bi bilo tudi divjih 
odlagališč.

Toda ker se je z novim odlokom ob
močje zbiranja komunalnih odpadkov 
v primerjavi s prejšnjim znatno razširi
lo, so se začele pojavljati pobude za nje
govo spremembo ali celo odpravo, 
predvsem po vaseh. Ljudje so zatrjevali, 
da nimajo odpadkov, da lahko zanje 
sami poskrbijo ali pa da nimajo denarja 
za nakup smetarskih kant. S temi teža
vami se je najprej začela srečevati Ko
munala kot pooblaščeni izvajalec odlo
ka, saj so kljub neopravljenemu delu 
obračunavali stroške, kajti smetarski 
avto je sicer bil v vasi, odpadkov posa
meznikov pa ni odpeljal, ker pač nima-

ZSMS ponuja 
nov rod

Kandidate predstavili na 
konvenciji — Priporočilo 

drugim strankam
ČRNOMELJ — Člani OK ZSMS 

— liberalne stranke iz Črnomlja so na 
zadnji seji uredili še zadnje predvolilne 
formalnosti: delegati so soglasno spreje
li nova pravila o organiziranosti in de
lovanju OK ZSMS — liberalne stran
ke, soglasno potrdili volilni program ter 
listo kandidatov za DPZ.

ZSMS bo na volitvah nastopila sa
mostojno. Kandidate (med katerimi ne 
bo ne izčrpanih politikov ne razočaran
cev) so izbrali med uspešneži na delov-

• PRIPOROČILO — Pred približ
no mesecem dni so predstavniki vseh 
strank v črnomaljski občini sklenili 
dogovor o korektnem in poštenem 
predvolilnem boju. Pred kratkim pa 
so se pojavile prve izjeme, zato 
ZSMS prosi predvsem vodstvo Slo
venske kmečke zveze, da ta sklep 
upošteva, sicer liberalci grozijo, da 
bodo članstvu SKZ povedali, da nji
hova stranka od svoje ustanovitve ni 
izpeljala nobene akcije za izboljšanje 
položaja kmetov.

nem mestu, ki so pripravljeni na angaži
rano družbeno in politično delo ter 
imajo sorazmerno visoko izobrazbo. 
Kot obljubljajo, bodo volivcem ponudi
li novo generacijo ljudi. Liberalci, ki za 
sedaj imena kandidatov še skrbno skri
vajo, nameravajo kmalu za črnomalj
sko javnost pripraviti volilno konvenci
jo, po kateri ne bo nobenih skrivnosti 
več.

Družbena 
kazen za 

resno delo
Po ukinitvi predzakonske 
svetovalnice bo v Treb- 

njem šola za starše
TREBNJE — Pri Centru za socialno

delo v Trebnjem pripravljajo »šolo za
starše«, s katero želijo zapolniti vrzel, ki
je po mnenju socialnih delavcev nastala
v družbi po lanski ukinitvi predzakon
skih svetovalnic. Kako bo sprejeta nova 
oblika, v Trebnjem ne upajo napove
dovati z gotovostjo, za bivšo zakonsko 
svetovalnico pa so v Centru ugotovili z 
anketo, da se je mladim staršem zdela 
primerna in koristna ustanova. Razen 
odgovori v anketah sojih o tem prepri
čali tudi nekateri zakonci, ki so se ob 
svojih družinskih stiskah zatekli po na
svet k socialnim delavcem. O uveljav
ljenosti zakonskega svetovanja se da 
soditi tudi po 170 do 210 slušateljih let
no, čeprav ta številka pove premalo, ker 
so bodoči partnerji morali obiskovati 
svetovalnico pač zaradi takega predpisa.

Trebanjski socialni delavci so ta 
predpis, kije veljal do konca leta 1988, 
vzeli  resno in so zato v preteklosti do
datno usposabljali pedagoga, psiholo
ga, višjo medicinsko sestro in socialne 
delavke za potrebe predzakonskega 
svetovanja. Potemtakem najbrž ne bo 
nikogar presenetilo, če bo Center kdaj 
ostro povprašal, kaj početi z omenjenim 
znanjem in predvsem, kako ga plačati, 
posebej tedaj, če šola za starše ne bo po
dedovala popularnosti svoje predhod
nice. Že ves čas po spremembi zakona o 
zakonski zvezi in družinskih razmerjih 
pa trebanjski socialni delavci dvomijo o 
koristnosti in upravičenosti družbene 
politike, ki je v Sloveniji zorela sočasno 
z zamislijo za ukinitev sisov in ki je z 
navedeno pravno potezo naložila (pred) 
zakonsko svetovanje mnogim ustano
vam, nobeni pa posebej in natančno.

L. M.

jo posod. Druga težava pa je po mnenju 
Komunale v tem, da po novem plačuje
jo odvoz smeti po številu družinskih 
članov, in ne po kvadratnih metrih sta
novanjske površine, zaradi nepopolnih 
evidenc pa ljudje negodujejo. Zato 
Komunala predlaga star sistem obraču
navanja (po kv. metru) ter uvedbo eko
loškega dinarja.

O teh pobudah in negodovanju 
občanov je pred kratkim razpravljal tu
di matični odbor za varstvo okolja pri

• Največji nasprotniki novega odlo
ka o zbiranju in odvozu odpadkov v 
črnomaljski občini so prebivalci Ko
čevja, Kanižarice, Blatnika, Vinice, 
Drenovca, Ogulina, Sečjega sela, 
Dragatuša, Svibnika, dela Semiča, 
Vavpče vasi, Sela, Kašče, Vrtače, 
Mladice, Kota, Trate, Crmošnjic in 
Srednje vasi.

občinski skupščini. Podprl je plačevanje 
ekološkega dinarja, če bi ugotovili, da 
za to obstajajo realne možnosti. Tiste 
občane, ki ne bi mogli plačati po 10,70 
din mesečno na osebo zg odvoz, pa naj 
Komunala napoti na Center za socialno 
delo zaradi obravnave za socialno po
moč. Kar pa se tiče odporov krajanov, 
so bili po mnenju naravovarstvenikov

DEMOS SE 
PREDSTAVLJA

KOČEVJE — Demos je doslej or
ganiziral okrogle mize v Strugah, Fari 
m Osilnici. Obisk je bil kar dober in 
glede na število prebivalcev celo boljši 
kot v Kočevju. Predstavniki Demosa 
pravijo, da ljudje prizadevno sodelujejo 
v razgovorih in da so zelo zadovoljni, 
ker se zdaj lahko jasneje opredeljujejo, 
za koga bodo glasovali na volitvah.

pričakovani, saj je ekološka zavest ljudi 
nizka. Zato so proti spreminjanju odlo
ka, saj bodo le tako lahko zaščitili oko
lje. Prepričani so, da bo cilj dosežen po
stopoma in z neprestanim opozarjanjem 
občanov na problem onesnaževanja.

Veliko vprašanje pa je, če se bodo s 
temi ugotovitvami strinjali tudi ljudje. 
Ne gre za »kaprico« enega ali dveh, 
ampak se kar okrog 30 odst. od 8.200 
prebivalcev, zajetih v organiziran odvoz 
smeti, upira ali pa ne plačuje obvezno
sti. 789 gospodinjstev ni plačalo raču
nov, vloženih je bilo 600 tožb, tiste, ki 
so bile po dolgotrajnih postopkih za
ključene, pa so se praviloma končale 
uspešno za Komunalo. A to ljudi očitno 
ne moti, kajti pišejo peticije, grozijo ce
lo z abstinenco na volitvah. Kako se 
utegne ta množični spor končati, pa si 
ne upajo napovedovati niti najbolj pre
vidni optimisti.

M. BEZEK-JAKŠE

MLADINSKI KLUB 
OSTAL MLADININ

ČRNOMELJ — Glede na to, da je 
ZSMS postala stranka brez starostne 
meje, se je odpovedala monopolu nad 
mladinsko populacijo. Postala je poli
tična stranka, v kateri je za razliko od 
prejšnje organiziranosti izpadel dobršen 
del družbenih dejavnosti. Zato so v Čr
nomlju izazili željo, da bi tudi mladin- 
ski-kultumi klub zamenjal lastnika, da 
bi torej tudi v prihodnje pripadal mla
dini, ne pa bivši mladinski organizaciji 
kot stranki. Zato pa bo črnomaljska 
ZSMS kot ustanoviteljica mladinske
mu kulturnemu klubu nudila organiza
cijsko, pravno in po možnosti finančno 
pomoč za zagon. ZSMS tudi ne bo po
segala v programsko-kultumi del, saj 
mora biti kultura po njihovem mnenju 
nepolitično obarvana.

• Partija ni tista in ne more biti več 
tista, ki bi vsiljevala svoje odločitve 
državi To je odločitev skupščine ali 
referenduma. Tretje oblike ni (C. 
Ribičič)

Čmomafski 
zrak ima dosti 
prašnih usedlin

Meritve do aprila
ČRNOMELJ — Lanskega mar

ca je novomeški Zavod za socialno 
medicino in higieno opravil v Čr
nomlju enomesečno kontrolo nad 
obremenjenostjo okolja z žveplo
vim dioksidom (S02) in dimom, ki 
je pokazala, da sta bili 24-urni kon
centraciji precej nizki. Vendar so bi
le meritve opravljene ob koncu ku
rilne sezone. Da pa bi ugotovili 
resnično obremenitev okolja, so za
čeli spremljati koncentracijo škod
ljivih snovi v zraku bolj kontinuira
no, in sicer od 1. novembra lani do 
konca letošnjega marca.

Od novembra do 31. januatja so 
na dveh merilnih mestih —na Car- 
daku in v Loki — ugotovili, da je s 
S02 in dimom zrak najbolj onesna
žen decembra. Maksimalna 24- 
urna koncentracija S02 v zraku je 
znašala na Čardaku 0,14 mg/m3, 
na Loki pa 0,09mg/m3. Maksimal
na koncentracija dima pa je bila na 
Čardaku 0,12 mg/m3, na Loki pa 
0,08 mg/m3. Zrak na Čardaku je 
bil torej nekoliko bolj onesnažen, 
ne prekoračuje pa naših normati
vov.

Prašne usedline so anajizirali v 
okolici Gorenja in na Čardaku. 
Dovoljena prašna usedlina je 6g/m2 
na mesec. Izmerjene koncentracije 
prahu so bile na obeh merilnih me
stih precej visoke (Čardak 3,1 g/m2 
na mesec, Gorenje 5 g/m2 na me
sec) v primerjavi z izmerjenimi 
koncentracijami v okolici Novega 
mesta, kiso bile za več kot polovico 
manjše. Četudi so količine prahu v 
zraku v mejah dovoljenega, pa na 
Zavodu menijo, da so visoke in bi 
jih bilo potrebno znižati.

Novomeški zavod tudi priporo
ča, da bi analize emisij v naslednji 
kurilni sezoni opravili pri vseh več
jih onesnaževalcih, ker bi le tako 
lahko izdelali pravilne sanacijske 
ukrepe.

M. B.-J.

Socialisti so proti razprtijam
Z zbora socialistov kočevske občine — Nastop kandidata Cirila Zlobca

KOČEVJE — Zbor socialistov kočevske občine 20. februarja seje začel s 
kulturnim programom, v katerem so nastopile flavtistke glasbene šole, mlada 
pesnica Mateja Mavrin je prebrala dve svoji pesmi, pesnik Ciril Zlobec pa je 
prebral tri pesmi iz svoje ngjnovejše pesniške zbirke »Moja kratka večnost«.

Po tem uvodu je Ciril Zlobec kot 
podpredsednik RK SZ in kot kandidat 
za predsednika te organizacije predsta
vil sedanje razmere pri nas v luči pro
grama socialistov. Ko je govoril o nada
ljnji usodi Slovenije, je omenil konfede
racijo in odcepitev (za kar je že pol

NOVOST V 
PRIPRAVI HRANE

KOČEVJE — Kot prva v Kočevju in 
ena redkih v Sloveniji je kuhinja kočevske 
Name dobila parni konvektor, se pravi 
posebno peč za kuhanje, pečenje in duše
nje hrane. Posebnost te peči je, da za pri
pravo hrane ni potrebnih maščob ter da 
hrana obdrži naravno barvo in okus. Gre 
torej za pripravo hrane na bio način, kije 
tako bolj zdrava.

Slovencev, kot je pokazala zadnja javna 
anketa; upoštevati pa je treba ne le do
bre, ampak tudi slabe strani morebitne 
take odločitve). SZ bo v slovenskem 
prostoru delovala združujoče in bo 
proti strankarskim razprtijam. Zavze
mala se bo za socialno pravičnost. Bori
la se bo tudi, da bo beseda socializem 
spet pridobila vsebino, ki jo je nekoč že 
imela in ki jo ima danes na Zahodu. So
cializem je humanizem, ne komunizem.

Nato so predstavili občinske kandi
date za zbore republiške skupščine 
(skupaj 4 kandidate za dva zbora) in 23

KAM BI DEL 
ČISTILNO?

OSILNICA — Krajevna skup
nost Osilnica in njen odbor za eko
loška vprašanja se strinjata z akcijo 
kočevske Komunale o ostrejši kon
troli odlaganja odpadkov. Strinjata 
se tudi z ureditvijo skupnega odla
gališča za več občin ter prizadevanji 
za čiste vodotoke. Ugotavljajo tudi, 
da imajo v dolini Kolpe in Čabran- 
ke že štiri čistilne naprave in po
udarjajo, da je potrebno zagotoviti 
njihovo pravilno delovanje. Sploh 
prva čistilna naprava v občini Ko
čevje je bila prav v Osilnici pri 
obratu LIV, za katero se zdaj že ve
liko let prizadevajo, naj bi jo pre
vzela v upravljanje Komunala Ko
čevje, vendar prizadevanja niso 
uspešna. Kočevska Komunala na
mreč upravlja tudi s centralno ČN 
za Kočevje. V KS Osilnica menijo, 
da bi bilo delovanje njihove ČN še 
boljše, če bi bila pod Komunalo. 
Zdaj so nanjo priključeni razen LIV 
še Tekstilana, župnišče in stano- 
vanjsko-poslovna stavba. Priključi
ti pa bi morali še zdravstveni dom, 
gostišča in druge, tudi zasebne hiše, 
saj je zmogljivost CN (250 E) zado
stna. Seveda pa bi bilo treba za pri
ključek na CN plačati tudi ustrezen 
prispevek.

PESNIK IN POLITIK V KOČEVJU

kandidatov za družbenopolitični zbor 
občinske skupščine. V zadnjem delu 
zbora pa so kandidatje in gost Ciril Zlo
bec odgovarjali na vprašanja udeležen
cev zbora.

Odgovori so bili taki: Če ima občina 
zaradi zaprtja območja škodo, je upra
vičena do odškodnine. Res pa je, da se 
vojska težko prilagaja novim razmeram 
in se noče odpovedati ugodnostim... Ni 
pričakovati, da bo Srbija prekinila gos
podarsko blokado, zato je treba ukrepa
ti, kot da bo trajala večno... Skoraj po
lovica slovenske akumulacije se preko 
prispevkov za federacijo, JLA in neraz
vite odliva iz republike. JLA kljub po
puščanju napetosti v svetu razvija nad
zvočno letalo in atomsko podmornico, 
česar sploh ne potrebujemo. V krizi bi 
moralo biti dajatev manj, mi pa smo 
uvedli še novi 3-odstotni davek za JLA. 
Neki modrijan je dejal: »Gotje deželi, 
kjer dajejo več za vojsko, kot za izobra
ževanje!« in to se dogaja pri nas.

J. PRIMC

POCENILI OGREVANJE
RIBNICA — Stanovalci na Trgu 

Veljka Vlahoviča v Ribnici so menili, 
da so bili januarski računi za ogrevanje 
previsoki, in so se pritožili. Komunala 
jim je nato za februar ceno zmanjšala. 
Zdaj pa stanovalci govore, da so komu- 
nalci dvignili tako občutno ceno zato, 
da so si tako »izposodili« denar za iz
plačilo plač. Kaj je res in kaj ne, se ne ve, 
sumničenja pa ostajajo...

M. G-č

Največ za telefon
S samoprispevkom naj 
bi letos zbrali 3,6 milijo- 
_________na din_________

ČRNOMELJ — Samoprispevek za 
program javnih del predstavlja v črno
maljski občini dokaj dobro osnovo za 
razvoj komunalne infrastrukture. Ta 
razvoj je posebno pomemben v manj 
razvitih krajevnih skupnostih, kjer je 
napredek najbolj opazen na področju 
telefonije in vodooskrbe. Predvsem 
manj razvite krajevne skupnosti pa vla
gajo v razvoj infrastrukture zelo veliko 
lastnega denarja.

V letošnjem letu načrtujejo, da se bo 
v občini nateklo za prograr 1 javnih del 
3,6 milijona dinarjev. Petino te vsote 
bodo porabili za skupni program, osta
lo pa za programe po krajevnih skupno
stih. Prednost pri razdelitvi sredstev iz 
skupnega programa naj bi Še naprej 
imele naložbe za razvoj telefonije, in si
cer montaža že plačanih medkrajevnih 
12-kanalnih VF povezav Črnomelj- 
Semič, Dragatuš, Vinica, zgraditev pro
storov za ATC Vinica z montažo že do
bavljene centrale ter razširitev centrale 
v Črnomlju za 400 priključkov.

Ureditev občinskega odlagališča ko
munalnih odpadkov je osrednja eko
loška naloga v občini. Odlagališče bo 
potrebno razširiti tako, da bo imelo čim 
manjši vpliv na okolje. Sicer majhna 
soudeležba samoprispevka bo nekoliko 
le prispevala k rešitvi tega problema. 
Del denarja iz skupnega programa bo 
šel v letošnjem letu tudi za pripravljalna 
dela za gradnjo čistilne naprave, za pri
pravo lokacije za gradno blagovnega 
centra ter za pripravljalna dela za 
obvoznice.

Po krajevnih skupnostih pa bodo de
nar iz samoprispevka porabili različno: 
za asfaltiranje ali za zaporne sloje asfalta 
na krajevnih poteh, za ureditev pokopa
lišč ali za gradnjo vodovoda.

M. B.-J.

KANDIDATJE O 
PROGRAMU

KOČEVJE — Na nedavnem zboru 
socialistov v Kočevju so kandidatje te 
stranke za bližnje volitve predstavili tu
di svoja videnja o uresničevanju občin
skega in republiškega programa Socia
listične zveze. Posamezni kandidatje so 
govorili o naslednjih področjih: Mojca 
Skender (o informiranju), Urban Do
bovšek (državna uprava), Silvo Guštin 
(krajevna skupnost), Olga Valentič 
(otroško varstvo), Karmen Arko (šti
pendiranje), Miloš Šenčur (razvoj po
deželja), Vincenc Janša (energetika), 
Ksenija Vidoševič (izobraževanje), Lili 
Stefanič (izobraževanje ob delu). Mati
ja Jerbič in Stanka Žagar (sociala in 
zdravstvo), Marjeta Gregorčič (pravna 
država) in Bojan Turk (trgovina in var
stvo potrošnikov).

KAM Z DRUŠTVI?
KOČEVJE — Doslej so bila društva 

in organizacije finansirani preko sisov 
ali Socialistične zveze, posebej pa bodo 
preko občinske skupščine. SZ, v kateri 
so bila društva in organizacije kolektiv
ni člani, bo del nekdanjih nalog oprav
ljala zanje še naprej, vendar le za tiste, ki 
se ne bodo odpovedala kolektivnemu 
članstvu v SZ. Ta društva in organizaci
je bodo do konca marca pripravile svo
je letne programe in finančne načrte ter 
nato skupno s SZ nastopile do občinske 
skupščine z zahtevo za denarno pomoč, 
da bo občinska skupščina to lahko vnes
la v svoj letni plan. Kolektivnemu član
stvu v SZ se je doslej odpovedalo le 
AMD.

PRESEŽKOV ŠE NI
KOČEVJE — V Kočevju je bilo vsisih 

zaposlenih 41 ljudi. Z reorganizacijo jih je 
večina (25) prišla pod občinsko upravo, 
nekaj pod republiško, nekaj pa jih je osta
lo lam, kjer so bili (center za socialno delo. 
telesnokulturna skupnost). Presežkov de
lavcev praktično ni. Vprašanje pa je, kaj 
bo, ko bo z ozirom na novo zakonodajo 
potrebno opravili tudi novo sistemizacijo 
delovnih mest, in to ne le za bivše sise. 
ampak tudi ostalo občinsko upravo.

Zoper razprodajo po znižani ceni
S seje OK ZKS — SDP: pomembno je, kdo kupuje družbeno lastnino

TREBNJE — Občinski komite 
ZKS-SDPTrebnjeje pred nedavnim na 
redni seji pilil obrazce svojega politič
nega obnašanja v sedanjem predvolil
nem obdobju in v tem med drugim 
obravnaval osnutek svojega programa 
ter eno začetnih verzij svoje kandidatne 
liste za volitve. Glede programa je v 
razpravi menil Srečko Pust, daje v njem 
zapisanih toliko obljub, kot daje partija 
pravkar prišla na politično prizorišče iz 
opozicije in da bi se spričo tega utegnila 
pojaviti vprašanja, zakaj bivša Zveza

komunistov obljubljenega ni naredila 
že doslej. V odgovor na taka morebitna 
javna vprašanja je menil Lojze Ratajc, 
da je socializem vendarle objektivno 
ustvaril tudi kaj dobrega, čeprav pred
sednik OK ZKS-SDP Trebnje pri tem 
ni zanikal, da so v tem socalizmu neka
teri preživljali lepe čase. Toda očitneje 
imajo večji smisel pogovori o prihodno
sti in sedanjosti, kot je v nadaljevanju 
razprave nakazoval Stefan Kamin. Le
ta je med drugim zaostril izjemno teht
no vprašanje o fenomenu lastnine in je

menil, da je pomembno, kdo lastnino 
kupuje. Smo proti ražprodaji družbene

• Po sklepu z omenjene seje bodo z 
20. marcem letos prenehale delovati 
osnovne organizacije ZKS-SDP v 
državnih organih v občini Trebnje. V 
podjetjih jih bodo ukinili po volitvah.

lastnine po znižani ceni, je povzel niz 
razprav o tem Lojze Ratajc.

L. M.

DOLENJSKI LIST



IZ NNŠIH OBČIN IZ NtkŠIH OBČIN
Slabši naj odpade
Družbena ali zasebna 

dimnikarska služba?
BREŽICE — Na ugodna tla med 

nezadovoljne s sedanjo dimnikaisko službo 
je lansko leto padla ponudba zasebnika 
Romana Grabaija iz Grosupljega. Ta je 
Brežičanom zagotovil, da bi njegova firma 
Dizako lahko opravljala dimnikarske 
storitve bolj kakovostno in tudi ceneje. V 
mestu obljublja čiščenje dimnikov enkrat 
na mesec, v bližnjih vaseh na vsaka dva 
meseca in v bolj oddaljenih krajih vsake 
tri mesece. Poleg tega ima v načrtu tudi 
opravljanje drugih storitev, za kar so 
občani tudi zainteresirani.

Dimnikarstvo Ljubljana, ki to službo že 
dalj časa opravlja na območju občine, je 
na izziv ustrezno reagiralo. Predlagalo je 
več inačic rešitev, ki dopuščajo Brežiča
nom, da kontrolirajo cene storitev, a 
obenem tudi prevzemejo odgovornost za 
izgubo ali profit. Pod takim pogojem so 
tudi pripravljeni sprejeti popolno osamo
svojitev njihove enote v Brežicah. Menijo 
namreč, da sedanja enota s petimi zapo
slenimi komaj pokriva delo v sezoni, izven 
sezone pa sama nima dovolj dela. Prepri
čani so, da so dimnikarji že sedaj za svoje 
delo preslabo plačani. Znižanje cen storitev 
bi po njihovem imelo direkten vpliv na 
zmanjšanje plač, saj predstavljajo le-te kar 
70 odstotkov vseh stroškov Dimnikarstva 
Ljubljana.

Ko je občinska vlada tehtala eno in 
drugo podjetje, ni mogla mimo slabih 
izkušenj s sedanjim izvajalcem niti mimo 
dobre tradicije, ki jo ima Dimnikarstvo 
Grabar v Brežicah še iz predvojnih časov. 
Odločili so se, da naredijo konec tudi 
dimnikarskemu monopolu. Pri tem so se 
nagibali k ideji, naj imata obe podjetji na 
razpolago celo območje, ker bo le ta-o 
lahko prišlo do neposredne konkurence, 
ki naj bi končno privedla do boljših in tudi 
cenejših storitev. Če Dimnikarstvo Ljub
ljana pristane na formiranje samostojnega 
podjetja v Brežicah — seveda je ob tem 
pogoj za kritje morebitnih izgub nespre

jemljiv — bodo območje razdelili med 
obe podjetji. Tudi Roman Grabar ima 
namreč pogoj, da dejavnost opravlja kot 
podjetnik, in ne kot obrtnik. Ker območje 
občine nikakor ni dovolj veliko za dve 
podjetji z dimnikarsko dejavnostjo, lahko 
slej ko prej pričakujemo, da bo ena stran 
izpadla.

B. DUŠ1Č

Magdalena Žam

Dober kruh vabi
Kruh iz Cerkelj navdu

šil Krčane
KRŠKO — Preskrbina trgovina 

Hrana na Trgu Matije Gubca v Kr
škem je dolgo časa več ali manj sa
mevala ob dveh samopostrežnicah, 
kjer se kupcev ponavadi kar tare. 
Lani decembra pa so se v vodstvu te 
trgovske organizacije odločili, da 
ponudbo kruha v tej trgovini v celo
ti zaupajo pekariji iz Cerkelj, ki jo je 
tam odprl nekdanji direktor krške 
pekarije.

»Medtem ko smo prej prodali na 
dan le po SO kg kruha, ga sedaj pro
damo 230 do 250 in več kil. Poleg 
kruha prodajamo seveda tudi peci
vo iz te pekarije. Vendar se ni pove
čala samo prodaja kruha in peciva, 
marveč prodamo tudi več ostalih 
artiklov. Prodaja v naši prodajalni 
seje povečala za celih 80 odst., zato 
že razmišljamo o večji ponudbi de
likates in ostale hrane,« je povedala 
prijazna poslovodkinja Magdalena 
Žam, ki vodi prodajalno šele nekaj 
časa.

Ta prodajalna pa se je kupcem 
priljubila še posebej zaradi tega, ker 
je odprta tudi ob nedeljah od 7. do 
11. ure. Ob nedeljah prodajo v tej 
prodajalni tudi po 180 kil kruha, 
kar presega vsa pričakovanja. »Res 
moramo sedaj več delati, pa tudi 
dežurstva v nedeljo nam niso naj
ljubša, ampak hkrati smo prodajal
ke zadovoljne, ker se je prodajalna 
priljubila kupcem.«

J. S.

Železa v ognju, ponudbe dežujejo
Terme Čatež se bodo povezale s tujimi investitorji —Interesentov je veliko — Cilj 

je najsodobnejše evropsko zdraviliško in športno rekreativno središče
ČATEŽ — V Termah napovedujejo v naslednjem desetletju skokovit razvoj 

z novo podobo Čateških Toplic in mokriškega kompleksa. Čatež bodo spreme-bodo spreme
nili v središče za prosti čas in center za zdravstveno prevencijo. V urbanističnih 
rešitvah so upoštevali več zaokroženih območij, kot so na primer kamp, hotel
ski in športni del. Dograditi nameravajo objekte s tisoč novimi posteljami in 
hkrati sanirati tudi stari hotel Toplice.

hotele v 70 državah. Direktor Mokro
vič je v zvezi s tem omenil, da dopuščajo

Kot je navedel direktor Borut Mo
krovič, so ta hip popolnoma pripravlje
ni na evforijo potencialnih kandidatov
za naložbe v Jugoslaviji in odločeni, da 
spremenijo Čatež v eno najsodobneje
urejenih termalnih regij v Evropi. Ur
banistično zasnovo, zasnovo objektov 
ter vsebinski razvoj so predstavili v 
obliki turističnega prospekta jutrišnjih 
Term, za katere želijo čimveč tujih 
sovlagateljev.

Usmeriti se nameravajo predvsem na 
goste iz tujine, zato se zavedajo, da jih 
lahko privabijo samo s kvaliteto. Brez 
nje se ne morejo razviti v visoko kako
vostno poslovno, zdravstveno zdravi
liško in športno-rekreativno središče.

Za Terme so pomemben sestavni del 
tudi Mokrice z gradom in obsežnim an
gleškim parkom, ki sodi med največje

parkovne nasade pri nas. Danes je tam 
hotel B kategorije s 56 posteljami, re
stavracijo in klubskimi prostori. Za 
Mokrice, kjer načrtujejo turizem najviš
je kategorije, imajo zdaj že tretjo inači
co načrtov za igrišče golfa. Po minimal
ni varianti bi uredili golf in kašče, po 
maksimalni pa golf s hoteli in 116
apartmaji. Obseg investicij je odvisen 

sovlagateljev. Tudi Terme sa-od tujih sov 
me bodo investirale. Letos načrtujejo za 
svoj razvoj 4 milijone nemških mark. V 
Mokricah želijo, da bi jim partner s ka
pitalom vred prodal tudi svoj način dela 
in organizacije: (menagement). Ta hip 
se o tem pogovarjajo z družbo, ki ima

• V Termah poudarjajo, da imajo za 
predvideni razvoj dovolj termalne 
vode in da pomisleki Regiona glede 
tega niso utemeljeni. Imajo zagotovi
lo Geološkega zavoda iz Ljubljane, 
daje najmanjša možna količina 3001 
na sekundo. Razen tega razpolagajo 
Terme s potopno črpalko, ki jo lahko 
spustijo 300 metrov globoko in z njo 
lahko vsak čas načrpajo toliko vode, 
kolikor je potrebujejo.

nad 51 odst. lastništva tujcem, zato bi 
radi, da bi pri nas čim hitreje razrešili 
prenos družbene lastnine v zasebno. 
»Naš končni cilj je povezava s svetom, 
ne z Jugoslavijo,« je dodal.

J. TEPPEY

Ekologija na prvem mestu
KRAMBERGER 

V KRŠKEM
KRŠKO — Samostojni kandidat za 

predsednika predsedstva Ivan Kram
berger je v ponedeljek opravil svoj 
predvolilni nastop tudi v Krškem. Na

Brežiška ZKS-SDP predstavila svoj program

Trgu Matije Gubca se je zbralo okoli 
2000 Krčanov in okoličanov. Kram-

BREŽICE — Člani občinske orga
nizacije ZKS — stranke demokratične 
prenove so minuli četrtek predstavili 
svoj program in potrdili kandidate svoje 
stranke za družbenopolitični zbor in 
druge najodgovornejše funkcije v ob
čini.

berger je predstavil svoj program, hkrati 
pa je še dejal, daje JE Krško najbolj bo
leč problem in zagotovil, da bo elek
trarno takoj zaprl, ko pride na oblast. 
Odpadke pa bo izvozil v Ljubljano h 
komunistom, ki so elektrarno tudi 
zgradili. Povedal je še, da je ponudil 
pomoč direktorju brežiške bolnišnice, 
vendar jo je ta odklonil in Kramberger 
je povedal, daje to edini primer doslej, 
direktor pa je očitno član komunistične 
zarotniške skupine. Kritiziral je tudi 
bližnje vojaško letališče, Kostanjeviča- 
nom, ki so ga povabili k sebi, pa je ob
ljubil za 200 pisnih podpor asfaltiranje 
ceste v poljubni dolžini in kamor bodo 
hoteli. Ljudstvo seje tudi v Krškem na 
moč zabavalo ob Krambergerjevih 
domislicah, ki so trajale vse do noči. Se
veda je Kramberger tudi prodajal svoje 
knjige.

Stranka v svojem programu išče re
šitve za ekološke probleme, za razvoj 
gospodarstva in družbenih dejavnosti, 
političnega sistema ter sistema obrambe 
in družbene samozaščite. Med ekološ
kimi cilji jih je nekaj precej konkretnih: 
zaprtje jedrske elektrarne, uresničitev 
dogovorov o varstvu Krke in Save ter 
določitev usode rudnika Globoko- 
Dečno selo. Do konca leta naj bi dose
gli določitev lokacije občinskega odla
gališča odpadkov in do takrat naj se 
izdela in objavi tudi kataster onesnaže
valcev ter pripravijo programi saniranja.

Zahtevali bodo tako davčno politi
ko, ki bo spodbujala razvoj drobnega
gospodarstva in zasebnega kmetijstva. 
Za........................ ...............hitrejši razvoj na tem področju bi 
lahko tudi posegli v normative o uredit
vi poslovnih prostorov. V čim krajšem

Komisija odgovarja za zakonitost
Kako se Krško pripravlja na volitve — Pogovor s predsednikom komisije

KRŠKO — Pet članov krške volilne komisjjje, ki jo že tretji mandat vodi 
Marjan Žibret, sicer vodja krške enote Temeljnega sodišča v Novem mestu, 
ima že polne roke dela. Poleg rednega dela so vpeljali še dežurstvo, tako da bo 
delo nemoteno in predvsem zakonito potekalo.

»Tokratne volitve bodo seveda pre
cej drugačne, kot so bile doslej. Vendar 
se delo volilne komisije ne bo bistveno 
spremenilo, le še bolj kot doslej bomo
bedeli nad zakonitostjo vseh postop
kov, ker bo na volitvah sodelovalo več

treznem upravnem organu. Vendar je 
tajnost zajamčena, saj občanu ni treba 
povedati, koga predlaga. Za to ve le vo
lilna komisija. Ker je časa malo, so ne
katere roke podaljšali, vendar so doslej

že dobili za zbor krajevnih skupnosti 86 
predlogov, za družbenopolitični zbor 
pa 6 posamičnih predlogov, medtem ko 
imajo politične stranke čas še do 11. 
marca. Za zbor združenega dela še ni 
znano število kandidatov, ker je rok za 
sprejem podaljšan. Kar zadeva volitve 

člane predsedstva SR Slovenije,

68 NOVIH POSTELJ ZA UPOKO
JENCE — V Trubarjevem domu v 
Loki pri Zidanem mostu premorejo 
zaenkrat 180 postelj za svoje oskrbo
vance iz številnih slovenskih občin. 
Ker pa se v stari graščini oskrbovanci 
v sobanah s po 10 in celo več poste
ljami ne morejo počutiti tako kot tam, 
kjer jih je manj v sobi, gre pa naposled 
za čim bolj kakovostno oskrbo, so se 
v Trubarjevem domu novembra 1988 
odločili za naložbo v nastanitveno 
servisni objekt. Zgnjen je kot prizi
dek obstoječega doma (na sliki), v ka
terem je 68 postelj. V vsaki sobi bodo 
največ tri postelje, zato je udobje v 
prizidku, ki naj bi ga dokončno vselili 
konec marca, že kar na hotelski rav
ni. (Foto: P. P.)

strank. Veliko več dela pa bodo imeli v
krajevnih skupnostih in v organizacijah
združenega dela, ker priprava na volitve
v teh okoljih ni več v rokah sindikata ali 
Socialistične zveze,« je povedal Matjan 
Žibret. Zato pa je del teh nalog prevzela 
kar volilna komisija sama.

Kot je znano, sta v veljavi dva načina 
predlaganja kandidatov. Kandidate 
lahko predlagajo na zborih volivcev, ki 
sedaj že potekajo, poleg tega pa tudi s 
podpisovanjem. Na zborih volivcev 
bodo morali kandidati dobiti določeno 
število glasov, in to na tajnem glasova
nju, če bo proti javnemu glasovanju en 
sam občan. Medtem ko je postopek na 
zboru volivcev dokaj enostaven, je z in
dividualnimi predlogi malo drugače. 
Vsak občan, ki želi predlagati »svojega« 
kandidata, mora predložiti overjeno 
pisno podporo, kar lahko stori pri us-

iane pre
podpredsednika in predsednika, pa je 
rok za predloge do 11. marca.

»Volilna komisija je predvsem dr
žavni organ, zato je naša prva naloga, 

akonitost. Volitve bodo

Marjan Žibret, preds. občinske volil
ne komisije Krško

Za delavce nujen zagrizen boj
Le tako si bo sindikat pridobil zaupanje — V sevniški Lisci podpisujejo pristopne 

izjave, v zdravstvenem domu bi iz sindikata izstopili_____________
SEVNICA — V prenovo sindikata bolj malo verjamejo celo nekateri vodilni 

delavci osnovnih organizacij sindikata, medtem ko delavci tako in tako nimajo 
pojma, za k^j gre, ker jih pač ne zanima, ampak predvsem to, koliko bodo dobili 
v kuverti ob koncu meseca, da bodo lahko količkaj spodobno (pre)živeli.

grizeno boril za delavca, sindikat, ki bo 
opozicija oblasti oz. vodstvu podjetja.

je šele tedaj, ko se znajdejo na cesti, ve
do le tisti, ki so to občutili na svoji koži.

Delavski razred je izgubil pozicijo in 
tupanje, da bi sindikalni kongres ali pa 

nova oblast po spomladanskih volitvah 
kaj spremenila na boljše. Kot je d<*jal 
Ante Glavan, se tudi vse te stranke bori
jo le za oblast, ko bodo pa prišle na 
oblast, bodo na obljube pozabile. Take

zaui
Razprava s takimi utrinki se je raz

vnela zaradi nesklepčnosti ponovljene 
Seje občinskega sindikalnega sveta v 
Sevnici pretekli petek. In to ne ob 
obravnavi poročila o delu občinskega 
sveta in njegovih organov v preteklem 
mandatnem obdobju ali predlogu pro
grama dela občinske organizacije sindi
kata, kot bi bilo moč pričakovati, tem
več šele ob obravnavi statutarnega 
sklepa občinske organizacije, o sklicu 
prihodnje skupščine, organizacijski she
mi občinske organizacije sindikata ter 
ob obravnavi liste možnih kandidatov 
za bodoče funkcionatje sindikata.

»Potrebovali bi nekoga, ki se bo za

zidaj gre pa naprej zvečina ista garnitu
ra... Hoteli smo izstopiti iz sindikata, pa 
so rekli, da to ne gre,« je rekla Ada Pla- 
zar iz sevniškega zdravstvenega doma. 
Marija Bezjak iz Lisce je resignirano 
ugotovila, da »bi morali imeti prodorne 
ljudi, taki, ki smo, pa ne bomo naredili 
premikov!« Bezjakova (mimogrede po
vedano kandidira za predsednico občin
skega sindikata) je še poudarila, da v 
Lisci vendarle množično podpisujejo 
pristopne izjave za Svobodne sindikate 
Slovenije. Ljudje pač pričakujejo samo 
učinke. Za delavce je že zdaj hudo, kaj

i pač izkušnje iz. bližnje in daljnje pre
teklosti. Se najl; najbolj morda pekli delavce 
nenehno brezuspešno poudarjanje, da 
je razbremenjevanje gospodarstva nuj
nost, v gospodarstvu pa niso na boljšem 
»niti za ficek«. Nasprotno, še bolj mora
jo odvezati mošnjo za razne družbene 
dajatve. Tudi zato so razočarani nad 
Markovičevo politiko, ki so ji sprva 
mnogi ploskali, ker so v njej videli izhod 
iz krize. p p

DOLENJSKI UST

času naj bi sprejeli agrokarto in rajoni- 
zacijo kmetijskih zemljišč v občini. Tu
di na področju turizma je potreben pro
jekt razvoja, ki bo vključeval vse dejav
nosti v občini, še posebno pa trgovino.

Če bodo člani stranke ZKS-SDP pre
jeli dovolj podpore na volitvah, bodo 
poskrbeli za boljše življenje na podeže
lju, podpirali bodo samoprispevke in 
jim dodali večje deleže družbenih sred
stev. Na področju družbenih dejavnosti 
bodo podprli zasebno prakso v zdrav
stvu in otroškem varstvu.

B. D.

da čuvamo zakonitost, 
tajne in sedaj ne bo nihče mogel voliti v 
imenu drugega ali kar v imenu cele dru
žine. Poskrbeli bomo tudi za volilne 
kabine, volišča pa bodo odprta ves dan. 
Seveda dajemo člani občinske volilne 
komisije, ki jo je občinska skupščina 
imenovala lani, vse potrebne informaci
je osebno ali po telefonu.«

BREŽICE: ZKS 
IMA ŽE SVOJE 
KANDIDATE

BREŽICE — Nosilec liste kandi
datov občinske organizacije ZKS, 
stranke demokratične prenove za 
družbenopolitični zbor občine Breži
ce, je Stanko Zlobko, predmetni uči
telj iz Cerkelj. Izvoljeni so bili še: Mir
jana Blaževič, vzgojiteljica s Sel; 
Stanko Čanžar, kovinostrugar iz Do
bove; Andrej Dokler, dipl. pravnik iz 
Brežic; Ivan Denžič, komercialist iz 
Mrzlave vasi; Mira Ivšič, dipl. psiho
loginja iz Brežic; Jože Jerič, podpol
kovnik JLA iz Brežic; Martin Kolar, 
upokojeni miličnik iz Brežic; Anica 
Kupina, predmetna učiteljica iz Cer
kelj; Milan Lokar, rezkar iz Brežic; 
Anton Kmetič, dipl. inž. cestnega 
prometa iz Globokega; Rok Kržan, 
učitelj z Bizeljskega; Bojan Malus, 
strojni tehnik iz Brežic; Natalija Mal- 
tarič, inž. biologije iz Brežic; Vasilije 
Maraš, dipl. obramboslovec iz Brežic; 
Borut Mokrovič, dipl. inž. strojništva 
iz Rigonc; Ivan Novoselič, komercia
list s Koritnega; Miha Ogorevc, grad
beni inž. iz Brežic; Franc Pribožič, 
kmetijski tehnik iz Dečnega sela; La
do Rožič, varnostni inženir iz Brežic, 
Ignac Regovič, u6telj iz Dobove; Mi
ha Škrlec, višji upravni delavec z Vel. 
Doline; in dr. Peter Zorčič, zdravnik 
specialist iz Brežic. Kandidat za pred
sednika občinske skupščine je Stanko 
Zlobko, za predsednika izvršnega sve
ta pa Franc Puhner.

SESTANEK KRŠČANSKIH 
DEMOKRATOV

KONVENCIJA SEVNIŠKIH 
KOMUNISTOV

SEVNICA — Slovenski krščanski 
demokrati se organizirano pojavljajo že 
v vseh treh posavskih občinah. Ledino 
so orali Brežičani pod vodstvom Jožeta 
Rutaija, zatem so ustanovili odbor 
SKD v Krškem (vodi ga Danilo Siter), 
v Sevnici pa vodi iniciativni odbor 
SKD Simon Urh. In prav ta vabi v pe
tek, 2. marca, ob 18. uri na razširjeni se
stanek odbora SKD v sejno sobo sev
niškega občinskega izvršnega sveta. 
Sklicatelji pravijo, da se ne bodo izog
nili nobenemu, še tako vročemu vpra
šanju.

SEVNICA — Občinska organizaci
ja ZKS-SDP sklicuje v četrtek, 1. mar
ca, ob 17. uri v poslovni stavbi sevniške 
Jutranjke konvencijo. Pripravili bodo 
tudi priložnostni kulturni program ter
predstavili kandidate ZKS-SDP za vo
litve v družbenopolitični zbor občinske
in republiške skupščine ter za najodgo
vornejše funkcije v občini.

11 BR€2IŠK€<k^|
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ZA LEPO UREJENO 
OKOLJE

SEVNICA — Pri sevniškem turi
stičnem društvu in hortikulturni sekciji 
so lani sklenili, da bodo naredili čimveč, 
da bi polepšali podobo kraja, v katerem 
živijo. Letos nadaljujejo akcijo snema
nja (ne)urejenih domačij in naselij, da 
bi opozorili na dobre in slabe zglede. 
Kakšna je bila lanska bera oz. podoba 
okolja, si bodo lahko ogledali vsi, ki 
bodo prišli danes, 1. marca, ob j 6. uri v 
kulturno dvorano GD Sevnica. Po 
ogledu diapozitivov pa bo predsednica 
hortikulturne sekcije Silva Fric odgo
varjala na vprašanja ljubiteljev cvetja in 
hortikulture. Tisti, ki jim rastline bole
hajo ali slabo uspevajo, naj prineso s sa
bo vzorce teh rastlin.

Alenka Jazbec iz Dol. Skopic — Jerne
ja, Nevenka Bogdanovič iz Krškega — 
Mirelo, Ivančiča Golubič iz Podvrha — 
Jasminko, Lucija Kneževič iz Krškega — 
Danijela, Irena Markovič iz Pišec — 
Petro, Munira Ahmatovič iz Krškega — 
Nizano, Cvetka Goijup iz Krškega — 
Lauro, Marija Barbič z Bregov — Matjaža, 
Vesna Žganjer iz Otruševca — Ivano, 
Marija Sotošek iz Glogovega Broda — 
Tadejo, Milena Ivanšek iz Cundrovca — 
Roka, Ana Volčanjšek z Volčjega — Ro
mano, Maja Koretič iz Krškega — Anjo, 
Nataša Kovačič iz Rir.iša — deklico, Ja
dranka Cicvarič —Šiftar iz Zagreba 
Ozrena, Miranda Bodor iz Zaprešiča

Vando, Mojca Železnik iz Jeternega se
la — Tjašo, Gordana Rožman iz Artič — 
Marka, Ljudmila Brce iz Ribnice — Luka, 
Božica Kozmus iz Žurkovega Dola — Su
zano, Martina Tomše iz Kraške vasi — 
Barbaro, Martina Sehur z Orehovega — 
Simona in Jožica Kvartuh iz Poštene vasi 
— Aleša. Čestitamo!

Novo v Brežicah
ŽIRO POMOČ — Tovarišice in tova

riši komunisti, pravzaprav člani ZKS-' 
SDP, so dobili pismo. V njem jim njihov! 
predsednik zagotavlja, da so temelj bodo
čega uspeha stranke, in jih vabi k aktiv
nemu sodelovanju. Ža njihove pobude so 
odprta vrata vsak dan, nonstop pa je odpr
ta tudi številka žiro računa. Slednje je 
predsednik povedal malo bolj diskretno in 
z obrazložitvijo, da so za volitve najprej 
prispevali člani strankinega vodstva. Pro
šnjo je podprl tudi z obetom, da bodo po 
volitvah zmanjšali članarino in odločno 
skrčili strokovne službe.

FATAMORGANA — Stranki ZKS 
SDP se vidi, da je že imela priložnost oku
siti sladkost oblasti. V svojih programih je 
bolj odločna in ne uporablja samo znaml 
»prizadevali si bomo«, »zahtevali bomo« 
temveč tudi kar »zagotavljali bomo« it 
»dosegli bomo«!

POZABLJENO MESTO — Stat 
most čez Krko in Savo ni v programu no 
bene stranke, a je že zdaj uporaben le še zi
snemanje filmov. Promet po njem je pre 
jovedan, obnove pa še ne bo tako kmalu
ter denarja ni. V Brežicah čakajo na neki 
čudežna sredstva, računjo nanje in na ob 
novo, most pa medtem sameva v svoji ža 
lostni usodi. Sam, ves zaijavel, s potrgani 
ograjo na več mestih, z zanemarjeniu 
okoljem in z razpadajočim asfaltom. If 
tudi del mesta, v katerega seje včasih pri 
šlo v Brežice, je pozabljen. Celo z označb« 
na kateri je včiih pisalo »Brežice«, zdi 
odpadajo cele zaplete. Kot da bi vstopil 
pozabljeno mesto!

Krške novice
VOLITVE V teh dneh občanov ik 

zanimata kaj dosti ne hokej ne nogomet 
Zdaj so osrednja tema razgovorov v služ 
bi, na kavici ali kar tako volitve. Ni kaj 
ljudstvo vse vidi in vse sliši, tako je me! 
drugim izvedelo, da neki znani občan i 
dobil podpore v svoji stranki, ampak kl9Sfc 
od nekega občana, ki pa je v zahvalo i 
»uslugo« dobil lepo službico. Pa kaj, tal 
so pač predvolilni postopki v večstrankal 
skem sistemu na balkanski način.

JE — 10. marca bo Krško čisto zelen 
ker se bodo v njem zbrali Zeleni Slovenji; 
in organizirali zelen dan s temeljitimi raj 
pravami o okolju, na katerih bodo boju 
sodelovali tudi gostje iz tujine. V načr 
tega velikega zborovanja je bil tudi mn " 
žičen pohod do JE Krško, kjer pa nima 
razumevanja za tako zahodnjaško izrai
nje nezadovoljstva in pohoda oz. priho 
do elektrarne niso dovolili. In zakaj'
cesta v primeru nujne potrebe ne bi b»- 
zasedena. Čas bi že bil, pravijo krški Zel f|l 
ni, ko bi se v JE Krško navadili tudi na V i 
ke stvari. Sicer pa naj zgradijo še eno cesfapj. 
za demonstrante. V dveh letih do zapr^^ ^
se bo že amortizirala.

KRAMBERGER — Krambergerje ^
kulturna revolucija se dogaja še napi 
Njena žrtev bo bržkone tudi direktor I l"*v; 
škega kulturnega doma Moškon Adolf, Pripr 
bo prvi komunist, kateremu bo dal Kra 
berger v roke kramp in lopato. Najhu 
izmed vseh kazni pa bo Moškon dobil 
radi tega, ker Krambergerju ni dal elek 
ke, medtem ko se je klanjal komunisti 
in jim nekam lezel. Verjetno pa bosta i
bila ministrski listnici direktor hol____
Sremič in občinski tajnik. Prvi zato, kef p . 
dal Krambergerju elektriko, drugi pa za rel 
ker je prispeval pomoč za otroke.

I
SZDL — Kje je stara dobra SZC 

Stara dobra SZDL pa gleda dol iz tretjd ba (,
nadstropja v bazo in si misli: Zdaj sli- 
samostojna stranka, volitve pa najt! 
občani organizirajo kar sami. Tako! ®n 
čudno, ko sedaj v marsikateri kraje* P®**11
skupnosti pozno v noč študirajo volfl* Pre,‘ 
postopke, raz čelo pa jim tečejo curki zfl »adrpostopke, raz čelo pa jim tečejo curki zfl 
ja. Kdo ve, če v takih trenutkih lju* nteri 
Evrope tudi kam ne pošljejo. Je pa že tj rezU| 
včasih lepše, ko m prihajala na tv
dvorišče.

Sevniški paberki
„ Pri 
,kak0
fja vi
ustva

4iv1
ČEKI — Pretekli teden smo direkt«f?a bi 

obalf-ierbrežiškega Petrola Silva Jeršiča pobaAer>o 
zakaj na bencinskih črpalkah Petrol*'’11 in 
Posavju spet ne smejo jemati čelnimi i 
Krcditne-hipotekarne banke Ljubljfdrugil 
(bivša Beograjska banka) in Abanke fflnjihoi 
ša Jugobanka), medtem ko na Dolfležen 
skem, denimo v Mokronogu, prodrfpolnjt 
Petrola sploh nimajo navodil, da je P s ti 
naslov za denarne zadeve le — LB. <-Aljev z; 
so čeke na Petrolu namreč brez poirrf.V ttn! 
kov jemali, tudi v času »blokade« Jgostjc
konkurenčni banki. Direktor nam je ,0sr 
ljubil, da bodo z bankami še ta teden Gej. 
dili vse potrebno. In res nas je pretekli} u^. 
nedeliek Rudi Manček iz Petrola obv«.

(osnov
•n.

nedeljek Rudi Manček iz Petrola obvV le J 
da zdaj zopet tudi na bencinskih sevl*jl|Ll . J 
Posavju jemljejo tudi čeke obeh kov *u ir 
renčmh bank Zakaj jedo neljubega z»r "°vo 
ta za številne lastnike tekočih računov'°go 
HB v Posavju prišlo, pri Petrolu n«CeSu | 
preveč komentirati, očitno pa je Šlf * * * več: s
spor, ker menda konkurenčni banlflLsodeh 
nista hoteli priznati nekih stroškov, F

iKyuueii
,felot

nastajali, ko so petrolovci vse čeke pri* n'h u, 
na LB in sojih tam »obdelali«. OčitV špor(r 
da z dobro voljo marsikaj doseči, še vj ^ 
hitreje pa bi postorila hujša konkure* uni 

PESTRO — V času, ko tole poročamo!

),a '»J, - J.1 J " i
sovanj predvsem za kandidata za Purago< 
sednika predsedstva Slovenije. K u£», Žaj 
Pučnika »premagal« na Kalu 10:»djev v 
Podvrhu 7:3, Pučnik pa Kučana v Po« sirot 
ju 9:8, v Boštanju 17:13 in na Drlahjoče^
12:0! Se bolj pestro bo gotovo na hej n
spomladi.

PROSTORI — Združeni o| 
Sevnice je oblast obljubila, da bodo 
na voljo sejno sobo občinskih dru? 
političnih organizacij. Toda ker je S 
stična zveza zaradi hudih finančnih 
dala ta prostor in kuhinjo v najem 
nikom, bo zanimiv razplet.

Št. 9 (2115) 1. marca 1J;
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Biti nadstrankarska!
SZDL oziroma SZS ni več pokroviteljica kulture

Socialistična zveza delovnega ljud
stva Slovenije (SZDL) je v trenutku, 
ko se je prelevila v samostojno poli
tično stranko in se oklicala za So
cialistično Zvezo Slovenije (SZS), 
prenehala biti frontno sestavljena 
družbenopolitična organizacija. S 
tem je izgubila pravico biti nekakš
na generalna pokroviteljica in za- 
ščitnica najrazličnejših društev, 
zvez, združenj in drugih družbenih 
organizacij, tudi mnogih s kultur
nega področja. Prehod na strankar
ski način delovanja pa je tudi po
menil, da se morajo razpustiti vsi po 
frontnem načelu oblikovani odbori, 
sveti in druga telesa, ki so delovala v 
okviru SZDL na republiški, me
dobčinski in občinski ravni Takšni 
so bili, denimo, sveti za vzgojo in iz
obraževanje, za kulturo in za zna
nost, če drugih niti ne omenjamo, in 
v katerih se je bolj ali manj uspešno 
oblikovala politika za razreševanje 
perečih vprašanj na teh področjih.

Odkar je Socialistična zveza 
stranka z lastnim političnim pro
gramom in v boju z drugimi stran
kami za zmago na spomladanskih 
volitvah in za oblast, izstopajo iz nje 
eden za drugim tako rekoč vsi njeni 
nekdanji frontni deli, tudi izrazito 
nepolitični, za kakršnega šteje tudi 
vsakršna kultura Socialistično zve
zo zapuščajo ZKO in mnoga sta

novska kulturna društva in združe
nja, češ da njihova dejavnost nima 
nič skupnega s politiko, zato tudi ne 
more biti v službi te ali one politične 
stranke. Ko se proglašajo za izvens- 
trankarske oziroma nadstrankar
ske organizacije, pa se hkrati zave
dajo, da s trganjem iz okvirov 
SZDL oziroma SZS tudi marsikaj 
izgubljajo, še posebej varnost. V tem 
pogledu bo vlogo SZDL kot druž
benopolitične organizacije težko na
domestiti, četudi bi uspelo položaj 
kulturnih društev, zvez in združenj 
urediti z zakonom na republiški in z 
odloki na občinski ravni

V Sloveniji prav zdaj že iščejo 
pota in načine, kako po odmrtju 
kulturnih skupnosti in v novo nasta
lem položaju po preobrazbi SZDL 
zagotoviti nadaljnje življenje kultu
ri, predvsem ljubiteljski, ki je ostala 
najbolj na cedilu in prepihu. Neka
teri mehijo, da bi bile dovolj ustrez
ne zakonske rešitve, več pa jih je 
prepričanih, da bi morali poleg tega 
ustanoviti nekaj podobnega kultur
nemu parlamentu, morebiti kultur
ne forume ali celo kulturne zborni
ce, ki pa naj ne bi bile zgolj debatni 
klubi. Če tega ne bo, pravijo, bo kul
tura, predvsem nekateri njeni deli, 
stalno v nevarnosti, da se je polasti 
politika in si jo podvrže, da bi tako 
laže dosegla svoje cilje.

L ZORAN

Po več letih spet v gimnazijo
Gimnazije (tudi) v Brežicah, Črnomlju, Kočevju in Novem mestu — Prihodnji te

den, v petek, 9. marca, na srednjih šolah informativni dan — Vpis kasneje
DOLENJSKA, POSAVJE — V zadnjih Objavah Republiškega komiteja za 

vzgojo in izobraževanje ter telesno kulturo je objavljen razpis za vpis novincev 
v srednje, višje in visoko izobraževanje za šolsko leto 1990/1991. Glede na to, 
da v dolenjski in posavski regiji ni višje — in visokošolskih ustanov — z izjemo 
dislociranega oddelka ljubljanske Fakultete za strojništvo v Novem mestu, če 
študija ob delu na drugih fakultetah ne omenjamo — je zanimivo pogledati, 
kako se na sprejem učencev v nove prve letnike pripravljajo srednje šole.

PRIZNANJA TISKARNI NOVO MESTO — V Zagrebu je bila v ponedeljek, 
. februarja slovesnost, na kateri je Dušan Celdč, direktor Poslovne skupnosti 

: industrije Jugoslavije, podelil priznanja za grafične dosežke. Tiskarna 
^ovo mesto je dobila priznanja za oblikovanje in tisk štirih stenskih koledarjev, 
prevzel pa jih je direktor Janez Slapnik (na posnetku prvi z leve). V Zagrebu so 
pripravili razstavo nagrajenih in drugih tiskov. (Foto: B. Babič)

Srednjih šol različnih usmeritev, pro
gramov in stopenj zahtevnosti je v tem 
delu Slovenije kar nekaj, še posebej pa 
je mreža srednih šol gosta na Dolenj
skem oziroma v samem Novem mestu, 
kjer deluje pet samostojnih srednjih šol 
in še dislocirani oddelki dveh srednjih 
šol s sedežem zunaj regije. Po eno sred
njo šolo imata v dolenjski regiji še Čr
nomelj in Metlika, medtem ko je Treb
nje brez nje. Tri srednje šole ima 
Posavje, na sedežu vsake od občin je 
ena, Krško pa ima poleg tega še disloci
rano enoto ene šole, ki ima sedež v dru-

PESTRO V KNJIŽNICI
BREŽICE — Čeprav ima tukajšnja 

knjižnica tako malo knjig, da ji komaj
da lahko rečemo matična, jo je vredno 
obiskati. Če ne zaradi branja, pa zaradi 
številnih drugih dejavnosti, kijih oprav
lja za svoje občane. Organizirajo obiske 
književnikov in predstavitve svojih 
knjig, predavanja, razstave, ure pravljic 
in tudi lutkovne predstave za otroke. V 
preteklem tednu sta se v prostorih 
knjižnice zvrstili kar dve taki prireditvi. 
Malčki so si v sredo lahko ogledali lut
kovno igrico Kozliček Meketajček, dan 
poprej pa so prišli na svoj račun tisti, ki 
jim diši tuji svet, a poguma in denaija za 
potovanje ne morejo zbrati. Tomo 
Križnar, svetovni popotnik in svobodni 
novinar, jim je z besedo in z okoli 300 
diapozitivi prikazal svojo pot s kolesom 
okoli sveta. Svoje predavanje je naslovil 
z »O iskanju ljubezni«.

IGRA »VDOVE«
OB DNEVU ŽENA

BREŽICE — Zavod za kulturo je 
pripravil posebno darilo ženam, prav
zaprav prijetno kulturno doživetje. Na 
odrskih deskah brežiškega Prosvetnega 
doma bo gostoval igralski ansambel 
Mestnega gledališča ljubljanskega s 
predstavo »Vdove«. Igra, polna dožive
tij, bo na sporedu v četrtek, 8. marca, ob 
14. uri. Čeprav je namenjena predvsem 
kmečkim ženam, so vstopnice na razpo
lago tudi vsem ostalim, ki ne želijo za
muditi priložnosti.

Učitelji iz Švice na naših šolah
Pet švicarskih učiteljev ta teden spremlja delo na petih osnovnih šolah: v Novem 

mestu na bršljinski, grmski in Katja Rupena, v Črnomlju in na Senovem
NOVO MESTO — Naš šolski sistem in sodobno pedagoško delo šole je tre- 

lrC'sr !* ^'mbolj približati zahtevam in kriterijem, kijih v težnji pa še boljši šoli potiju- 
naj evr°pski prostor. Pri nas je v zadnjih letih zlasti aktualna zahteva po nene- 

rako|hnem (permanentnem) organiziranem izpopolnjevanju in usposabljanju 
kraje* Pedagoških delavcev. To so ob vseh utemeljenih spremembah, torej strokovno 
i voli* Pretehtanih posegih v šolski organizem, najpomembnejše neposredne naloge 
»rki zfl kadrovskih šol in strokovnih služb. Cilj tega je, napraviti našo šolo še bolj po 
ih Iji/meri učencev, jo uglasiti z zahtevami razvoja in izboljšati njene učinke, 
« že ((rezultate, 
na fl'

Prizadevanja, kako izboljšati šolo,
____,Cako ji s pomočjo usposobljenega učite-
I • ' Ja vliti delovno svežino in poglobiti 
|(| Us,varjalnc odnose med učitelji in učen- 
***£!• SQ V zadnjih letih močno prisotna tu- 

c1 v Švici, konkretno v kantonu Luzern.j- • --»vici, konkretno v kantonu Luzern. 
lirektfjr3 b' se njihovi učitelji od blizu poglob- 
pobalW.no seznanili z drugimi šolskimi siste- 
Petrultrm in predvsem z. uspešnimi pedagoš- 
ti čelkimi inovacijami ter kulturnimi utripi v 
Ljub'/, (Ugih okoljih, so se odločili, da je del 
inke Mihovega učnega kadra vsako leto de- 

ezen trimesečnega strokovnega izpo
lnjevanja zunaj meja svoje domovine. 

.. S temi nameni je pet švicarskih učite- 
ikev za tri tedne prišlo tudi v Slovenijo. 

Ie«~zato tcm tednu (od nedelje do sobote) so 
am iev°st-ic naših šol in učiteljev, in sicer na 
teden ^Snovn<i Soli Grm, Katja Runcna, Br- 
reteklff.i'1'’ Črnomelj in Senovo. Švicarski 
aobv^jj/telji neposredno sodelujejo z našimi 
h sev«“?l,e.lji in vodstvi šol. Prisostvujejo po
di ko* in dejavnostim, spremljajo našo za- 
>ega ztfjnvo neposrednega pedagoškega dela. 
ičunov logo učiteljev in učencev v učnem pro
du ter uspehe in težave v naši šoli. Še
ie |1? s svojimi pedagoškimi izkušnjami 
batl jbrplujej0 tudi pri pripravah na pouk in 

'k°v’i. r:!® pri izvedbi delov posameznih uč- 
: tn!! Ur’ npr. likovni in glasbeni šoli. pri
,9£'v{ trtnih dejavnostih in morda še kje.
nkurei> ^nevne analize dela. ki potekajo ob 
poročal)'moči vodstev šol in veščih prevajal- 
zborofl Čta dajejo obilo priložnosti za med- 
riko dvojno spoznanje, načrtovanje nada- 
tainl-*dra a'a'vnost' in zlasti za izmenjavo

predstavil tamkajšnji šolski sistem in 
dosežene rezultate, zlasti na razredni 
stopnji, ki pri njih traja šest let, nadalje 
pedagoško zasnovo dela in dileme, ki 
terjajo odgovore za boljšo in učinkovi
tejšo šolo.

Opozoril je tudi na težave, kijih ima
jo njihovi učitelji z. otroki zdomcev, saj 
ob vstopu v njihove šole večina sploh ne 
razume nemščine kot novega učnega 
jezika. Tako imajo normalno razviti 
otroci specifične učne težave in le s po

sebno pedagoško nego postopoma na
predujejo.

Vsekakor so takšna srečanja obojes
transko koristna in zaželena. V Sloveni
ji in v Švici, kamor so naši učitelji po
vabljeni. Za uresničitev tega predloga 
pa bo samo moralna podpora premalo.

Do tovrstnega sodelovanja je prišlo 
na pobudo in v organizaciji zavoda za 
šolstvo. v

JOŽE ŠKUFCA

u PntKirV Sloveniji pa bo še dvodnevni 
0vni posvet, na katerem bodo siv 

0lit čer|e njihove in naše izkušnje, še posc- 
.11i.na razredni stopnji osnovne šole, pa 

J '“dl ra,i„„: ,,„K« k hnlišili 0] 
bodo 
i dru» 
:r je 
nčnih 
ijem

,K razlogi, zakaj je treba težiti k boljši 
,. J°vni šoli tako v kantonu Luzern kot 
geniji. ,

v *Vd dnevi je Švicaf dr. R. Gerber, 
projekta takega strokovnega iz- 

Polnjevanja učiteljev in koordinator 
V'Prav strokovnih osnov za vsestran- 
^ Posodobitev njihove osnovne šole.

Ob Jakčevih 
jedkanicah

UUBIJANA V Slovenijale- 
sovi galeriji (na Titovi 52) je na 
ogled cikel jedkanic minulo jesen 
preminulega slikarja in grafika Bo
židarja Jakca. Gre za zvrst grafike, 
v kateri je romantično razpoloženi 
Jakac upodabljal lirične motive iz 
narave. Posebno občutena dela so 
umetniku nastala, kadar sc je pre
dajal »lepoti naše svete domačije«. 
V njej je predvsem odkrival zavetje, 
mir in tišino, po kakršnih je hrepe
nel in si želel odpočiti od nenehnega 
nemira, ki ga je gnal od motiva do 
motiva, od dežele do dežele. Toda 
Jakčev edini življenjski počitek je 
bilo delo, spokojno delo v sožitju z 
naravo, katere glasnik je postaja! v 
srečnih trenutkih skladnosti. V tak
šnih trenutkih nastala dela, pa naj 
jih je Jakac ustvaril v rodnem No
vem mestu ali v deželici svojih istr
skih prednikov, so kot nadih intim
nega razpoloženja, sporočilo, iztr
gano iz časnosti. Tako ubrane 
Jakčeve jedkanice delujejo kot sred
stvo proti glavobolu v hrupnem vr
vežu Ljubljane.

L Z.

gem kraju. Podobno je v Kočevju, kjer 
poleg »občinske« srednje šole deluje še 
dislocirana enota srednje šole od dru
god.

O prostih mestih oziroma o zmoglji
vosti prvih letnikov srednjih šol v no
vem šolskem letu smo pred tedni že pi
sali in tokrat povejmo le, da se številke, 
ki smo jih omenili, v glavnem ujemajo z 
zdajšnjimi v skupnem vseslovenskem 
razpisu. Novost je v tem, da je zdaj že 
vse razčiščeno v zvezi z gimnazijo, ki se 
s šolskim letom 1990/1991 spet vrača v 
sistem srednjega izobraževanja. Gim
nazija kot splošna srednja šola bo zaži
vela povsod tam, kjer so v obdobju us
merjenega izobraževanja izvajali nara- 
voslovno-matematično dejavnost, druž
boslovni in kulturni, pedagoški in 
računalniški program. Na našem ob
močju bodo torej gimnazije v Brežicah 
(vpisala bo 150 prvošolcev), Črnomlju 
(60), Kočevju (60) in Novem mestu 
(180).

Tudi za novo šolsko leto bo vpisova
nje v prve letnike srednjih šol potekalo 
po že znani proceduri. Najprej bodo na 
teh šolah informativni dnevi, na katerih 
bodo kandidati za vpis lahko dobili vsa 
podrobnejša pojasnila o vpisu, pogojih 
izobraževanja po programih in smereh 
ter druge informacije. Predvidena sta 
dva informativna dneva: prvi v petek, 9. 
marca, dopoldne ob 9. uri in popoldne 
ob 15. uri, drugi (za učence ob delu) pa 
v soboto, 10. marca, dopoldne ob 9. uri. 
Izpolnjene prijave za vpis bodo srednje 
šole sprejemale do vključno 28. marca, 
kandidati pa bodo o tem, ali so sprejeti 
ali ne, obveščeni do 10. julija. Sole s

preveč prijavljenimi kandidati in tiste, 
ki bodo kandidate izbirale po posebnih 
kriterijih ter bo zato potrebno preus
merjanje, pa bodo o vsem v zvezi s tem 
seznanile kandidate že do L junija.

I. Z.

PET KAJUHOVIH 
NAGRAJENCEV

LJUBLJANA — Ob obletnici Ka
juhove smrti (22. februarja) sta Parti
zanska knjiga in Založba Borec spet 
podelila nagrade s pesnikovim imenom 
za najboljša dela iz. svojih programov. 
Na slovesnosti v Cankarjevem domu so 
Kajuhove nagrade prejeli: pisatelj Mate 
Dolenc za mladinsko pripoved Strupe
na Brigita, pisatelj Ivo Zorman za ro
man V znamenju tehtnice, zgodovinar 
Zdravko Klanjšček za delo Pregled na
rodnoosvobodilne vojne 1941 — 1945 
na Slovenskem, profesor Silvester Ko
priva za delo Ljubljana skozi čas in 
zgodovinar dr. Vlado Valenčič za knji
go Zgodovina ljubljanskih uličnih imen. 
Uvodno besedo na slavnostni podelitvi 
je imel pisatelj in dramatik Rudi Šeligo, 
predsednik Društva slovenskih pisa
teljev.

STELETOVE NAGRADE
LJUBLJANA — Slovensko kon

servatorsko društvo je minuli teden raz
glasilo 21. februar, rojstni dan akade
mika dr. Franceta Steleta, pionirja 
slovenske konservatorske službe, za 
dan slovenskih konservatorjev. Hkrati 
je prvič podelilo Steletove nagrade, 
pravzaprav eno nagrado in tri prizna
nja. Steletovo nagrado je dobil univerzi
tetni profesor dr. Nace Šumi, osrednja 
osebnost konservatorske stroke na Slo
venskem, Steletova priznanja pa: re
stavrator specialist Miha Pirnat, višji 
gradbeni tehnik in statik Jože Požanko 
in gradbeni inženir Stojan Ribnikar. 
Slavnostni govornik na podelitvi je bil 
predsednik slovenskega IS Dušan Šini
goj-

Natečaj brez nagrade
Izbrana literarna dela mladih bodo predstavili na pri

reditvi v okviru dnevov mladinske kulture
NOVO MESTO — Na prvi nagrad

ni literarni natečaj za mlade ustvarjalce, 
ki ga je razpisal odbor za literarno de
javnost pri novomeški Zvezi kulturnih 
organizacij, da bi na ta način spodbudil 
kvalitetno pisanje pri tistih, ki se preiz
kušajo s peresom, je poslalo svoje pri
spevke okoli petnajst avtorjev iz novo
meške občine in nekaterih krajev v so
sednjih občinah. Pošiljke, poslane pod 
šifro, so vsebovale predvsem pesmi, 
medtem ko je bilo proznih spisov tako 
malo, da se zdi komaj vredno to omeni
ti. Povejmo še, da so se na razpis javili v 
glavnem srednješolci, čeprav je bil splo
šen in namenjen vsem pišočim od 16. 
do 27. leta starosti.

Vse prispevke je prejšnji teden pre
gledala in kritiško pretresla posebna 
komisija, kije imela dvojno nalogo: iz
brati najboljša literarna besedila za jav
no predstavitev in izjemne dosežke na
graditi. Člani komisije so bili enotnega

mnenja, da med prispevki ni del, ki bi 
prišla v poštev za nagrado, in da je ce
lotna bera prvega mladinskega nagrad
nega literarnega natečaja tudi sicer na 
kvalitetno dokaj nizki ravni, celo pod 
povprečjem pričakovanega. So pa člani 
komisije tudi presodili, da so nekatere 
pesniške stvaritve iz natečajne bere vsaj 
toliko zrele in dobre, da bi jih lahko 
prebrali na ustrezni prireditvi. Izbor za 
javno predstavitev tako obsega okoli 
petnajst pesmi. Po sklepu odbora za li
terarno dejavnost bodo izbrane nate
čajne stvaritve predstavili na prireditvi 

okviru letošnjih dnevov mladinske
kulture v novomeški občini.

I. Z.

RAZSTAVA V SLAVINU
RIBNICA — Ribniški bistro Slavin 

(in ne Slovin, kot smo že nekajkrat na
pačno zapisali) organizira vsako leto 
nekaj likovnih razstav. Prav zdaj je tu 
prodajna razstava litografij in jedkanic 
akademskega slikarja in grafika Marja
na Prevodnika iz Škofje Loke. Slikarje 
bil rojen leta 1955 v Ljubljani. Na Aka
demiji za likovno umetnost, smer sli
karstvo, je diplomiral leta 1985 pri prof. 
Gustavu Gnamušu, lani pa je zaključil 
podiplomski študij na grafični specialki 
pri Akademiji za likovno umetnost v 
Ljubljani, in sicer pri profesorju Branku 
Suhyju. Razstava bo odprta do sredine 
aprila.

MIRNOPEČANI JUTRI 
V NOVEM MESTU

MIRNA PEČ — Gledališka skupina 
mirnopeškega kulturnega društva bo 
jutri, v petek, 2. marca, zvečer s komedi
jo Sama in Belle Speivack Naši trije an
geli nastopila ob 19.30 v novomeškem 
Domu kulture. Prihodnji teden, v sobo
to, 10. marca, pa sc bodo Mirnopečani s 
tem delom predstavili tudi v kulturnem 
domu v Gabrju. Minuli petek, 23. fe
bruarja, so mirnopeški igralci gostovali 
v Šentjerneju in imeli kar lep obisk. Te
ga dne torej niso gostovali v Straži, kot 
je bilo po pomoti objavljeno in za kar sc 
opravičujemo tako Mirnopečanom kot 
tudi obiskovalcem njihovih predstav.

KONCERT FLAVTISTKE
TREBNJE — Danes, v četrtek, 1 

marca, bo ob 19. uri koncert komorne 
glasbe v stari trebanjski osnovni šoli. 
Nastopila bo flavtistka Alenka Goršič, 
študentka 4. letnika Akademije za glas
bo v Ljubljani, ob spremljavi pianistke 
Kazimire Lužnik.

Dvojni izstop
Glavno dejanje Društva sloven

skih pisateljev na občnem zboru 20. 
februarja v Ljubljani je prav gotovo 
večinsko izglasovan izstop sloven
skega pisateljskega društva iz ju- 
goslo vanske pisateljske zveze. Taka 
poteza slovenskih pisateljev je bila 
bolj ali manj pričakovana, še pose
bej ni mogla presenetiti poznavalcev 
razmer, v kakršnih seje to, kar seje 
zgodilo, pravzaprav moralo zgodili. 
Odnosi med slo vensk im društvom in 
jugoslo vansko z vezo so bili že davno 
pred lem hudo skrhani, predvsem 
pa slovenski pisatelji niso bili pri
pravljeni podrediti se centralistični 
liniji iz Beograda, ki so jo diktirali 
srbski člani v zvezni pisateljski or
ganizaciji in njihovi mišljenjski tra
banti. Tako seje Društvo sloven
skih pisateljev prvič po letu 1945 
znašlo v situaciji, ko lahko brez po
srednikov odloča o vrsti, vsebini in 
intenzivnosti sodelovanja z drugimi. 
Hkrati pa je Društvo slovenskih pi
sateljev izstopilo tudi iz Socialistične 
zveze Slovenije, ker noče biti sluga 
nobeni stranki, temveč želi ostati av
tohtona stanovska organizacija ozi
roma zvesta svojim osnovnim nače
lom. Odz valo pa se je na zahte vo ča
sa in osnovalo iniciativni odbor za 
ustanovitev vsenacionalnega Kul
turnega foruma, kar bi bilo nekak
šno zunajparlamentarno in iz ven- 
vladno posvetovalno telo za kulturo. 
Osnovalo je še en iniciativni odbor, 
ta pa naj bi pomagal pripravili Sve
tovni slovenski kongres, ki je bil 
predlagan že pred pisateljskim ob
čnim zborom.

L Z.
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in

izobra
ževanje

ANAHRONISTIČNE 
SLIKE

LJUBLJANA V ljubljanski Mo
derni galeriji so prejšnji teden odprli 
razstavo zagrebškega slikarja Ferdi
nanda Kulmerja, ene najvidnejših oseb
nosti hrvaške likovne umetnosti po letu 
1945. Na ogled so njegove slike, nastale 
v osemdesetih letih, in nekatera najno
vejša dela tega umetnika. Večina raz
stavljenih del je iz. obdobja, ko je Kul- 
mer razvil osebno cnačico tako imeno
vanega anahronističnega slikarstva. 
Razstava bo odprta do 25. marca.

DUŠAN JOVANOVIČ, 
^GRUMOV NAGRAJENEC

KRANJ Grumovo nagrado, ki jo
podeljujejo za najboljša slovenska 
dramska besedila, je letos dobil drama
tik Dušan Jovanovič za delo Zid, jeze
ro. Nagrado so dobitniku slovesno izro
čili na tradicionalnem Tednu slovenske 
drame, ki se je minuli četrtek začel v 
Kranju.

PREDSTAVITEV 
V ČRNOMLJU

ČRNOMELJ — Novo dolenjsko 
revijo za literaturo, kulturo in družbena 
vprašanja Rast so v pretek, 23. februar
ja, zvečer predstavili bralcem na sreča
nju v črnomaljskem hotelu Lahinja. 
Udeleženci so revijo lahko kupili in se 
nanjo naročili. Predstavitev sta pripra
vili črnomaljska ZKO in izdajateljica 
revije Tiskarna Novo mesto.

ORAČ V MINIARTU
ČRNOMELJ — V črnomaljski ga

leriji Miniart so v začetku minulega 
tedna odprli razstavo slik Janka Orača 
iz. Novega mesta. Slikar seje na tej. prvi 
svoji belokranjski razstavi predstavil z 
deli, ki jih njegovo novomeško okolje 
bolj ali manj že pozna. Vendar je v raz
meroma majhni galeriji lahko razstavil 
le izbor iz svoje ustvarjalnosti, delček ti
stega, s čimer se intenzivno ukvarja, ka
dar ni do vratu zakopan v delo v Tis
karni Novo mesto, kjer je zaposlen.

Ljubiteljstvo 
še pod kapjo

Čeprav se vsi zavedajo, da brez 
ljubiteljstva ni popolne oziroma ce
lovite kulture, pa je še vse premalo 
narejenega za to, da bi ljubiteljska 
kultura tudi po ukinitvi kulturnih 
skupnosti živela kolikor toliko ne
moteno in varno. Ne ve se, kaj bo s 
kulturnimi društvi in kulturnimi 
skupinami pa z Zvezami kulturnih 
organizacij na občinskih in repu
bliški ravni Trenutno so še pod 
kapjo, ni dokumenta, ki bi popol
noma zaščitil njihov prostor pod 
soncem in določal financiranje nji
hove dejavnosti Dolgo pa brez 
takšne listine ne bo šlo, zato se je 
treba že zdaj vprašati kakšen bo 
status ljubiteljstva, ko se bo izteklo 
tako imenovano prehodno obdobje, 
kdo bo dolžan financirati ZKO-je.

Nihče v ZKO-jih, ne v občinskih 
ne v republiškem, si ne dela utvar, 
da se bo ta problematika rešila sa
ma od sebe. pač po naravnem toku 
stvari. Zato zadnje čase zlasti v vod
stvih teh organizacij stikajo gla ve in 
iščejo možne rešitve. Nakazujejo se 
najrazličnejše oblike razreševanja, 
npr. takšna, da bi se ljubiteljstvo na
pajalo iz občinskih in republiškega 
kulturnega sklada, katerih politiko 
pa naj bi imele v rokah kulturne 
zbornice ali kulturni parlamenti 
Predsednik slovenskega ZKO-ja 
Marjan Gabrijelčič poudarja, da je 
zadeva tembolj zapletena, ker ZK O- 
ji niso samoupravne ustanove, am
pak le organizacije.

Položaj ljubiteljstva bo treba si
stemsko in pravno urediti, pač v 
okviru odredb republiških zakonov 
in občinskih odlokov, nanašajočih 
sena kulturo. Korak naprej bi mor
da pomenil že nov repuliški zakon o 
društvih, poleg tega pa bi kazalo 
vključiti ljubiteljstvo kar neposred
no v zakone, ki urejajo področja 
kulture. V tem duhu oblikovane 
predloge bo republiški ZKO v krat
kem poslal pristojnemu republiš
kemu komiteju za kulturo.

Ljubiteljstvu ni in ne more biti 
vseeno, kako hitro ali kako počasi 
se razrešuje problematika, kije zanj 
eksistenčnega pomena. Sploh pa ne, 
ali se teh vprašanj kdo loteva ali ne. 
In če prihaja s takšnimi vprašanji v 
javnost, je to popolnoma normalno. 
Navsezadnje je res, da bi ostala cela 
vrsta občin brez vsakršne kulture, 
če ljubiteljstvo ne bi moglo več delo
vati. Tudi na Dolenjskem.

I. ZORAN

NOVA RAZSTAVA 
V MINIARTU

ČRNOMELJ V črnomaljski ga
leriji Miniart se bo z malimi plastikami 
in plaketami predstavila akademska ki
parka Vladimira Štoviček iz Krškega, 
hči lani preminulega akademskega ki
parja Vladimira Stovička. odličnega

POBRATENI POJO
BREŽICE: Pobrateni pevski zbori iz 

Brežic, Krškega in Sevnice bodo imeli v 
soboto, 3. marca, ob 18. uri že svoje če
trto srečanje. Tokrat bodo zapeli v pro
svetnem domu Brežice.

PREČENČANI 
V LESKOVEC 
IN OTOČEC

PREČNA — Člani dramske skupine 
kulturnega društva so s komedijo Žarka 
Petana Raj ni razprodan minulo nede
ljo popoldne gostovali v Škocjanu, v 
soboto, 3. marca, ob 19. uri bodo igrali 
v Leskovcu pri Krškem, naslednji dan 
ob 18. uri pa nastopili v dvorani na 
Otočcu.

PRVOAPRILSKI
KLJUKEC

MIRNA — KUD Svoboda Mirna 
bo 1. aprila letos spet organiziral prire
ditev Kljukec, kultumo-turistično sre
čanje, kije uglašeno na omenjeni datum 
in značaj nagajive in nezlobne figure 
Kljukca. Prek razpisa bo organizator 
skušal zbrati čimveč prispevkov iz cele 
Slovenije, in sicer na teme navadna laž, 
politična laž in otroška laž. Na lanski 
taki prireditvi, na kateri je nastopil To- 
fov Moped šov, so podelili »odrasle« 
nagrade v Maribor in Ljubljano. Otroš
ke nagrade so ostale kar na Dolenj
skem, kar morda pomeni, da se nam 
obeta lepa prihodnost.

DOLENJSKI UST 7



pisma
in
odmevi

Le sprenevedanje
Mnenje o odpadkih v kme

čkih gospodinjstvih
Že večkrat sem zasledila v Dolenj

skem listu pritožbe krajanov nekaterih 
naselij v občini Črnomelj in tudi iz dru
gih občin glede odvoza smeti oziroma 
neupravičenega zaračunavanja odvoza 
s strani komunalnih služb. Moje mne
nje o lej problematiki, prepričana pa 
čsem, da mi bo to marsikdo potrdil, je 
naslednje:

Stopnja zavesti glede čistoče okolja 
Dolenjcev in Belokranjcev je še zelo ni
zka. Trditi, da kmečka gospodinjstva 
nimajo odpadkov, je navadno sprene
vedanje, saj tako rekoč skoraj ni izdel
ka, ki ne bi bil recimo v plastični emba
laži. In našteta bi lahko še mnogo stvari, 
ki jih uporabljamo vsi (tudi ljudje na 
vasi) pa po uporabi niso za na gnoj. 
Mogoče kdo misli, da reši problem z za
žigom, vendar se ne zaveda, da se pri 
lem izločajo strupeni plini.

Mislim, da smo z. občinskimi odloki, 
ki zavezujejo vse občane (tudi na vasi), 
ujeli zadnjo minuto. Poglejmo si malo 
okolico, ne samo mest, tudi vasi, naše
gozdove, bregove rek, koliko divjih
smetišč se najde! Prepričana sem, da te
ga ne delajo samo mestni ljudje!

VIKA LOZAR 
Črnomelj

RAZOČARANI OBČAN
LIPOVEC — Jože Dejak iz Lipovca 

v ribniški občini že okoli 10 let čaka, da 
bi mu določili nujno pot za parcelo, do 
katere nima dostopa, odkar so ukinili 
bližnji prehod preko železniške proge. 
Razočaran je tako, da pravi, da bi lažje 
prišel do pra vice v nemškem koncentra
cijskem taborišču (bil je namreč res 
vojni ujetnik) kot v Jugoslaviji Ne more 
tudi razumeti, da je »gnila« Avstrija 
lahko zgradila železnico, danes pa ne 
moremo obnavljati niti prehodov preko 
proge. Jožeta Dejaka tisti dan sicer 
nismo dobili doma, je pa te navedbe 
potrdila njegova sestra Angela in tudi 
na občini jim je vse znano. Angela je 
povedala še, da zdaj že 10 let ne morejo 
kosili na parceli preko proge in njihov 
sosed tudi ne. Pravi, da bi bili vsi 
zadovoljni, če bi tisti prehod odprli vsaj 
dva- ali trikrat na leto, da bi lahko seno 
z vozom speljali domov.

P-c

KORISTEN NASVET!
RIBNICA — Podpredsednik SZ 

Slovenije Viktor Žakelj je pred kratkim 
v Ribnici na miren način prikazal poli
tično razgibano Jugoslavijo. Končno pa 
je dejal da ne zaupa Markovičevim 
ukrepom, da bo dinar po 30. juniju »za
kuhal«, in svetoval prisotnim, naj čim- 
prej za dinarje, ki jih stiskajo v nogavi
cah in pod blazinami, čimprej v naj- 
bližnji banki kupijo devize. Ta nasvet pa 
ni poslušalo samo tistih 20 udeležencev 
tega razgovora, ampak vsa Ribniška 
dolina, zaradi česar je deviz v bankah 
hitro zmanjkalo.

M. G-č

Zelo dobro
ureievan 

Dolenjski list
Čestitka in mnenje 
bralca — Kritična pri

pomba o otrocih
Pravkar sem posvetil dobri dve 

uri zadnji številki vašega lista in 
moram reči, daje zelo bogata. Sicer 
pa že od lanskega avgusta, odkar 
sem se preselil na Dolejsko in se pr 
vič srečal z. Dolenjskim listom, z. ve
seljem ugotavljam, da gre za zelo 
dobro urejevan časnik. Posebno me 
veseli, da vztrajate na visoki ravni 
časnikarske etike. Le tako naprej!

Predno nadaljujem, vam iskreno 
čestitam ob 40-letnici izhajanja lista 
in vam želim še veliko delovnih 
uspehov in božjega blagoslova ter 
pomoči pri premagovanju težav.

Naj dodam še svoje mnenje o tej 
jubilejni številki. Pravzaprav me v 
vsaki številki zelo zanima »Naša
anketa«, ker me izvirno informira o 
mišljenju ljudi. Tretja stran je tudi
zelo koristna za mnoge bralce. Po
srečeno so urejevane naslednje stra
ni pod zaglavjcm »Iz naših občin«. 
Dobrodošla je kulturna stran ter 
»Pisma in odmevi«.

Tokratna jubilejna priloga je še 
posebno bogata in zanimiva, prava 
fotografija življenja in dela časni
karjev. Mimogrede naj povem, da 
zelo cenim vsakega pravega časni
karja, ki res išče objektivno resnico 
in služi pravičnosti tudi za ceno 
lastnih žrtev.

Zanimivi so vaši kratki prispevki 
na straneh II —15. Nimam name
na, da bi jih komentiral, saj ima pač 
vsak svoj prav. Vendar mi dovolite 
kakšno besedo obžalovanja na ra
čun nekoliko narodnostno nepriza
detih izjav »Mame novinarke«. 
Zame je narod velika vrednota. 
Tudi Kristus je jokal nad zasleplje
nostjo Jeruzalema. Zato me je pri
zadela trditev, da je avtorica že iz
polnila svojo »dolžnost do naroda«, 
ker je rodila dva otroka. Mislim 
namreč, da je poleg splava prav ta 
nesrečni, uvoženi, »zweikindersy- 
stem« nažrl življenjsko korenino 
slovenskega naroda. Dva otroka na 
družino sta absolutno premalo za 
Slovenijo. Že pred dvajsetimi leti je 
prof. Pertl nekje zapisal, da so za 
Slovence, če hočemo minimalno 
demografsko napredovati, nujni štir
je otroci na družino. Pri tem logično 
argumentira z ljudmi, ki se ne poro
čijo, z drugimi zakonci, ki ne more
jo roditi, z otroško umrljivostjo itd. 
Vem, da na žalost številne Slovenke 
danes ne sprejemajo Pertlovega 
prepričanja in navajajo proti druž
benoekonomske razloge. Toda, ro
ko na srce, kljub vsemu njihova 
»dolžnost do naroda« ostane in je 
nekaj svetega!

IVAN ZUPAN 
Boštanj

Posledice dogovornega urbanizma
Pristojni mi niso odgovorili na nobeno od javno zastavljenih vprašanj

Pristojni z Zavoda za družbeno plani
ranje in urbanistično načrtovanje .občine 
Novo mesto mi v svojem odgovoru niso 
odgovorili na nobeno od javno zastavlje
nih vprašanj. Očitno je, da so se vsem 
vprašanjem, ki izhajajo iz odprtega pisma 
z dne 21. 12. 1989 in nato 25. 2. 1990 v 
Dolenjskem listu zavestno izognili. Zato 
pa so ponovno pogrevali zgodovino urba
nističnih postopkov, starih že celih šest let. 
Kar zadeva gradnjo spornih paviljonov na 
Drski. so tako posredno priznali le svojo 
odgovornost pri vodenju nelegitimnega 
postopka. (Kot argument tej trditvi po
stavljam le dva razloga: L nepopolni in 
protizakoniti Prostorsko ureditveni pogoji 
občine Novo mesto kot možna pravna 
podlaga za izdajo spornih lokacijskih od
ločb v letu 1989 in 2. nespoštovanje zako
nodaje ob sicer ohlapnih določbah zazi
dalnega načrta iz leta 1975, s tem pa 
zavestno izključevanje javnosti —pred
vsem pa neposredno prizadetih — iz na
stajanja dopolnitev tega dokumenta.)

Iz pričujočega odgovora — presenetlji
vo tudi izhaja prelaganje odgovornosti 
in skrbi nad urbano politiko (s tem pa tudi 
odgovornosti za celovitost implementaci
je spornih urbanističnih rešitev) od uprav
nega organa in upravne organizacije (torej 
družbenopolitične skupnosti) na »pleča« 
arhitekta Simiča in G1P Pionir kot snoval
cev imenovanih projektnih rešitev. Oseb
no se mi zdi ta beg pred odgovornostjo 
sporen. Toda če je že tako, potem, spošto
vani projektanti, mislim, da je po dveh 
mesecih, odkar so vam bila prvič zastav
ljena vprašanja, že čas, da nanje tudi od
govorite. Čakam, z mano vred pa vseh 
140 ogroženih stanovalcev, da nam pove
ste, kakšen »režim obratovanja« ste si 
zamislili.

Tudi odgovor o mojem protestu zoper 
»razmetavanje s prostorom« zaradi posta
vitve trafo postaje pri novi avtobusni po
staji, je popoln strel v prazno in odraz, teh
nokratskega gledanja na dileme v urbani
zmu. Če so strokovne podlage za uredi
tveni načrt res šele v pripravljalni fazi, kol 
trdite, potem se sprašujem: kdo si jemlje

pravico, da se izživlja s postavljanjem 
»nujnega zla«, ki se imenuje trafo postaja s 
spremljajočimi razvodi na zemljišču, čigar 
namen še ni določen? Ob tem pa je imel 
vsaj deset še vedno ustreznih, zato pa, dol
goročno gledano, cenejših in mnogo manj 
bolečih možnosti. Neznana mi je tudi vaša 
misel v zaključku predzadnjega odstavka: 
»... lokacija trafo postaje, ki sc vključuje v 
ureditev dostopne poti do brežine reke 
Krke s pripadajočo urbano opremo « Ali 
lahko pojasnite, kakšno urbano opremo 
imate v mislih?

Glede pokopališča v Srebrničah bi želel 
vsem že zapisanim mislim dodati še: Do
kler bodo vse strateške odločitve temeljile 
na sektorskih pristopih (karkšna je npr. 
Študija možnih lokacij za novo mestno 
pokopališče), toliko časa bo razvoj Nove
ga mesta v konfliktu s samim sabo. Prebi
valci in občani postaja(jo)mo vsak dan 
bolj osveščeni in občutljivi za posege vseh 
vrst. Terjali bomo celovito (ne pa enos
transko —sektorsko), odgovorno in hitro 
premagovanje sedanjega kriznega stanja. 
Novomeški urbanizem pa bo moral na tak 
napredek odgovoriti zelo hitro in učinko-

ZA DRAGE MEDICINSKE 
INSTRUMENTE

ZAHVALA
DOLENJSKEMU LISTU
Člani novinarskega krožka smo nepo

pisno veseli obkrožili mentorico našega 
krožka Jano Uvodič, ki nam je pokazala 
nagrado in priznanje vašega časopisa — 
honorar za objavljene zapise. Tako uspeš
no sodelovanje z vami nas osrečuje, saj ta
ko pokažemo širšemu okolju, kako pridno 
sedimo v šoli tudi popoldne, ko se drugi 
sošolci pode po igriščih.

Celotnemu uredništvu se toplo pionir
sko zahvaljujemo, saj nam nagrada ne 
pomeni le priznanje za naše delo, ampak 
nas v danem trenutku tudi finančno raz
bremenjuje. Pohvaliti se moramo, da bo
mo mladi novinarji na naši šoli v kratkem 
obiskali Trst in si tam ogledali založniško 
hišo revije Galeb pod vodstvom urednika 
Lojzeta Abrama.

KATJA KRNC, 6. r 
novinarski krožek na 

OŠ SAVO KLADNIK SEVNICA 
v imenu članov krožka in 

mentorice

V sklad za drage medicinske instrumen
te pri OO RK Novo mesto so prispevali: 
Občinski komite ZKS Novo mesto name
sto venca na grob Ljubinke Smrečnik in 
Mirka Cvara 800 din; Občinski komite 
ZKS Novo mesto namesto venca na grob 
Amalije Klepec-Pezdirc 400 din; namesto 
cvetja na grob Nedi Lah Medica 1, Semič 
— sorodniki 1.000 din; družina Zbašnik, 
Dol. Mraševo — namesto cvetja na grob 
Marije Stopar 420 din; družina Rostočil, 
Kristanova 22, Novo mesto, namesto 
cvetja na grob Marije Stopar 300 din; na
mesto cvetja na grob Nede Lah, Medica 1, 
Semič — sosedje 550 din; Kmetijska za
druga TZO sindikat Metlika — namesto 2 
vencev za mamo Katuničeve in sina Kra
ljeve 1.000 din; Franc in Milica Lešnjak, 
Gotna vas 47, Novo mesto, namesto ven
ca na grob očeta Franca Lešnjaka 1.000 
din; Ciril Lešnjak, Kristanova 55, Novo 
mesto, namesto venca na grob očeta 
Franca Lešnjaka 800 din; delavci uprave 
za družbene prihodke Novo mesto name
sto venca na grob Franca Lešnjaka 950 
din; družina Brezovar, Belokranjska c. 36, 
Novo mesto, namesto cvetja na grob 
Franca Lešnjaka 300 din; Konferenca 
OOZS DO KRKA BIOKEMIJA, Novo 
mesto, namesto venca za pokojnega očeta 
Franca Lešnjaka 500 din.

Vsem darovalcem iskrena hvala!

»OBEŠENI« DEMOS
KOČEVJE — Ne gre za policijsko tira

lico. Na fotografijah, obešenih v mestu, so 
prikazani le člani vodstva Demosa občine 
Kočevje, in sicer Jože Hobič — predsed
nik Demosa in Kmečke zveze. Stane Mla
kar — podpredsednik Kmečke zveze, 
Alojz Košir — predsednik SDK, Bogomir 
Štefanič — njegov namestnik, Franc Bar- 
tolme — predsednik SDZ in Ive Stanič — 
njegov namestnik. Gre seveda za zanimi
vo, posebno propagandno potezo, na 
kakršno se druge stranke še niso spomnile.

Prodaja stanovanj je nezakonita
Odgovor na članek Bojana Finka, objavljen 15. februarja —Tudi to je bitka za 

pravno državo, čeprav je veliko premalo eno samo pravno mnenje______

Ker menim, da je javnost res najbolj
še zdravilo, da se oblast obnaša kot 
oblast, dajem v zvezi s člankom »Proda-

Postopno zapreti JE Krško
Stališča krških socialdemokratov k poročilu 

zvezne komisije za varstvo okolja______

Vprašanja ekologije so preveč ob
čutljiva in pomembna za človeka in 
občana, da bi jih lahko prepustili ču
stvom posameznikov ali laičnih sku
pin ali pa celo merjenju moči politič
nih skupin. Zalo bomo v svojem 
delovanju vztrajali, da se ta vprašanja 
rešujejo na podlagi strokovnih argu
mentov. Predlagali bomo, da se, za 
področje Krškega (Posavja) oblikuje 
ekipa neodvisnih ekoloških, tehno
loških, ekonomskih in drugih stro
kovnjakov, ki bodo lahko celovito 
ocenili in kvalificirano posegli v vseh 
primerih obstoječih onesnaževalcev 
okolja, hkrati pa strokovno izključe
vali možnost nastanka novih virov 
onesnaževanja. Takoj sc mora vzpo
staviti enoten sistem ugotavljanja 
onesnaženja zraka, vode, zemlje in 
kmetijskih pridelkov v naši občini, 
preko sistema javnega obveščanja pa 
je nujno o lem stalno obveščati jav
nost. Pri tem imajo prednost informa
cije o stanju radioaktivnega in kemij
skega onesnaženja.

Preko sistema obveščanja je treba 
zagotoviti tudi usposabljanje prebi
valstva za pravilno razlago podatkov. 
Vir sredstev za vzpostavitev do
graditev sistema ne morejo biti novi 
davki in prispevki prebivalstva tega 
področja, ampak renta, ki jo morajo 
zagotovili (jo zagotavljajo) onesna
ževalci

Stališča in predlogi Socialdemo
kratske zveze Slovenije, Občinske or
ganizacije Krško glede vprašanja de
lovanja JE Krško:

Jedrska energija je povezana s tako 
imenovano potencialno (možno) ne
varnostjo in je zaradi lega na nek na
čin neobvladljiva. Ta potencialna ne
varnost ima lahko strahotne posledice 
na okolje. Zaradi tega Socialdemo
kratska zveza Slovenije, Občinska or
ganizacija Krško, vztraja, da se zago
tovijo pogoji za postopno zaprtje JE 
Krško.

Zato zahtevamo, da se tudi v pri
meru JE Krško oblikuje skupina ne
odvisnih strokovnjakov, ki bodo pri
pravili strokovne podlage za opdravo 
te potencialne nevarnosti. Pod to pa 
razumemo:

L zagotovitev varnega obratova
nja do zaprtja J F.;

2. takojšnja ureditev vprašanja od
laganja radioaktivnih odpadkov;

3. izdelavo programa racionaliza
cije porabe energije v Sloveniji in pri
četek izvajanja le tega;

4. vključevanje nadomestnih vi- 
r($v energije v energetsko.bilanco Slo
venije (ne mislimo samo graditev 
drugih vrst elektrarn);

5. zagotovitev varnega trajnega
zaprtja JE Krško.

Varnost našega življenja in življe
nja naših otrok ter rezultata našega de 
la ni mogoče kupiti z rento

ja stanovanj je nezakonita«, naslednje 
pojasnilo:

Ze v lanskem letu so bili izvršni svet 
skupščine občin Črnomelj, Metlika, 
Novo mesto in Trebnje pisno obveščeni 
o negativnem mnenju družbenega pra
vobranilca samoupravljanja Novo me
sto glede nameravane prodaje zasede
nih stanovanj solidarnostnim skladom. 
K temu meje vodilo lastno prepričanje 
in poleg tega še obvezno navodilo, ki ga 
je zaradi zagotavljanja enotne politike v 
izvajanju varstva samoupravnih pravic 
delovnih ljudi in družbene lastnine izdal 
vsem družbenim pravobranilcem druž
beni pravobranilec samoupravljanja 
SR Slovenije.

Z obveznim navodilom nam je bilo 
naloženo:

v občinh, kjer je do prodaje že 
prišlo, družbeni pravobranilci zadeve v 
8 dneh odstopijo družbenemu pravo
branilcu samoupravljanja SRS;

v občinah, v katerih obstaja na
mera take prodaje, naj družbeni pravo
branilci pošljejo negativno mnenje o 
nameravani prodaji samoupravni sta
novanjski skupnosti in izvršnemu svetu;

postopke za izpodbijanje pogodb 
o takem nakupu stanovanj bo vodil

vito Na novo je treba premisliti in ponov
no ovrednotiti vse kapitalne projekte ter 
na tej podlagi izdelati urbanistični plan, ki 
bo postal Magna Carta novomeškega pro
storskega razvoja. Glede pričakovanega 
sodelovanja strokovne kot širše javnosti 
pa le to: večina ljudi seje vedno priprav
ljena vključevati v iskanje razvojnega 
koncepta svojega kraja, če mu družba to 
dopušča. Če pa nekakšne »zakovane« lo
kacije, kakršno je npr. pokopališče v Sre
brničah, pomenijo precedens za novo 
smer v razvoju Novega mesta, potem so 
vsakršna povabila k tvornemu sodelova
nju zastonj. Imam tudi predlog: Večina 
strank ima svoje programe, s katerimi sc 
pripravlja na bližnje volitve. Izven vsake
ga dvoma je, da se razvojnim problemom 
ne bo moč izogniti tudi v pogojih pluralne 
demokracije, zato bi bilo hvalevredno, da 
po vzoru Maribora ali Kranja še pred vo
litvami katera izmed strank organizira 
npr. okroglo mizo (so pa še druge možno
sti) o ključnih razvojnih dilemah Novega 
mesta.

MARJAN RAVBAR 
Novo mesto

rtih telesih skupščine SRS in umik pred
loga z dnevnega reda.

Ugotovitve in pomisleki družbenega 
pravobranilca samoupravljanja so bili 
predočeni izvršnemu svetu in delega
tom skupščine. Konkretne pogodbe, ki 
so bile ali še bodo sklenjene, bo družbe
ni pravobranilec samoupravljanja No
vo mesto odstopil družbenemu pravo
branilcu samoupravljanja SR Slovenije, 
ki bo moral ravnati v skladu s še veljav
no zakonodajo.

T udi to je bitka za pravno državo. Je 
pa veliko premalo, če bo k temu težil le 
eden izmed organov, kije za svoje delo 
odgovoren skupščini.

ANICA BILBIJA, 
družbeni branilec 
samoupravljanja 

Novo mesto

»Čeprav mi 
grozno, 

vztrajam«
Ivan Kramberger v pis
mu javnosti — Doslej 

3.000 glasovnic
Ker krožijo neresnične vesti, da 

sem jaz, Ivan Kramberger, že zbral 
dovolj glasovnic za neodvisnega 
kandidata za predsednika predsed
stva Slovenije, javno sporočam, da 
sem do danes, 26. februarja, dobil 
okrog 3 tisoč glasovnic, torej nekaj 
več kot polovico potrebnih. Gre to
rej za poskus moje likvidacije, saj bi 
tisti, ki takšne neresnične informaci
je prenašajo, radi, da od kandidatu
re odstopim. Zato sem torej primo
ran preko sredstev javnega obvešča
nja v Sloveniji sporočiti vsem 
svojim simpatizeijem, da mi je osta
lo še zelo malo časa (do 7. marca le
tos) in da potrebujem 5 tisoč gla
sovnic, ker je tako zapisano v 
zakonu o volitvah, ki posamezni
kom ne ustreza. Že res, da sem imel 
doslej na svojih zborovanjih 50 ti
soč poslušalcev, vendar to ni dovolj, 
da v deželi na sončni strani Alp
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pride navaden človek na kandidat
no listo. Vsem svojim volivcem ob
ljubljam, da bom svoj program do
sledno izpolnil, v nasprotnem sem 
pripravljen takoj odstopiti. V na
meri, da uspem, čeprav mi ponekod 
grozijo s pretepi, po telefonu pa mi 
nekateri celo strežejo po življenju, 
bom vztrajal.

IVAN KRAMBERGER, 
neodvisni kandidat za 
predsednika Slovenije

P. S.: Izpolnjene in na matičnem 
uradu ali občini potrjene obrazce 
lahko pošljete na naslov: Ivan 
Kramberger, Negova, 69245 Sp. 
Ivanjci.

Še malo drugače o Elektronu
Ugovor k članku Elektron ne bo geto za invalide

družbeni pravobranilec samoupravlja
nja SR Slovenije.

Poleg tega je družbeni pravobranilec 
samoupravljanja SR Slovenije 12. 12. 
1989 naslovil na skupščino SRS infor
macijo o negativnih pojavih v zvezi z 
razpolaganjem z družbenimi sredstvi, v
kateri predlaga, naj skupščina SRS ob 

fotobravnavi informacije sprejme ustrezne 
sklepe, s katerimi bo zaustavljena ne
namenska uporaba solidarnostnih sred
stev v stanovanjskih SIS, ter pozove
stranke do takrat sklenjenih pogodb, da
jih razveljavijo. Zal informacija ni prišla 
do delegatov. Razlog za to mi ni znan, 
zdi pa se mi, blago rečeno, čudno.

Da sprememba 37. člena Zakona o 
stanovanjskem gospodarstvu ne sodi 
med »manj zahtevne dopolnitve zako
nov«, sta pokazala že razprava v delov-

Opazil sem, da se že nekajkrat piše o 
invalidski delavnici iz Skopic. Vse lepo 
in prav. Zakaj pa ne bi napisali še malo 
grenke resnice.

Kakor je razvidno in prejšnjega 
članka Jožice Teppey, objavljenega v 
Dol. listu, daje ta delavnica namenjena 
tudi invalidom ter da jim omogoča nji
hovim psihofizičnim sposobnostim pri
merno delo in zaslužek. Resnica pa je, 
da morajo dosegati veliko normo in da 
so prikrajšani pri samem plačilu. Neka
teri ne dobijo niti zajamčenega osebne
ga dohodka.

Kriteriji direktorja Josipa Zartčtča 
niso enaki do vseh, priviligiziram imajo 
boljše delo in zaslužek.

Josip Zaričič ne zna (ali noče) govo
riti slovensko in se sklicuje na svoje 
prepričanje in zastraševanje delavcev z 
gesli: »Ja kao komunista i direktor mo- 
gu da odpustim koga oču i kad oču«, Na 
te besede epilog, mislim, ni potreben.

Napovedujejo 
splošno stavko 

v zdravstvu
Sindikat jo bo izpeljal 
aprila, če ne bodo ure
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LJUBLJANA — Stavkovni odbojen 
ki deluje pri republiškem odboru sindi 
kata zdravstva in socialnega skrbstv lra'
Slovenije in ki se zavzema za uredite jj™

I

iaša
'sni

ERNEST KOŽA!'.

razmer v tej družbeni dejavnosti, bo iz N 
vedel 5. aprila letos enourno splošni^ 
stavko, če do 28. marca ne bodo uresni la ]( 
čene njegove zahteve za izboljšanj^ 
razmer. V omenjenem sindikalnem od j. 
boru dejavnosti namreč menijo, da otLjj,' 
govori, ki jih je prejel stavkovni odt 
po napovedi stavke za 28. junij lani, 
zagotavljajo zdravstvu in socialne: 
skrbstvu trajnih rešitev. Zato iz sindik: 
ta zdravstva in socialnega skrbstva prt 
stavkovnega odbora zahtevajo, naj r 
publiški izvršni svet zagotovi znoti 
proračuna poseben račun za zbiranj 
sredstev za zdravstveno zavarovanje, 
jih plačujejo delavci iz bruto osebnej 
dohodka in organizacije iz dohodka. 1 
sindikalni odbor prav tako zahteva, m 
republiški parlament sproži postopke 
ugotavljanje odgovornosti več pristt 
nih ustanov in ljudi, ki so dopustili kril 
ne razmere v zdravstvu. Sindikat zdra' 
stva in socialnega skrbstva Slovenije ,.ti 
tudi pridružuje pobudi Zveze zdravni|tef. 
kih društev Slovenije za organizirani  ̂j 
shoda delavcev zdravstva in socialnegkaži 
skrbstva v Cankarjevem domu v Ljube la 
Ijani. Shod naj bi bil ob praznovanjpE 
svetovnega dneva zdravja. J°r
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TUDI CENO DELOVNE?
SILE

Redno berem vaš časopis. Mnof

kori
forii

zanimivega je v njem. Pohvale vredrfeča 
so po mojem novice iz naših krajev, pthmc 
litični komentarji, zanimivosti iz svet#10litični komentarji, zanimivosti iz svet* 
Tudi Tonijeva kozerija, pisma iz Man°sl' 
bora ali Ljubljane in še marsikaj drugfj z 
ga je vredno prebiranja. Le rubrik;/* 
Pisma in odmevi je občasno preveč r®}ose 
vlečena na isto temo iz tedna v teden C ^ 
pa se sprevrže v navadno obrekovanj/ 
Na kmetijski strani, vam svetujem, pi? ^ 
te rubriko Vodnik po kupčiji bolj agfLi0 
sivno, če je potrebno, vnesite tudi pj0 z 
datke s črne borze. Isto velja tudi h p, 
zelišča, gobe, les in izdelke drobne obtlioa 
Zanimiva je tudi ideja, da s pomoČfredi 
sodelavcev-obrtnikov, kmetov in brttarn 
poselnih začenjate objavljati borzo (Mcol 
lovne sile in enoten cenik.

DUŠAN JERkseh
TrebtRtei

• Narodna politika je po svojem b __ 
stvu delo v korist ljudstva in narodkib 
zato politično delujoča oseba ne .sTfiAC 
bogateti iz tega naslova. (Prepeluh/fAa
• Etiketiranje je značilnost balkoP'id' 
ske etike. (Biščak)

oti

»Izmeniču čitav kolektiv ako je to 
potrebno«.

Delno je to že napravil, kar je razvid
no iz tega, da je že 22 delavcev zapustilo 
kolektiv v kratkem roku, tudi najbolj 
strokovnih.

Na vseh vodilnih mestih ima zapo
slene »svoje ljudi«, kakor jih Josip Zari
čič imenuje, to je veijetno zaradi lažjega 
komuniciranja v srbsko-hrvatskem je
ziku.

Zadnji primer samovlade direktorja 
je ta, daje prekinil delovno razmerje de
lavki, ki je bila v bolniškem staležu ter 
nekaj let pred upokojitvijo. Delavka je 
bila med prvimi od zaposlenih v 
podjetju.

Tudi v Elektronu bi že morali vedeti 
da morajo bolj zahtevna dela opravljat: 
takšni delavci, ki so fizično in strokovni, 
usposobljeni. To velja še posebej za vo
dilne delavce direktorja Zaričiča.

Društvo 
za pomoč 
pri raku

len
acij
Irski
•>šp<

G

O delu Društva onko^la; 
loških bolnikov — Krnavm
iu novomeška sekcija^

V Novem mestu ustvanavljaj1! 
sekcijo žensk po operaciji dojk, 14—. 
se bo pridružila takim sekcijam if 
Ljubljane, Titovega Velenja, No',£ 
Gorice, Murske sobote, Maribod 
in Trbovelj in bo skupaj z njimi de 
lovala v Društvu onkoloških bolni' ■ 
kov Ljubljana.

Glavni namen društva je z dejaV' 
nostjo prispevati k hitrejšemu in lal’ 
jetnu vključevanju njegovih zdra?' f 
ljcnih članov v vsakdanje življenj6 ( 
razvijati samopomoč ter s predava ( 
nji in prostovoljnim delom pom*', ;
gati pri rehabilitaciji bolnikov, pj
prosvetljevanju in pri preventivi.1 
društvu, v katerem so najbolj akti?' 
ne sekcije žensk, delujejo sekcij? 
prostovoljk za program »Pot * 
okrevanju« na ljubljanskem onk® 
loškem inštitutu, v bolnišnici v Sl® 
venj Gradcu in v bolnišnici 
Franceta Derganca v Šempertu p? 
Novi Gorici. Najvidnejše uspel* 
dosega sekcija »Pot k okrevanju« « 
je njen program rehabilitacijski * 
uveljavljen v svetu. Prostovoljk® 
njej so za delo posebej usposoblje® 
in obiskujejo bolnice v času hosp1 
talizacije. Velik uspeh pomeni tu1* 
izdaja knjižnice Pot k okrevanju,s1, 
cer pa društvo izdaja tudi svoje g« 
silo Okno, ki izhaja dvakrat na l®11 
v nakladi 3.000 izvodov. Ok? 
predstavlja most med zdravimi' 
bolnimi, seznanja bralce z dosez? 
medicinskih znanosti na področi 
onkologije in vliva bolnikom up* 
nje za ozdravitev. V pripravi je tu 
priročnik za bolnike, kijih obsevkl
oz. ki prejemajo kemoterapijo. Gj*' 
silo in druge tiskane publikaC'"
društva

DruštvfTši ves čas
s^a bolnike brezplačni' 
[vTTki ves čas obstoja pfv 

deva oskrbovati bolnike z. ortop®^ 
skimi pripomočki in ustrezni1!' 
oblačili. Pri tem mu pomagajolU 
Sanolabor, Lisca, Pletenina

Št. 9 (2115) 1. marca



Odgovor na javna vprašanja mag. Finku
Vodja službe projekta RAO mag. Krešimir Fink odgovarja na vprašanja Zelenih iz Brežic

k—
SpoStovani tovariš Tomše, predsednik 

'0 Zelenih iz Brežic, zelo nas veseli, da ste 
_J* obrnili neposredno na nas. V zadnjem 
cfusu se v javnosti pojavlja toliko različnih 

Informacij o NF. Krško, o jedrski industriji 
»psploh in o radioaktivnih odpadkih, daje 

Nnično težko razvozlati že strokovnjaku 
-t~ kaj šele laiku — kaj je resnica in kaj 
orjonamerna laž. Prav takšno stanje nam je 

pobudo, da poskušamo zagotoviti 
tvMvočasne in pravilne informacije o svo- 
.Jcm delu predvsem v svoji neposredni 
jzpkolici.

NE Krško je odprta za javnost že od za- 
’njMta obratovanja. Obiskovalcem (10.000 
1 .Ja leto) so na voljo podatki o obratovanju 
■fkktrarne, možno pa si jo je tudi ogledati.

1 , Javne razprave o planskih in prostor
jih dokumentih občine Krško, ki se na
našajo na jedrsko elektrarno, ne more or
ganizirati NE Krško, ker to ni v njeni 

^Pristojnosti, temveč v pristojnosti organov 
klpričine Krško. Javnost dela ne pc meni kr- 
refcnja načel kompetenc, odgovornosti in 
rtptavne države, marveč možnost vseh zain

teresiranih, da se seznanijo z dejstvi.
, Popolnoma se strinjam z Vašo ugoto
vijo, da živimo v izredno degradiranem 
*kolju. Zelodiskutabilnoje, ali NE Krško 
resnici bistveno prispeva k tej degradaci- 
; Znano Vam je, da je NE Krško objekt, 
'je prav gotovo pod strožjim nadzorom 

katerakoli druga tovarna. Če pregle
jte rezutlate letnih poročil o vplivu NE 
rško na okolje, ki temeljijo na zelo 

'risežnih meritvah, ki jih opravljajo naši 
Oznani inštituti — kakor so Inštitut Jožef 
'fefan iz Ljubljane, Institut Ruder Boško- 

iz Zagreba in Institut za medicinska is- 
'nživanja i medicinu rada iz Zagreba —- 

iuTr lahko prepričate, da je resnični vpliv 
inJpE Krško na okolje silno majhen, vseka- 

°r pa v mejah, ki so predpisane z zako
tni. Poročila so na razpolago javnosti v 

Krško, Republiški upravi za jedrsko 
tfjrnost in omenjenih inštitutih. Kadar go

dimo o vplivu NE Krško na okolje, go
dimo torej predvsem o možnem vplivu. 

opJsebno me kot aktivnega ekologa prese
dita dejstvo, da neradi ali sploh ne govo- 
ptrinto o obstoječih vplivih, s katerimi živi- 

vsak dan in ki vsak dan puščajo 
. Jedice na nas, ter ničesar ne storimo, da 
1 z dogovorom razreševali problem za 
joblemom. Očitno je, daje naša trenutna 
""loška zavest prej na ravni sredstva za 
"šego določenih političnih ciljev kakor 

odraz naše resnične skrbi za prihodnost 
"eracij, ki prihajajo za nami.
Na žalost se ne morem strinjati z vašo 
lo ohlapno ugotovitvijo, da kontrolira

lo zbiranje odpadkov v prostoru, ki je za
0 Predviden — v začasnem skladišču ra- 
'Oaktivnih odpadkov (RAO) nizke in 
'ednje aktivnosti —- in kije v krogu elek- 
»rne, bistveno prispeva k degradaciji

*k°lja, in sicer iz naslednjih razlogov:
1 — začasno skladišče je zgrajeno po 

R seh veljavnih predpisih in standardih, po 
;b( aterih ima elektrarna pravico, da ga upo-

»blja na način, kakor je določen v 
^ojektu;

"5— odpadki, ki so nastali in so uskla
diščeni, so varno shranjeni v posodah za 
•'*AO po odgovatjajočih verificiranih teh- 

Mnjl°loških postopkih, natančno označeni in 
/evidentirani,

L— vplivi sevanja so že na zunanji steni 
jkladišča zanemarljivi, skupna ekviva- 
Tjtna doza na ograji elektrarne pa ne pre- 

0,2 mSv na leto, kolikor je dovoljeno;
I ~~ ravnanje z odpadki je strogo dolo- 
*".? z obratovalnimi postopki in vse ope- 
j cJJe nadzirata Republiška uprava za je- 
rjko varnost in Republiški sanitarni 
“špektor SRS.
.Glede na to, da seje v javnosti ukoreni

ni !sokav' ali pa vsiljeni strah, da bi iz raz- 
— iti j. vzrokov lahko postalo začasno 
[O g a5*‘šče končno odlagališče, lahko z vso 

roltovno in moralno odgovornostjo po- 
obstoječe začasno skladišče ne 

|J0wao5ča zahtevam za trajno odlaganje ra- 
■—^‘"aktivnih odpadkov.

S__  __

Kar zadeva molk odgovornih v zvezi s 
trajnim odlagališčem, je odgovor zelo 
enostaven: trenutno ni možno govoriti o 
konkretni lokaciji, ker konkretna lokacija 
še ni določena. Že leta sc v javnosti ustvar
ja slika o tem, da je NE Krško odgovorna 
za trajno odlaganje radioaktivnih odpad
kov. Prava resnica je ta, daje za odlaganje 
RAO odgovorna država, kakor je bila dr
žava odgovorna tudi za odločitev o grad
nji jedrske elektrarne, o čemer pričajo šte
vilni javni dokumenti, kakor je na primer 
Družbeni dogovor o pogojih reševanja 
vprašanja skladiščenja obsevanega jedr
skega goriva in trajnega odlaganja radio
aktivnih odpadkov (Ur. list SFRJ št. 
68/84), ki so ga podpisali zvezni izvršni 
svet, izvršni sveti vseh republik in pokra
jin, elektrogospodarstva vseh republik in 
pokrajin, JUGEL, Energoinvest iz Sara
jeva, Inštitut Jožef Stefan iz Ljubljane, In
stitut za jedrske nauke Boris Kidrič iz Vin- 
če, Institut Ruder Boškovič iz Zagreba, 
SOZD Duro Dakovič itd. Rezultat tega 
Družbenega dogovora je bila ena študija, 
izdelana za JUGEL leta 1985.

Ker sta SR Slovenija in SR Hrvaška 
vložili v jedrsko elektrarno in iz nje prido
bivata električno energijo, so dejansko po
stali odpadki iz NE Krško vprašanje samo 
teh dveh republik.

Na podlagi 12. člena Družbenega do
govora o pogojih in načinu reševanja 
skladiščenja obsevanega jedrskega goriva 
in trajnega odlaganja radioaktivnih od
padkov (Ur. list SFRJ 68/84) ter sklepa 
18. seje Komisije za jedrsko energijo izvr
šnega sveta skupščine SR Slovenije, skle
pa 5. seje Komisije za jedrsko energijo SR 
Hrvaške ter dogovora med Zajednico 
elektroprivrednih organizacija SRH, 
SOZD Elektrogospodarstvo Slovenije in 
NE Krško je bil 19. 3. 1985 sklenjen med 
SOZD Elektrogospodarstvo Slovenije, 
Zajednico elektroprivrednih organizacija 
Hrvatske ter NE Krško Sporazum o fi
nanciranju predhodnih del za odlagališče 
radioaktivnih odpadkov nizke in srednje 
aktivnosti. S tem Sporazumom udeleženci 
urejajo medsebojne odnose pri financira
nju in izvajanju predhodnih del do vključ
no izdelave investicijskega programa. Na 
podlagi sporazuma se odlagališče radioak
tivnih odpadkov gradi za potrebe odlaga
nja RAO nizke in srednje aktivnosti, ki 
nastajajo v NE Krško in v morebitnih bo
dočih jedrskih energetskih objektih na 
področju SR Slovenije in SR Hrvatske 
(drugi odstavek L člena); 13. člen istega 
sporazuma dopušča možnost, da k njemu 
pristopijo tudi drugi uporabniki jedrskih 
materialov.

Po Sporazumu naj bi vsa predhodna 
dela vodila Nuklearna elektrarna Krško

OBCESTNO OBVESTILO — V Šent- 
lovrencu imajo ta prometni znak. Kra
jevna skupnost in drugi naprošajo 
občane, da se ravnajo natančno po 
oznakah, ki so na njem. (Foto; L. M.)
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Pokojnik naj bi bil živ
Nenavadna zgodba, ki spominja na kriminalko

KOČEVJE — Pred kratkim, L 
februarja letos, smo v našem listu 
objavili razgovo z zakoncema 
°*bolt (Tinca in Jože) iz Kočevja z 
naslovom »Prijateljstvo prek časo
pisa«. sloje za zanimivost, kako sta 
^ spoprijateljila z Emilom Čeme- 
[ont iz ZDA. Prijateljstvo je bilo ta
ko globoko, da so si dopisovali do 
takrat na teden. Možakatja sta si 
'^menjavala star denar (oba sta 
numizmatika), za Tinco pa je poši- 
W tudi zdravila itd. Zakonca 
Ožbolt je zelo prizadelo, ko sta do
bila pismo iz ZDA, daje njun prija- 
teli Emil umrl (to naj bi bilo že sep
tembra 1988) in od takrat, seveda, 
'udi nista več dobivala njegovih pi- 
tem. Izrazila sta tudi obžalovanje, 
ker nikomur nista mogla izreči so
žalja zaradi smrti prijatelja.
. Komaj pa je bil članek objavljen, 
(.e so se začeli telefonski klici in 
/"ga posredovanja, da je Emil 
v“erne živ in daje treba objaviti po- 
Pravek p0gosto je šlo za anonimne 
K ICe, nekateri pa so tudi zapisali ali 
P°vedali svoje naslove, 
j .Najbolj vztrajen je diplomirani 
nA?njr Jože Kastelic iz Vlahoviče- 
e 20 v Ljubljani (tako se vsaj ta ne- 

! nanec predstavlja), kije najprej te- 
'"niral, nato pa napisal pismo 
"zetu Ožboltu, v katerem med 
'ugim pravi, da zahteva, naj objavi 

f)?Pravek dezinformacije o domne- 
K. s.mrti Emila Černeta, ki pa ne sme 

°bjavljen med malimi oglasi.

Našteva še več zahtev. Pismo je na
tipkano na pisalni stroj in tudi pod
pis Jože Kastelic je le natipkan, 
podpisa (svojeročnega) pa ni. Po
dobnih klicev po telefonu od drugih 
Černetovih znancev je bilo še več, 
sam Čeme pa se doslej ni oglasil niti 
Ožboltovima niti Dolenjskemu li
stu.

Zakonca ožbolt, ki zdaj ne vesta, 
ali je njun prijatelj mrtev ali živ, sta 
mu pisala (kot daje živ) 26. februar
ja priporočeno pismo, v katerem 
pravita, da sta novembra 1988 do
bila pisno obvestilo o njegovi smrti 
(priložila sta tudi fotokopijo tega 
pisma, eno fotokopijo pa imamo 
tudi pri Dolenjskem listu). Prepri
čana sta bila, pišeta dalje, da ta vest 
drži, ker ni bilo več glasu od njega. 
In dalje: »Po objavi v Dolenjskem 
listu pa smo sicer neuradno dobili 
veselo novico, da si še vedno med 
živimi in ti želimo še mnogo let živ
ljenja. Prepričani pa bomo, da si še 
vedno živ, ko se nam boš osebno 
(brez posrednikov) pisno javil. Le 
tako ne bo nobenega problema več 
glede popravka v Dolenjskem listu. 
Upamo, da Ti ne bo težko nama sc 
oglasiti, saj smo bili prijatelji... Jože 
in Tinca«.

Temu nimamo kaj dodati. Tudi 
mi bi žejeli le prepričljiv dokaz,, da 
je Emil Černe ali živ ali mrtev. Vsa 
zgodba pa še najbolj spominja na 
kakšno kriminalko.

J. PRIMC

kot investitor. Zato je bila konec 1986 v 
NE Krško ustanovljena Služba projekta 
RAO, katere naloga je, da pripravi vso 
dokumentacijo za upravni postopek, raz
iskovalna dela in gradnjo odlagališča. De
lo službe nadzoruje Projektni svet (9. člen 
sporazuma), ki ga sestavljajo po trije dele
gati vsake izmed podpisnic Sporazuma.

Zaradi usklajevanja vzporednega pote-, 
ka strokovnih, planskih, upravnih in dru
gih aktivnosti v obeh republikah sodeluje
ta SR Slovenija in SR Hrvatska tudi na 
ravni obeh republiških izvršnih svetov. Da 
bi sc pospešile aktivnosti pri projektu od
lagališča RAO, je bila v začetku aprila 
1989 ustanovljena posebna Medrepubliš
ka koordinacija za področje RAO na rav
ni podpredsednikov obeh izvršnih svetov 
in predsednikov republiških upravnih or
ganov za energetiko, varstvo okolja, jedr
sko varnost in drugih. Do sedaj je bilo iz
delanih 82 študij in projektov.

Na vprašanje o izrabljenem gorivu 
Vam v celoti posredujem članek, ki je bil 
objavljen v 2. št. Našega glasa z dne 9. fe
bruarja 1990:

SKLADIŠČENJE 
JEDRSKEGA 

GORIVA V NE KRŠKO

Za obratovanje NE Krško je potrebnih 
povprečno 32 novih gorivnih elementov 
na leto. Vsak gorivni element vsebuje oko
li 411 kg obogatenega urana, katerega 
srednje obogatenje znaša okoli 4,1 odstot
ka U-235. Po prejemu in inšpekciji sc sve
že gorivo shrani v suho skladišče, katerega 
kapaciteta znaša 45 gorivnih elementov. 
Sveže gorivo je nizko radioaktivno, tako 
da delavci, ki z njim rokujejo, prejemajo 
majhne doze sevanja. Tipična hitrost doze 
je 10 pSv/h pri kontaktu.

Reaktor NE Krško vsebuje 121 goriv
nih elementov. Pri zamenjavi goriva (en
krat na leto) se iz reaktorja izvlečejo go
rivni elementi, ki so najbolj izrabljeni, in 
se zamenjajo s svežimi, tako da skupno 
število gorivnih elementov v reaktoiju 
ostane 121. Za razliko od svežega goriva 
je izrabljeno gorivo zelo radioaktivno in 
»vroče«. Skupna aktivnost izrabljenega 
goriva v trenutku, ko se izvleče iz reaktor
ja znaša okoli 3,7 x 10 17 Bq (1,0 x 10 8 
Ci). Termična moč enega elementa znaša 
okoli 20 k\V. Treba je poudariti, da se ra
dioaktivnost in termična moč zmanjšujeta

Pomoč društva 
za cerebralno 

paralizo
Skupščina dolenjskega 
društva o svojem delu
Dolenjsko društvo za cerebralno para

lizo je imelo v petek, 23. februaija, svojo 
volilno programsko skupščino, ki se je je 
udeležilo okrog 35 staršev otrok s cere
bralno paralizo in strokovni delavci, ki 
društvu nesebično pomagajo.

To društvo je bilo ustanovljeno leta 
1983. na pobudo zdravstvenih delavcev in 
staišev prizadetih otrok. Kar šestdeset je 
takih otrok na Dolenjskem in na 1000 
novorojenih se jih letno poveča od tri do 
pet. Ti otroci so poleg redne zdravstvene 
pomoči potrebni še dodatne pomoči. 
Družine potrebujejo pomoč strokovnja
kov, fizioterapevtov, logopedov, vzgojite
ljev, strokovnih služb. Sedmim takim, ki 
jim nesebično pomagajo, so na skupščini 
podelili posebna priznanja in se jim za vse 
zahvalili.

Izvolili so tudi nov odbor in sprejeli bo
gat program dela za to leto. Poleg nada
ljnjega dela s fizioterapevti, del. terapevti, 
logopedom bodo izvedli začetni smučar
ski tečaj na Gačah in nadaljevalnega v Čr
nem Vrhu nad Idrijo ter na Jezerskem, 
nadaljevali bodo z zdravljenjem in koloni
jo v Strunjanu, ki se je bodo udeležili tudi 
starši teh otrok, ki se bodo tam usposablja
li za nego, vzgojo ter terapijo prizadetih 
otrok, otroci sami pa se bodo lahko udele
žili terapevtske šole, neke vrste šole za živ
ljenje, ki jo organizira Zveza društev za ce
rebralno paralizo Slovenije. Aktivno bodo 
sodelovali v zdravstveni koloniji v Medu- 
linu, kjer bodo gostje hrvaške zveze, in 
ima v programu tudi izobraževanje star
šev. Nadaljevali bodo s terapijo v vodi v 
Šmarjeških Toplicah, vso skrb bodo po
svetili izobraževanju kadrov za delo z 
otroki, tesno bodo sodelovali z ostalimi 
društvi v Sloveniji in zavodi ter skušali pri
tegniti vse otroke in njihove starše v druš
tvo, ki bo socialno ogroženim družinam 
tudi finančno pomagalo, poskrbeli pa bo
do tudi za vesele trenutke in razvedrilo.

Posebej se vesele, da so že prešli od po
bude k realizaciji zamisli o ustanovitvi bi
vanjske skupnosti za tiste mlade s cere
bralno paralizo, ki se po končanem 
šolanju ne morejo vključiti v delovni pro
ces, doma pa tudi ne morejo ostati in tudi 
ni prav, da ostanejo. Zaživeti morajo svoje 
življenje. Priprave so že stekle in upajmo, 
da bodo uspeli!

V razpravi so poudarili še to, da so do
bro obravnavani predšolski otroci, kar je 
prav, saj se v najzgodnejši dobi lahko naj
več naredi za odpravo težav, prav pa bi bi
lo, da bi še naprej obdržali stike s šolsko 
mladino in njihovimi strši in jim še naprej 
pomagali.

Dolenjsko društvo za cerebralno para
lizo je zelo aktivno v republiški zvezi, ki 
izdaja tudi revijo Pet. Upamo, da bo tako 
tudi vnaprej.

IVANKA MESTNIK

eksponencialno s časom, tako da že čez. 
nekaj mesecev postaneta veliko manjši. 
Vse operacije z izrabljenim gorivom se iz
vajajo globoko pod vodo, tako da hitrost 
doz na delovnem mestu operaterja, ki 
upravlja stroj za prenos goriva, ne znaša 
več kot 100 /iSv na uro.

Izrabljeno gorivo se hrani v bazenu za 
odlaganje izrabljenega goriva, katerega 
hladilni sistem deluje tako, da temperatu
ra v bazenu ni večja od 50°C pri zamenjavi 
goriva oziroma 30 stopinj C pri normal
nem obratovanju elektrarne. Trenutno je 
v bazenu 266 izrabljenih gorivnih elemen
tov po sedmih zamenjavah goriva. Skup
na kapaciteta bazena je 828 lokacij za 
shranjevanje gorivnih elementov. Pri pred
postavki, da bomo vsako leto zamenjali 
32 gorivnih elementov in da je potrebno 
za izpraznitev vsega goriva iz reaktorja 
imeti na razpolago 121 prostih lokacij, 
zadostuje sedanja kapaciteta bazena za 
naslednjih 12 let obratovanja elektrarne 
(do 2001. leta). Potem obdobju je mogo
če problem shranjevanja izrabljenega go
riva rešiti na naslednje tri načine:

1. z dodatno izkoriščenostjo obstoje
čega bazena. Velikost bazena za shranje
vanje izrabljenega goriva je tolikšna, daje 
mogoče vgraditi dodatna stojala in tako 
povečati sedanjo kapaciteto bazena za 
dodatnih 414 lokacij. Tako bi skupna ka
paciteta zadostovala za naslednjih 25 let 
obratovanja elektrarne (do 2014. leta);

2. s predelavo izrabljenega goriva. To 
opcijo danes izkorišča le majhno število 
najbolj razvitih dežel (Vel. Britanija, 
Francija, Japonska...). Glavni vzrok je ta, 
da je predelava goriva zelo draga (cena 
predelave izrabljenega goriva je okoli 60 
odstotkov cene svežega). Poleg tega je 
shranjevanje separiranega plutonija še 
dodatno tehnološko zahtevno. Kaj se bo 
zgodilo v naslednjih desetih letih na tem 
področju, bo pokazal razvoj;

3. s suhim odlaganjem. To opcijo vse 
bolj izkoriščajo nuklearne elektrarne v 
ZDA. Izrabljeno gorivo, kije bilo v baze
nu 10 ali več let, ima namreč tako nizko 
radioaktivnost in termično moč, da omo
goča suho shranjevanje (ni potrebno kon
tinuirano hlajenje z vodo). Za takšno 
shranjevanje se gradijo posebni kontejner
ji s kapaciteto do 30 gorivnih elementov, s 
ščitom za netronsko in beta sevanje in s 
sposobnostjo cirkulacije zraka v notranjo
sti kontejnerja. Kontejneiji z izrabljenim 
gorivom sc shranjujejo na lokaciji elek
trarne. Pri suhem shranjevanju je možnost 
korozije izrabljenega goriva minimalna.

Verjetno ste opazili, da manjka odgo
vor o namerah Jugoslavije v zvezi z izrab
ljenim gorivom. Po tem, kar vem, je vse, 
kar lahko rečem, daje razlog v tem, ker se 
Jugoslavija glede tega vprašanja do sedaj 
še ni strateško opredelila. Treba je opozo
riti, da delajo razvite države zelo intenziv
no na programih izbire lokacij in tehnolo
gij za trajno odlaganje visoko aktivnih 
odpadkov in/ali izrabljenega goriva. Pri
čakovati je, da bo v nekaj letih v ZDA od
prto prvo odlagališče za visoko aktivne 
odpadke. Odlagališče bo najveijetneje tu
nelskega tipa, kar pomeni odlaganje v 
globokih plasteh stabilnih kamnin oziro
ma soli. Končna oblika RAO bo najver
jetneje imobilizacija v stekleni matriki, 
zavarovani v jeklenem kontejnerju.

Če sledimo logiki tehnološkega razvo
ja, moramo v Jugoslaviji prav gotovo naj
prej rešiti odlagališče nizko in srednje ra
dioaktivnih odpadkov, kar je tehnično 
razmerma enostavno, šele po tem pa odla
gališče visoko radioaktivnih odpadkov ali 
izrabljenega goriva.

Izkoriščam priložnost, da Vas in člane 
izvršnega odbora Zelenih-Brežice pova
bim, da nas obiščete, mi pa se bomo trudi
li, da Vam bomo ob tej priložnosti čim 
bolj izčrpno odgovatjali na vsa vprašanja.

Mag. KREŠIMIR FINK, 
vodja službe projekta RAO

Kdo smo mladi 
evropski 

federalisti
Imamo 13.000 članov

Mladi evropski federalisti (MEF) 
smo pluralistična politična organiza
cija z okoli 13.000 člani iz 18-ih 
evropskih držav.

Cilji in težnje MEF je evropska fe
deracija kot prvi korak k miru; sve
tovna federacija, več svobode, pravic 
in demokracije. Federalna družba naj 
bi bila decentralizirana, v njenem vo
denju pa naj bi sodelovalo čim več 
ljudi.

Neodvisne in demokratične skupi
ne naj bi se povezovale v zveze, ki bi 
bile zmožne reševati državljanske 
probleme na ravni družbe. Politična 
in ekonomska pomoč ne smeta biti 
centralizirani pri katerikoli ustanovi. 
Kljub današnjim tokovom pa meni
mo, da ekonomska in politična de
mokracija ne bosta doseženi neodvis
no ena od druge.

Naše ideje se širijo prek medna
rodnih seminarjev, publikacij in s po
vezovanjem z ostalimi mladinskimi 
organizacijami. Finančna rentabilnost 
MEF temelji na članarinah, na pri
spevkih iz sveta Evrope, iz evropske 
skupnosti, evropskega gibanja in dr
žave Belgije.

MEF obstaja kot lokalna, regio
nalna in nacionalna sekcija.

Več informacij dobite na nasled
njem naslovu: MEFS pri OK ZSMS, 
Kettejev drevored 3, 68000 Novo 
mesto, tel. 21-536.

SLAVKO GEG1Č
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DEMOS KRŠKO 
IMA PISARNO

KRŠKO — Krška občina je dodelila 
Demosu pisarno na CKŽ 13 (zraven pošte 
in nasproti občine), kjer lahko občani do
bijo vse informacije vsak dan od 8. do 12. 
ure in v sredo od 12. do 16. ure popoldne. 
Slavica Kranjc, ki dela v pisarni Demosa, 
pa daje informacije tudi po telefonu na 
štev. 31-945.

ŽAL NE IZ KOČEVJA
KOČEVJE — Že od julija 1988 

imajo investitorji možnost, da pridobijo 
denar iz republiških virov, tako imeno
vani razvojni dinar. Vendar se zanj po
trudijo le nekateri, to lahko trdimo za 
kočevsko občino, ki še zdaleč dovolj ne 
izkoristi te možnosti za prilagoditev 
svojega gospodarstva novim potrebam 
časa. Po zadnjih podatkih je v Sloveniji 
pridobilo ta naložbeni denar že 280 in
vestitorjev, med njimi precej zasebni
kov, žal ne iz kočevske občine.

V. D.

»PREKLETSTVO«
V RIBNICI

RIBNICA — Knjigo Naceta Jereba 
»Prekletstvo« bo možno brati in kupiti tu
di v ribniški občini. Nekaj izvodov je že 
naročila ribniška knjižnica, nekaj pa tudi 
blagovnica, kjer imajo poseben oddelek 
za prodajanje šolskih potrebščin, časopi
sov itd., medtem ko prodajalne knjig v 
Ribnici nimajo. Zanimanje za Naceta Je
reba in njegovo knjigo je tudi zato, ker je 
bil pisec mnogo let občan te občine in tudi 
občinski odbornik. Živel je v vasi Bukovi
ca. Še prej je živel in delal na Kočevskem 
in tudi knjiga ..Prekletstvo« govori o živ
ljenju na območju teh dveh občin pred 
okoli stoletjem.

Med številnimi skupinami, ki v pred
volilnem obdobju predstavljajo svoje 
programe, je tudi Lista heodvisnih, 
»nadstrankarska skupina«, ki nastopa v 
javnosti z geslom »Za boljši danes«. Kot 
je zapisala v programu, jo sestavljajo 
ljudje različnih poklicev in nazorov ter 
različnih starosti. Druži jih »hotenje re
ševati probleme, ki so nam skupni«. Li
sta neodvisnih meni, da Slovenija po
trebuje žensko pamet in delo. V 
programu Lista neodvisnih pristaja na 
odpuščanje odvečnih delavcev, hkrati 
pa se zavzema za to, da imajo brezpo
selni možnost stalnega usposabljanja in 
dokvalifikacij. Podpira močne samo
stojne sindikate, ki bodo zagotavljali 
enakopraven položaj delavk. V zvezi z 
zaposlovanjem zagovarja še uvedbo 
posebnih programov zaposlovanja 
mladih, ki po šoli ne morejo dobiti dela. 
Sicer pa vidi Lista neodvisnih možnost

• Kandidatke na Listi neodvisnih so 
v 4. volilni enoti (občine Črnomelj, 
Metlika, Novo mesto in Trebnje) Jo
ža Miklič, ekonomistka iz SDK Novo 
mesto, Lojzka Potrč, kije kot social
na delavka zaposlena v novomeškem 
Domu starejših občanov, Zvonka 
Falkner, učiteljica iz OŠ Trebnje, in 
Gabrijela Vidic Mihelčič, profesorica 
na Centru srednjih šol v Črnomlju.
• Denarne prispevke za Listo neod
visnih lahko zaintresirani nakažejo 
na račun 50101-678-48891, MK So
cialistične zveze — »Za listo ne
odvisnih«.

zaposlovanja med drugim v prodaji sto
ritev vseh družbenih dejavnosti, kamor 
Lista uvršča tudi različne servisne de
javnosti za pomoč na domu. Lista pod
pira širitev pravice do porodniškega 
(starševskega) dopusta, kar med dru
gim pomeni, da bi lahko starši ostali pri 
otroku dalj časa ob minimalnem do
hodku in zagotovljeni pravici do vrnit
ve na delo. Lista neodvisnih se zavzema 
tudi za zmanjšanje vojaškega proračuna 
in skrajšanje vojaškega roka. Obenem 
Lista nasprotuje omejevanju pravic 
žensk glede splava ter dejavnostim, ki 
obremenjujejo okolje. Ne strinja sc tudi 
z zmanjševanjem z namerami, da bi se 
zmanjševal obseg sredstev za socialo.

KAKO DO ZELENIH
KRŠKO — Zeleni iz Krškega, ki delu

jejo zunaj Demosa, imajo svoj informacij
ski center v nekdanjih SIS, kjer dela Vida 
Ban. Njena telefonska številka je 31-794. 
Prijavnice pa lahko dobijo pristaši Zelenih 
tudi v prodajalni Nika in v Valvasotjevi 
knjižnici.

IZJAVA NNSC V ZVEZI 
Z VOLITVAMI

Napredna narodna stranka cen
tra (NNSC) meni ravno tako kot 
nekatere druge stranke in njihova 
glasila, da bo šlo pri volitvah za ne
prave volitve oz. poizkus ter farso in 
da bo udeležba na volitvah zelo 
majhna zaradi skeptičnosti številnih 
Slovencev in zaradi preveč nejasno
sti v zvezi z volitvami.

Zakaj državljanska lista zelenih
Nočemo biti privesek strank in želimo nositi odgovornost za izvedbo ekoloških 

projektov, pravijo med drugim člani državljanske liste zelenih________

NAŠ PROGRAM DOLOČAJO RAZ
MERE V NARAVI — Obstoj življenja 
na zemlji zahteva takojšnjo spremembo 
odnosov do zraka, vode, zemlje in 
energije.

Zrak je onesnažen s plini in keramični
mi substancami, onesnažujejo ga pred
vsem dimni plini, transport, doživljamo 
pregrevanje zraka zaradi emisije C02 v 
vseh oblikah, tako pitno vodo in kot vod
ne biotope onesnažujejo industrije, kme
tijstvo, celo gospodinjstva.

Zemlja hira, zmanjšuje se njena mož
nost regeneracije, zlasti njeno rastlinstvo 
in Živah, preko polovice gozda je obolele
ga, poljščine in povrtnine zastrupljajo gno
jila, škropiva in izpušni plini, plodna zem
lja se intenzivno zazidava. Rastlinstvo in 
živalstvo izgubljata biotope, izumirata.

In vendar je proizvodnja energije vpraš
ljiva: jedrska energija je potencialno ne
varna, termoelektrarne so glavni povzro
čitelji onesnaženja zraka, hidroenergija se 
bliža izčrpanju. Energetski viri in surovine 
so podlaga naši civilizaciji.

KAKO NAMERAVAMO SPREMI
NJATI RAZMERE — Stanje v naravi in 
posledice onesnaženj so Slovencem znani, 
saj smo visoko ekološko osveščeni. Za nas 
ni več vprašanj, kaj je narobe, ampak že
limo utirati poti za obvladovanje proble
mov. K temu je usmerjen naš program, ki 
ni samo volilen, ampak nadaljevanje na
šega dosedanjega dela. Večina kandidatov 
s te liste se je s temi vprašanji že do sedaj 
ukvarjala in nas po tem že lahko poznate.

Program bomo uresničevali na ravni 
občin, republike in Jugoslavije. Osredo
točili smo ga na dolenjsko območje, na 
republiko in na širši prostor.

Na Dolenjskem in v Beli krajini vidimo 
predvsem kot perečo zagotovitev zdrave

pitne vode, očiščenje Krke, Kolpe in dru
gih vodotokov, revitalizacijo Roga in Gor
jancev, ohranitev kmetijske zemlje in 
obrambe le-te pred neustreno zazidavo.

Naš program v slovenskem okolju vi
dimo v zagotovitvi zakonskih, ekonom
skih in organizacijskih pogojev za odloč
nejše urejanje okolja, v podpiranju lake 
razvojne usmeritve, v kateri bomo do leta 
2000 odstranili najbolj nevarne onesna- 
žitve zraka, vode in zemlje.

V širšem okolju, zlasti v prostoru Jugos
lavije in Alpe-Adria, se zavzemamo za ak
tivnosti, ki bodo uredile nekatera skupna 
vprašanja, kot je onesnaženje zraka, či
stost meddržavnih rek Drave in Mure, Ja
dransko motje.

ZA NOVO RAVNOTEŽJE MED 
ČLOVEKOM IN NARAVO — Poleg 
konkretnega programa, ki se nanaša na 
posamezne oblike onesnaževanja, pa se 
zavedamo, da je vzpostavljanje novega 
ravnotežja med človekom in naravo za
pleten proces, vseobsežen in zahteven, in 
da iskanje poti k novim oblikam civilizaci
je, ki bo prijazna do narave, energetsko 
varčna in človeka dostojna, terja velike 
spremembe v človekovem ravnanju. Od
ločnejše spreminjanje pa odpira težavno 
vprašanje sedanje tehnološke strukture, 
tako naše, kot tudi svetovne.

Ravnotežje ne bo mogoče vzpostaviti, 
če se bogastva zemlje samo izkoriščajo in 
potratno trošijo. Premirje in sožitje med 
naravo in človekom bo mogoče, ko bomo 
uvedli take tehnologije, ki bodo varčne in 
ki bodo naravi tudi vračale. To pa so viso
ko inovativne proizvodnje. Zato je naš 
namen podpirati razvijanje takih projek
tov. S tem pa je zeleno gibanje globoko za
interesirano za temeljne gospodarske pro
bleme sodobnosti in s skrbjo za pre-

usmerianje slovenskega gospodarstva.
O OKOLJU GOVORIMO ZARADI 

ČLOVEKA — Naš odnos do narave ne 
sme biti egoističen. O naravi govorimo za
radi človeka, ker je to naš edini prostor 
življenja, vzpostavitev ravnotežja v njej pa 
je odvisna od nas samih in naše bodoče de
javnosti. Stanje v naravi je danes posledica 
dosedanjega človekovega ravnanja, iz
boljšamo ga lahko z vzpostavljanjem no
vega ravnotežja. Kvaliteto življenja in 
obseg človekove svobode bomo zagotovi
ti le s poglobljenim razumevanjem odnosa 
človek — narava le tako lahko zagotav
ljamo naš nadaljnji obstoj. Drugih razme
rij ne sprejemamo, zato zahtevamo v raz
vojni politiki odpravljanje posledic, ki jih 
prinašajo dosedanje napake. Ob tem pa 
zahtevamo varnost zaposlitve oziroma za
gotovilo prezaposlitve.

UKVARJALI SE BOMO TUDI Z 
DRUGIMI VPRAŠANJI — Z drugimi 
političnimi vprašanji se bomo ukvaijali v 
skladu z interesi naših volivcev. Vključe
vali se bomo tako, da bomo dajali pod
poro vsem tistim predlogom, ki urejujejo 
bodočnost Slovenije in njenih ljudi na 
najboljših načelih evropske civilizacije, 
kar pomeni demokracijo, pravice in svo
boščine človeka, političen in ekonomski 
pluralizem, pravno državo in učinkovito 
gospodarstvo.
ZA SVOBODO ČLOVEKA — ZA 
ODGOVORNOST DO NARAVE/

JOŽE KNEZ 
JOVO GROBOVŠEK 

STANE BAJUK 
DUŠAN MEŽNARŠIČ

Nadaljevanje pisem bralcev in od
mevov je še na 14. in 15. strani.
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Črnomelj: izvršni 
svet ne. ve, kaj 
so otroci?

Črnomaljsko otroško varstvo ima za letošnje 
leto za 532 otrok m vrtcih za vzgojo in subven
cioniranje oskrbe razporejenih 4,77 milijona 
din, v vrtcih pa hi potrebovali za 4 milijone di
narjev več. Med štirimi možnostmi, kako nastr
gati skupaj manjkajoče 4 milijončke, so bili na 
izvršnem svetu mnenja, da je še najbolj spre
jemljiva tista ki bo zopet kar precej udarila po 
žepu starše, ki imajo otroke v vrtca

Ena od možnosti je bila da bi prispevno 
stopnjo za otroško varstvo dvignili od sedanjih 
1,71 odst na 3,07 odst. iz bruto osebnih do
hodkov. Kaj takšnega v združenem delu nočejo 
niti slišati, saj pravijo, da si ne upajo dvigniti 
prispevnih stopenj niti za stotinko odstotka 
Druga rešitev bi bila povečati prispevek staršev 
za 189 odst Te zastrašujoče številke so se očit
no vsi prestrašili, saj o njej ni bilo kaj prida raz
prave. Zato pa so se bolj ogreli za to, da bi bil 
prispevek staršev višji za 114 odst, kar je sicer 
še vedno 10 odst manj, kot je predlagana eko
nomska cena to pa pomeni, da so dokončno 
rešitev o tem, kako do vrha napolniti malho z 
denarjem, le odložili Zadnji predlog »raciona
lizacije«, ki je bil zelo primeren ravno za pred
pustni čas, pa je bil, da bi del vrtca ukinili

Sicer pa so v izvršnem svetu potem, ko so 
spoznali, da pravzaprav prave in zlasti nebole
če rešitve ni kratko sklenili da je tisti denar, ki 
ga je za otroško varstvo sposobna dati družba, 
opredeljen v prispevni stopnji manjkajoči 
cvenk do ekonomske cene vrtcev pa naj bo de
lež staršev. Sicer pa naj tudi vrtec preneha ča
kati le na dirigiranje izvršnega sveta, ampak 
naj se, postavljen na trg, obnaša čimbolj po
djetniško. Interes vrtca bi moral biti, da bi bile 
cene čim nižje, sicer bodo starši začeli izpiso va
ti otroke. Na ta način naj bi se izvršni svet izog
nil vsem posledicam, ki bodo zagotovo prišle, 
ko bodo starši prejeli položnice za mesec 
marec.

Očitno je, da je preteklo že nekaj let, odkar 
so imeli člani izvršnega sveta predšolske otro
ke, pa so že pozabili, da se jih ne da kar tako 
vpisovati in izpisovati iz vrtcev, saj niso na pri
mer čokolada, ki jo vzameš, a jo položiš nazaj 
na polico v prodajalni, ko spoznaš, da je 
predraga.

• In četudi bi začeli starši množično, jenut- 
ti otroke iz vrtcev, bi najbolj prizadeli le 
naraščaj, nikakor pa ne vzgojnovarstvene 
organizacije, ki se še vedno lahko obnaša 
kot monopolist, dokler nestrpno čaka na 
sprejem 100 zavrnjenih otrok. Vendar pa 
bi morebitno množično izpisovanje le pri
pekalo do dolgoročnih posledic, saj bi v 
vrtcih ostqjali le otroci staršev, ki plačujejo 
nqjnižje prispevke, kar pomeni, da bi zače
lo v VVO zopet primanjkovati denarja. In 
kakšnega načina privijanja bi se lotili ta
krat? Bi si še upali tako kot doslej obreme
njevati žep staršev? Se decembra lani je 
namreč povprečni prispevek, ki so ga dali 
starši za oskrbo otrok v vrtcih znašal 10 
odst. povprečnega OD, januarja pa že 15 
odst.

»Šli bomo pred starše, pa bo, kar bo,«pravi
jo v Knjigovodskem centru, kjer so pripravili 
izračun novih cen. Bodo tudi tisti, ki bodo prišli 
na oblast po volitvah, dejali »kar bo, pa bo,« ko 
bo beseda o otrocih? V vseh predvolilnih pro
gramih je sedaj veliko sladkih besed o skrbi za 
otroke in njihove matere. Na ustanovnem zbo
ru črnomaljskih krščanskih demokratov je bilo 
celo slišati, da starši ne smejo biti tako egoistič
ni, ko gre za rojevanje otrok, saj jih nimajo 
zase, ampak za družbo. Če je tako, pa naj ta 
družba, ta narod še kaj stori za svoje potomce, 
če noče, da bo čez nekaj stoletij izumrl

M. BEZEK-JAKŠE

Kdo lahko 
določa ceno 
življenja?

Naj Moščance 
in Ločane 
odnese voda?

V brežiški občini se prebivalci Mosteca in 
niže ležečih vasi tja do Mihalo vca in Loč ob hr
vaški meji sprašujejo, kdaj bodo dokončali na
sip ob levem bregu Save. Na srečo medtem še ni 
bilo visoke vode, če pa bi se narasla Sava po
novno razlila iz korita, bi bile posledice za 
ogrožene predele mnogo hujše kot prej, ko na
sipa še ni bilo.

Ogrožena pa nista samo prebivalstvo in 
kmetijska proizvodnja, ampak bo zastala tudi 
investicijska dejavnost na poplavnem območ
ju, vključno z agromelioracijami komasacija
mi in vrtnarskimi objekti ki jih namerava gra
diti Agraria.

Prvo etapo nasipa Brežice — Sotla bi morali 
letos zaključiti in hkrati dokončati regulacijo 
Gabmice, za vsa ta dela pa zagoto viti 6,964 mi
lijarde konvertibilnih dinarjev. Toda, kot je po
vedal predsednik odbora za vodno gospodar
stvo Slovenije Jože A všič, naj bi bilo po planu 
zagotovljeno samo 2,6 milijarde dinarjev ali 
37,3 odst S tako zmanjšanimi sredstvi naloge 
ne bodo mogli izpeljati Posavje je v tem prime
ru še bolj prizadeto kot celotno vodnogospo
darsko območje z Dolenjsko in Belo krajino 
vred, ki bo vendarle dobilo 62 odst planiranih 
sredstev.

• V sredstva za osnovno vodnogospodar
sko dejavnost je zagotovo premočno pose
gel ekološki zakon, ki gaje sprejela Slove
nija. Savski nasip, kije bi! nekoč obravna
van kot prednostni objekt v republiškem 
planu in financiran iz združenih vodar- 
skih sredstev Slovenije, je postal izključno 
problem območne vodne skupnosti Do
lenjske, ki je zdctj m več, 'n zaradi tega pre
jšnja prednost nima več nobene podpore.

Na vprašanje, kako si ob tako pesimistični 
usodi in preplahu ogroženega prebivalstva 
predstavlja reševanje tega problema predsed
nik odbora za vodno gospodarstvo SRS Jože 
A všič, je ta odgovoril da je zdaj občina tista, ki 
se mora boriti zato, da bo nasip naj večjega ne
zavarovanega poplavnega območja v Sloveniji 
znova dobil prednostno težo in da bodo prvo 
etapo dokončali še letos. Nadaljevanje nasipa 
do Sotle pa morajo opredeliti n novem srednje
ročnem planu Slovenije in ga uskladiti z iz
gradnjo savskih elektrarn.

J. TEPPEY

Gabrnica je za večino ljudi drobcena modra 
črta na zemljevidu, morda niti to ne. Za prebi
valce ob njej je bila še do nedavnega prijeten 
potok in za tiste, ki živijo v njej, življenjski pro
stor, kakršnega ni pod soncem. V njem so se 
bohotili tudipetkilogramski krapi, zajetne šču
ke, podusti, menek, ki ga je danes že silno težko 
najti, v zgornjem toku tudi postrv, rak jelševec 
in rak koščak.

Vsako veselje nad to pisanostjo življenja je 
odveč, saj govorimo v pretekliku. Zdaj teh ču
dovitih bitij narave ni več. Ostale so še rdeče- 
perke, rdečeoke, kleni, mrene, pisanci in zele
nike — ribe, ki jim je uspelo preživeti tudi v 
tako neugodnem okolju. Malo jih je, majhne 
so, a zaenkrat so še...

Gabmico in njene prebivalce ogrožajo trije 
veliki sovražniki, ki jim en sam potok pač ne 
more več biti kos. Naj večji med njimi je farma 
pitancev Gruda, ki od časa do časa onesnaži 
potok z gnojnico. Kot marsikatera politična 
farma tudi Gruda v Globokem nima zaključ
nega proiz vodnega kroga in ne ve, kam z gnoj
nico. Po vsakokratni tožbi ribiške družine je 
farma resda pripravljena plačati odškodnino, a 
življenja potoku ne more več vrniti Je sploh 
mogoče določiti ceno življenja?

Farma je v zadnjem času povzročila že dva 
velika pomora rib. Zadnji je bil v lanskem letu, 
ko je nepazljivost pri razprševanju gnojnice

povzročila množično smrt v dolžini sedmih ki
lometrov. Ribiči so se v začetku trudili z vlaga
njem novega ribjega zaroda, a danes ni videti 
nobene perspektive več. Ne smemo namreč po
zabiti, da ima potok Gabrnica še dva sovražni
ka. Peskokop v Globokem tako včasih tudi po
vsem iz človeške malomarnosti povzroči večje 
izpuste ob izpiranju peska. Zaradi tega se dno 
potoka pokrije z dvocentimetrsko plastjo peska 
tudi do pet kilometrov daleč. Če se to zgodi rav
no v času drstenja, je škoda neopisna!

Pred nekaj leti je potoku prvo globoko rano 
zadalo tudi vodno gospodarstvo, ki je začelo z 
regulacijo. Gabrnica je že regulirana v večini 
dolžine, obetajo pa se ji le še slabši časi Od 
Mosteca dalje naj bi jo kot kanal speljali v Sot
lo, nič več v Savo! Kako se ob tem odločiti za 
najhujšega sovražnika?

Gabrnica počasi izginja. Ostal bo kanal, si
cer lepo urejen, obložen s kamenčki, po katerih 
bo voda hitreje odtekala. A v njem ne bo več 
tolmunov, zavojev, bogatega rastlinja pa tudi 
rib in rakov ne. Morda le še za vzorec.

B. DUŠIČ

Večplastna
nezaupnica
direktorju

Kakorkoli že komentirajo drugi ali pa kar 
mi sami, da je tajno glasovanje za imenovanje 
glavnega direktorja družbenega podjetja Lisca

Izposojena karikatura

v Sevnici rezultat ne dovolj tehtnega premisli 
ka ali celo nezrelosti samoupravljavcev, je dej 
stvo, da dosedanji dolgoletni vodilni delavec V 
tudi zadnji direktor Konfekcije Lisca Vili Gld 
ni dobil dovolj glasov za ponovno imenovanj 
— večplastna nezaupnica.

Najprej nezaupnica, ki seže celo v1 Beogra 
do populističnega premiera Markoviča, kije <j 
simpatičnem pojasnjevanju ukrepov v boju za 
per razbohoteno inflacijo in za konvcrtibili 
dinar resda obetal veliko, a tudi kri in solze. P 
tem predsednik ZIS ni pozabil povedati, da l 
bo treba povsod, v vsakem delu Jugoslaviji 
čemu odpovedati, da bi bilo lepo stisniti zobe v 
ne nezadovoljstvo izražati s stavkami in milil 
gi. Ko se danes (verjetno ne le delavci Lisci 
spominjajo te zgodbe s konca lanskega leta 1 
primerjajo svoj položaj, se pravi svoje plače i 
razmere v tovarni, kjer že dolgo delajo po zt 
hodnoevropskih normah in se potrjujejo ti 
najzahtevnejših tržiščih, ne morejo biti predrt 
no zadovoljni ne delavke za stroji niti vodili 
Kot pretežni izvozniki so zaradi precenjene) 
dinarja v odnosu do marke in še zmeraj visoki 
uvoznih dajatev na slabšem kot poprej. To I 
seveda pozna tudi pri plačah, čepra v »na vadri 
delavci Lisce dajejo svojim vodilnim može! 
priznanje, da so vsaj plače, takšne pač, kot sl 
še zmeraj dobili 15. v mesecu oz. tedaj, ko sol 
napovedali

In kje je potemtakem zamera ali nezaupnii 
Markoviču? Delavcem Lisce, ki umno gosp 
darijo z družbenim premoženjem, ni najti 
jasno, kako je mogoče, da si v mnogih lovi 
nah, zlasti na »jugu«, lahko delijo mnogo vij 
plače kljub zamrznitvi in slabim rezultata 
(Mimogrede: po zadnjih podatkih so se lej 
januarja plače v Srbiji povečale v povprečju' 
44 odstotkov!). Je za take skoke že dovolj fl 
tingarskih parol, groženj po »diferenciacij 
ali kar premikastiti kakšnega direktorčka, l 
noče dati večje plače«? Puščica nezaupanja k 
lavcev Lisce je poletela tudi v Ljubljano zof 
neodločno slovensko vlado ob srbskem boji 
tu, ki tepe tudi Lisco. Delavci se tudi sprašuj) 
ali se bo praksa z juga, torej pritiski, grožnj 
stavkami res obnesla tudi v Sloveniji, če bA 
hoteli zdravniki, učitelji, konfekcionarji in 
vinarji do boljših plač? V Lisci delavci pravi 
da nimajo nič proti temu, če naj bi bilo pol 
razmerje OD 1:6 (doslej je bilo 1:4,12), kol 
predvideli z drugačnim vrednotenjem delovt 
mest. Ko pa so ravno pred sejo delavskega s[ 
ta dobili v roke plačilne liste, primerjali pic 
med seboj in kaj za tisti denar lahko dobijt 
trgovini, številni niso bili zadovoljni
____________________________ „
• Morda je bila ravno to tista pika nC 
da postane direktor Glas »strelovod« 
dežurni krivec za vse tegobe delavcev. Gl 
se še ni dokončno odločil, kaj bo storil, j 
pa to naredil v prihodnjih dveh tedn 
Dotlej ima Lisca le vršilca dolžnosti gti 
nega direktorja in precej drugih vodili 
na morečem »prepihu«. Moteče moreo 
zato, ker je sodelavce izbral taisti Glas, 
je na omepjeni seji delavskega sveta tl 
pojasnil poslovno vizijo Lisce. Na to ni ti 
nobenih pripomb. Taisti člani delavske 
sveta pa so mu na tajnem glasovanju p 
sodili le 9 glasov za in 16proti imenovat 
za glavnega direktorja._______________

PA VEL Pfl

Kosovo,
zrcalo
Jugoslavije

• S prihodom enot JLA na Kosovo (ta 
sklepje sprejelo predsedstvo SFRJ, proti je 
bil menda samo dr. Janez Drnovšek) se je 
položaj v nekdanji avtonomni pokrajitu 
dodatno zaostril, sqj navzočnost armade 
ne more biti kfjuč za razrešitev tamkaj
šnjega mednacionalnega vozla. V Slovenjji

so gledanja na kosovsko tragedijo precej 
drugačna kot, recimo, v Beogradu, Tito
gradu ali sami Prištini Svoje videnje ko
sovske stvarnosti in bodočnosti je v nedav
nem pogovoru za Prilogo našega časnika 
razgrnil tudi Milan Kučan, kandidat za 
predsednika predsedstva SR Slovenije. 
Tega dela pogovora takrat zaradi drugih 
aktualnosti nismo objaviti, danes pa so 
Kučanovi pogledi spet v prvem planu, še 
posebej, ker gre za globalno in ne dneviui 
razmišljanje. Pripominjamo, daje bila iz
java dana pred intervencijo enot JLA. Mi
lan Kučan je rekeL

»O tem problemu, ki najbolj izrazito in burno 
kaže vsa nasprotja, vse koflikte današnje Ju
goslavije, je seveda laže govoriti v Ljubljani, 
kot pa se z njimi soočati tam, kjer si v vsej svoji 
surovosti podreja življenja ljudi, vseh narodov 
in narodnosti, ki tam živijo. Mi smo svoje stališ
če o Kosovu povedali večkrat, problem je po 
mojem v tem, da ta naša stališča v svoji avten
tični podobi (celovita, neiztrgana in opremljena

z našo razlago) niso predstavljena tam, kjer se z 
njimi politično največ manipulira in obračuna
va. Mi nikoli nismo trdili, da so naši pogledi 
edini zveličavni recept za razrešitev tega mno- 
goplastnega problema, ki pa je po naši oceni 
predvsem ekonomsko-socialni, kultumo-civili- 
zacijski in šele na koncu mednacionalni in 
politični

Izhajajoč iz teh osnovnih tamkajšnjih razpo
tij in razhajanj ter stališča, da dokler je to ju
goslovanski problem, in to očitno je, saj konec 
koncev vso Jugoslavijo, torej tudi nas Slovence, 
sodijo po tem, kaj se dogaja na Kosovu, in po 
naši skupni nesposobnosti smo si vedno iskre
no želeli, da zaplet razrešimo. Ob tem seveda 
menimo, da imamo dolžnost in pravico biti ude
leženi pri postavljanju diagnoze, za kaj na Ko
sovu pravzaprav gre, in tudi pri določanju izbi
re sredstev, s katerimi bi se problem vsaj omilil, 
če se že ne da razrešiti Da ljudje na Kosovu 
vsaj ne bi živeli drug proti drugemu, če že ne 
morejo živeti drug z drugim. No, to pravico so 
nam odrekali ves čas pa se zahteva naša odgo
vornost za posledice tako politične diagnoze

stanja kot tudi izbire sredstev. Mi seveda odgo
vornosti za to, kar se tam počne, nočemo nositi 
nočemo biti udeleženi Zlasti ne za zoženo oce
no, da gre za kontrarevolucijo, ki potem sama 
naprej diktira sredstva, za represijo, ki je na 
koncu pravzaprav pripeljala do ubijanja ljudi 
do neke vrste državnega terorizma. Od tod tudi 
umik našega dela milice iz združenega odreda.

Rešitev ni preprosta in na kratek rok ni mo
goča. Veliko bi bilo že, če bi dosegli zaustavitev 
ekstremne zaostritve, ki potem zahteva nasilje, 
represijo, in na ta način ustvarili vsaj minimal
ne pogoje za pogovor vseh v sporu udeleženih 
strani, če uporabim ta izraz. Z na v sporu anga
žirane strani mislim tudi na tiste sile, ki dobijo 
politično legitimacijo v svojem narodu. Ohra
brujoč znakje proces javljanj teh gibanj, ne bi 
pa smeli vnaprej pristati na logiko, da se na tem 
političnem prizorišču in na pogovorih kogarko
li označi, da ne gre za demokratične sile, da gre 
za teroriste, kontrarevolucionarne, ki si pač na
devajo demokratično masko. Tak vnaprejšen 
sum ali u vrstitev bi tak pogovor disk valificirala 
in ga vnaprej obsodila na neuspeh. Menim, da

ne bi smeli vnaprej bežati pred nobenim f 
blemom, iz nobene pobude, ki bi lahko pomt 
la razrešitev kosovskega vozla, ne bi smeli ti 
ti tabuja. Začetek pametne, stabilne rev. 
vidim v angažiranju predsedstva države koli, 
budnika za razgovor ali formiranje demo! 
ličnega foruma, ki bi vse kosovske in politi 
sile republike Srbije pripeljal za okroglo H? 
Pogovorne bo lahek in enostaven, vendar 
lahko rodi uspešen rezultat

Težko je reči, komu ta hip ustreza kav 
situacija na Kosovu, vsekakor se je treba t. 
zadevati, da bi ustrezala vsem. To pa se v 
pomeni, da je treba zaustaviti tudi individud 
nasilje nad posamezniki, ki na Kosovu1 
dvomno je, čeprav se v Sloveniji pogosto» 
zdi, da tega ni. In pri tem gre tudi za nasilji' 
činskega naroda nad pripadniki manjšinski 
Torej Abancev nad Srbi. Tisto, kar bi bilo F' 
najprej nujno doseči z naporom demokratih 
sil znotraj abanskega naroda, je ra vno mor? 
obsodba tega in takšnega nasilja. Mogoče f 
iluzija, vendar jaz pač na to tako gledam in ’ 
se za to vedno zavzemal. In se bom še.« ,,

M'

Partija pokra 
za JE Krško

Javna razprava o širitvi začasnega skladišča 
srednje in nizko radioaktivnih odpadkov v JE Kr
ško bi morala biti končana do konca januaija. 
Toda doslej o javni razpravi ni bilo ne duha ne 
sluha, kar pa v občinski organizaciji Socialistične 
zveze pojasnjujejo s tem, da do roka ni bilo mogo
če pripraviti dovolj kakovostnega gradiva zanjo. 
Zdaj je gradivo že natiskano — posebna številka 
Našega glasa —javna razprava pa naj bi se začela 
v marcu.

DOLENJSKI UST

»Večina novih strank je že v svojih predvolilnih 
nastopih na osrednje mesto postavila skrb za člo
vekovo okolje. To je seveda lepo in prav, vendar 
pa je Socialistična zveza to počela že pred predvo
lilnimi boji. Zato je tudi sedaj sprejela nalogo, da 
izpelje javno razpravo o nameravani širitvi skla
dišča za RAO,« je povedal Branko Pirc, predsed
nik občinske konference SZ Krško. »Podobno 
razpravo smo opravili v naši občini že pred do
brim letom, ko je bilo v obravnavi poročilo izvr
šnega sveta o ogroženosti okolja. Gradivo je bilo 
temeljito dopolnjeno, izdelan je bil kataster one
snaževalcev, sprejete pa so bile tudi obveznosti, ki 
naj bi jih izpolnili večji onesnaževalci. Predsedni
ca komiteja za gospodarstvo je imela z njimi že 
nekaj razgovorov, tako z JE Krško, Vidmom, 
Agrokombinatom in drugimi. Kakovost te raz
prave je bila v tem, da so se krajani pogosto kri
tično ozrli tudi na svoje delovanje in ravnanje v 
svojem okolju. Zdaj se SZ loteva še težej javne 
razprave. Pričakovati je, da bo spet vroče. Prav 
zato smo se priprav lotili še posebej skrbno. Gra
divo je že pripravljeno, pričakujemo pa tudi, da 
bodo delegati občinske skupščine 1. marca z raz
umevanjem sprejeli odlog razprave. Ta naj bi se v

manjših krajevnih skupnostih začela že v začetku 
marca, večji del razprav pa naj bi bil opravljen po 
zasedanju republiške skupščine, ki bo sredi marca 
ali proti koncu meseca obravnavala celovito pro-

Peter Žigante

blematiko o odlaganju odpadkov. Republiška 
skupščina naj bi dala odgovor še na odprta vpra
šanja glede rente, pa tudi o postopkih za pridobi
tev lokacije za dokončno odlagališče. Mislim, da 
smo se prav odločili, ko smo predlagali podaljša
nje roka za javno razpravo, saj je bil naš cilj, da 
ljudem posredujemo čimveč dobrih strokovnih 
informacij.«

Peter Žigante, šef sektoija za urbanizem v kr
škem Savaprojektu, ki opravlja vse tehnične po
stopke v zvezi s skladiščem, je tudi član izvršnega 
sveta, zadolžen za okolje. Hkrati pa je še predsed
nik sveta za varstvo okolja pri občinski konferenci 
SZ. Vendar odločno odklanja sintagmo o dvojni 
ali celo trojni vlogi. »Na tako etiketo ne morem 
pristati iz preprostega razloga, ker na vseh teh 
ravneh delujem kot strokovnjak skupaj z drugimi. 
Torej moj odnos do tega problema ni nikjer pose
bej povezan z načinom delovanja določenega fo
ruma ali kaj podobnega.« Na vprašanje, kaj se 
lahko zgodi, če se delegati odločijo za odklonilno 
stališče do gradnje skladišča pravi: »Potem bo 
treba JE Krško zapreti v najmanj dveh letih. V 
tem primeru bi morali zahtevati od republiške 
skupščine, da zagotovi potrebne projekte in tudi

denar. Vendar pa sem mnenja, da bi bilo zar 
JE Krško slabša varianta, saj bi bila to zav«5 
odločitev, ki ji ne bodo ozadja poznali tam;‘ 
mor prodajamo naše kmetijske pridelke.« 1* 
dodaja Branko Pirc, da Krško ne bo pristal^ 
pogreb, saj se lahko v primeru zaprtja JE K* 
zgodi, da bodo v Krškem ostali vsi jedrski odP 
ki. Oba zagovarjata stališče, da naj JE Krško 
luje še naprej, saj bo tako manjša škoda, kot v 
jo zaprli.

Kot sta še povedala, bo razprava končan 
konca aprila. Šele tedaj bo tudi prižgana 1* 
luč za začetek priprav na gradnjo, ki pa sof 
zahtevne, da bodo trajale še najmanj leto'* 
Vendar bo mogoče v tem primeru skladiš# 
graditi do leta 1992, ko bo zmanjkalo prosti 
tem skladišču.

Več kot očitno je, da so v igri še vse karte. * 
in kako j ih bodo posamezni akterji izigrali, 
ni mogoče napovedovati. V SZ se ograjujejj, 
kakršnih koli napovedi, ker so sprejeli samo 'j] 
tehničnega izvajalca razprave. Ce bodo 
stranke menile, da SZ ne sme biti izvajalec j
prave, potem se bo Socialistična zveza um^(
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NAGRADA 
NA MALI KAMEN

Žreb je izmed reševalcev naše 6. na
gradne križanke izbral MARJANA 
ZIDARJA in mu za nagrado dodelil 
knjigo slovenskega pisatelja Vladimirja 
Kavčiča Pesnik in policistka. Gre za 
klasično napisan roman o sodobnih te
mah in našem življenju, ki ga prelamlja
jo osebne in družbene silnice. Nagra
jencu čestitamo!

Rešite današnjo križanko in pošljite 
rešitev najkasneje do 12. marca na na
slov: Uredništvo Dolenjskega lista, 
Glavni trg 24, 68000 Novo mesto, s 
pripisom KRIŽANKA 8.

REŠITEV 6. NAGRADNE 
KRIŽANKE

Pravilna rešitev 6. nagradne križan
ke, brana po vodoravnih vrsticah, se 
glasi: MAMA, OKLA, ADORACIJA, 
KARAT, LAUBE, LIBERALCI, EMO, 
ASA, MS, TEST, HAD, NIKA, ANE, 
MONOM, LAN, LOT, ARENA, IND, 
ETERNIT, STOJA, SARANČA, 
TUNEL.

M3S14

Zgodovina je dokazala, da 
se doslej še ni uresničil no
ben načrt za rešitev člove
štva.

V. KAVČIČ 
Ljubezni je deležen tisti, 

ki jo daje.
D. ALBAHARI

«
NAGRADNA KRIŽANKA 8 1

I

NASLOV VI
SOKIH KATOL 
DOSTOJAN
STVENIKOV

MOZOLJ

NAR0DN0- 
0SV0B00IL- 

Nt BOJ
DOLG PRE
ČEN DROG

ZLEBlC 
V DOGI

SLAVNA
ŠVED
FILM

igralka

TRAGIČNA 
OSEBA IZ GR 

MIT
FR PISATEU 

(EMILE) ■

DOGOVOR,
KONTRAKT

ZVEZDAV
ORLU

NEKDANJA 
PRESTOLNI

CA JAPONSKE
TEZA OVOJ
NINE BLAGA

POKRAJINA
NA

HRVAŠKEM

PRALNI
ŽAMET

PREBIVALCI 
OBMEJNEGA 
ITAL MESTA

SESTAVIL 
J. UDIR

VERSKI
POGLAVAR

MUSLIMANOV

TUJA
OKRAJŠAVA

ZA
INŽENIRJA

J AM 
KOPITAR

FR, ŽENSKO 
IME

POVRŠINSKA
MERA

SKLADNOST 
S Cim

ZDRAVILNA
RASTLINA

ZNAČILNEGA
VONJA

4

KEM 
SIMBOL 

ZA RADU

DEL
TELESA

REŠEVALNI
ČOLN

gr Črka

DESNI
PRITOK

DONAVE
GOSTUA

0KR.ZA 
RIO DE 

JENEIRO

HERCE
GOVEC
FRANC
KOSlR

SAMOSTAN
SKI PRED
STOJNIK

JAKA
AVSlC

VERSKA 
LOČINA IZ 
16 STOL GR ČRKA

SOVJETSKO
JADRALNO

LETALO

Preko ledene divjine
Šesterica mož potuje prek Antarktike — Ledeni vi- 
____________har, hud mraz, izčrpani psi

Ledene divjine Antarktike so mikale 
in še vedno mikajo avanturiste, izzival
ce divjin, raziskovalce in znanstvenike. 
Prenekateri možje drzno igro z belo ce
lino plačal z lastnim življenjem. Bela 
divjina je kljub sodobni tehniki, s katero 
si pomagajo današnji raziskovalci in 
popotniki, še vedno kruta in trda. To sta 
na svoji koži občutila znani alpinist 
Reinhold Messner in Arved Fuchs, ki 
sta po 91 dneh prejšnji mesec kot prva 
človeka pripešačila na južni pol brez 
pasjih vpreg ali drugih vozil. Z belo div
jino pa se ta čas bojujejo tudi možje iz 
odprave, ki se prebija skozi še nerazis
kane predele Antarktike na 3.213 km 
dolgi poti od zahoda do vzhoda celine, 
kar je tudi še nezabeležen podvig. Pot 
naj bi predvidoma končali ta mesec.

Podvig si je zamislil ljubitelj divjin, 
45-letni Will Steger, znan po svoji poti s 
pasjo vprego na severni pol, ter 43-letni 
francoski zdravnik Jean-Louis Etienne. 
Pridružili so se jima še Britanec, Japo
nec, Rus in Kitajec. Namen poti ni sa
mo avanturističen, temveč ima tudi ne
kaj znanstvenih poslanstev. Pobudnika 
podviga pa skušata predvsem pritegniti 
zanimanje svetovne javnosti za Antark
tiko, ki je kot zadnje neokrnjeno in div
je okolje vse bolj in bolj ogrožena.

Potovanje so začeli 27. julija lani. 
Šest možje z 32 psi in tremi sanmi, na-

Oh, ta kava!

tovorjenih s poldrugo tono opreme, 
krenilo na pot iz baze pod gorovjem 
Nunataks preko južnega pola proti sov
jetski raziskovalni bazi Mirni. Čeprav 
so izbrali za potovanje najprimernejši 
čas, polarno pomlad in poletje, ki se 
zdaj že končuje, pa je bela divjina takoj 
pokazala, kako ostre zobe ima. Popo
tnike je najprej oviral hud mraz, 43 sto
pinj pod ničlo, nato pa jih je za 13 dni 
zaustavil leden vihar. Tako so na južni 
pol prispeli šele 11. decembra, torej 
kasneje, kot so predvidevali.

Zamuda jim že hodi napak. Kratko 
polarno poletje se je končalo, bliža se 
polama zima. Če avanturistom v tem 
mesecu ne bo uspelo priti do baze Mir
ni, bodo obmirovali na Antarktiki vse 
do pomladi. Zima je huda in Antarkti
ka je ta čas nedostopna.

Potovanje je naporno tako za ljudi 
kot za živali. Za odpravo so izbrali po
sebne pasme psov, posebno utijenih in 
odpornih. Poleg njihovt naravne od
pornosti do mraza jih ščitijo še posebni 
plaščki in škorenjčki. Tudi hranijo jih s 
posebno hrano. A je kljub temu en pes 
že poginil, kar IS pa so jih morali za
časno odpeljati z letalom na okrevanje.

Zgodovine ne raziskujemo 
samo zato, da bi se ohranil 
spomin na pomembna deja
nja, pač pa predvsem zato, 
da bi se znašli v času.

A. PUHAR

»Svetovna vas« pred uničenjem?
Zaskrbljenost je ve hujša — Ves svet je postal ena sama vas — Izsekavanje in 
____________ požiganje tropskega gozda huda nevarnost za okolje
»Če se ne bo naša politika do okolja 

spremenila,« svari ekolog Edward Gold- 
smith, »potem ni nobene možnosti, da 
bi človeštvo preživelo naslednjih 40 
let.«

Vsi ekologi v svojih mračnih napo
vedih prihodnosti niso tako strogi in ne 
postavljajo časovnih meja s tako odloč
nostjo, vendar je tudi pri njih zaslediti 
povsem jasno misel, da se človeštvu ob 
nespremenjenih usmeritvah sedanjega 
početja in ravnanja zares slabo piše, 
globalna katastrofa pa je videti neiz
bežna, naj pride čez 40 ali 100 let.

Preveličevanje? Ne!
Z Zemljo se dogajajo hude stvari. 

Tropski gozd izginja s strahovito hi
trostjo, vsako sekundo gaje za 0,4 hek
tara manj. S sveta vsak teden izgine tudi 
katera od rastlinskih ali živalskih vrst, 
nekatere med njimi znanost niti raziska
la še ni. Količina ogljikovega dvokisa v 
zemeljskem ozračju pa se vsako leto 
dvigne za 0.4 odstotka, metaha je z vsa
kim letom več za odstotek, količina 
ozon uničujočih korofluoroogljikov pa 
raste s stopnjo 4 odstotkov. Pitne vode 
je prav tako iz leta v leto manj, površin
ske vode in podtalnice so vse bolj one
snažene. Strupi se kopičijo tako v zem
lji, vodah kot v živalih in pridelkih. Vse 
skupaj je pravi mrtvaški ples.

Gospodarska rast sveta je plačana z 
izredno visoko ceno: z onesnaženjem 
zemlje, zraka in voda, s plenjenjem in 
uničevanjem naravnih virov in trga
njem življenjskih verig. Človek ni več 
krona stvarstva. Postal mu je najhujši in 
najnevarnejši sovražnik.

Medtem ko se razviti svet otepa 
predvsem z vprašanji čiščenja onesna
ženih voda in zraka, z vprašanji, kam s 
trdnimi in tekočimi odpadki, s tako ali 
drugače strupenimi in nevarnimi za 
okolje, pa se tako imenovani tretji ali 
revni svet pogreza v samotragedijo z 
uničevanjem svojih naravnih virov.

Mnoge države tretjega sveta so si v 
sedemdesetih letih, ko je svetovno gos
podarstvo cvetelo in je bila cena nafte

visoka, sposojale denar od razvitih. 
Vendar so kapital zvečine neproduk
tivno zapravile. Po recesiji jih je breme 
dolgov trdo pritisnilo. In kaj storiti, da 
bi se rešile dolgov? Začele so sekati 
gozdove, ropati svoja naravna boga
stva, da bi prišle do denarja za vračilo 
dolgov in da bi se hitro dvignile iz revš
čine. Pred očmi jim je sedanji trenutek, 
bodočnosti nočejo videti.

Ta pa je črna. Plodna zemlja tropskih 
pasov je revna, naravno ravnovesje pa 
krhko. Dokler raste tropski gozd, se bi
vanjsko okolje vzdržuje, ko pa v gozdo
vih zapojejo žage in zagori ogenj, pride 
do katastrofalnih sprememb. Na povr
šinah, kjer posekajo gozd, s požigom 
začasno dobe s pepelom pognojeno 
plodno zemljo, ki pa rodi le dve do tri 
leta, nato pa je plodnosti konec. Erozija 
uniči nezavarovano tanko in revno 
plodno plast in tam, kjer je bujno rasel 
tropski gozd in je potem nekaj let stalo 
polje ali pašnik, čez čas kraljuje neupo
rabna pušča. Sekači in farmaji pa se 
pomaknejo naprej v območje, kjer je še 
gozd.

Tako izginejo vsako leto ogromne 
površine tropskega gozda. Strokovnjaki 
ocenjujejo, da je tropski gozd naravno 
okolje za dve tretjini vseh rastlinskih in 
živalskih vrst na svetu, kar dve tretjini 
teh bitij je edinstvenih, žive samo v tem 
okolju. Tropskemu gozdu pravijo ge
netska banka sveta. Z njegovim uniče
vanjem izginja pestro bogastvo rastlin
skih in živalskih vrst. Tako človeštvo za 
vedno izgublja možnost, da bi kdaj lah
ko pametno in koristno uporabilo to še 
povsem neizkoriščeno bogastvo za pri
dobivanje novih zdravil, hrane, pridel
kov, novih pasem.

Izginevanje tropskega gozda prinaša 
še dodatne nevarnosti. Znano je, da ze
lene rastline pri fotosintezi vsrkavajo 
ogljikov dvokis, oddajajo pa kisik. 
Manj ko je tropskega gozda, šibkejši je 
ta gigantski proces izmenjave snovi v 
globalnem okolju. Ogljikovega dvokisa 
je zaradi sekanja in požiganja gozdov

suet v šteuilhah
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To zimo smo začutili, kaj se pravi slab zrak. Slišali smo lahko 
opozorila, naj v nekaterih mestih starejši ljudje, bolniki in otroci ne 
hodijo ven, ker je koncentracija žveplovega dvokisa prevelika. Na 
svoji koži smo skusili onesnaževanja ozračja s plini, kijih »proizva
jamo« z avtomobili, termoelektmami, toplarnami in ogrevalnimi 
napravami. Graf tega tedna prikazuje 11 največjih onesnaževalcev 
zraka v Evropi, višina dimnikov pa predstavlja letno emisjjo žve
plovega dvokisa v tisoč tonah. Med njimi je žal tudi Jugoslavija. 
Sploh prednjačijo socialistične države.

ter drugih človekovih dejavnosti v 
ozračju vse več, kisika in vlage pa manj.

Nekateri znanstveniki že dolgo svari
jo pred nevarnostjo prevelike stopnje 
ogljikovega dvokisa v ozračju. Govori
jo o učinku tople grede, o pregrevanje 
ozračja. O pojavu smo že večkrat pisali, 
poudariti velja predvsem, da bi bile po
sledice katastrofalne. Strokovni spor o 
globalni topli gredi sicer še ni zaključen, 
prevladuje pa že prepričanje, da nika
kor ne gre za nedolžno zadevo.

Na uničevalski poti se tako srečujeta 
razviti svet s svojimi strupi, emisijami in 
odpadki in revni svet z uničevanjem 
svojega okolja, ki pa je bistvenega po
mena za vso Zemljo. Vseeno je, kdo 
koga bolj krivi, oba sta uničevalca.

Človeštvo ne živi več nepovezano, 
kot je živelo nekoč. Svet je postal glo
balna vas in kar se počne na enem kon
cu vasi, vpliva na življenje v drugem. 
Rešitev Zemlje je zato v dogovoru vseh 
njenih »vaščanov«, predno v vasi ne bo 
več mogoče bivati.

MiM
(Vir: Plain Truth)

Rešene?
So se rezus opice rešile 
_______ izumrtja?_______

Vsako leto zvemo za kakšno novo 
živalsko in rastlinsko vrsto, ki ji grozi 
uničenje zaradi uničevanja naravnega 
okolja ali zaradi kakih drugih človeko
vih posegov v okolje. Redke, zato pa to
liko bolj spodbudne so vesti, da se je ka
teri vrsti uspelo rešiti. Videti je, da lahko 
med take lahko prištejemo opice rezus.

Teh indijskih opičje bilo po približ
nih ocenah pred 30 leti kakih 10 milijo
nov, pred desetimi leti pa so ocenili, da 
jih je samo še 180 tisoč. Tako strahoten 
upad gre povsem na račun človeka. Re- 
zusove vrste je strahotno razredčilo uni
čevanje gozdov, njihovega naravnega 
bivalnega okolja, nič manj pa ni k hi
tremu izumiranju pripomogel brezobzi
ren lov in prodaja opic na tuje. Kupova
li so jih raziskovalni medicinski in 
farmacevtski laboratoriji, ker so se re- 
zusi izkazali kot nadvse primerne labo
ratorijske poskusne živali.

Bilje skrajen čas, da so nekaj ukrenili 
za njihovo rešitev. Najprej šo prepove
dali izvoz rezusov, svetovalci na pode
želju so učili kmete, da rezusi niso škod
ljivci, hkrati pa je tekla tudi akcija za 
čuvanje gozdov. In vsi ti ukrepi skupaj 
so rodili sadove. Lani so strokovnjaki 
ponovno ocenjevali, kakšno je stanje z 
rezusi, in sporočili so spodbudno vest, 
da se je njihovo število dvignilo na ka
kih 430.000.

Kdor se bori za boljši svet, 
ga prej ali slej kaznuje spo
znanje, da boljšega sveta ni 
in ga nikoli ne do. Mogoče bo 
nekoč le znosen svet.

I. TORKAR 
Brez narodove samostoj

nosti tudi posameznik ni 
svoboden in samostojen.

T. HRIBAR
Nihče ni ostal brez lju

bezni, nihče izmed tistih, ki 
niso omahovali pri dejanju. 
Zato pa tisti, ki samo terjajo, 
ne dobijo nič.

D. ALBAHARI

Elektronski aids
Računalniki so postali ogrožena 

vrsta. Kmalu po njihovem zmagos
lavnem pohodu v vsakdanje življe
nje in umestitvi na vseh mestih 
družbenega življenja so jih začele 
preganjati bolezni. Najhujša od 
vseh nevarnosti so računalniški vi
rusi, ki so se prav tako bogato raz
množili, kot seje sama uporaba ra
čunalnikov. Elektronski virusi so že 
sesuli cele mreže, tudi tiste najbolj 
varovane, naredili ogromno škodo, 
priprli prste računalniškim piratom 
(Jugoslavija je med vodilnimi ra
čunalniškimi piratskimi državami v 
svetu), niso pa se doslej še preoble
kli v človečnost in od tu udarili. 
Prav to pa se je zgodilo nedolgo te
ga. Primer je vsekakor poučen tudi 
za nas, nauk zgodbe pa je nekoliko 
v nasprotju s slovensko ljudsko 
modrostjo: podaijenemu konju ne 
glej na zobe! Primer nas uči, da je 
treba prav podaijenemu konju, če 
je računalniške vrste, temeljilo po
gledati v zobovje.

Na naslov medicinskih razisko
valnih inštitutov, ki se ukvaijajo z 
raziskovanjem in preučevanjem ai
dsa, na naslove novinaijev, znan
stvenikov, publicistov, zdravnikov 
in podobnih strokovnjakov je po 
pošti prispela pošiljka, v kateri je bi
la računalniška disketa z deklarira
nimi vitalnimi in najnovejšimi in
formacijami o aidsu. Kdor ni diske
te nekoliko natančneje pogledal in 
opazil drobnega zapisa, ki opozaija, 
da disketa lahko poškoduje ostale 
programe, in je vložil disketo v svoj 
računalnik, je doživel nelepo prese
nečenje. Namesto pomembnih in
formacij je dobil opustošenje. Na 
disketi zapisani virus je uničil vse 
programe in zapise.

Policiji ni uspelo odkriti, kdo sije 
nakopal toliko stroškov, daje nare
dil toliko škode.

MiM

Dekofeinizirana kava je 
še slabša od nepredelane

Doslej se je o pravi kavi slišalo bolj 
malo spodbudnega. Obtožena je bila že 
vsega mogočega, med raziskavami, ki 
so nekoliko podrobneje pregledale po
sledice stalnega uživanja te sicer priljub
ljene pijače, pa bi le stežka našli katero, 
ki bi priporočala pitje kave. Zvečine je 
obveljalo, da pitje prave kave iz zdrav
stvenih razlogov ni priporočljivo.

Živilska industrija je zato osvešče
nemu delu javnosti postregla s kavo, ki 
ne vsebuje zdravju škodljivih snovi. Na 
trg so poslali tako imenovano dekofei- 
nizirano kavo. In za zdravje zaskrbljeni 
ljudje so namesto prave kave uživali 
škodljivih snovi očiščeno kavo, sveto 
prepričani, da so se ognili možnim 
zdravstvenim zapletom zaradi svoje 
ljubezni do kofetka.

Najnovejše raziskave v ZDA pa so 
prinesle slabe novice. Tudi dekofeinizi
rana kava je škodljiva. Morda celo bolj 
kot prava. Raziskovalci sumijo, da red
no uživanje dekofeinizirane kave spod
buja nastajanje holesterola tipa LDL v 
krvi. To je tako imenovani »slabi« hole
sterol, tisti, ki je kriv za težave s krvnim 
ožiljem in srcem. Nepredelana kava na 
tvorbo tega holesterola ne vpliva.

ZGODILO SE JE
• Proti Zemlji drvi oijaški komet 
Austin 1989ci. Astronomi so izračuna
li, da bo švignil mimo nas 25. maja.
• Na javni dražbi v newyorškem Sot- 
hebjju so prodali eno od znanih 23 ko
pij ameriške deklaracije o neodvisnosti. 
Zanjo je nek ljubitelj starin in neodvis
nosti plačal 1,6 milijona dolatje v. Zares 
draga neodvisnost!
• Previdno z alkoholom! Najnovejša 
raziskovalna študija, ki so jo opravili v 
ZDA, je potrdila dosedanji sum stro
kovnjakov, da redno uživanje alkohola 
povzroča razširitev srca.
• Francozinja Brigitte Gimenez je do
segla ženski hitrostni rekord. Na jadral
ni deski je brzela s hitrostjo 72,46 
km/h.
• Na Grenlandiji so odkrili nahajališče 
zlata, ki obljublja okoli 12 ton žlahtne 
kovine na leto.

POMLADNO JUTRO
Topel sončen dan se je 

obetal že zarana. Skobacal 
sem se iz posteljice ter se 
prekobalil čez prag. Pred hi
šo se je že mudila mati pri 
svojih opravkih.
»Za božjo voljo,« se je vzne

mirila, »saj ti bi moral biti še 
v postelji!«

Nisem vedel, kaj naj re
čem. Vedrina modrega neba 
in bleščeče sonce sta me 
zvabila ven. Kaj bi notri!

Odracal sem za hišo, kjer 
so kokodakale putke in br
skale po gnoju. Petelin se je 
tudi veselil sonca in glasno 
prepeval. Po stezici sem jo 
ubral na spodnji konec vrta, 
kjer je bilo še več sonca. Od 
tam se mi je nudil lep raz
gled na Tančo goro, na zele
na pobočja pod Mirno goro, 
posejana z majhnimi zidani
cami. Daleč na obzorju so se 
dvigali Gorjanci, zastrti z 
rahlo kopreno.

Biserna rosa se je lesketala 
v jutranjem soncu in se v pi
sanih barvnih odtenkih po
zibavala na travnih bilkah. 
Kristalne kapljice so zdrse- 
vale v žejno zemljo.

Po vrtovih se je razgledal 
živžav mladih škorcev, ki so 
izle tavali iz gnezda ter na 
vse pretege klicali svoje star
še. Tudi druge ptice so se 
oglašale. Še posebej glasni so 
bili vrabci, sinice in ščin- 
kavci. V ubrano petje ptic je 
udarjal pisani detel, ki je s 
kljunom trkal po deblu stare 
jablane. Od daleč, iz zelenih 
krošenj belih brez, pa je od
meval žametni glas kukavi
ce. Nad zorana polja se je vi
soko vzpenjal škrjanček in 
veselo žgolel, nato pa utihnil 
in se strmoglavo spustil na 
razore. Od cveta do cveta so 
letele delovne čebele.

Vse se je prebudilo, le moji 
prijatelji črni murni so še

Vsak človeški obraz je sen
ca smrti.

B. JAKAC
Moč in oblast sta vedno in 

povsod vsiljevanje posamez
nika drugemu posamezniku.

B. M. ZUPANČIČ

Zlat, a ponaredek
Neznan ponarejevalec 
dobro zaalužil z zlatniki

Odkar so leta 1986 na Japonskem 
skovali spominske zlatnike v počasti
tev 60-letnice vladavine cesaija Hiro- 
hita, je med zbiralci kovancev po 
vsem svetu ta kovanec nadvse cenjen. 
Vsak, ki kaj da na svojo zbirko, skuša 
priti do tega 24-karatnega zlatnika. In 
čeprav jih je Japonska banka skovala 
11 milijonov in je bila cena postavlje
na visoko (20-gramski cekin je stal 
dvakrat več, kot je njegova vrednost v 
zlatu), je zaloga pošla.

Toliko večje je bilo presenečenje, 
ko so se zlatniki ponovno pojavili na 
tržišču v večjih količinah. Strokov
njaki so kmalu izgotovili, da gre za 
ponaredke. Zlatniki so sicer skovani 
iz čistega zlata in prvovrstne izdelave, 
pa vendarle ponarejeni. Nekdo je pač 
izračunal, da čisto zlato, predelano v 
japonski zlatnik, lahko proda dvakrat 
dražje. In seje lotil posla.

Zataknilo se je, ko je letos neka 
tokijska družba hotela naložiti v Fuji 
banko 1000 teh zlatnikov. Sum 
uslužbencev banke je zbudila ovoj
nica, ki se jim je zdela nekoliko bolj 
škrlatne barve kot izvirna. Zlatnike so 
poslali v ekspertno preiskavo v 
Japonsko banko. Tam sojih pregle
dali pod mikroskopom in odkrili 
nekaj drobnih nepravilnosti, ki jih 
izvirni cekini nimajo.

Klobčič se je začel razvijati in sled 
je pripeljala do britanskega prekupče
valca, ki je sled pokazal naprej v 
Ziirich, tu pa se je izgubila. Zlatnike 
naj bi prodala vlada neugotovljene 
srednjeazijske države.

Ocenjujejo, da kroži na trgu naj
manj 103.000 ponaredkov.

dremali v svojih črnih rovih.
Ni se jim dalo ven. Predolgo v 
noč so škripali s svojimi 
goslicami.

Vpijal sem vase prelesti 
pomladnega jutra, sam krt- 
kohlačnik in rumenokljunec 
kot mladi ptiči. Bogastvo na
rave mi je bilo tako blizu in 
tako samoumevno, da sem 
bil skoraj ravnodušen.

Danes pa se mi spomin na 
zlata pomladna jutra vrača 
kot velika dragotina.

LOJZE CESTNIK/
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Dolenjskih gozdov ne ogrožajo le bolezni — Občinska odloka nista preprečila 
________ uničevanja lipe — Romi se za zakonodajo in kazni ne zmenijo

ČRNOMELJ, METLIKA, NOVO MESTO, TREBNJE — Dolenjskim gozdo
vom preti veliko nevarnosti. Ne le da se nadaljuje propadanje domačega kostanja, 
da je zdrav brest že prava redkost in da se tudi mehuijevka na zelenem boru neza
držno širi, pač pa se vsem tem grožnjam iz dneva v dan pridružujejo še gozdne tatvi
ne, črni poseki lesa, ne nazadnje tudi vse tanjša denarnica za uresničevanja zastav
ljenih gozdnogospodarskih načrtov, najsi gre za pogozdovanje, urejanje gozdov ali 
kaj tretjega.

KAKO BO VARIL? 33-letni Branko 
Ocvirk iz Novega mesta ima v Cesarjevi 
ulici še nedograjeno stanovanjsko hišo, v 
njej pa je hranil varilni aparat in zaščitno 
masko za valjenje. Ne enega ne drugega 
danes nima več, preko zime ju je odnesel 
neznanec in Ocvirka oškodoval za 4 tisoč 
dinarjev.

OB VODOVODNO CEV — Komu
nalno podjetje Trebnje je minule dni 
opravljalo vzdrževalna dela pri vodovod
nem zajetju na Trebelnem. Toda od ne
kod se je pritihotapil neznanec in z delo
višča odnesel plastično vodovodno cev, 
vredno 2.400 dinaijev.

BULDOŽER BREZ VIJAKOV — 
Neslano šalo sije privoščil tisti, kije minu
le dni z buldožerja, domujočega v pesko
kopu na Suhotju, odvil in odnesel več 
vijakov, orodja in še nekaj drugih delov. 
Črnomaljski Begrad, lastnik buldožerja, je 
oškodovan vsaj za 5 tisočakov.

SEKAL SMREKE - Neznan storilec 
je februarja v gozdu Veliko Bukovje pri
Adlešičih, last novomeškega GG, tozd 
Gozdarstvo Črnomelj, posekal tri smreke, 
les nato razžagal in odpeljal neznano kam.
Gozdaiji so oškodovani za 5.600 dinarjev.

VLOM V AVTOMOBIL — 35-letni 
Stjepan Kolenac iz Metlike je pred dnevi 
pustil svoj avtomobil na parkirišču pred 
stanovanjskim blokom. Preko noči pa je 
do vozila prišel neznanec, vlomil vanj in 
odnesel akumulator, rezervno kolo in ne
kaj orodja. Vse skupaj je bilo vredno tisoč 
dinaijev.

UKRADEL VIDEOREKORDER — 
Neznan storilec je v noči na 22. februar 
razbil izložbeno okno Dolenjkine proda
jalne Šport v Črnomlju in iz notranjosti 
odnesel videorekorder Gorenje št. 049692 
s črnim ohišjem. Dolenjka je oškodovana 
za 13.672 din.

ZAKONCA UMRLA 
POD.TRAKTORJEM
BREŽICE — Prejšnji četrtek, 22. 

tebruarja, je prišlo v hudi prometni 
nesreči, ki seje pripetila na lokalni ce
sti med Ribnico in Cimikom, do dru
žinske tragedije. 62-letni Milan Fran
ko iz Podgračenega je okoli 9.50 
peljal traktor —na njem pa je imel 
neatestiran varnostni lok — po lokal
ni cesti proti Cimiku. Med vožnjo je 
zavozil preveč na desno bankino, tako 
da se je traktor nagnil in se pričel pre
vračati po strmem pobočju travnika. 
Ustavil se je šele po 34 metrih. Voznik 
Milan in njegova 49-letna žena Jože
fa, kije z njim sedela na traktorju, sta 
bila pri tem tako hudo ranjena, da sta 
poškodbam podlegla na mestu ne
sreče.

Gozdarski inšpektorji so lani zaradi 
takšnih in drugačnih kršitev napisali kar 
75 predlogov sodnikom za prekrške, ki 
sojih — kar je še posebej pohvalno — 
rešili kar sedemdeset. Največkrat je bilo 
vmes nedovoljeno nabiranje lipovega 
cvetja, takih primerov je bilo 32; sečenj 
brez odkazila je bilo 24, kar dvanajst
krat so inšpektorji odkrili prevoze neži- 
gosane hlodovine, pet primerov nedo
voljenega razreza hlodovine je bilo na 
žagah, trikrat so se srečali z nezakonitim 
nakupom lesa, dvakrat pa z nedovolje
no prodajo. Seveda ta pregled ne bi bil 
popoln, ako mu ne dodamo še treh spi
sanih kazenskih ovadb. Gre za že toli
kokrat omenjeno samovoljo Pionirja 
ter smučarskih društev Šentjernej in 
Gorjanci, ki sta za ureditev poti za pre
voz teptalca snega posekali nič koliko 
dreves, celo v zaščitenem območju Ko-

Gasici 
so povezani 

s krajani
600 pregledanih hiš
SEVNICA — Sevniško gasilsko druš

tvo ostaja zvesto tradiciji. To gasilci doka
zujejo z nenehno pripravljenostjo, da po
magajo ljudem v stiski, bodisi ob požarih, 
poplavah ali prometnih nesrečah. V svo
jem preventivnem delu bodo kmalu pre
gledali že 600. gospodinjstvo oz. hišo, da 
bi stanovalce prepričali, kako drži tisto, da 
je urejeno okolje hkrati tudi varno okolje.

Mimo nekaterih dosežkov v minulem 
obdobju niti predsednik GD Tone Koren, 
ko je poročal že na 111. občnem zboru, ni 
mogel. Poudaril je, daje društvo ob lanski 
110-letnici izdalo brošuro, obnovilo stal
no gasilsko zbirko na sevniškem gradu, 
predvsem pa uspelo zaključiti gradnjo pri
zidka gasilskega doma. Ža velik prispevek 
pri gradnji prizidka seje zahvalil predsed
niku gradbenega odbora Alojzu Motore- 
tu, delovnim organizacijam, obrtnikom,

• GD Sevnica bo letos prvič organi
zirala tekmovanje za plaketo Jožeta 
Smodeja v spomin na tega predanega 
gasilca, znanega v Posavju in Zasav
ju, od koder nqj bi tudi prišle ženske 
in moške ekipe gasilskih zvez.

krški zavarovalnici, sevniškemu gasilske
mu servisu, Tonetu Šešku, občinski upra
vi, še posebej Mirku Redenšku, in drugim.

Poveljnik GD Martin Žnidaršič je na 
zboru omenil, da so imeli lani sevniški ga
silci 33 intervencij. Zvečine je šlo za manj
še požare, ki sta jih najpogosteje zanetila 
malomarnost in neznanje. Posredovali so 
tudi v 9 prometnih nesrečah; zgorela sta 2 
avtomobila. Žnidaršič je poudaril, da bi 
morali imeti vozniki osebnih avtomobilov 
v svojih jeklenih konjičkih gasilne apara
te, prav tako bi to sodili v sleherno 
gospodinjstvo.

P. P.

bil. Da bo mera polna, so na tem ob
močju zmajaiji krškega kluba Krila na
daljevali s posekom na površini kakih 
dvajsetih arov z namenom, da si uredijo 
vzletni prostor.

In če med vsemi ostalimi naštetimi 
nezakonitostmi iščemo naslednjo naj
bolj vpijočo, je to vsekakor nedovolje
no nabiranje lipovega cvetja. Z lomlje
njem vej in vrhov se uničevanje lipovih 
dreves nezadržno nadaljuje. Škupščini 
občine Črnomelj in Novo mesto sta si
cer na pobudo novomeškega Gozdnega 
gospodarstva pred časom izdali odloka,

Neprevidnost 
zanetila že 
tri požare

Spomladanski požari 
prihajajo zgodaj

SOTESKA, MAČKOVEC, VE
LIKI CEROVEC — Kar tri požare je 
minule dni zanetil?) spomladansko za
žiganje trave, zato se zdi, da današnji 
posvet o varstvu pred spomladanski
mi požari, ki ga v Novem mestu skli
cuje sekretariat za ljudsko obrambo, 
prihaja kar nekoliko prepozno.

25. februarja okoli 18. ure je var
nostnik iz Straškega Novolesa sporo
čil, da v vasi Drenje nad Sotesko gori 
košenica. Preiskava je pokazala, da je 
Novomeščan Simo Jankovič pri svoji 
baraki zažigal odpadke, zaradi moč
nega vetra pa se je ogenj razširil v hrib 
na manjšo košenico, od tam pa še v 
bukov in smrekov gozd. Z ognjem so 
opravili gasilci, škodo pa še ocenjuje
jo. Že 21. februarja pa je nekdo med 
13. in 15. uro zažgal travo pred stano
vanjsko hišo Marije Bojane v Mač
kovcu. Ogenj seje hitro širil proti se
veru in tam zajel leseni vikend 
Bojančeve ter ga v celoti upepelil. V 
vikendu je bilo tudi nekaj orodja in 
opreme, tako da je škode za 20.000 
din. Še dan poprej, 20. februaija, pa je 
Angela Mauser iz Vellikega Čerovca 
v vinogradu pobirala rezine in jih za
žigala. Ogenj seje razširil tudi na suho 
travo, vendar je Mausetjeva zublje 
pogasila in okoli 17. ure odšla domov. 
Po njene odhodu pa je ponovno priče
lo tleti, dokončno pa je ogenj zanetil 
veter. Pri gašenju je sodelovalo 15 ga
silcev in pet občanov, škoda pa še ni

Manj hazardiranj, več pretepov
V novomeški občini lani manj kriminala in prometnih nesreč, več je bilo le 

kršitev javnega reda in miru ter občinskih odlokov___________
NOVO MESTO — Če je temu 

kriva inflacija in dejstvo, da krajani 
zategadelj v minulem letu vseh kraj, 
še posebej manjših, sploh niso pri
javljali, potem je podatek, daje bilo 
v minulem letu na območju Novega 
mesta kar domala 18 odstotkov 
manj kaznivih dejanj v primerjavi z 
letom poprej, komajda vreden 
omembe. Pa vendar zapišimo, da so 
novomeški miličniki lani obravna
vali 1.147 takšnih primerov, pred
lani pa 1.393.

»Najbolj, kar za petino, se je 
zmanjšalo število tatvin,« ugotavlja 
Djordje Vučkovič, komandir PM 
Novo mesto, in v isti sapi pove, da 
je bilo leto tudi sicer mimo, brez 
pretresljivih in v javnosti odmevnih 
dogodkov. Umora ni bilo nobene
ga, le dva poskusa in dva primera 
posilstva. »Sicer pa so bila vsa večja 
kazniva dejanja raziskana; nasploh 
smo lani raziskali več kaznivih de-

• Čeprav je bilo kaznivih dejanj 
lani precej manj, pa seje število ti
stih, ki sojih storili Romi, krepko 
povečalo. Kar 133-krat so prišli 
lani tako ali drugače navzkriž z 
zakonom, največkrat so se podali 
v tatvine in vlome. In še nekaj za
skrbljuje: velika večina storilcev 
je mladih, med njimi so mladolet
niki in otroci.

janj, odstotek raziskanosti se je od 
predlanskih 47,1 odstotka lani dvig
nil na 57,4.«

Precej drugačna pa je slika, ko je 
govor o kršitvah javnega reda in

miru. »Teh in vseh drugih kršitev je 
bilo lani kar 889, predlani pa le 
600. Porast gre pripisati predvsem 
večjemu obsegu našega dela, še po
sebej pri ugotavljanju kršilcev neka
terih občinskih odlokov; naj ome
nim le tistega o ravnanju z odpadki 
in drugega o ohranitvi lipe. Sicer pa 
seje število klasičnih kršitev javne
ga reda in miru lani povečalo za 18 
odstotkov; najbolj — za več kot 
tretjino — je porastlo število prete
pov, za približno toliko pa tudi 
razni obračuni po stanovanjih, več 
pa je bilo še primerov točenja alko
holnih pijač vinjenim in mladolet
nim osebam. Kot zanimivost ob 
tem nemara to, da seje lani krepko 
zmanjšalo število pojavov drznega 
vedenja, hazardiranja in pijančeva
nja. Bilo je tudi osem skupinskih kr
šitev javnega reda in miru, vendar 
so se končale brez hujših posledic. 
Zaključimo lahko s podatkom, da 
smo lani zaradi kršitev javnega reda 
in miru prijavili 497 oseb, v prosto
ru za pridržanje pa do iztrenitve ob
držali 60.«

In za konec še k prometu, ki kaže 
domala neverjetno podobo. Od 
predlanskih 142 prometnih nesreč 
na cestah novomeške občine — se
veda brez magistralne ceste Ljub
ljana —Zagreb — seje število ne
zgod lani zmanjšalo na vsega 84, ali 
kar za 40,8 odstotka. Tudi smrtnih 
nezgod je bilo le 9, še predlani smo 
jih našteli 14. Temu primerne so 
tudi posledice. Število mrtvih se je 
od predlanskih 16 zmanjšalo na 11, 
hudo poškodovanih od 92 na 56 in 
laže ranjenih od 116 na vsega 41. In

še nekaj: predlani so novomeške ce
ste zahtevale življenje štirih otrok in 
mladoletnikov, lani nobenega, v 
prometnih nesrečah jih je bilo pred
lani udeleženih 53, lani le 27.

»Nekaj tega gre gotovo pripisati 
večjemu obsegu dela in izrečenih 
kazni. Naši miličniki so lani napisali 
kar 3.551 predlogov sodniku za 
prekrške, kar je polovico več kot 
predlani; ob tem pa smo izrekli še 
9.169 mandatnih kazni. Odvzeli 
smo tudi 287 vozniških dovoljenj, 
iz prometa pa zaradi takšnih in dru
gačnih vzrokov izločili 505 vozil. 
Za nas seje akcija »-10 odstotkov« 
začela več kot imenitno. A ne zara
di teh zadnjih, pač pa zavoljo gor
njih številk.«

Djordje Vučkovič: »Število pro
metnih nezgod se je lani na no
vomeških cestah zmanjšalo sko
raj za polovico.«

ki takšno početje prepovedujeta, ven
dar brez uspeha. Tisti, katerim sta bila 
namenjena — gre pa seveda za Rome 
— zakonov ne spoštujejo, pri obiranju 
cvetja drevesa ne le obsekujejo, pač pa

• Inšpektorji so ugotovili, da je novo
meško GG v velikem zaostanku pri iz
delavi in reviziji gozdnogospodarskih 
načrtov, v Sloveniji je celo med najslab
šimi.

jih celo podirajo. Zagotovo tudi tistih 
omenjenih dvaintrideset prijav sodniku 
za prekrške namena ni doseglo, inflacija 
je pripomogla, da so bile kazni zgolj 
simbolične. Ob vsem tem je izhod prav
zaprav en sam: tako pri nas kot na oni 
strani Kolpe bi kazalo — če seveda ho
čemo lipo ohraniti pred popolnim uni
čenjem — prepovedati odkup lipovega 
cvetja. b B.

OSTAL BREZ GOLFA — 24-letni 
Anton Stariha iz Črnomlja je med 21. in 
22. februaijem parkiral svoj osebni avto 
Golf na parkirišču pred stanovanjskimi 
bloki v Ulici 21. oktobra v Črnomlju. To
da vozilo je preko noči ukradel neznanec 
in se z njim odpeljal neznano kam. Še regi
strska številka avtomobila: NM 142-084.

Slab odstotek vinjenih!
V okviru akcije so dolenjski miličniki preverili 

1.290 voznikov, vinjenih je bilo vsega 11

ČRNOMELJ, METLIKA, NO
VO MESTO, TREBNJE — Še po
sebej minule pustne dni seje veliko 
dolenjskih voznikov srečalo s »fru- 
lico«, kot v žargonu miličniki pravi
jo napravi za elektronsko preizku
šanje alkoholiziranosti šofeijev. Ak
cija »Alkohol v prometu? — Ne, 
hvala«, ki poteka že od 15. januarja, 
je, vsaj po prvih podatkih sodež, 
obrodila sadove, primerov, ko z 
voznikom za volanom sedijo še ma- 
ligani, je namreč presenetljivo ma
lo. Vsaj za dolenjske in belokranj
ske razmere.

Do konca minulega tedna so do
lenjski in belokranjski miličniki v 
okviru te akcije z alkotestom preiz
kusili 1.260 voznikov in 30 voznic. 
Kot je znano, je moral pihati vsak
do, ki je bodisi sedel v avtomobilu 
neprivezan z varnostnim pasom, 
bodisi prehitro vozil, nepravilno 
prehiteval ali naredil kak drug pre
kršek. Kot rečeno, so bili rezultati 
daleč pod pričakovanji, nekateri ce
lo pravijo, da niso realen odraz ti
stega, kar se dogaja na naših cestah. 
Pri vsega 79 voznikih ali 6 odstot
kih je naprava ugotovila prisotnost 
alkohola v organizmu, toda vinje

nih nad še dopustno mejo 0,5 pro
mila je bilo vsega 11 šoferjev od 
1.290 preizkušenih! Nemara velja 
ob tem dodati, da so miličniki testi
rali 1.014 šofeijev osebnih avto
mobilov, 207 šoferjev tovornjakov, 
59 voznikov avtobusov in dva mo
torista. Zanimivo, da so bili vsi pri
meri »dovoljene« in »nedovoljene« 
vinjenosti — izjema je le voznik to
vornjaka z 0,1 promila alkoholaa in 
motorist z 1,0 promila — odkriti pri 
šoferjih osebnih avtomobilov. Res
nici na ljubo moramo ob tem še do
dati, da je bila velika večina dela 
opravljena na magistralni cesti Ljub
ljana—Zagreb in da se bodo milič
niki sedaj pogosteje pojavljali še na 
ostalih cestah, predvsem takih, ki 
vodijo iz vinorodnih krajev.

Seveda niso možje postave pri 
vseh ustavljenih voznikih le preiz
kušali njihove morebitne vinjenosti, 
pač pa so za storjene prekrške tudi 
kaznovali. Tako je bilo zaradi pre
koračitve dovoljene hitrosti ob ne
kaj deset dinarjev 236 šofeijev, 569 
jih je bilo kaznovanih zaradi nepra
vilnega prehitevanja, 213, ker niso 
bili pripeti z varnostnim pasom, 
264 pa je bilo še drugih kršitev.

Vodilni kršijo pravice delavcev
Med 107 primeri je delavčeve pravice lani kršilo 61 poslovodnih in vodilnih de

lavcev — Ohlapna zakonodaja — Izgovori na majavih nogah_________
ČRNOMELJ, METLIKA, NOVO MESTO, TREBNJE — Resda so zadnji me

seci predvsem z novo gospodarsko reformo precej zaostrili vprašanje delovne dis
cipline in ugotavljanje odgovornosti za kršitve, toda to še ne more biti razlog, da 
delavci zvečine še zmeraj potegnejo najkrajši konec. Družbena pravobranilka sa
moupravljanja je, denimo, ugotovila, da so bile lani na Dolenjskem kar 107-krat kr
šene pravice delavcev. To še zdaleč ni vse: kar v 33 primerh sojih kršili poslovodni 
organi in v 28 primerih vodilni delavci.

IZ TOVARNE ODNESLA 
LEPILO

NOVO MESTO - 28-letni F. B. iz Iva
nje vasi in 23-letni J. K. z Malega Vrha sta 
utemeljeno osumljena, da sta 16. februarja 
okoli 21.30 iz novomeške Industrije obut
ve odnesla dve 20-kilogramski kanti in
dustrijskega lepila »Savol«. Na njuno 
smolo ju je med krajo zalotil varnostnik.

Nekaj primerov je prav v nebo vpijo
čih. Nimamo ne prostora ne časa, da bi 
jih podrobneje pogledali, v ilustracijo 
navedimo le primer iz žužemberške Is
kre Keko, kjer je bil delavec iz podjetja 
odstranjen že lanskega 2. oktobra, prvo 
dejanje disciplinskega postopka pa je 
bilo odigrano šele letošnjega 16. fe
bruarja. Sicer pa poglejmo še nekaj lan
skih posebnosti. Mednje zagotovo sodi 
to, da so bile delavcem IM V naposled le 
vročene odločbe o razporeditvi in vred
notenju del ter nalog, vendar je bilo zo
per nje vloženih kar okoli 2.000 pri
tožb. Za razliko od let poprej Sojih velik 
del tokrat rešili v IMV sami, nekaj pa jih 
je seveda končalo na sodišču združene
ga dela. Iz IMV je tudi novica, da stro
kovne službe v njej niso upoštevale do
ločb samoupravnega akta o višini 
nadomestila za čas bolniškega staleža, 
vendar je bila nepravilnost kasneje 
odpravljena.

Naslednja, ne zanemarljiva ugotovi

tev družbene pravobranilke samouprav
ljanja je, da število kršitev delavskih 
pravic pri reševanju stanovanjskih raz
mer ne upada. Podjetja očitno ugotav
ljajo, da jim zakonodaja ne nudi rešitev 
po njihovem okusu, zato so se znašli ta
ko, da v samoupravne akte vnašajo zelo

• Družbena pravobranilka samouprav
ljanja je lani na novomeško sodišče 
združenega dela naslovila šest predlo
gov za vračilo neutemeljeno izplačanih 
nagrad v novomeški IMV, na podlagi 
pravnomočnih odločb pa predlagala iz
vršbo pri rednih sodiščih.

splošne določbe, ki jih kasneje prilaga
jo, kakor jim pač narekujejo potrebe.

In za konec še nekaj o primerih (ne)- 
zakonitosti razpolagaja z družbenimi 
sredstvi. Po mnenju družbene pravo
branilke samoupravljanja se nekateri

KOČEVJE — V Kočevju je bilo nekaj 
let že kar mimo, minuli četrtek pa je v 
Koprivniku skoraj prišlo do umora. Tiste-

»Prijateljski« obračun
Med pitjem in pijanskim »modrovanjem« je Ivanc za

bodel z nožem prijatelja Gačiča v trebuh
bi bil Ivanc dejal, da je že kupil nož, s kate
rim se ji bo maščeval. Resje vzel v kuhinji 
neki  nož in si ga vtaknil za pas. Gačič trdi, 
daje prijatelja miril in ga prepričeval, naj 
se ženi ne maščuje. Seveda sta še pila in še 
naprej podobno besedovala, nakar naj bi 
se bil Ivanc — po Gačičevem pripovedo
vanju — razjezil in je tisti nož zapičil nje
mu, Gačiču, v trebuh. Ivanc je takoj po 
dogodku in še pod vplivom alkohola po
vedal, da je nož vzel iz predala kuhinjske 
omare, prijatelja pa, da je zabodel zato, 
ker ga je on prej udaril s pestjo v čelo.

Gačiča so zaradi hude notranje krva
vitve in poškodbe notranjih organov v kri
tičnem stanju prepeljali v ljubljansko bol
nišnico, kjer se še vedno zdravi.

J. P.

ga dne popoldne je prišel k 58-letnemu 
Cirilu Ivancu na obisk njegov dobri prija
telj, 33-letni Ivica Gačič. Že prej sta več
krat skupaj popivala ali si pomagala pri 
delu. Tudi tisto popoldne sta zvrnila nekaj 
kozarcev  in se pogovaijala o tem in onem.

Ivica Gačič seje kasneje spominjal, da 
je pogovor nanesel na Ivančevo ženo, ki 
gaje že pred časom zapustila. Takrat naj

NIČ NI ODNESEL
NOVO MESTO — V času med 18. in 

19. februaijem je nekdo vlomil v Srednjo 
kmetijsko šolo Grm pod Trško goro. Ne
znanec je vlomil v devet učilnic in pisarn, 
odpiral je mize ter omare, odšel pa je 
praznih rok, čeprav so bili v prostorih tudi 
vrednješi tehnični predmeti. Z vlomom 
povzročena škoda ni majhna, ocenjujejo 
jo na 60.000 din.

Motorist 
mrtev na 

mestu nesreče
Huda prometna nesreča

vodilni in vodstveni delavci zavestno 
izogibajo ugotavljanjem odgovornosti 
posameznih delavcev zaradi nevestnega 
gospodarjenja z družbenimi sredstvi. 
Vse prevečkrat se namreč dogaja, da se 
sklicujejo na nepopolne in pomanjklji
ve podatke v kazenskih ovadbah UNZ, 
čeprav bi bilo za ugotavljanje odgovor
nosti najlaže zbrati vse potrebne infor
macije prav v njihovih okoljih.

B. B

PO DOLENJSKI 
DEŽELI

• Da bi zmanjšal stroške poslovanja 
v rudniku rjavega premoga v Kaniža
rici, je nekdo 18. februaija iz pisarne 
tehničnega vodje ukradel telefonski 
aparat, vreden skoraj tri tisočake.
• Vinko P., znani novomeški poslo
vodja stare šole, ima v Dolenjih Ka- 
mcncah brunarico, ki pa je padla ne
komu v oči. Nepovabljen jo je obiskal 
ter Vinka in njegove poslovne stranke 
oškodoval za precej pqžirkov kvali
tetnih slovenskih vin in pristnega češ
kega piva.
• Vse kaže, da se bližajo velikonočni 
prazniki. Tega ni zaznati le po kole
darju, pač pa tudi po dejavnosti zmi
kavtov. Tako je nekdo neopazno 
splezal na podstrešje stanovanjske hi
še Maijana Sajeta v Gornjem Kame
nju in mu zmaknil kar za 5.000 dinar
jev suhega mesa. Še večja pa je bila 
škoda v skladišču Mercatoijeve trgo
vine v Dolenji Nemški vasi, kamor je 
nekdo vlomil v noči na 21. februar. 
Vzel je kar 60 kilogramov suhomes
natih izdelkov, vrednih 7.500 dinar
jev. Mesnina bo zaužita brez božjega 
blagoslova.
• V znani novomeški restavraciji 
Breg je do pred dnevi veselo rastlo 
»drevo življenja«, doseglo je že doma
la poldrugi meter višine. Toda okras
no drevesce je bilo všeč tudi nezna
nemu gostu, ki si gaje vzel za spomin. 
Upati je, da med usodo restavracije in 
izginulim drevesom ni nobene simbo
lične zveze.

WM

P'prejšnji teden v Trebnjem
TREBNJE — Prejšnjo sredo, 21. fe

bruaija, ob 13. urije prišlo na Ulici he
roja Slaka v Trebnjem do hude pro
metne nesreče, v kateri je izgubil 
življenje 15-letni Slavko Muren.

Slednji se je z motornim kolesom 
znamke Tomos peljal po Ulici heroja 
Slaka. Ko je pripeljal do desnega nepre-

avtom pripeljal 43 
iz Žvirč. Fant je silovito trčil v levi del 
tovornjaka in nato padel po cesti. Pri 
tem seje hudo poškodoval po glavi, ra
ne so bile take, da jim je podlegel na 
mestu nesreče.

NEZGODA OB ČRNEM PRI
KLJUČKU — 22. februaija ob 20.55 je 
prišlo do prometne nezgode pri Šentjuiju 
na magistralni cesti Ljubljana — Zagreb. 
25-letni Franc Mahnič iz Rihpovca pri 
Trebnjem seje tisti večer peljal z osebnim 
avtom proti Novemu mestu. Ko je pripe
ljal do Sentjuija, je naglo zavil najprej na

OTROCI ZANETILI 
POŽAR

STRAŽA — 21. februaija okoli 15. 
ure je Danijela B. pripeljala svoje otroke v 
varstvo v Stražo. Sama je nato odšla v 
Novo mesto, otroci pa so se igrali okoli 
stanovanjske hiše Franca Gašperšiča. 
Najmlajši sinje med igro odšel v svinjsko 
kuhinjo, tam našel vžigalice in svečo ter 
oboje odnesel do bližnjega gospodarskega 
poslopja. Svečo je tam tudi prižgal, obe
nem pa zanetil tudi seno, kije bilo v nepo
sredni bližini. Hip zatem je planil močan 
ogenj, kateremu so bili kos šele prosto
voljni gasilci in člani novomeške poklicne 
gasilske enote. Požarje uničil ostrešje po
slopja in seno, tako da je škode za okoli 
15.000 din.

levo stran ceste, nato pa na desno in hotel 
zapeljati na čmi priključek, ki vodi z ma
gistralne ceste. V tistem trenutku je za 
njim z osebnim avtom pripeljal 39-letni 
Savo Stanič iz Tesliča, začasno na delu v 
Zahodni Nemčiji, k' ie Mahničev mane
ver prepozno opazil. Mečno je sicer zavi
ral, toda trčenja mu ni uspelo preprečiti. 
Zadel je v desni bok Mahničevega vozila, 
pri čemer se je Rihpovčan na srečo le laže 
ranil, materialne škode pa je bilo kar za 
100 tisoč dinaijev. Mahniča so prepeljali v 
novomeško bolnišnico na opazovanje.

OSTAL BREZ 
NAHRBTNIKA

GOSPODIČNA — V soboto, 24. fe
bruarja, se je 32-letni Zdravko Voglar iz 
Prečne odpravil na izlet na Goijance. Ko 
je popoldne okoli 16. ure prišel do Pionir
jevega doma pri Gospodični, je nič hude
ga sluteč prislonil nahrbtnik k drevesu, 
sam pa odšel v dom. Ko se je vrnil, gaje 
čakalo razočaranje. Nekdo mu je namreč 
zmaknil planinski nahrbtnik, spalno vre
čo, bundo in dokumente. Pot v dolino je 
bila resda manj naporna, zato pa polna 
grenkih spoznanj.
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USPEŠNA ATLETA — Mlada in uspešna novomeška tekača Aljoša Počič 
(levi) in Robert Dragan (desni) s svojim treneijem Ivom Škedljem (v sredi).

Gimnazijca hitro tečeta
Uspešna mlada atleta Dragan in Počič — Mla- 
dinska atletska vrsta med najboljšimi v državi

tova glavna disciplina je brez dvoma 
tek na S in 10 km. Če bo vse po sreči, 
se bo letos udeležil mladinskega atlet
skega svetovnega prvenstva v Bolgari
ji; norma za nastop v teku na 10 km 
na tem tekmovanju je 31:40 minute, 
Robert pa je na treningu na testu tekel 
32:08 in tako ima, če ne bo poškodb, 
realne možnosti, da izpolni nomo,« 
pravi Škedelj. Počič je po treneijevih 
besedah tekač za 3000 m z zaprekami, 
njegov letošnji cilj pa je, da se uvrsti v 
državno reprezentanco za mladinske 
balkanske atletske igre, ki bodo v 
Ljubljani, Oba, Dragan in Počič, sta 
dijaka novomeške gimnazije.

NOVO MESTO — Na nedavnem 
slovenskem prvenstvu v krosu —bilo 
je 11. februarja v Kopru — sta se 
mlada tekača Atletskega kluba Novo 
mesto izvrstno odrezala; Robert Dra
gan je med mladinci na 6000 m osvo
jil drugo mesto in le za tri sekunde za
ostal za zmagovalcem, Aljoša Počič je 
bil četrti, le 6 s za svojim klubskim to
varišem, v ekipni konkurenci pa sta 
novomeška atleta osvojila 2. mesto 
(druge ekipe so imele več tekmoval
cev in vsi, ki so se uvrstili do 15. me
sta, so prinašali točke za skupni 
seštevek).

Ta uspeh je nedvomna potrditev, 
da skupina novomeških dolgoproga
šev (poleg Dragana in Počiča sta tu še 
mlajši mladinec Fredi Mrvar in član 
Jani Avsec) pod prizadevnim vod
stvom treneija Iva Skedlja dobro dela 
in da so fantje dobro pripravljeni za 
prihajajočo atletsko sezono. »Rober-

Za dobro delo in uspeh no
vomeške dolgoprogaške skupine gre 
zahvala tudi njihovim sponzorjem, 
metliški Beti, kranjski Planiki in no
vomeškemu Novoteksu.

A. B.

Slabe igre praznijo tribune
Nov poraz novomeških odbojkarjev — Pionir—Željezničar 0:3 —Kočevke starta- 

le z zmago nad Porečem — Zmagale tudi pionirjevke v I. SOL
Slaba igra in katastrofalen poraz novomeških odbojkarjev v predzadnjem kolu v 

Mariboru nista bila naključje. To je najbolje potrdila sobotna tekma v športni dvo
rani pod Marofom, ko so se pionirjevci pomerili z osiješkim Žejjezničaijem, vodilno 
ekipo prve zvezne A 2 lige. Igra je bila nezanimiva, zmagovalec pa vnaprej znan.

Novomeščani so tudi tokrat delovali 
docela razglašeno, njihova igraje bila da
leč od tiste, ki soje sposobni. Osiječani so 
igrali poprečno, brez truda in naprezanja 
so gladko opravili z gostitelji, ki se bodo 
morali nad svojimi igrami in odnosom do 
gledalcev pošteno zamisliti. Pred meseci 
bi bile tribune novomeške športne dvora
ne ob tako atraktivnem in kvalitetnem na
sprotniku napolnjene do zadnjega kotič-

VABILO MLADIM 
SMUČARJEM

NOVO MESTO — Ob pomanj
kanju snega in smučanje bo za mlade 
novomeške smučatje — še posebej so 
vabljeni tisti, ki so rojeni med leti 
1979 do 1982 — še kako dobrodošlo 
vabilo SD Rog, ki bo 10. marca v avs
trijskem Nassfeldu pripravilo smuko 
za otroke, slednja bo hkrati tudi za 
trening in testiranje njihovih sposob
nosti in zmožnosti. Prevoz za otroke 
bo brezplačen, le smučarske karte si 
bodo morali plačati sami, cena le-teh 
pa je 180 šilingov za otroke in 250 ši
lingov za odrasle. Prav tako bodo 
odrasli morali plačati ceno prevoza, 
slednja znaša 100 dinaijev. Dodajmo 
še to, da je udeležba staršev v prime
rih, ko otroci nimajo svojega potnega 
lista, seveda obvezna. Prijaviti se je 
moč na telefon 22-441 (int. 225) pri 
Tatjani Golob, ob prijavi pa je obvez
no plačilo stroškov prevoza za odras
le. Ostalo plačilo je moč poravnati ali 
ob prijavi ali v ponedeljek, 5. marca, 
med 17. in 18. uro v klubskih prosto
rih SD Rog.

PRIZNANJE ZVEZE 
REPČEVI

LJUBLJANA — Pred dnevi je bi
ta v Ljubljani tradicionalna prireditev, 
na katen so najboljšim slovenskim 
plavalcem in plavalkam podelili pri
znanja za dosežke v minulem letu. 
Med prejemniki priznanj je bila tudi 
mlada plavalka krškega Celulozarja 
Natalije Repec, ki je v minuli sezoni 
osvojila kopico naslovov republiških 
in tudi državnih naslovov in je ena na
ših najobetavnejših plavalk.

PORAZ ZA PORAZOM — Več mesta 
bo verjetno potrebno nqjti v ekipi Pio
nirjevih odbojkarjev za mlade, domače 
moči. Nekgj —med njimi tudi Prah na 
posnetku v akciji — jih je že dokazalo, 
da ne zaostrujejo kaj dosti ali nemara nič 
za bolj zvenečimi kupljenimi imeni. 
Častna izjema je seveda Jovič (v oza
dju), nemara najzaslužnejši, da se je 
Pionir sploh uvrstil med prvoligaše.

Slovenija
y Moja dežela.

Topličanom dvakrat zlato
Špeličeva in šimunič republiška prvaka — Medalje še 

v Novo mesto in Brežice

KRATKE 
IZ RIBNICE 

IN KOČEVJA
* Kočevska atletika se prebuja, najboljši 
znanilec tega je novomeški Kočevec Zu
pančič, odličen deseterobojec, kije na ne
davnem tekmovanju v Ljubljani osvojil 
drugo mesto v skoku v višino in bil četrti v 
troskoku, medtem ko je Vidmar zasedel 
peto mesto v skoku v daljino. Stadion in 
Pogoji za delo na njem očitno že dajejo 
rezultate.
* Kadeti ribniškega Inlesa so se uvrstili v 
finale republiškega prvenstva, ki bo v ne
deljo. V polfinalu so doma ugnali Peko z 
21:14 in nato še Izolo s 17:14.
* Povsem zanesljivo je že, da bo najbolj
ša odbojkarica kočevskega LIK Maja 
Uran po končanem prvenstvu svojo karie
ro nadaljevala v reškem prvoligašu. Maja 
oo na Reki študirala, s tem pa so vse kom
binacije o njenem prehodu v mariborsko 
Palomo propadle.
* Kočevski kegljači uspešno nastopajo, 
saj so po zmagi nad ekipo Adrije s 
^163:4863 na prvem mestu prve ljubljan- 
?ke lige, kegljači ribniškega Rika pa vodi
jo v drugi ljubljanski ligi. Vse kaže, da bo
sta obe vrsti prihodnjo sezono nastopali v 
v>šjcm tekmovalnem razredu.
* Gregor Komac in Robert Murn sta 
športnika februarja v Kočevsko-Ribniški 
dolini. Na 43. republiškem prvenstvu na 
Jesenicah jima je namreč uspelo osvojiti 
naslov prvakov, kar je vsekakor dober 
?nak pred obračuni v I. republiški ligi.
* Ribniški bazen je lani upravičil svoj 
obstoj. Plavanja v njem seje namreč na
bilo kar okoli 400 učencev iz Ribnice, 
Kočevja, Velikih Lašč in drugod.
* Včeraj, 28. februarja, je bila v Kočevju 
Prireditev, na kateri so izbirati najboljši. 
“Portnike lanskega leta, ob tem pa podelili 
tudi občinska priznanja in Bloudkove 
^ačke. Več o tem prihodnjič.

M. G-č.

LJUBLJANA — Po kopici dvoran
skih atletskih prvenstev je bilo minuli 
vikend na sporedu še zadnje. Kakih 200 
mladih tekmovalcev in tekmovalk iz 
osemnajstih klubov seje v Ljubljani me
rilo za naslove pionirskih in mladinskih 
prvakov Slovenije. Dosežena je bila vr
sta odličnih rezultatov —omenimo le 
sedem republiških rekordov — v bero 
medalj pa so se vključili tudi mladi do- 
Jenjsksi atleti in atletinje.

Tako je v teku pionirk na 60 metrov z 
ovirami Jankovičeva (Iskra Tenel) s ča
som 9,53 zasedla tretje mesto, medtem ko 
je bila njena klubska kolegica Šinkovčeva 
v skoku v višino med pionirkami druga s 
151 centimetri. S tema medaljama je bilo 
bere v pionirski konkurenci konec, zato 
pa se je nadaljevala med mladinkami in 
mladinci. Mlada Topličanka Irena Špelič 
je bila med najuspešnejšimi udeleženkami 
tekmovanja, priborila sije kar dve meda
lji. V skoku v višino je s 157 centimetri 
prepričljivo zmagala, medtem ko je bila v 
skoku v daljino s 545 cm tretja. Drugo zla
to medaljoje nadarjeni topliški atletski vr
sti, ki pa tekmuje za barve IBL Olimpije, 
prinesel Boštjan Šimunič, sin znanega

DVE KEGLJAŠKI
ČRNOMELJ, NOVO MESTO — V 

počastitev črnomaljskega občinskega praz
nika je bilo pred dnevi tradicionalno tek
movanje, na katerem so zmagali kegljači 
Novega mesta z 864 podrtimi keglji, sledi
jo pa Rudar Črnomelj 831, Metlika 732. 
Na kegljišču doma JLA v Novem mestu 
seje končalo regijsko tekmovanje ženskih 
dvojic; zmagal je par Veber—Flisar s 
1495 keglji, sledijo pa: Škedelj — Rifelj 
1476, Celtč — Kacin (vse Novo mesto) 
1413, Cindrič — Štricelj (Semič) 1403 
itd.

troskakača Milana, ki je v svoji disciplini 
troskoku prav tako več kot prepričljivo 
opravil z vso konkurenco. Dosegel je re
zultat 13,48 metra, drugouvrščeni Ljub
ljančan Kop je bil krajši kar za 82 centi
metrov. Da pa tudi v Brežicah dobro in 
strokovno delajo z mladimi, je znova po
trdil Trajkovič, kije v konkurenci mladin
cev osvojil tretje mesto v skoku v višino s 
196 cm.

GLIVARJU PRVA 
LETOŠNJA ZMAGA
POREČ — Kolesarji novomeške 

Krke so imenitno pričeli letošnjo 
tekmovalno sezono. Po velikem uspe
hu na državnem prvenstvu v ciklo- 
krosu so člani nastopili na dirki za po
kal Poreške riviere. Na 108 kilo
metrov dolgi krožni progi je zmagal 
Srečko Glivar, drugi je bil Pagon (Sa
va) in tretji Rnjakovič (Rog), medtem 
ko je bil naslednji najboljši Novomeš- 
čan Eržen na zanj prav tako odličnem 
šestem mestu. Dodajmo, da so na tej 
dirki nastopili prav vsi najboljši jugos
lovanski kolesatji, ob njih pa še tek
movalci iz Avstrije in Švice. Napove
di o izredno dobri pripravljenosti 
novomeških kolesarjev očitno torej 
držijo.

Po stopinjah 
velikega 
mojstra

Iz trebanjskega kara- 
teističnega kluba — 

Tečaj 6. marca
TREBNJE — Leta 1984, to je 13 

let po tistem, ko je Japonec Joshinao 
Nabu v Franciji prvič javno predstavil 
sankukai karate, so v Trebnjem usta
novili športni klub za omenjeno vrsto 
karateja. Karate klub Trebnje je ne
kako prvi in edini. V občini namreč 
organizirano ne vadijo nobene druge 
borilne veščine in ni drugega takega 
kluba. »Karate klub se trudi, da bi 
sankukai karate tudi v občini Trebnje 
dosegel renome, ki ga ta borilna veš
čina uživa v svetu zaradi sodobnega 
pi istopa k treniranju in zaradi možno
sti samoobrambe, ki si jo z obvlado
vanjem .te veščine zagotovijo tudi fi
zično šibkejši ljudje. Pri teh naporih 
moramo omeniti pridobitev za izbolj
šanje delovnih pogojev kluba. To je 
telovadnica v stari osnovni šoli v 
Trebnjem. Klub ima v tej šoli treninge 
za pionirje vsak torek in četrtek od 16. 
do 18. ure in za-člane na omenjena

dneva od 18.30 do 20.30. Posebej naj 
povem, da v času med treningi klub 
tudi vpisuje nove člane. Zdaj ima naš 
klub 37 stalnih članov, za tiste, ki bi to 
želeli postati, pa se bo začel tečaj 6. 
marca letos,« pravi predsednik kluba 
Zvone Breznikar.

Karate klub Trebnje, v katerem je 
trener Jože Rebolj, je neposredno po
vezan s Forumom. Ta ljubljanski ka
rate klub pa se ponaša s pomembnimi 
rezultati, za katere ima nemalo zaslug 
tehnični mentor Vlado Paradižnik, 
nosilec mojstrskega pasu peti dan v 
karateju.

L. M.

ka, tokrat se je zbralo vsega kakih 400 
gledalcev, ki so znova razočarani odhajali 
domov. Vztrajajo le tisti najzvestejši, toda 
slej ko prej bodo ob takšnih igrah tudi oni 
raje ostali doma. Navsezadnje ne motijo 
porazi — ti so pač sestavni del slehernega 
športa — moti odnos do igre, nerazpolo
ženost, tudi neborbenost. Pionitjevi igralci 
so na startu prvenstva pokazali, česa so 
sposobni, nekateri v klubu še danes trdijo, 
da ima Novo mesto najkvalitetnejšo ekipo 
v ligi. Če je res tako, zakaj ob pogledu na 
lestvico, rezultate in sedanje igre ne ukre
pajo? Toda prvenstvo se za novomeške te
žave ne zmeni, naslednje kolo končnice 
prvenstva bo na sporedu v soboto, ko bo
do pionirjevci gostovali v Subotici proti 
Spartaku. Vse razen prepričljivega poraza 
bi bilo prvovrstno presenečenje.

Spomladanski del prvenstva pa sc je v 
soboto pričel tudi v II. zvezni ženski ligi. 
Odbojkarice LIK Kočevja so očitno skle
nile nadaljevati imenitno jesensko serijo. 
V prvem kolu nadaljevanja so doma brez 
večjih težav opravile z vrsto Poreča in seji

FEBRUARJA ZMAGA 
LEVIČARJA

SEVNICA — Zmagovalec rednega 
mesečpega hitropoteznega šahovskega tur
nirja ŠK Milan Majcen iz Sevnice za me
sec februarje Ivan Levičar, kije zbral 10 
točk, sledijo Kranjec 9, Smerdel 8 itd. V 
skupnem seštevku dveh turnirjev vodi Le
vičar z 19 točkami pred Smerdelom 16, 
Lazičem 14 itd. , D

Zvone Breznikar

tako oddolžile za poraz na startu prven
stva. Vse kaže, da bodo Kočevke ostale pri 
vrhu lestvice tudi po naslednjem kolu, ko 
bodo znova igrale pred svojimi gledalci; v 
goste jim namreč prihaja vrsta Novogori
čank; nova zmaga bi pomenila, da se 
utegnejo Kočevke nemara vkljutiti celo v 
boj za naslov. Za kaj takega bi jim bil se
veda  še kako dobrodošel kakšen spodrs
ljaj vodilnih igralk Železničarja.

Očitno pa so si po neljubem spodrsljaju 
na startu spomladanskega dela prvenstva 
opomogle tudi igralke Pionirja. Z drugo 
zaporedno zmago — v soboto so doma 
ugnale s 3:0 Kamničanke — so se znova 
prebile med ekipe, ki krojijo vrh prven
stvene lestvice. Ali bodo tam tudi ostale, 
bo v dobršni meri odvisno od izida sobot
ne tekme v Ljubnem, ne glede na to pa so 
novinke v ligi z dosedanjimi igrami in re
zultati več kot upravičile zaupanje. B. B.

SEVNICA — Posavski rokomet je po
novno dosegel lepo priznanje. Na polfi
nalnih turnirjih kadetskega prvenstva 
Slovenije je namreč Krčanom in Radeča- 
nom (pri katerih igra 10 Sevničanov, torej 
skoraj celotno moštvo) uspelo uvrstiti se 
ob Ribnici in Bakovcih v finale, ki bo 3.

Kaj lahko pa bi se zgodilo, da Dolenj
ska tudi v primeru izpada Novomeščanov 
prihodnjo sezono ne bi bila brez zastopni
ka v I. SKL. Košarkarji trebanjske Uni- 
tehne nastopajo v kvalifikacijah za vstop 
med najboljše republiške ligaše, z nekaj 
več sreče pa bi se lahko potegovali za edi
no prosto mesto. Vsa tri dosedanja sreča
nja so namreč nesrečno in tesno izgubili, 
tudi sobotno v Slovenski Bistrici. Sicer pa 
si Trebanjci tako visokih ciljev niso za
stavljali, računajo, da bodo podobno pri
ložnost izkoristili nemara že v prihodnji 
sezoni. Te kvalifikacije jim služijo za nabi
ranje izkušenj in preverjanje moči ter spo
sobnosti v boju z vsaj na papirju močnej
šimi tekmeci. Če je soditi po rezultatih, 
Trebanjci za njimi ne zaostajajo.

Poraz zapečatil usodo?
19. kolo v I. SKL: Novoles — Triglav 89:97 — Že po 
_____________ naslednjem kolu zadnji?_____________

Novomeške košarkarje lahko v boju 
za obstanek v I. republiški ligi reši le še 
čudež. Novolesovci so v soboto vnovič 
ostali praznih rok, in to na domačem 
parketu v srečanju z ekipo kranjskega 
Triglava, že po naslednjem kolu lahko 
zategadelj s predzadnjega padejo na 
zadnje mesto lestvice, ki vodi v nižji 
tekmovalni razred.

Le prvi polčas je še dajal nekaj upanja, 
da bodo Novolesovi košarkarji vendarle 
iztržili zanje tako pomembni točki v sre
čanju s Kranjčani. Toda ostalo je le pri že
ljah. V nadaljevanju je prišlo do izraza dej
stvo, da imajo gostje na izbiro več enakov
rednih igralcev, medtem ko so pri Novo- 
meščanin sposobni korak z nasprotnikom 
držati komaj štirje, nemara pet igralcev. In 
če k temu prištejemo še to, da lani najbolj
ši Novolesov košarkar Bajc redno ne tre
nira več, potem pogled na lestvico ni več 
presenetljiv. Novolesovi košarkarji so ta
ko ostali pri vsega petih zmagah; toliko jih 
imajo tudi igralci trboveljskega Rudarja 
na zadnjem mestu. Katera izmed teh dveh 
ekip bo zapustila ligo, bodo pokazala zad
nja tri kola, napovedi so na strani Trbo
veljčanov. Slednji namreč lahko v soboto 
računajo na zmago doma s konjiškim 
Cometom, medtem ko Novomeščani po
tujejo na srečanje v Domžale proti Helio
su brez večjih možnosti za morebitno pre
senečenje. Vse torej kaže, da bo novome
ška košarka po dolgih letih izgubila 
republiškega prvoligaša.

Letos na 
dvanajstih 

dirkah za EP
Motociklistična sezona je 
_______ pred vrati_______

NOVO MESTO — Robert Hmeljak in 
Alojz Pavlič, znana motociklista in člana 
novomeškega  AMD, kateremu sta lani 
privozila v svojih razredih 80,125 in 175 
kubikov kopico lepih nagrad — omenimo 
le pet drugih mest za republiško in držav
no prvenstvo, dve tretji in še kopico med
narodnih uspehov — v prihodnji sezoni 
ne bosta več osamljena. Vse kaže, da bo 
AMD Novo mesto letos bogatejši za tri 
tekmovalce, resda začetnike, ki bodo bar
ve društva branili v tekmah republiškega 
in državnega prvenstva v tako imenova
nem razredu »Kawasaki pokal«. Beseda je 
o Lovru Mrvaiju, Janezu Jeršinu in Jane
zu Prešernu, ki se na novo sezono že pri
dno pripravljajo.

Seveda v prvi sezoni nastopanja od 
omenjene trojice ne gre pričakovati pre
več, zato pa Pavlič in Hmeljak obljubljata 
nemara še uspešnejšo bero od lanske."
Preko ljubljanske Avtotehne, zastopnika

• Zaradi tako strnjenega urnika dirk 
za evropsko prvenstvo letos Pavlič in 
Hmeljak na preizkušnjah za točke sve
tovnega prvenstva ne bosta vozila.

japonske Honde, sta si nabavila nova mo
torja, s katerima bosta nastopila na treh 
tekmah za republiško prvenstvo, na štirih 
za državno in prav toliko mednarodnih 
FIM dirkah. Ob vsem naštetem pa se bo
sta Hmeljak in Pavlič letos udeležila še kar 
dvanajstih dirk za evropsko prvenstvo; 
start bo že 18. marca v španskem Jezeru, 
sledijo pa preizkušnje 25. marca v Calafa- 
tu, 29. marca v madžarskem Hungariarin- 
gu, 6. maja v Hockenheimu, 13. maja v 
Salzburgringu itd. Ciklus teh dirk bo skle
njen 7. oktobra s tekmo v italijanskem 
Mugellu.

IKAR NA DUNAJU DRUGI
' DUNAJ — Na nedeljskih velikih 

mednarodnih kasaških dirkah z avtostar- 
tom je na 2.300 metrov dolgi progi žrebec 
Ikar, katerega lastnik je še pred nedavnim 
bil Novomeščan Drago Les, skupaj pa sta 
nastopala za barve KK Šentjernej, dosege! 
imeniten uspeh: na vajetih inž. Linsbinch- 
lerjaje osvojildrugo mesto, dosegel pa ki
lometrski čas 1:20,8.

Čas je za 
pojasnilo

Nobenega smisla nima več molčali 
Dolgo smo namreč čakali, da bo iz 
OK Pionir prišla kaka vest, vabilo na 
razgovor, kaj se dogaja v tem, lani na
juspešnejšem športnem kolektivu no
vomeške občine. Namesto lega krožijo 
govorice, takšne in drugačne, ne
kakšne sestanke sklicujejo celo igral
ci sami, reakcije iz klubske uprave na 
vse to ni Namesto tega so nekateri 
vsem katastrofalnim porazom in igram 
navkljub še zmeraj pripravljeni trditi 
kako ima Pionir najkvalitetnejšo eki
po v ligi

Toda igre in pogled na lestvico lega 
ne le ne potrjujejo, pač pa izpričujejo 
tudi da v klubu že lep čas ni vse tako, 
kol bi moralo biti Psi na prvo mesto 
postavljajo denarne težave, toda dalo 
bi se govoriti še o čem. Denimo mnogi 
odbojkarjem očitajo nešportno življe
nje, drugi razsipništvo, pri tem imajo v 
mislih najetje poljskega trenerja Do- 
rosza Leszka, za katerega morajo 
pionirjevci — bolje rečeno novomeški 
šport — vsak mesec odšteti 1000 
ameriških dolarjev; zastonj tudi ni bil 
nakup igralca Martiča, ki se je izkazal 
za docela zgrešeno potezo. Graditi 
uspehe na tujih igralcih in s tujimi tre
nerji je ne le izredno tvegano, pač pa 
tudi zelo kratkoročna naložba To se 
je v Novem mestu pokazalo že nekaj
krat, ne nazadnje nam spomin nehote 
uide nekaj let nazaj, ko so si Pionirjevi 
odbojkarji s takratnim treneijem naše 
državne reprezentance prof. Vladimir
jem Jankovičem zidali gradove v 
oblakih, namesto lega pa doživeli trd 
in boleč pristanek m trdih tleh.

Ni namen teh vrstic vnesti nemir v 
že tako nemirne odbojkarske vrste, 
toda številni ljubitelji odbojke na Do
lenjskem si takšno ali drugačno po
jasnilo zaslužijo. Navsezadnje tudi vsi 
zadnji neuspehi ne bodo pomenili 
konca dolenjske odbojke — zadnji 
občinski in regijski prvenstvi osnov
nih in srednjih šol sta pokazali, kako 
veliko je zanimanje mladih za ta šport 
— šopa opozorilo, da dosedanji način 
dela očitno ni bil najboljši Upajmo, da 
bodo v Pionirju to spoznali ocenili 
svoje dosedanje poteze, rekli kakšno 
tudi o strokovnem delu v klubu, raz
merah, načrtih in o vsem seznanili 
javnost Sicer bodo tribune novomeš
ke športne dvorane v prihodnosti še 
slabše obiskane.

B. BUDJA

MLADI ŠAHISTI 
ZA NASLOVE

TUDI TROJKE NE POMAGAJO — 
Bojan Brodnik je bil zagotovo ngjvečja 
okrepitev novomeških košarkarjev pred 
pričetkom prvenstva; mnogi so priča
kovali, da se bo tako okrepljena ekipa 
potegovala za mesta pri vrhu lestvice. 
Kot kaže sedq, je Novoles zanesljiv po
tnik v □. republiško ligo.

SEVNICA — ŠK Milan Majcen iz 
Sevnice je v prostorih OŠ Savo Kladnik 
pripravil občinsko ekipno šahovsko pr
venstvo za pionirke in pioniije. Med mlaj
šimi pionirkami je zmagala Loka I pral 
Loko II, med starejšimi pa Sevnica. Pri 
mlajših pioniriih so najbolje šahirali člani 
.ekipe Loka I, Ševnica I je bila druga, Sev
nica II pa tretja. Še pogled med starejše 
pionirie; zmagala je Blanca pred Sevnico 
in Boštanjem. Ekipno regijsko prvenstvo 
bo 10. marca v Zagonu.

J. B.

BESEDO IMAJO ŠTEVILKE

odbojka
I. ZVEZNA A 2 LIGA, moški, 

18. KOLO: PIONIR —ŽELJEZNI
ČAR 0:3 (-5, -9.-5)

Pionir: Jovič, Bralec, Kosmina, 
Povšič, Goleš, Prah, Petkovič, Mest
nik, Smrke, Martič.

OSTALI REZULTATI — 1. do 4. 
mesto: Spartak — Stavbar MTT 1:3; 
5. do 8. mesto: Kolubara — Strumica 
2:3, Modriča —Jedinstvo Interplet 
3:2.

LESTVICA: 1. Željezničar 30, 2. 
Stavbar MTT 28, 2. Spartak 20, 4. 
Pionir 18, 5. Strumica 16, 6. Jedin
stvo Interplet 12,7. Modriča Optima 
12, 8. Kolubara 8.

Pari prihodnjega kola: Spartak — 
Pionir, Stavbar MTT —Željezničar 
itd.

II. ZVEZNA LIGA, zahod, žen
ske, 10. KOLO: LIK KOČEVJE — 
POREČ 3:1 (7, 2,-11, 7)

LIK Kočevje: Uran, Letnar, Vid
mar, Turk, Škufca, Ibrahimovič, Klun, 
Briški, Hočevar, Drobnič.

LESTVICA: 1. Željezničar 18, 2. 
Partizan Tabor 14 (24:12), 3. LIK 
Kočevje 14 (24:13), 4. Pula 14 
(23:12) itd.

V prihodnjem kolu igrajo: LIK 
Kočevje — Nova Goriča, Pula —

Partizan Tabor, Željezničar — Bled 
itd.

I. SOL, ženske, 14. KOLO: 
PIONIR — PARTIZAN KAMNI
CA 3:0 (9, 5, 11) ,

Pionir: Podolski, Šteblaj, Plut, Bra
lec, Kučera, Koncilja, Ostroveršnik.

LESTVICA. 1. Mislinja 22,2. Ce
lje 20 ... 5. Pionir 18 itd.

V 15. kolu igrajo pionirjevke v go
steh z ekipo Ljubna GLIN.

košarka
I. SKL, moški, 19. KOLO: Na

VOLES — TRIGLAV 89:97 (47:45)
Novoles: Brodnik 36, Zupančič 10,

Bajc 8, Oberstar 2, Novina 13, Lučev 
10, Gavranovič 10.

LESTVICA: 1. Celje 36,2. Min 
ral Slovan 34... 9. Comct 27,10. K 
per 25,11. Novoles 24,12. Rudar 24.

Pari prihodnjega kola; Helios — 
Novoles, Rudar — Comet, Koper — 
Mavrica itd.

KVALIFIKACIJE ZA I. SKL —
3. KOLO: SLOVENSKA BISTRI
CA — UNITEHNA 68:62 (39:25)

Unitehna: Kotar 11, Zarabec 1, 
Vaupotič 12, Skube 14, Bevc 13, 
Grandovec 11.

V soboto ob 19.15 igrajo Trcbanjci 
tekmo naslednjega kola doma z ekipo 
šoštanjske Elektre. 1

St. 9 (2115) 1. marca 199,0 EBEH3
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Armada sama pridela dosti hrane
S posvetovanja v Novem mestu — JLA obdeluje nad 8.500 ha zemlje

, dok. oddaja 
C VOJAK.

PETEK, 2. III.
8.35 11.10 in 15.30 0.55

TELETEKST 
8.50 VIDEO STRANI 
9.00 MOZAIK
9.00 SPORED ZA OTROKI IN 

MLADF.
9.25 PRAGOZD PRED N AŠIMI VR A

TI. dok. oddaja
10.10 PAR ACELSUS. 4. del nadaljo ankc 
15.55 ŽARIŠČE, ponovitev
16.30 DNEVNIK I
16.40 POSLOVNE INFORMACIJI
16.45 MOZAIK, ponovitev 

TEDNIK
17.45 PLESNI NOKTURNO
18.00 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.00 RISANKA
19.20 DOBRO JE VEDETI
19.30 DNEVNIK 2 
19.59 ZRCALO TEDNA
20.20 PRGIŠČA KAPLJIC.
21.05 KOTLAR. KROJA 
VOHUN, angl. nadalj., 2/6
22.00 DNEVNIK 3
22.20 OČI KRITIKE
23.00CIKLUS FILMOV F. FELLINIJA: 

CABIRIJINE NOČI, italijanski film 
0.45 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
16.30 Satelitski programi — 17.55 Studio 
Maribor — 19.00 Videomeh (ponovitev)
— 19.30 Dnevnik — 20.00 Žarišče —
20.30 Možiček (baletna pantomima) —
21.00 Vprašajte ZIS — 22.00 Satelitski 
program

TV ZAGREB
8.20 TV koledar — 8.30 Povejte mi, kaj 
naj delam — 9.00 Šolski program —
12.30 Poročila — 12.40 Prezrli ste, po
glejte — 13.25 Kvizkoteka (ponovitev)
— 14.45 Poročila — 14.55 (Noč z vami 
(ponovitev)— 17.00 Dnevnik 1 — 17.20 
Trije »N« (izobr. oddaja) — 17.50 Povej
te mi, kaj naj delam — 18.20 Številke in 
črke — 18.45 Muppet show — 19.30 
Dnevnik 2 —20.00 Zakon v Los Angele
su — 20.55 Zabavnoglasbena oddaja
— 21.40 Dnevnik 3 — 22.00 Kulturni 
magazin — 23.00 Šport danes — 23.05 
Noč z vami — 1.10 Poročila

SOBOTA, 3. m.
8.35 — 12.55 in 13.35 2.10 TELE- 

TEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 IZBOR TEDENSKE PROGRAM

SKE TVORNOSTI
9.25 SVETOVNI POKAL V ALP

SKEM SMUČANJU — VELESLALOM 
(M), 1. tek
10.15 IZBOR TEDENSKE PROGRAM
SKE TVORNOSTI 
12.25 NAŠA PESEM 88
12.55 VELESLALOM (M), 2. tek
13.40 MLADA ZORA
14.00 PETER'S POP SHOW, ponovitev
14.40 NEEKOVE DOGODIVŠČINE, 
ameriški film
15.55 ŽARIŠČE, ponovitev
16.30 DNEVNIK I
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE
16.55 ROKOMET JUGOSLAVIJAJS- 
LANDIJA
18.35 IZ TROPSKEGA DEŽEVNEGA 
GOZDA, zadnji del dok. serije
19.20 DOBRO JF, VEDETI
19.30 DNEVNIK 2 
19.59 UTRIP
20.20 ŽREBANJE 3x3
20.35 ZADAR: PESEM JRT ZA EVRO- 
VIZIJO 90
23.05 DNEVNIK 3
23.30 LEPI UPI, 7. del franc, nadalj. 

Q<25 PODSTREŠJE, angleški film 
2.00 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
14.55 EV v atletiki v dvorani 19.00 
Kako biti skupaj 19.30 Dnevnik — 
20.1548 ur (ameriški film) — 21.50 Sate
litski program

TV ZAGREB
8.50 TV koledar 9.00 Izbor iz šolskega 
programa — 10.35 Čebelica Maja 
II.00SA I 13.00 Družinski magazin

14.30 Filmi W. Disneya: Najsrečnejši
milijonar (ameriški film) I6.0C Kritič
na točka 16.45 Dnevnik 1 17.00
Narodna glasba - 17.30 Boljše življenje

18.15 Sedmi čut 18.25 Švenk
19.30 Dnevnik 2 20.15 Ob izboru

pesmi za F.vrovizijo 90 21.00 Izbor
pesn.i  za Evrovizijo — 23.05 Dnevnik 3

23.20 Šport danes 23.25 Rezerviran 
čas 23.45 Noč z vami 1.50 Poročila

19.00 TV MERNIK 
19.30 DNEVNIK 2
20.05 ŽREBANJE PODARIM DOBIM 
20.17 BRATA PO MATERI. I. del nada
ljevanke TV BG
21.10 KOLO SREČE 
22.40 DNEVNIK 3
23.05 SOVA

MAGNUM. ameriška nanizanka,
1/12
0.40 VIDEOSTRANI

DRUGI PROGRAM
Opomba: 14.55 EP v atletiki
10.00 Oddaje za JLA in igrani film — 
14.55 Nedeljsko športno popoldne 
19.30 Dnevnik 2 — 20.00 Kartoteka 
Zemlje 20.30 Materada in pisatelj Ful- 
vioTomizza(dok. oddaja) — 21.20 Sate
litski programi — 21.50 Športni pregled

TV ZAGREB
9.20 Poročila — 9.25 Rakuni — 9.50 
Nedeljsko dopoldne za otroke — 11.00 
Kmetijska  oddaja — 12.00 Resna glasba 
— 13.00 Pusta hiša (nadaljevanka) —
14.00 Nedeljsko popoldne — 16.05 
Znanstveno-popularni film — 17.00 Igra
ni film — 19.10 TV sreča — 19.30 Dnev
nik 2 — 20.00 Igrana serija — 21.00 Za
bavna glasba — 21.30 Dnevnik 3 — 
21.50 Športni pregled — 22.40 Noč z 
vami — 0.45 Poročila

PONEDELJEK, 5. III.
8.40 — 11.15 in 14.15 — 23.45 

TELETEKST
8.55 VIDEO STRANI
9.00 POROČILA
9.05 MOZAIK, ponovitev

11.05 POROČILA
14.35 ŽREBANJE PODARIM DOBIM 
14.50 SOVA

MAGNUM, ponovitev 1. dela nani
zanke
16.30 DNEVNIK 1
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE
16.45 MOZAIK, ponovitev 

NOVOLETNI VIDEOMEH
18.40 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.30 DNEVNIK 2
20.05 M. Cmjanski: ROMAN O LON
DONU, 1. del drame
21.15 OSMI DAN
22.00 DNEVNIK 3
22.20 MLAKAR, glasbena oddaja
22.45 MAGNUM, 2. del nanizanke
23.40 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
16.30 Satelitski programi — 19.00 Pusto
lovščina slikarstvo —19.30 Dnevnik
20.00 Žarišče — 20.30 Po sledeh na
predka —21.00 Sedma steza — 21.15 
Večer  s skupino Pepel in kri —22.05 Sate
litski programi

TV ZAGREB
8.30 Gozdne zabave — 8.45 Oblaček po- 
hajaček — 9.00 Šolski program — 12.40 
Prezrli ste, poglejte — 15.00 Noč z vami 
(ponovitev) — 17.00 Dnevnik 1 — 17.20 
Izobraževalni program —17.50 Gozdne 
zabave — 18.20 Številke in črke — 18.45 
A zdaj je maj ... — 19.30 Dnevnik 2 — 
20.00 Ciklus komedij B. Nušiča — 21.10 
Zunanja politika 21.40 Dnevnik 3 —
22.05 Noč z vami — 0.05 Poročila

TOREK, 6. III.
8.40 — 11.35 in 14.15 — 23.10 

TELETEKST
8.55 VIDEO STRANI
9.00 POROČILA
9.05 MOZAIK, ponovitev

11.20 OSMI DAN
14.35 »ALLES GUTE«, ponovitev L 
oddaje
15.05 ŽARIŠČE, ponovitev
15.35 MAGNUM, ponovitev 2. dela 
nanizanke
16.30 DNEVNIK I
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE
16.50 MOZAIK — ŠOLSKA TV, po
novitev
17.55 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.20 DOBRO JF. VEDETI
19.30 DNEVNIK 2
20.05 ODMEVI V TEMI, zadnji del 
nadaljevanke
20.50 OGENJ IN LED, angleški balet na 
ledu
21.50 DNEVNIK 3
22.10 MAGNUM, 3. del nanizanke
23.00 POROČILA
23.05 VIDEO STRANI

SREDA, 7. m.
8.40 — 11.20 in 14.45 — 0.20 

TELETEKST 
8.55 VIDEO STRANI 
9.00 POROČILA 
9.05 MOZAIK, ponovitev 

11.10 POROČILA
15.05 ŽARIŠČE, ponovitev
15.35 MAGNUM, ponovitev 3. dela 
nanizanke
16.30 DNEVNIK 1
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE 
16.50 MOZAIK, ponovitev 
MATERADA IN PISATELJ FULVIO 
TOMIZZA, dok. oddaja

PO SLEDEH NAPREDKA
18.15 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.20 DOBRO JE VEDETI
19.30 DNEVNIK 2
20.05 FILM TEDNA

PEKEL IN NEBESA, danski film
22.05 DNEVNIK 3
22.30 ROCK KOMPAS
23.15 NAGNUM, 4. del nanizanke 

0.05 POROČILA
0.10 VIDEOSTRANI

DRUGI PROGRAM
16.30 Satelitski programi — 18.30 Mo
stovi — 19.00 Divji svet živali (6. dpi seri
je) — 19.30 Dnevnik — 20.00 Žarišče 
—20.30 Športna sreda — 21.50 Svet po
roča — 22.50 Satelitski programi

TV ZAGREB
8.30 Otroška oddaja — 9.00 Šolski pro
gram — 12.40 Lokalni program — 13.45 
Šolski program— 15.00 Noč z vami (po
novitev)— 17.00 Dnevnik 1 — 17.20 Iz
obraževalni program — 17.50 Oddaja za 
otroke — 18.20 Številke in črke — 18.45 
Potopis —19.30 Dnevnik 2 — 20.00 
Filmski večer — 22.35 Dnevnik 3 
—23.00 Noč z vami — 1.00 Poročila

ČETRTEK, 8. III.
8.40 — 11.05 in 14.45 — 23.30 

TELETEKST
8.55 VIDEO STRANI
9.00 POROČILA
9.05 MOZAIK, ponovitev

15.05 ŽARIŠČE, ponovitev
15.35 MAGNUM, ponovitev 4. dela 
nanizanke
16.30 DNEVNIK I
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE 
16.50 MOZAIK, ponovitev
18.20 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.20 DOBRO JE VEDETI
19.30 DNEVNIK 2
20.05 BLUEBELL, angl. nadalj., 1/8
21.00 TEDNIK
22.05 DNEVNIK 3
22.30 RETROSPEKTIVA SODOBNE
GA SLOVENSKEGA FILMA:

UBIJ ME NEŽNO
23.20 POROČILA 
23.25 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
Opomba: 19.55 košarka Jugoplasti- 
k;.:Commodore 

SP v rokometu 
01 SP v umetn. drsanju

16.30 Satelitski programi — 18.00 Studio 
Ljubljana — 19.00 Alo, alo - 19.30 
Dnevnik - 20.00 Žarišče - 20.30 Div
jina pokrajine Mala Kamarga — 21.15 
Plesni nokturno — 21.30 Tibetanske im
presije (potopis) — 21.55 Svet na zaslonu 
—22.25 Satelitski programi

TV ZAGREB
8.30 Miti in legende 9.00 Šolski pro
gram — 12.40 Prezrli ste, poglejte —
15.00 Ponovitev nočnega programa —
17.00 Dnevnik 1 — 17.20 Izobraževalni 
program — 17.50 Otroški program —
18.20 Številke in črke — 18.45 Doku
mentarni program — 19.30 Dnevnik 2 —
20.00 Politični magazin — 21.05 Kvizko
teka — 22.25 Dnevnik 3 — 22.50 Noč z 
vami — 0.50 Poročila

NEDELJA, 4. III.
8.15 12.40 in 13.45 0.50

TELETEKST
OPOMBA: 9.25 SLALOM (M), I. tek
12.55 SLALOM (M), 2. tek 

SLALOM (Ž)
8.30 VIDEO STRANI
, .40 OTROŠKA MATINEJA 

1C.I0 LEPI UPI, 5. del nadaljevanke
11.00 ALO, ALO, ponovitev
II 30DOBER VEČER LJUBO DAKLE 

KVARTET DO IN HARMONI
KAR JOŽE KAMPIČ
12.00 LJUDJE IN ZEMLJA
14 10 DEDIŠČINA GULDENBURGO- 
VIH. 9. del nemške nadalj.
14.55 KR1ŽKRAŽ
16.30 DNEVNIK 1
1640 POSLOVNE INFORMACIJE 
16.50 SINOVI KATIE ELDER, amer. 
film

DRUGI PROGRAM
16.30 Satelitski programi — 18.10 Svet 
športa 19.00 Naša pesem — 19.30 
Dnevnik 20.00 Žarišče — 20.30 Žre
banje lota — 20.35 Umetniški večer: Port
ret igralke Sissy Spaček in Zločini srca 
(ameriški film) - 22.45 Satelitski pro
grami

TV ZAGREB
8.30 Otroška oddaja - - 9.00 Šolski pro
gram — 12.40 Prezrli ste, poglejte — 
13.45 Šolski program — 15.00 Noč z va
mi (ponovitev) — 17.00 Dnevnik 1 — 
17.20 Izobraževalni program —17.50 
Oddaja za otroke — 18.20 Številke in čr
ke 18.45 Znanost — 19.30 Dnevnik 2 
— 20.00 Loto — 20.05 Dialogi (kontakt
ni magazin)— 21.35 Dnevnik 3 22.00
Ljubi me (švedski film) — 0.05 Noč z 
vami 2.05 Poročila

NOVO MESTO — Zmotno bi bilo mnenje, da nas vojska samo »stane«, saj 
pomeni kmetijska proizvodnja v enotah in ustanovah Jugoslovanske ljudske 
armade, kjer za to obstajajo objektivni pogoji, eno od rednih zadolžitev. 
Občasno pomanjkanje hrane na tržišču in visoke cene ne smejo vplivati na ka
kovost in količino obrokov v prehrani vojakov. To je bilo osnovno izhodišče in 
vodilo Zveznega sekretariata za ljudsko obrambo, kije konec leta 1982 podal 
smernice za organiziranje proizvodnje hrane v lastni režiji.

Prejšnji četrtek je bilo v novomeš- tah 5. vojaškega območja, ki ga je vodil 
kem domu JLA posvetovanje o kmetij- komandant, generalpolkovnik Konrad 
ski proizvodnji in pridelavi hrane v eno- Kolšek. Sodelovali so predstavniki vseh

USPEŠNO SODELOVANJE — Na posvetovanju visokih predstavnikov JLA 
so poudarili tudi uspešno sodelovanje vojske in predelovalcev hrane. Na sliki 
komandant 5. vojaškega območja general polkovnik Konrad Kolšek (v sredini) 
v pogovoru s predstavniki ABC Pomurke in KZ Krke. (Foto: M. Klinc)

Zakonodaja sledi prepočasi
Po novem zakonu o varstvu bodo direktorji odgo

vorni za zagotavljanje varstva pri delu______
Društvo varnostnih inženirjev in tehni

kov Dolenjske je organiziralo 22. februa- 
raj v novomeškem domu JLA medobčin
ski strokovni posvet na temo »Organizi
ranje in izvajanje varstva pri delu in 
požarnega varstva v pogojih tržnega gos
podarjenja«. Posvet je potekal pod pokro
viteljstvom Zavarovalne skupnosti Tri
glav, Območna skupnost Krško, organiza
torji pa smo dolžni izreči posebno zahvalo 
za vsestransko sodelovanje in pomoč pri 
organizaciji posveta poleg pokrovitelju še 
upravi doma JLA in Tiskarni Novo 
mesto.

Posvet, na katerem je sodelovalo 94 
ljudi, je bil organiziran predvsem zato, ker 
smo v obdobju splošnih reform in vsi, ki se 
ukvarjamo z varstvom pri delu in požar
nim varstvom, potrebujemo informacije 
in osnove za razmišljanje. Na posvetu je 
med drugimi predaval tudi dr. Marko 
Vakselj, republiški svetovalec komiteja za 
delo, in predstavil orise bodočega repu
bliškega zakona o varstvu pri delu, ki bo 
po njegovih besedah poudarjal predvsem 
odgovornost poslovodnega organa, oz. de
lodajalca ob nastalih negativnih posledi
cah, če varstva pri delu v posameznih de
lovnih okoljih ne bodo ustrezno izvajali.

Na področju požarnovarnostne zako
nodaje se na žalost še niso resno lotili 
spreminjanja, predvidena pa je spremem
ba pri izvajanju nadzora, in sicer naj bi se 
vsa pristojnost inšpekcijskega nadzora 
prenesla iz občinskih na republiški nad
zorni organ.

Nič še ni narejeno tudi na spreminjanju 
ostalih predpisov s področja varstva pri 
delu in požarnega varstva. Sprememba 
pozakonskih predpisov, normativov in 
standardov bo nujna zaradi pogojev, kijih 
bo potrebno izpolnjevati za vstop v Evro
po 92. Ob vsem tem je treba poudariti, da 
bi novo zakonodajo na omenjenih pod

ročjih potrebovali že sedaj pri odločanju 
ustreznejše organiziranosti varstva pri de
lu in požarnega varstva v delovnih organi
zacijah, kjer so pred postopki reorganizi
rala.

Posvet je predvsem opozoril na dejstvo, 
da se veljavna zakonodaja prepočasi 
spreminja z ozirom na nastalo stanje in na 
obstoječe številne pomanjkljivosti in ne
pravilnosti pravne ureditve varstva pri de
lu in požarnega varstva, ki bi jih bilo po
trebno z novo zakonodajo odpraviti. Tako 
gledano, pa lahko ocenjujemo, da je po
svet kljub vsemu upravičil organizacijske 
napore in vložena sredstva zanj.

RUDI IVANČIČ, vam. inž.
predsednik DVIT Dolenjske

garnizij 5. VO, ki imajo v svoji sestavi 
tudi kmetijsko proizvodnjo, prisotna pa 
sta bila tudi polkovnik Slavko Cerja- 
nec, ki je v 5. VO zadolžen za kmetijsko 
proizvodnjo in polkovnik Živojin Ste
fanovič iz intendantske uprave zvezne
ga sekretariata za ljudsko obrambo. 
Udeleženci posvetovanja so si bili enot
ni, da so bile smernice pravilne in daje 
bila vizija proizvodnje hrane oz. kmetij
ske proizvodnje v JLA realna. Opravili 
so tudi analizo proizvodnje hrane v 5. 
VO in ugotovili, da so lani kljub ne
ugodnim razmeram in splošno slabši le
tini pridelali 604 tone svežega svinjske
ga, telečjega in ovčjega mesa, 527 ton 
svežih povrtnin, 34,3 tone sadja, 332 ti
soč jajc in vso potrebno hrano za živino, 
to je 1485 ton koruze in ječmena ter 
4720 ton sena, detelje, slame in silaže. 
Za letos pa v JLA načrtujejo z lastno

* Po posvetovanju so si udeleženci 
ogledali kmetijske objekte novomeš
ke garnizije, kjer letno pridelajo do 23 
ton svinjskega in do 28 ton telečjega 
mesa. V njihovih objektih je prostora 
za 180 prašičev in za 140 telet, obde
lujejo 12 hektarjev orne zemlje in 12 
hektarjev pašnikov. S proizvodnjo 
hrane v novomeški garniziji pokrijejo 
celotne lastne potrebe, meso pa celo 
odstopajo drugim garnizijam.

proizvodnjo zadovoljiti 53 odstotkov 
vseh potreb po svežem mesu, 35 od
stotkov povrtnin in 10 odstotkov medu.

Visokim predstavnikom armade sta 
v domu JLA svoj proizvodni program, 
zanimiv za vojsko, predstavili tudi ABC 
Pomurka, ki je eden od pomembnih 
dobaviteljev hrane za vojaške potrebe, 
in novomeška kmetijska zadruga Krka, 
kije udeležencem posvetovanja pripra
vila degustacijo okusnih izdelkov i/. svo
jega novega obrata za predelavo mesa 
na Grabnu.

MARKO KUNC'

BRUNARICA PRI 
SV. ANI?

RIBNICA — Izletniška točka Sv. 
Ana v Mali gori je vedno bolj obiskana. 
Planinci so na nedavnem občnem zbo
ru sklenili, da bodo predvsem s prosto
voljnim delom in s pomočjo podjetij 
postavili tu manjšo brunarico. Dela se 
bodo začela takoj, ko bo dopuščalo 
vreme. Računajo, da bo ta objekt pri
pomogel tudi, da bo okolje bolj čisto.

Kritizerji izza sanka
Zapis iz krajevne skupnosti — V gostilni ob kozarčku 

vsi vedo, kako se stvari streže ________
Izjave, ki pridejo »izza šanka«, me pisca 

tega prispevka, ne prizadenejo, vendar za
radi objektivnosti in predvsem resnice to
le: kot vsi pošteni ljudje si tudi sam s po
štenim delom služim kruh, zato so vsa 
natolcevanja zgolj izraz kulture skupine 
nezadovoljnežev in nevoščljivcev, ki ne 
prenesejo uspehov drugih, ki delujejo v 
KS.

Kako se neka »nenačelna koalicija'* 
razume v vse probleme v krajevni skupno
sti, se da slišati ob večerih za »šankom«, 
kjer vsi vedo, kako se stvari streže. Ko pa 
je treba najti rešitev, pa ni ne časa ne volje, 
da bi taisti zadevo uredili. Toda vse se za
čne, brž ko nekaj uredi nekdo drug. Ven
dar, kje se začne? Za šankom, seveda! 
Vodstvo KS tako obdolžijo, da seje s svo
jim delom v krajevni skupnosti material

no okoristilo. Le s čim naj bi se? Ali morda 
z delovnimi akcijami za napredek kraja, ki 
so potekale zgolj prostovoljno in ob za
nemarjanju tudi lastnih potreb? Ali ob ak
cijah, ki šobile vsem na očeh, pa je le ma
lokdo prišel zraven, velika večina pa ste se 
vozili mimo, se posmehovali? Ali pa z ak
cijo za telefonske številke, ki jih je bilo po
trebno razdeliti med krajane? O telefonih 
sprašujete. Prisotni na sestankih KS bi se 
sproti seznanjali z zadevami, ki so določen 
čas aktualne. V premislek pa vam ponu
jam vprašanje, kako razdeliti 20 telefonov 
60 interesentom, da bodo vsi zadovoljni.

Za kar sem odgovoren sam, odgovor
nosti nisem nikdar in nikdar ne bom pre
nesel na drugega. L. KOČEVAR

Gradac

Zdaj še jezikovno onesnaževanje
Mednarodni jedrski strokovnjak nekulturno govori na televiziji — Birokratska la

tovščina v odloku, ki je očitno hudo raztegljiv — morda namenoma?

KONCERT FRANCOSKIH 
ŠANSONOV

SEVNICA — Po uspešnih odmevnih 
koncertih francoskih šansonov v drugih 
krajih bodo v soboto, 3. marca, ob 19. uri 
v kulturni dvorani GD tudi Sevninčani 
lahko prisluhnili francoskim šansonom 
uigranega tria. Šansone bosta pela Katja 
Levstik in Igor Samobor, na klavirju pa ju 
bo spremljal Borut Lesjak. Prijeten večer 
šansonov, ki jih je prevedel Janez Menart, 
je omogočila sevniška Zveza kulturnih 
organizacij.

DO KATMANDUJA IN 
NAZAJ

KOČEVJE — Na »Potovanje med go
rami in bogovi« je Kočevje popeljal 19. 
februarja alpinist Tomaž Ravnihar iz Pod- 
ljubelja. Njegovo predavanje v kočevski 
knjižnici je bilo zelo dobro obiskano.

• Slovenci posedujemo neko žalost
no lastnost — zakoreninjeno nespoš
tovanje in podcenjevanje vsega do
mačega ter precenjevanje vsega tu
jega. (Menart)

V zadnjem času nam sredstva obveš
čanja prinašajo vse več prispevkov o 
nuklearnih elektrarnah. Zagovorniki 
atomske energije bi radi z zamudo 
spravili pod streho začasno odlagališče 
radioaktivnih odpadkov na dvorišču 
Nuklearne elektrarne Krško.

Ljubljanska televizija se je v zadnji 
oddaji Tednik potrudila v besedi in sliki 
celo na Dunaj. Kot je to na kraju po
komentiral sam novinar, so o teh vpra
šanjih »paberkovali« sodelavci tamkaj
šnje Mednarodne agencije za atomsko 
energijo. Pustimo ob strani njihove že 
močno oguljene argumente, naj so si še 
tako prizadevali nadevati neodvisen vi
dez. Sedaj že bivši direktor krške NE in 
varneje spravljeni sodelavec te agencije 
Janez Dularje pripoved začel z izjavo, 
ki sije mednarodni strokovnjak v javni 
izjavi ne bi smel dovoliti. Svoje besede 
je namreč podkrepil s sočno balkansko 
besedo, kije v časopisu ne bi ponavljal. 
Se več, Janez Dular je v arogantnem 
tonu pribil, da je tako neposredno po
vedal v brk Avstrijcem že med svojim 
poslanstvom v Krškem. Upam le, daje 
tista beseda v tujem jeziku zvenela kul- 

' turneje, sicer se pa sedaj ne čudim, da so 
bili potlej ravno Avstrijci še bolj odloč
ni protijedrskim elektrarnam in so svo
jo kar razstavili, preden bi jo sploh 
ožarčili.

Poleg jedrskega odpada in same 
atomske nas morda trenutno z nič 
manjšo silo ne ogroža jezikovni odpad, 
povezan s temi vprašanji. V Krškem so 
zakupili celo februarsko številko skup

nih delegatskih informacij Naš glas. 
Znano je, kakšno jezo je v Posavju in 
tudi širše sprožil osnutek odloka o za
časnem odlagališču radioaktivnih od
padkov. V odlokovsko pisani latovščini 
»Osnutka sprememb in dopolnitev 
občinskih družbenih planov« je šele iz 
pridane opombe jasno, kaj sploh hoče
jo, namreč: »Načrtovanje in gradnjo za- 
čanega skladišča RAO«. Te opombe 
delegati krške občinske skupščine za 
maratonsko sejo 7. novembra lani niso 
dobili v gradivu. Vseeno so spregledali, 
kaj vse to pomeni. Ker tegale papirja ne 
plačuje atomska in je Naš glas na voljo 
v 10.000 izvodih, vas samo vabim, da 
preberete tam ta osnutek odloka in nje
govo obrazložitev izpod peresa Petra 
Ziganteja. Nič namreč ne bi imel proti, 
če bi kljub njegovi skrbi za čim manj 
besed v naslovu, povedali tisto, česar v 
prvotnem osnutku sploh ni bilo in so 
sedaj zapisali šele v opombo, namreč, 
da gre za začasno skladišče RAO. Sko
da je izgubljati besede in pričakovanja, 
da bi morebiti drugo ali tretje branje 
popravili »prvi vtis ob branju«. Ne raz
umem, kako je Peter Žigante kot dipl. 
biolog mogel zapisati stavek: »Ob vsej 
čistosti proizvodnje energije v jedrskih 
elektrarnah, ki jo je zanesljivo mogoče 
doseči, pa le ostaja nezaželen stranski 
produkt: radioaktivni odpadek, ki je 
človeku in živi naravi nevaren, zato ga 
je treba na ustrezen način nevtralizira
ti.« Sobo je mogoče pomesti tudi tako, 
da nesnago pometeš pod preprogo ali 
omaro. To lahko upamo pri radioak

tivnem odpadu, da ga bo kdo vzel, je pa 
vse manj verjetno. Kaj je mogoče ne
vtralizirati, je tudi jasno, vsakomur, kdo 
je le slišal za osnove naravoslovnih 
predmetov. Radioaktivnost je naravni 
pojav, ki žal zelo dolgo traja, morebitne 
zlovešče posledice so življenju nevarne 
bolj kot vse drugo. Kako se je država 
opredelila, ko je zgradila krško atom-

• Naj o tem reče besedo še kakšen 
pravnik: »S stalnim spreminjanjem in 
uvajanjem novih tehnologij doseči 
višjo, kvalitetnejšo stopnjo v ravna
nju in hranjenju RAO znotraj NEK 
do trenutka odvoza na končno odla
gališče.« To Peter Žigante pojasnjuje 
celo »z izredno kvalitetnim strokov
nim kadrom, ki vodi proizvodnjo 
prav za zgoraj omenjeno določilo! Ce 
je tako raztegljivo, o čemer pa nisem 
prepričan, ni čudno, da se nam toliko 
stvari, ko do česa pride, izmuzne iz 
rok._____________________________

sko, žal še ne vemo vsega, zato se Zeleni 
prav v tem primeru borijo za objavo 
pogodbe z Westinghousom. Zaenkrat 
bi jo lahko bilo vsaj hudo sram, ker je 
dopustila, da je prišla v časovno stisko 
celo glede prostornine tega nesrečnega 
atomskega odpada. Ker ravno to pred
stavlja takšno težavo, naj ta skladišča ri
šejo še tako lepa, očitno jih nihče ne ma
ra, razen največjih zagovornikov atom
ske energije. ALFRED železnik 

Boštanj

14 DOLENJSKI UST
Št. 9 (2115) 1. marca 19903



Črna gradnja in bolj črna usoda
Odmev na časopisno informacijo o črnih gradnjah v Beli krajini — Vrčice nad 
________Semičem se pogrezajo v samoto, uradi pa delajo neživljenjsko

V Dolenjskem listu od 15. februarja 
sem prebrala o rušenju črnih gradenj v 
Beli krajini, med drugim tudi o črni 
gradnji zakoncev Branke in Alojzija Per 
iz vasi Vrčice. Zaključki članka se mi 
zdijo nelogični, ker vas Vrčice in njeno 
usodo dobro poznam, zato moram na
pisati to pismo.

Rojena v povojnih letih v tej vasi nad 
Semičem, sem tam tudi odrasla in od 
tam kot maturantka odšla v svet. Vas 
smo obnavljali, saj so 15 hiš od 18 Itali
jani požgali, ker so vaščani delali za par
tizane. Vas je imela vodovod, šolo, ga
silski dom in cerkev že pred vojno in to 
je bilo delno porušeno. Sedem kmetov, 
kolikor jih je v vasi živelo po vojni, je 
obnavljalo vas in skrbelo za svoje dru
žine. Vendar smo otroci zapuščali starše 
in se odseljevali. Pozneje so se v vas pri
selile tri družine in obnovile tri pogoriš
ča, vendar to niso bili kmetje. Kmetje so 
umirali. Zadnji živeči kmet v tej vasi je 
moj 70-letni oče, ki je že 10 let 
upokojen.

Drugače pa je na Vrčice gledala 
občina Črnomelj, kije v 80. letih na seji 
IS sprejela sklep, da je ta vas zaščiteno 
kmetijsko področje, in prepovedano je 
bilo obnavljati stare in graditi nove hiše. 
Danes Vrčice vidno propadajo in mo
goče jih čaka ista usoda kot 30 do 40 
kočevskih vasi, ki so preraščene in pre
krite z drevesi in grmovjem. Samo na
pol podrti zvoniki pričajo, da so tam 
nekoč živeli kulturni ljudje. Omenjeni 
sklep so sprejeli brez pogovora z vašča-

18. srečanje 
literarnih 

začetnikov
Območna prireditev za 
Dolenjsko bo v Trebnjem

Zveza kulturnih organizacij Sloveni
je je te dni razpisala natečaj za udeležbo 
na letošnjem, že 18. srečanju pesnikov 
in pisateljev začetnikov. Tudi tokrat ve
lja, da se srečanja lahhko udeležijo le 
avtoiji, ki še niso izdali samostojne 
knjige in še niso bili uvrščeni med naj
boljše na republiških prireditvah, in to s 
prozo, poezijo in dramskimi deli. Pri
spevke je treba do 2. marca poslati v 
Ljubljano na naslov ZKO Slovenije.

Od marca do maja bodo potekala 
območna srečanja. Za Dolenjsko bo 
tako srečanje v Trebnjem, in ne več v 
Vinici ob Kolpi.

POSTAJALIŠČE
POPRAVLJENO

RADNA — Montažno ohišje avto
busnega postajališča na Radni, ki ga je vi
har prevrnil na rob pobočja ob Savi (ta 
dogodek je zabeležila naša kamera, posne
tek pa smo oba vili v prejšnji številki), spet 
služi svojemu namenu. Uporabniki oz. po
tniki se za streho nad glavo lahko zahvali
jo ccstaijem, ne pa kakšnemu viharnemu 
sunku s štajerskega konca ali celo udar- 
ništvu.

pisma
in
odmevi

ni, ki si želijo, da bi se obnovilo vseh 18 
hiš in da bi vas ponovno zaživela. Tako 
bi v vas prišle mlade delavske družine in 
bi se vrnilo življenje. Zakonca Per sta v 
Vrčicah kupila nekdanji zapuščeni šol
ski vrt. Lepo sta očistila trnje in grmov
je, kije preraslo ruševine, napeljala no
ve zemlje in zasadila sadno drevje.

Obnovila sta tudi star vodnjak. Vaščani 
so ju z veseljem sprejeli in jima svetova
li, naj obnovita nekdanje šolsko poslop
je in se priselita v vas, ki bi tako pridobi
la še eno mlado družino. Ostareli 
vaščani namreč težko gledajo propada
nje vasi in so zelo veseli napredka. Zdaj 
je v vasi resda 10 hiš, vendar seje obna
vljanje končalo po sprejetju sklepa na 
črnomaljskem izvršnem svetu. Takih 
sklepov pa vaščani ne morejo razumeti, 
saj so po njihovem mnenju nepremiš
ljeni in neutemeljeni. Neki vasi, kije bi
la že pred vojno kulturno in gospodar
sko zelo razvita, taki sklepi preprečujejo 
vsakršen razvoj, kavno tako nihče v va
si ne more razumeti mnenja zavoda za

varovanje kulturne in naravne dedišči
ne, kije v tem primeru negativno. Spra
šujejo se, ali je kultumejše, da se na 
stavbišču stare šole bohotijo grmovje, 
trnje in kače. Vsekakor bi bilo lepše, da 
bi stavbišče obnovili v stilu in po njiho
vih priporočilih. Pristop naših uradnih 
ustanov bi moral biti v takem primeru 
življenjski in uporaben, hkrati pa mora 
zagotavljati kulturni in naravni izgled 
pokrajine in vasi.

Vem, da moje pismo zakoncema Per 
ne bo omogočilo nadaljnje gradnje na 
pogoreli šoli. vendar mislim, da bi mo
rala občina Črnomelj temeljito premis
liti sklepe, ki so bili nekoč nepremišlje
no sprejeti. Ne pozabimo, da nam naša 
alternativa namreč obljublja obnovo 
starih zapuščenih vasi. Vaščani niso po
zabili, kaj je imela vas pred vojno, in 
vedo, kaj so jim storili med vojno Itali
jani, zato pričakujejo od naše oblasti ve
liko več realnih življenjskih sklepov.

JANJA FORTUNA 
Kidričev trg 1 

Novo mesto

Pišečke telefonske zdrahe
Z obračunom dela in sredstev do čistih računov

TO ZADEVA NJE
V pismu se je uredništvu Dolenj

skega lista oglasil bralec, kije pozabil 
omeniti svoje ime, tako da ne vemo, 
komu naj se zahvalimo za spodbudne 
pohvalne besede v uvodu pisma. Pisec 
pravi, da je dolgoletni naročnik 
Dolenjskega lista in razmišlja, kaj bi 
se dalo v tem časopisu izboljšati. 
Pogreša branja, kakršnega je bilo 
konec po izteku »Umirajoče kmetije«, 
zato priporoča več povesti v razve
drilo in veselje bralcem. Zgleduje se 
po Ljubljanskem dnevniku, češ da 
objavlja vsak dan kriminalistično 
zgodbo in novice iz vsega sveta, ne pa 
tako kot Dolenjski list: o crknjenih 
mačkah, gnojnici, »britofih« ipd. Saj 
to je zadeva krajevnih skupnosti, ne 
pa vse Dolenjske, je prepričan. Zato 
prosi, naj izboljšamo časopis in razve
selimo bralce, za kar lahko povesti 
prepišemo iz kakšne stare knjige.

K iskreni zahvali za živahno raz
mišljanje lahko dodamo, da skuša 
časopis ugoditi željam najširšega kroga 
bralcev. Ker pa mu je nekako lastno 
to, da piše o vrsti dogodkov iz 
tukajšnje vsakdanjosti, se mu primeri, 
da poroča o gnojničnih zdrahah, ki, 
resnici na ljubo, res nimajo dosti 
skupnega z dogodki v varnostnem 
svetu ali Hollywoodu ali na Wall 
Streetu.

Uredništvo

PIŠECE — Prvo prošnjo za sedem
najst telefonskih priključkov so iz kra
jevne skupnosti Pišece poslali že leta 
1976. Takrat se jim niti sanjalo ni, kako 
trnova je za podeželana pot do telefona. 
Resna dirka, imenovana telefoniada, se 
je za Pišečane začela tri leta pozneje. 
Zbirali so nove naročnike, vse. do da
našnje številke 123, naročili v sodelo
vanju z Bizeljanci načrt za izgradnjo te
lefonskega omrežja na tem območju in 
podpisali s PTT sporazum, po katerem 
naj bi bilo krajevno omrežje priključe
no na telefonske zveze v letu 1985.

Mnogi krajani, posebno še člani 
gradbenega odbora, vedo povedati, ko
liko dela, prevoženih kilometrov, ne
uspelega dogovarjanja in tudi prereka
nja je bilo potrebnih do tehničnega 
prevzema krajevnega omrežja. Z njim 
so izpolnili svojo obvezo iz sporazuma, 
a prave težave so se šele začele, saj dru
ga stran obljubljenega ni izpolnila. Pri
znati je treba, daje za Podjetje PTT ne
ugodno, ko plačuje račune za spora
zume, ki jih je sklenilo še v »dobrih 
časih«, a krajanov to ne zanima. In pri 
tem imajo svoj prav.

PTT je proste zmogljivosti v brežiški 
centrali raje odprodala novim naročni
kom, ki so zanje tudi plačali, saj je za 
novo centralo pač potreben denar. Pi- 
šečani in Bizeljanci so ob tem izvedeli, 
da bodo morali počakati še na zgraditev 
te nove centrale, ki je predvidena do 
konca letošnjega leta. Šele potem bodo 
s svetom zvezali tudi avtomatsko tele
fonsko centralo na Bizeljskem in s tem 
tudi telefonske naročnike iz Pišec.

Še nekaj je povzročilo veliko hude 
krvi med krajani in preprečilo, da bi ve
selo proslavili 18 novih priključkov, ki 
sojih že dobili. Potrebno jih je bilo na
mreč razdeliti, a ob 123 onteresentih to 
res ni bil mačji kašelj. Gradbeni odbor 
je številke razdelil po sprejetih merilih, 
takrat pa je med nekaterimi že leta ne
zadovoljnimi krajani zavrelo. Začela se 
je kampanja proti članom odbora, pravi 
lov na čarovnice, tudi s pomočjo UJV. 
Mnogi so menili, da so si člani odbora 
priključke enostavno razdelili med sa
bo, zato so organizirali več protestnih 
sestankov mimo odbora.

Zaenkrat so zaplet pomirili člani 
gradbenega odbora, ki so na sestanku z 
interesenti pojasnili, kako so delili pri
ključke. Upoštevali so aktivnost kraja
na pri izgradnji telefonskega omrežja in

aktivnost pri drugih akcijah v KS, ter
minsko plačevanje akontacij za priklju
ček, oddaljenost od telefona (pazili so 
na to, da bo vsa KS enako pokrita s tele
foni), višino vloženih sredstev in polog 
zahtevanega zneska v letu 1981.

Krajanom so postregli z natančnim 
obračunom, kije za vsakega interesenta 
pokazal, koliko sredstev je vložil in ka
ko redno je plačeval, koliko delovnih ur 
je opravil, ali je prispeval delo s stroji, 
materiali in opravljal druge vrste del. 
Na osnovi ovrednotenja vloženega de
la, materialov in revalorizacije denarnih 
pologov so izračunali, da celotna vred
nost krajevnega omrežja znaša 1,59 mi
lijona konvertibilnih dinaijev, prispe
vek na posameznika pa 13.000 din.

B. DUŠIČ

SREČA V NAŠIH ROKAH
RIBNICA, ŽLEBIČ, DOLENJA 

VAS — Krajani Žlebiča, Sodražice in 
Loškega potoka že okoli 15 let naslav
ljajo na občinske organe zahteve in 
predloge, naj bi jim uredili avtobusno 
čakalnico na križišču v Žlebiču. Seveda 
postaje, kjer bi čakali avtobuse zavaro
vani pred dežjem, snegom in vetrom, še 
vedno nimajo. Podobne predloge so pri
bližno toliko časa naslavljali na občin
sko skupščino tudi Lončarji, da naj bi 
jim na križišču magistralke s cesto za 
Rakitnico postavili podobno čakalnico. 
Pa ni bilo nič, zato so Lončarji kar sami 
postavili dve čakalnici

Tako se je zno va potrdila tista Karde
ljeva resnica da človeku ne more dati 
sreče (čakalnice) ne država ne občina 
ne partija in ne izredni ukrepi ampak si 
jo lahko ustvarijo ljudje le sami

P-c

Kakor spomin 
na zvezdami 

Manoro
Mrk z Lošinja

Včasih in ponekod vidijo ljudje, 
kar se zgodi vesolju. V slednjem pride 
med kroženjem Lune okoli Zemlje 
včasih do mogočnega pojava — mr
ka. Z otoka Lošinja je bil lepo viden 
Lunin mrk 8. februaija letos, in sicer 
še pred 19.30. in vse tja do 22. ure. 
Nebo je bilo popolnoma jasno, na ne
besni polobli je migotalo brez števila 
zvezd in zdelo seje, kot da bi se vpletle 
v trepetajoče luči Nerezin, Osorja, 
Punte Križa, Raba, Novalje, Velega in 
Malega Lošinja. Pred očmi z Zemlje 
so nastajale in izginjale podobe, kijih 
je opazovalčeva domišljija takoj pre
vedla v namišljene predmete, ki jih 
človek tu doli vsak dan srečuje v 
življenju.

Seveda sta narava in z njo vesolje 
pritegovala človekovo zanimanje že 
od davnih časov. Otok Lošinj je s svo
jim idealnim položajem pritegnil po
zornost znanstvenikov že v prejšnjem 
stoletju. Tako je slavni naravoslovec, 
leta 1855 rojeni znanstvenik Ambro
zij Haračič, kateremu je fiziko na du
najski univerzi predaval tudi naš slav
ni fizik Jožef Stefan, začel že leta 1879 
z rednimi meteorološkimi opažanji 
kot profesor na Pomorski šoli. Ta Ha- 
račičeva meteorološka postaja je pre
rasla v meteorološki observatorij, ki 
se mu je nekako istočasno pridružil na 
Pomorski šoli še astronomski obser
vatorij. Mali Lošinj pa je imel od 
1893. do 1905. leta tudi zvezdarno 
Manoro; to je bilo v času, ko so Hara
čič, Spiridion Gopčevič in Eugen Jel- 
čič tvorili t. i. malološinjski znanstveni 
krog. Gopčevič je v zvezdami opravil 
tehtne astronomske raziskave in pri
znali so mu odkritje krateija Tries- 
necker na Luni. Zapažanja je objav
ljal tudi v lastnem časopisu Astrono- 
mische Rundchau.

M. ODORČIČ 
Mali Lošinj

Ali pa jo bom obtožil etnocida
Pismo Rajka Šajnoviča, predstavnika Romov in borca za romsko pravico — 

Romskega življenja, ki ni vredno človeka, je kriv neustrezen status
Uredništvu Dolenjskega lista je po

sredoval precej obširno pismo Rajko 
Šajnovič, ki seje podpisal kot predstav
nik Romov in borec za romsko pravico. 
Predloženo besedilo objavljamo v str
njeni in skrajšani obliki.

Rajko Šajnovič uvodoma sprašuje, 
kdo bo rešil romsko problematiko v 
Sloveniji: ali republika Slovenija s po
sebnim ustavnim določilom, ali bog ali 
Kramberger, če bo izvoljen. V nadalje
vanju ugotavlja, da je problematika 
Romov še zmeraj najbolj pereča v Slo
veniji. Med vsemi narodnostmi in et
ničnimi skupinami, ki živijo v Jugosla
viji oz. Sloveniji, so Romi v najslabšem 
položaju, deležni najmanj ekonomskih 
in kulturnih dobrin in so najslabše vži
veti v naš družbeni sistem. Romsko 
vprašanje ni samo problem 10 sloven
skih občin, pač pa širše družbe od repu
blike do federacije. Nujno potrebno ga 
je takoj in učinkovito reševali. Ljudem, 
ki so na robu družbenega dogajanja, 
moramo pomagati, da se rešijo zaosta
losti in da postanejo aktivni člani siste
ma. Kot 10-letnemu borcu za romsko 
pravico in resnico mi je dobro znana 
današnja politika reševanja romske 
problematike in zato se z njo ne stri
njam, poudatja v pismu Rajko Šajno
vič. Dodaja, daje to glavni vzrok, da je 
leta 1989 izstopil iz članstva društva

Rom v občini Novo mesto, v katerem je 
bil predsednik od leta 1983, ko je bilo 
prvič v zgodovini ustanovljeno društvo 
novomeških Romov. »Ne spominjam 
se,« navaja pisec, »daje bil kateri Rom 
v Sloveniji tako resnično po srcu, z dušo 
in telesom pravičen, aktiven in human 
kot jaz.« Vendar vse to, kar znamo, 
zmoremo in naredimo s svojim delom 
ter vse to, da smo pripravljeni sodelova
ti, biti aktivni in humani —vse to je brez 
haska, ugotavlja Rajko Šajnovič. Po
udarja, daje edino pohvalo in priznanje 
spoznal in dobil v MDB leta 1982. Sicer 
pa je po njegovih besedah zanj največja 
nagrada, da lahko Romom pomaga na 
kakršenkoli način. Kajti romsko življe
nje je skrajno bedno in človeka nevred
no. Sami Romi pa so toliko travmatizi- 
rani, da ga niso zmožni spremeniti in ga 
še dolgo — če ne nikoli — ne bodo. 
Tako jugoslovanski kot slovenski Romi 
so dejansko (de faeto) brezpravni, če
prav deklarirano enakopravni. So člo
veško in politično diskriminirani in tudi 
preganjani, segregirani in žrtve pred
sodkov večinskega naroda.

Družba bi morala pomisliti o vzrokih 
za tak položaj Romov, o njihovih et
ničnih in zgodovinskih navadah, načinu 
življerga, običajih in miselnosti. Družba 
bi morala razmisliti, kako drugi ljudje

sprejemajo način romskega življenja, 
kako se boriti proti alkoholizmu, kri
minalu, nezaposlenosti, nerednemu šo
lanju in drugim socialnim boleznim. In 
ne nazadnje, kako preprečiti ekscese in 
nezakonite ukrepe prebivalcev, ki jih 
moti že sama bližina Romov. Za vse 
navedene in sorodne ugotovitve je zno
va postalo očitno, da je tako pri nas kot 
v Jugoslaviji in Evropi vzrok za romsko 
bedo njihov neustrezni status, in to tako 
v ustavi kot v drugih določilih. Protesti
ram in obsojam odgovorne organe in 
vse tiste, ki so sodniki Romom v Slove
niji. Zato kot predstavnik Romov in 
svobodni borec za slovenske Rome in v 
imenu vseh slovenskih Romov prijav
ljam kršenje človekovih pravic nad 
Romi v Sloveniji Odboru za zaščito 
človekovih pravic, Svetu za varstvo 
človekovih pravic, Odboru za zaščito 
človekovih pravic na Kosovu, Zvezi ze
lenih, Slovenski demokratski zvezi, So
cialdemokratski zvezi Slovenije, SZDL 
iri ZSMS.

Omenjeni romski položaj bo tak vse 
dotlej, dokler republika Slovenija s po
sebnim ustavnim določilom ne vzame v 
zaščito tudi teh ljudi. Če tega ne stori v 
bližnji prihodnosti, menim, da je kriva 
etnocida, med drugim sporoča v dol
gem zapisu Rajko Šajnovič.

»Čudni« so Romi iz Čudnega sela
Socialni delavec Matija Štrucelj je prepričan, da bo že naslednji rod Romov iz tega naselja civiliziran 

model, ki nakazuje, kakšni naj bi bili dolenjski Romi prihodnosti?____________
Je to

Redko je romsko naselje, v katerem 
bi se zbrali le družinski člani oz. potom
ci ene družine tako kot v Čudnem selu 
Pri Črnomlju, kjer seje že pred desetletji 
naselil Viljem Hudorovac z ženo Mari
jo. Danes živi v naselju 19 ljudi, in sicer: 
Viljemova in Marijina hči Alojzija z 
otroki ter sinova Igor in Miran z druži
nama. Na črnomaljskem Centru za so
cialno delo pohvalijo, da so čudnoselski 
Romi pridni, delavni, da z njimi ni težav 
'n da se dobro razumejo z ostalimi 
vaščani.

Toda ob misli, kako bo takšna po
hvala dobro dela Romom, jo izrečem 
namesto pozdrava, ko me takoj ob pri
hodu v naselje obkoli nekaj Romk. 
Kmalu spoznam, da bi bilo bolje, če bi 
bila tiho Alojzija Hudorovac takoj po
bije moje besede češ kdo pa danes sploh 
hvali Rome! »Nikjer nimamo nobene 
Pravice, le prositi smemo zanjo. Cigana 
nihče ne mara, vsak ga zaničuje,« pravi 
'n hoče oditi, misleč, daje povedala vse, 
har ji je ležalo na duši. Potem pa se do- 
rnisli, da bi lahko na ta način, da se iz- 
P°ve, vnovčila še kakšen svoj problem. 
**ove, da ni bila nikoli v službi, za svojih

pet otrok je dobivala le otroški dodatek. 
»Pa vaščanom sem pomagala delati. 
Bolj sem odvisna od njih kot sama od 
sebe. Sosedje mi sicer dajo njivo, da si 
pridelam nekaj hrane, a to ne zadostuje. 
Zato poiščem pomoč pri ljudeh v vasi, 
saj vem, da ne bi dobila nič, če bi šla na 
socialo. Pohvaliti moram, da se s prebi
valci Čudnega sela dobro razumemo. 
Nimajo vzroka, da bi nas grdo gledali, 
saj nimajo z nami nikakršnih proble
mov. Škode jim ne delamo, to se ne 
sme. Vprašanje pa je, če bi se tako do
bro razumeli tudi, če bi bili tukaj kateri 
drugi Romi,« razmišlja Alojzija.

Potem se loti svojih otrok. Pohvali 
Oskarja, ki je prvi od Romov končal 
poklicno kovinarsko šolo in je zaposlen 
na Beltu. Zadovoljna je, da sta tudi sin 
in hčerka našla delo, prvi na Cestnem 
podjetju, druga pri vrtnaijih v Komuna
li. Upa, da bo imel srečo z zaposlitvijo 
tudi sin, ki služi vojaški rok, medtem ko 
je najmlajša hči še osnovnošolka. »Po
leg petih otrok sem sama celo desetletje 
gradila hišo. Še vedno ni dograjena, a 
sem se bila lani jeseni primorana vseliti 
vanjo, saj se mi je baraka tako rekoč že

podirala na glavo. Sociala mi je dala le 
betonske bloke. Vem, da socialna služ
ba tistim Romom, ki si niso pripravljeni 
sami pomagati, nudi veliko večjo po
moč kot nam, ki bi vsak njihov dinar 
bolj pravilno obrnili. Najbrž si mislijo, 
da si bomo že sami pomagali, kakor 
bomo vedeli in znali. Saj ne zahtevam 
veliko, toda spodoben štedilnik in topli 
pod bi zares zelo nujno potrebovala. Iz 
štedilnika, na katerem sedaj kuham in 
ki sploh ne zasluži tega imena, se tako 
kadi, daje v hiši po nekaj mesecih biva
nja vse črno kot v kovačnici. Najbrž bi 
morala biti neprestano na vratih social
ne službe — te navade pa nimam — pa 
bi gotovo že kaj dosegla,« se nekoliko 
razburja Hudorovčeva.

Ko omenim zaposlene otroke, pravi, 
da pač gledajo bolj na svoj standard. 
»Mislim, daje tako prav. Zakaj bi tudi 
oni živeli v takšni revščini kot jaz? Pri 
nekom se mora tudi naša beda končati. 
Jaz bom že nekako, ker sem že stara in 
lažje potrpim. Samo da so otroci prišli 
do kruha in če bodo pametni, ga bodo 
lahko jedli vse življenje,« se razneži 
Alojzija in za hip, dokler ne prestopi

praga svoje nove hiše, pozabi na lastne 
probleme.

Lojzkini problemi pa se zdijo zopet 
veliki ob pogovoru z ženo njenega brata 
Mirana, Cvetko, ki se po novem piše 
Bartolj. »Doslej je kar šlo, samo da bi 
bila tudi vnaprej oba z možem zaposle
na!« To je edina Cvetkina želja. Oba de
lata na Beltu, le da je ona kot čistilka že 
nekaj let začasno. »Čeprav imamo le za 
preživetje od meseca do meseca, smo še 
kar vozili. Če pa bi morala jaz ostati 
doma, bi bili najbrž več lačni kot siti. 
Neprestano si dopovedujem, da mora
mo vzdržati vsaj toliko časa, da izšola
mo štiri otroke, če že mi nismo imeli teh 
možnosti. Ne bi pa želela biti od niko
gar odvisna in nočem nikakršne pomo
či iz usmiljenja, zame je največja pomoč 
zaposlitev,« pravi Cvetka, ko stoji na 
pragu hiše na obrobju gozda, nekoliko 
stran od ostalega naselja. Zemljo so ku
pili pred šestimi leti in si na njej uredili 
prijetno bivanje. Težava je le v tem, da 
je teren precej kamnit in za obdelovanje 
skoraj povsem neprimeren. Zato pa so 
tudi Bartoljevi redni delavci v Čudnem 
selu. »Pohvalijo nas, da smo pridni, pa
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KULTURA IN UČENO
Kakor gotovo povsod po Sloveniji srni. 

imeli tudi pri nas 8. februaija prireditev 
Prvo uro smo imeli radijsko uro, ki soj. 
pripravili učenci 5., 6. in 7. razredov. K a: 
neje smo si uredili tudi stenčas. Po dru; 
šolski uri smo šli gledat film. V našem krc 
ju pa je bilo še več prireditev za praznik, 
kulturnem domu se je predstavilo ljub 
Ijansko gledališče s komedijo Matiček : 
ženi.

TATJANA ROŽIČ, 8.
OŠ Loka Čmomeii

SREČANJE
RECITACIJSKIH

SKUPIN
Učenci višje stopnje smo poskrbeli za 

prijetno urico. Povabili smo recitacijski 
krožek nižje stopnje. Predstavili smo se 
šaljivimi otroškimi pesmimi. Recitatorji 
nižje stopnje z mentorico so nas navduše 
no poslušali, na koncu pa zadovoljni , 
ploskali. Za konec smo jim ponudili še p< 
to. Tako smo lepo počastili tudi kultun 
praznik. Želimo si še snidenja, da bi se tuo 
recitatorji, naši nasledniki, lepo počutili 
med nami.

BARBARA KREVS, 7 
OŠ XII. SNOUB Novo mesi

Cvetka Bartolj s hčerko

pošteni tudi. Ne gre, da bi si delali sra
moto!« še zatrdi Cvetka.

Socialni delavec Matija Štrucelj je 
prepričan, da bo že naslednja generacija 
Romov iz Čudnega sela povsem civili
zirana. Če bi za potrditev vprašala Aloj
zijo, bi mi najbrž zatrdila, da bi se goto
vo tudi ona že odpovedala romskemu 
načinu življenja, če bi imela možnosti, 
zato je toliko bolj velikodušna do svojih 
otrok. Cvetka pa bi verjetno le prikima
la v upanju, da bo svojim otrokom lah
ko omogočila tisto, za kar je bila sama 
prikrajšana. To pa ne bo moč zgolj z 
vodo in elektriko, ki jo imajo v naselju, 
še manj z denarnimi pomočmi, ampak 
predvsem z rednimi zaposlitvami.

M. BEZEK-JAKŠE

OBISKAL NAS JE 
MILIČNIK

Pri spoznavanju narave in družbe sn 
se učili o prometu. Prišli smo do strt 
kjer je veliko pisalo o miličniškem po. 
cu. Zaradi naše radovednosti sta tov&ri 
povabili miličnika na obisk v 2. a in 2. 
Prišel je tovariš Drago. Najprej nam je i 
kaj povedal o prometu, o tem, da otroci 
prometu nismo dovolj pazljivi in da srn 
zato velikokrat udeleženci v nesreči 
Spraševali smo ga, on pa je odgovarja 
Pokazal nam je, kako deluje radijska zv- 
za, in se z njo tudi pogovarjal z drugii. 
miličniki. Ppgovor z miličnikom nam 
bil zelo všeč.

ŠPELA PROGAR, 2 
OŠ Mirna I

LAMBADA

Začeli smo z oddajo šolskega radia. Na
slednjo uro smo se med seboj obdarovali 
in se zabavali po učilnicah. Po malici sc ie 
začel ples v telovadnici. Vodila sta «a 
plesna učitelja Boris in Mirjana. Nauči, i 
sta nas zelo priljubljen ples lambada. Tako 
smo praznovali zadnji dan pouka pred 
novim letom.

Člani novinarskega krožka 
OS Trebnje

V DOMOVINI
Presrečni smo bili v naši hiši na Šrangi, 

ko smo se med lanskimi božično-novolet- 
nimi prazniki zopet vrnili v domovini.. 
Očije pred hišo urejal plato za asfaltirane 
ter v Novem mestu papirje za odprtje obr
ti. Mamica se je ukvarjala z bratom. Sam 
pa sem štiri dni obiskoval pouk v Mimi 
Peči. Presenečen sem bil nad prizidkom, 
najbolj všeč mi je bila nova telovadnic 
Utrdil sem prijateljske vezi z lanski: i 
znanci v 6. b. Kar žal mi je bilo, ko sc i 
moral spel v Nemčijo. Naša hiša na Šran i 
pa bo zopet samevala do poletja.

BOJAN KRF.’ i 
Gotersl i 

ZR J

KAKO SMO DOBILI 
ODER

Tovarišica je rekla, naj naredimo lut' \ 
Potem je še rekla mojemu sošolcu Boru i, 
naj vpraša očeta, če bi naredil lutkov (i 
oder. In res ga je naredil. Potem smo ce 
spomnili, da bi bilo dobro, če bi oder imel 
zavese. Moja sošolka Erika je nesla d >- 
mov blago, da je njena mami naredila za
vese. Potem smo pokazali vsem šolarjem, 
kaj smo se naučili z lutkami.

ERIKA AVGUŠTINČIČ, 2. r.
Gor. Ponikve 3

TONE PAVČEK 
NA OBISKU

Na lanskem knjižnem sejmu nas je 
obiskal Tone Pavček. Srečanja s pesniki in 
pisatelji so vedno zelo zanimiva. Tone 
Pavček pa je s pripovedovanjem, recitira
njem pesmi in domislicami navdušil tako 
prvošolce kot osmošolce. Z dušo in lele- 

il v Šentjurjusom je Dolenjec, saj se je rodil v S 
pri Mirni Peči. Danes živi v Ljubljani in je 
zaposlen pri Cankarjevi založbi. Otroci ga 
poznamo po Juriju Muriju v Afriki, Vele- 
senzaciji, Pravih in nepravih pesmih ...

MARGARETA LEŠNIK, 5. b 
KATARINA LENČIČ, 5. a 

OŠ Šentjernej

PLES
Na šolskem plesnem tekmovanju so na

stopili učenci iz 1. do 8. razreda. Prva me
sta so osvojili naslednji pari: Tea Šmid in 
Gregor Turk, Estera Kovač in Maruška 
Udovič, Simona Volf in Andrej Markovič 
ter Barbara Gril in Albin Barbič,

Mladi literat 
OŠ Dolenjske Toplice
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DOKUMENT — Na fotograifji so pripadniki enot omenjene brigade. Pisec monografije bo vesel vsake informacije o 
tem, kdo vse je na fotografiji.

Za knjigo o zaščitni brigadi
Pisec monografije XIVgrafije XIV. brigade Mirko Klančar-Sandi prosi borce te partizanske 

enote za sodelovanje pri zbiranju dokumentov gradiva

V letu 1988je Branko Šoba v TV-15 
objavil članek o ustanovitvi iniciativne
ga odbora XIV. brigade NOV in POS 
— zaščitne brigade Glavnega štaba 
NOV in POS, katerega predsednik je 
Boris Čižmek-Bor, prvi komandant 
brigade. Obenem je pisec članka pozi
val vse borce štabnega zaščitnega bata
ljona G. š. od septembra 1943 do 16. 
junija 1944, naj se javijo zaradi sezna
ma borcev in da naj napišejo svoje 
spomine za brigadno monografijo. Lani 
je Mirko Klančar-Sandi v TV-15 obja
vil članek, v katerem je pozival podob
no. Ko je iniciativni odbor dobil naslo
ve borcev in poveljnikov in nekaj 
spominov in ko smo dobili nekaj denar
ja, je pisec tega prispevka in hkrati bri- 
gadne monografije začel obiskovati 
borce in poveljnike in začel pisati nji
hove spomine. Pred tem je zbiral arhiv
sko dokumentacijo raznih virov. Urad
ni naslov naše enote je »XIV. brigad? 
NOV in POS«, kot jo je imenoval G. Š. 
15. oktobra 1944, in je pod tem ime
nom najdlje obstajala. To ni razformi- 
rana XIV. — Železničarska brigada, 
kot nekateri mislijo. Tudi ni skupnost 
borcev zaščite političnega in vojaškega 
vodstva NOV in POS, ki obstaja že dalj 
časa in ima domicil v občini Ljubljana 
Moste-Polje in še kje. V tej skupnosti so 
borci zaščitne čete G. Š. do 9. septembra 
1943 in pozneje borci zaščitnega bata
ljona Baze 20 in še nekaterih političnih 
institucij v drugih bazah. To je brigada, 
za katero se skoraj nihče ne zanima, če
prav ima velike zasluge za zaščito in 
obrambo G. Š. od Straže preko Poljan
ske doline in Črmošnjic do Bele krajine, 
posredno pa tudi političnega vodstva 
NOV in POS. Delavnice brigade so bile 
zametek bodoče nove industrije v 
osvobojeni domovini, kot je Iskra v 
Kranju itd.

Glavni štab NOV in POS se je po 9. 
septembru 1943 preselil z Roga v doli
no v grad Soteska ob Krki in je ustano
vil svoj zaščitni bataljon z uradnim 
imenom Štabni bataljon G. Š. Prištabne 
enote oz. službe štabnega bataljona so 
bile čevljarska delavnica, radio delavni
ca 99/d, konjušnica in še nekatere služ
be, za katere se sedaj še ne ve. Štabni ba
taljon je obstajal do 16. junija 1944, ko 
je G. Š. izdal odredbo, po kateri je po
zneje nastala XIV. brigada NOV in 
POS. Arhivsko gradivo o tej brigadi je

seveda zelo obširno in razčlenjeno. 1. 
bataljon so sestavljali borci dotedanjega 
zaščitnega bataljona G. Š., 2. bataljon 
pa iz borcev 4. bataljona IV. SNOUB 
Matija Gubec. L in 2. bataljon sta bila 
operativni enoti brigade in sta opravlja
la naloge varovanja vojaško-političnih 
objektov, kurirske službe, spremljanja 
funkcionarjev itd. ter borbene naloge. 3. 
bataljon (delavski) pa je bil sestavljen iz 
borcev NOV in POS in bork s poklici, 
kateri so delali v raznih delavnicah za 
partizanske potrebe. Med te delavnice 
sodijo čevljarska delavnica Žiga, radio 
dealvnica 99/d, puškarska delavnica 
Gustelj, telefonska delavnica Zaman, 
mehanična delavnica Vrščaj, usnjarska 
delavnica Sovjet in Metod, krojačnica 
in prekrojevalnica, šivalnica, sedlarska 
delavnica in kovaška delavnica na 
Krupi in pri Brunskoletu ter gradbena 
ekipa Gozd itd. V 3. bataljonu pa so bile 
enote, kot so skladiščni vod, trans
portna kolona, tankovski odred, vojaš
ka godba in invalidski pevski zbor — 
IPZ samo do 13. avgusta 1944 — 
intendantura Volker in Lojze in točka 
Jožko. Sčasoma je brigada dobila še 
druge enote oz. službe.

Brigada je imela nalogo neposredno 
zaščititi enote in službe ter objekte 
NOV in POS, posredno pa centralne 
ustanove in organe CK KPS, IO OF, 
odseke in predsedstvo SNOS in nekate
re vojaške zaledne ustanove na osvobo
jenem ozemlju v Beli krajini. Brigada je 
sodelovala tudi v bojih z Nemci in ustaši 
skupaj z drugimi enotami VIL korpusa 
julija 1944 za obrambo Bele krajine, 
zlasti Metlike. Ščitila je tudi G. Š. in 
druge institucije pri vdoru domobran
cev v Črnomelj 14. in 15. novembra 
1944. Koliko borcev je imela brigada 
na dan ustanovitve, še ni točno znano. 
Iz podatkov z dne 29. j ulija 1944 je bilo 
v njej 845 borcev. Brigada je imela naj
več 1.158 borcev. Ni točno podatkov o 
padlih, razen za 7, med katerimi je tudi 
drugi komandant brigade narodni heroj 
Alojz Kolman-Marok.

Štabni bataljon in XX. oz. XIV. bri
gada NOV in POS so se imenovali tudi 
•zaščitni bataljon oz. zaščitna brigada. 
27. aprila 1945 je šla brigada preko 
Gorskega kotorja v Trst, kjer se je 15. 
maja tega leta razformirala. Iz nje je bil 
ustanovljen zaščitni bataljon komande 
mesta Trsta.

Nekdaj so bile 
hiše iz brun 

tesarjev ponos
Poklic, ki izginja

ŽUPELEVEC — Ivan Hotko je 
tesar stare šole in eden redkih, ki še 
znajo napraviti leseno kmečko hišo, 
značilno za obsoteljsko pokrajino. V 
vaseh tod okoli so včasih znali tesariti 
vsi moški po vrsti, najbolj pa ^ kot 
odlični tesarji sloveli Kapela. Nič 
čudnega, ko so se pa od malega urili v 
tej obrtni veščini.
»Dandanes tesarji izginjajo, še z 

lučjo bi ga težko našli,« pravi mojster 
Hotko. »Celo v Kapelah ni nobenega 
več in edini, za katerega vem, je Janža 
Vrbančič v Rakovcu. Ta še zna stesati 
bruna za hišo. Pa tudi takih orjaških 
hrastov ni več, ko je eden zadoščal, da 
je družina dobila svoj dom.«

podjetju. Po vojni je takoj pomagal 
pri obnovitveni zadrugi, poklica pa se 
je izučil pri Brinjevcu v Globokem. 
Papirjev pri njem ni dobil in na izpit je 
moral v Zagreb. Preizkušnjo na obrtni 
zbornici je dobro prestal. S spriče
valom v žepu si je poiskal delo pri 
hrvaški firmi, s kater je 1951 krenil v 
Split. Tam je spoznal svojo bodočo 
ženo in po petih letih jo je pripeljal 
domov v Slovenijo. Še naprej je ostal 
zvest gradbeni stroki in je poldrugo 
desetletje delal pri Pionitju.

Po vaseh so v povojnih desetletjih

veliko popravjali in obnavljali hiše, 
zato so imeli tesarji v teh krajih polne 
roke dela. Prvo popolnoma novo 
leseno hišo po tradicionalnem vzoru 
so po Hotkovem pripovedovanju 
postavili v Župelevcu pri Kmetiču. Še 
danes stoji. Takrat je imel Ivan 
priložnost preskusiti sebe in svoje 
znanje. Ves potek dela ima natančno 
pred očmi. Opisuje ga, kot da bi bilo

naredili iz enega samega drevesa, iz 
hrasta s poldrugim metrom premera. 
Posekali smo ga in obtesali do 
premera 110 cm, ker je bil predebel za 
ročno žago, dolgo komaj 120 cm.

Ivan Hotko: »Najtežje je tesati 
brest, za njim pa hrast. Smreko je 
najlaže obdelovati, vendar grčam še 
na smrtni postelji ne odpustijo 
grehov.«
Hrast smo potem razžagali in zmode- 
lirali bruna, vse na kraju poseka. Ko je 
bilo to napravljeno, smo postavili hišo 
v treh dneh. T udi prekrili smo jo, a ne 
s slamo kot včasih, ampak z opeko. 
Slamokrovcev po vojni ni bilo več.«

J TEPPEY

Ivan si je s tesarjenjem služil kruh 
po vrnitvi iz izgnanstva. Petnajst let je 
imel, ko so odpeljali družino v Šlezijo 
in mu tam odredili delo pri gradbenem

Sedaj pa še nekaj o problemih, kijih 
imata pisec monografije in iniciativni 
odbor brigade. Veliko pomoč mi je kot 
piscu nudil Muzej ljudske revolucije v 
Ljubljani s fotografijami naših enot in 
delavnic in z literaturo. Tudi borci so 
poslali nekaj fotografij in prosim, da jih 
pošljejo še drugi, če jih imajo. Vsem 
bomo fotografije zanesljivo vrnili. Pro
blem je v pisanju spominov. Med 8 ta
kimi prispevki je napisal nekaj malega 
tudi eden od živečih komandantov bri
gade. Lahko pa bi več, ker veliko ve, 
zlasti o formiranju XX. brigade, o ka
drovskih, organizacijskih, disciplinskih, 
oborožitvenih in drugih vprašanjih ter 
problemih, ki jih je imela tedaj nova 
brigada veliko. Drugi še živeči koman
dant pa bi lahko kaj napisal, zlasti o bo
jih XIV. brigade januarja in februarja 
1945 pri Dolenjskih Toplicah in o dru
gih bojih. O tem bi lahko pisali funk
cionarji teh čet in bataljonov. Jaz sem 
zelo bolan in ne bom mogel več dolgo 
obiskovati borcev in zapisovati njiho
vih spominov. Nekaj neznanega je še 
npr. o intendanturi Volker in Gorki, o 
točki Jožko, o avto koloni, o vojaški 
godbi. Kdor kaj ve o teh in drugih eno
tah in službah, naj mi o njih piše. Pro
sim, pišite mi, pa čeprav samo nekaj 
drobcev iz borb, za katere je treba po
vedati, kje so bile in kdaj.

Letos bo sklicana ustanovna skupš
čina borcev štabnega bataljona in bri
gade, ustanovili bomo skupnost borcev 
XIV. brigade NOV in POS. V Beli kra
jini nameravamo ustanoviti pododbor 
borcev brigade iz tam živečih borcev 
naših enot. Dobrodošle bi bile v taki ra
sti tudi informacije glede naslednjega. 
Brigada je bila odlikovana z redom za
slug za narod, kakšne stopnje je in kje 
je, pa nam ni znano. Mladinke vasi Bo
janci v Beli krajini so na svetoslavski 
proslavi 27. januarja 1945 izročile 1. če
ti 1. bataljona brigade vezeno zastavo, 
za katero ne vemo, kje je. Prosim, naj se 
javijo borci, ki nameravajo priti na 
ustanovno skupščino v Beli krajini. Na
vedejo naj, v kateri enoti ali službi so bi
li. Prijave za to naj pošljejo na moj na
slov do maja letos.

Hvala lepa vsem, ki so in bodo pri
spevali karkoli o brigadi in za brigado.

MIRKO KLANČAR-SANDI 
Perčeva 7 

61000 Ljubljana

NIHČE NI VEDEL
KOČEVJE — V Kočevju je bilo v 

zadnjem obdobju veliko razprav o eko
loških vprašanjih. Nekateri zatrjujejo, 
daje teh razprav premalo, drugi pa, da 
jih je preveč, »saj gre že za pravo eko
loško histerijo.« Na zadnji seji zborov 
občinske skupščine Kočevje pa je bilo 
med drugim rečeno, da do pred nekaj 
dnevi nihče ni vedel, da na Trgu zbora 
odposlancev v Kočevju že dolgo deluje 
naprava, ki meri količino žveplovega 
dioksida v ozračju in količino prašnih 
delcev. Ti podatki za leta nazaj povedo, 
da je količina žveplovega dioksida v 
zraku malenkostna, saj smo bili od 28 
merilnih mest v Sloveniji na 25. oz. 27. 
mestu. Pri dimu pa smo bili takrat, ko 
smo še kurili v glavnem premog (novej
ši podatki iz neznanega vzroka na seji 
niso bili sporočeni), med najbolj ogro
ženimi, saj sta bila pred nami le Zagorje 
in Ljubljana. Zdaj je pri kočevski Ko
munali že posebna ekološka skupina, ki 
bo to raziskovala.

JAMARSKA SKRIVNOST
RIBNICA — Ribniški jamarji so 

imeli pred kraktim občni zbor, na kate
rem so izvolili tudi novo vodstvo, za 
predsednika društva pa Janeza Ilca. 
Ocenili so tudi delo v minulem obdobju 
in sprejeli načrt dela za naprej, pri če
mer pa so obdržali v tajnosti svoje akci
je v posameznih podzemnih jamah. Ne 
gre za vojno, ampak za jamarsko 
tajnost.

M. G-č •

• Slo venščina se more ponašati z od
likami, ki jih marsikak drug jezik 
nima: čista je, naravno izvirna, jasno 
pomenska, glagolsko močna, ele
gantna in melodiozna, nagnjena v 
rahlo vzornost, in vendarle odprta za 
oblikovanje resnice v vseh stvarnih 
položajih. (Kocbek)

Z graditelji HE 
Vrhovo nimajo 
nobenih težav

Zdaj dela na Vrhovem, 
stanuje pa v Sevnici 

120 delavcev
VRHOVO, SEVNICA - »Z do

mačini smo se kar dobro ujeli, ni no
benih nesporazumov. Predsednik kra
jevne skupnosti Vrhovo meje tedaj, 
ko je bila v hidroelektrarni »konica« 
del, ki je približno 3 mesece zaposlo
vala 320 delavcev, vprašal, ali je to 
mogoče, da ni nobenih problemov,« 
pravi Petar Perač, vodja družbenega 
standarda pri Gradisu, katerega de
lavci gradijo prvo elektrarno iz spod- 
njesavske verige.

Perač, kije že sodeloval pri gradnji 
večjih HE Mavčiče, Formin in Sol
kan, zatrjuje, da je tokrat še najbolje 
poskrbljeno za družbeni standard de
lavcev. Semkaj pa uvršča komfortno

Petar Perač

ELEKTRIKA IZ HE VRHOVO ŽE KONEC TEGA LETA? — Kljub temu da 
je slovensko elektrogospodarstvo predvidelo za letošnja dela na HE Vrhovo le 
14 milijonov ECU (za dokončanje naložbe, vredne 75 milijonov ecujev, pa bi 
potrebovali še 15 milijonov ecujev), gradnja prve izmed spodnjesavskih elek
trarn lepo napreduje. Po besedah vodje izgradnje HE Vrhovo inž. Alojza Nuči
ča bi lahko elektrarna začela proizvajati prve kilovate že konec tega leta, naj
pozneje pa januarja 1991, če bodo najeli posojilo za manjkajoči denar, ki bi ga 
potem vrnili v 7 letih s prodajo energije. Pretekli teden so delavci Metalne 
zmontirali že vso hidromehansko opremo prelivnih polj; v strojnici so montirali 
dvigalo, s pomočjo katerega delavci nameščsgo dele turbinske opreme Litostro
ja, v roku enega meseca pa bodo delavci firme Rade Končar začeli z deli gene
ratorske opreme. Gradbinci Gradisa (na sliki) zaključujejo del, ki ga bo prelila 
Sava. (Foto: P. Perc)

Industrija otroške konfekcije Jutranjka
jutranjka Sevnica, Radna 3,

razpisuje na podlagi sklepa delavskega sveta podjetja

JAVNO DRAŽBO
za prodajo naslednjega osnovnega sredstva:

nastanitev trenutno približno 120 de
lavcev v dveh novih stolpičih v Sevni
ci. Gradis je seveda poskrbel tudi za 
lasten prevoz z delovišča oz. gradbišča 
HE Vrhovo v Sevnico in obratno, za 
tri tople obroke dnevno itd.

»Delavci, tudi kakšnih 15 iz Metalne 
in Hidromontaže, so zelo zadovoljni z 
namestitvijo v Sevnici in s prehrano. 
Kuhinjo smo si uredili kar tu na Vr
hovem. Ko je sanitarni inšpektor pri
šel naokoli, je sprva, ko je zagledal ba
rako, malce nejeverno zmajeval, češ 
baraka ostane baraka, a ko si je ogle
dal notranjščino sodobno opremljene 
kuhinje z jedilnico, je bil prijetno pre
senečen. Moram reči, da so s kako
vostjo hrane zadovoljni tudi delavci, 
kajti nekateri so že poskusili, kakšna 
je hrana v okoliških lokalih, a so se ra
je vrnili k naši menzi. Nekatere pri
delke, predvsem povrtnine, kupuje
mo tudi od okoliških kmetov,« razlaga 
Perač,

P. P.

Jacinta Žagar

Portugalka, 
poročena v 

Osilnico
Odprla bo trgovino
OSILNICA — Ljubo Žagar iz Osil

nice je 23 let star odšel v 
Francijo, kjer je 18 let delal v gozdo
vih. Tam je spoznal Portugalko Jacin- 
to, delavko v podjetju za sortiranje 
sadja. Poročila sta se in imata 2 otro
ka: hči je stara 14 let, sin pa 17 in 
obiskuje drugi letnik miličniŠke šole v 
Tacnu. Družina se je v Osilnico za 
stalno vrnila leta 1984.

Ko sta bila še v Franciji, sta odhaja
la na dopuste zdaj v Osilnico, zdaj na 
Portugalsko. Tako seje Jacinta nauči
la slovenščine, Ljubo portugalščine, 
oba pa še francoščino. Ljubo je zdaj 
mesar v osilniški mesnici, Jacinta pa 
doma gospodinji. Pred dvema letoma 
je bila turistična vodička Kompasa za 
francosko govoreče turiste, ki so obis
kovali Jugoslavijo. Pravi, da je lepo 
biti vodič in ima prav na tisto obdobje 
najlepše spomine. Potem pa je zaradi 
otrok ostala doma, saj dveh otrok v 
najobčutljivejših letih ni kazalo po 
več dni puščati samih doma. ' Po
membnejša je družina kot služba,« 
pravi Jacinta.

Z možem sta si v Osilnici postavila 
lepo hišo. Zdaj si v njej urejata še lo
kal. Jacinta pravi, da bo to trgovina, v 
kateri bo prodajala tako rekoč vse ra
zen hrane.

J. P.

— osebni avtomobil lada caravan 1600, letnik 1987, ne
vozen — karamboliran

izklicna cena je 22.000,00 din
Javna dražba bo v petek, 9. marca 1990, v prostorih delavnice 
Prah na Orehovem pri Sevnici ob 8. uri.
Ogled avtomobila je na dan javne dražbe pol ure pred 
pričetkom.
Interesenti morajo varščino v višini 10% od izklicne cene plačati 
na kraju prodaje, in sicer družbeni sektor z bariranim čekom, 
zasebniki pa z gotovino. Zastopniki družbeno pravnih oseb mo
rajo predložiti pooblastilo.
Prometni davek na izlicitirano ceno plača kupec. Kupec mora 
kupnino plačati takoj.
Nakup osnovnega sredstva je po sistemu »videno-kupljeno«. 
Kasnejših reklamacij ne upoštevamo.

POSODA ZA SMETI - 240 I

— izdelano po veljavnih normativih
— vse vroče cinkano 
Izdelujejo in prodajajo:
INSTALACIJE GROSUPLJE
Adamičeva 51, Grosuplje 
tel. 061 772-233

Prodaja za območje Trebnjega:

KOMUNALNO PODJETJE TREBNJE 
Goliev trg 9, Trebnje

SKUPŠČINA OBČINE KRŠKO
Komisija za odlikovanja in občinska priznanja

objavlja na podlagi 15. in 16. člena pravilnika o izvajanju odloka 
o občinskih priznanjih

RAZPIS
ZA PODELITEV PRIZNANJ OBČINE KRŠKO 
ZA LETO 1990

1. Občinska skupščina podeljuje posameznikom, samouprav
nim organizacijam in skupnostim ter njihovim organom, 
skupinam in drugim organizacijam ter enotam oboroženih 
sil SFRJ naslednja občinska PRIZNANJA:
a) VELIKI ZNAK OBČINE KRŠKO — za življenjsko delo in 

za izredne dosežke na področju družbenega in eko
nomskega razvoja občine;

b) ZNAK OBČINE KRŠKO se podeljuje za dosežene 
uspehe pri delu ali za dejanja, ki v občini zaslužijo splpš- 
no priznanje ali imajo poseben pomen za družbeni in 
gospodarski razvoj občine'

c) PRIZNANJE OBČINE KRŠKO se podeljuje v primerih, 
ko niso izpolnjeni pogoji za podelitev znaka občine, pa je 
družbeno priznanje utemeljeno.

2. Predlog lahko dajo: občinska skupščina in njeni organi ter 
delovna telesa, družbenopolitične organizacije, organizaci
je združenega dela, krajevne in interesne skupnosti, enote 
NOV Jugoslavije in oboroženih sil SFRJ ter druge samo
upravne organizacije in skupnosti. Pobudo lahko dajo tem 
organom, organizacijam in skupnostim tudi delovni ljudje in 
občani.

3. V predlogu mora biti navedena vrsta priznanja, za katero se 
predlaga, z obrazložitvijo in navedbo podatkov o predlaga
nem kandidatu, iz katerih je moč nesporno ugotoviti uteme
ljenost predloga.

4. Predloge je treba poslati komisiji za odlikovanja in občinska 
prizn la skupščine občine Krško najkasneje do 31. marca 
1990
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OPEKARNA NOVO MESTO
Zalog 21, 68000 Novo mesto

objavlja prosta dela in naloge

1. tehnologa
2. pomožnega opekarskega delavca

Poleg splošnih pogojev naj kandidati izpolnjujejo še naslednje 
pogoje:

Pod 1:
diplomirani kemijski tehnolog ali inženir kemijske tehnologije z 
enoletnimi oziroma dveletnimi delovnimi izkušnjami.
Pod 2:
starost nad 18 let.

Prijave zbiramo 8 dni.
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TOZD INŽENIRING
PROGRAM INFORMATIKA

It \»'l S M \UiKI l\/l NIKINt i

NEMOGOČE JE MOGOČE
Za vas, ki se ne bojite Evrope 92, smo pripravili vrsto računal
niških programov za sodobno poslovanje!
FINANČNO-INFORMATIVNI SISTEM (glavna knjiga, salda- 
konti, menične in ostale obrestij
MATERIALNO POSLOVANJE (skladiščno in finančno po
slovanje)
Na ta dva osnovna programa se z istimi matičnimi podatki o 
dobaviteljih, kupcih, klasifikaciji materiala, kontnim planom, ši
frami materialov in drugimi podatki navezujejo še programi za:
OSNOVNA SREDSTVA 
OSEBNE DOHODKE 
EVIDENCO KREDITOV 
KADROVSKO EVIDENCO 
EVIDENCO IN OBRAČUN NAROČNIKOV 
KALKULACIJE IN RAZPIS PROIZVODNJE 
FAKTURIRANJE 
KALKULACIJSKE PONUDBE 
MALOPRODAJO 
DROBNI INVENTAR 
EVIDENČNO DOKUMENTACIJO _
PODPORO DELA PRAVNIH SLUŽB
Z našimi računalniškimi programi poslujejo že v več kot 
50 podjetjih, bankah, skupnostih širom po Sloveniji. 
Zagotavljamo tekoče vzdrževanje in prilagajanje pro
gramov spremenjenim predpisom.

Prodajamo in vzdržujemo računalniško opremo.

Podrobne informacije na telefon (063) 29-321, interna 02 
(Zlatko Gruber)

WSTRfSNIK
INDUSTRIJA GRADBENEGA MATERIALA P. 0. 
D0BRUŠKA VAS

GRADITELJI, ČLANI 
STANOVANJSKIH ZADRUG, 

POD UGODNIMI KREDITNIMI 
POGOJI VAM NUDIMO:

— barvne betonske strešnike,
~ betonske bloker
— garaže,
— betonske mešanice,
— modularne betonske bloke,
— opečne nosilce in polnila,
~ cement in apno,
— kulir plošče,
— dimnike KIP,
— tlakovce, cevi in robnike,
— stavbno pohištvo Jelovice,
— betonske mreže,
— vodovodne cevi in cevi za centralno 

kurjavo
Za proizvode STREŠNIKA 
10% popust

Pogoji:
— 30% polog
— do 5 obrokov z 2% mesečnimi 

obrestmi
Informacije: tel.: 76-230,76-102, 76-503

Sekretariat za občo upravo občine Novo mesto 
odda v najem

STORITVE v ZVEZI S FOTOKOPIRANJEM GRADIV
za upravne organe, pod naslednjimi pogoji:

— najemnik vzame v delovno razmerje delavca v fotokopirnici,
— cena fotokopij je za 20% nižja od cene, ki jo za enake storit

ve zaračunavajo obrtniki, ki se s to dejavnostjo ukvarjajo v 
Novem mestu,

— najemniku se odda v najem prostor v stavbi, Ljubljanska ce
sta 2 (oziroma drug ustrezen prostor) za dobo 5 let,

— najemniku se odda v najem fotokopirni stroj,
— najemnik plača najemnino za poslovni prostor in stroj.

Vse dodatne informacije lahko interesenti dobijo na telefon 21 - 
428, int. 320 ali 354, ali se osebno zglasijo v sekretariatu za 
občo upravo, vsak dan od 13. do 15. ure.
Rok za prijavo ie 8 dni, o izbiri pa bodo kandidati obveščeni naj
kasneje v 30 dneh po zaključku zbiranja ponudb.
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NOVO PODJETJE

InsUacJa

INSTALACIJE GROSUPLJE 
Adamičeva 51 
61290 GROSUPLJE

Prodajamo lastne kovinske izdelke in sprejemamo naročila za. 
dela po naročilu:
— pocinkane zabojnike za smeti (240 I)
— cisterne za kurilno olje od 1000 do 3000 I
— kombinirane bojlerje za sončno in centralno ogrevanje, do 

3000 I
— okrasne okenske in vratne rešetke
— žlebove, odtočne cevi, obrobe iz pocinkane in bakrene 

pločevine
— hidrantne omarice
— dimne podaljške in kolena

Zahtevajte podrobnejše podatke v naši prodajni službi, tel. (061) 
772-233, ali pri vašem prodajalcu.

/O ljubljanska banka
Dolenjska banka d. d.
Novo mesto

razpisuje na podlagi 24. člena statuta dela in naloge s poseb
nimi pooblastili in odgovornostmi:

POMOČNIKA DIREKTORJA BANKE
za področje poslovanja s komintenti;

POMOČNIKA DIREKTORJA BANKE
za področje notranjega poslovanja

Za pomočnika direktorja banke je lahko imenovana oseba, ki:
— ima visoko izobrazbo ekonomske ali pravne smeri,
— ima najmanj pet let delovnih izkušenj na vodilnih delih in na

logah na področju bančnega oz. finančnega poslovanja,
— izpolnjuje druge pogoje, določene z zakonom

Razpisana dela bomo zaradi reelekcije razpisali vsaka štiri leta. 
Prijave z dokazili o izpolnjevanju zahtevanih pogojev naj kan
didati pošljejo v 8 dneh na naslov:
Ljubljanska banka-Dolenjska banka, d.d., Novo mesto, Ka
drovska služba, 68000 Novo mesto, Kettejev drevored 1.
O izbiri bomo kandidate obvestili v 8 dneh po imenovanju na 
zboru banke.

□ PEKARNA 
RUDNIK

INTEGRAL.
STOJNA avtobusni promet KOČEVJE 
TZO 38, KOČEVJE
Izvršilni odbor INTEGRAL STOJNA avtobusni promet KOČEV
JE s sedežem v KOČEVJU TZO 38

OBJAVLJA
dela in naloge
- VOZNIKA AVTOBUSA
s stalnim bivališčem v STAREM TRGU OB KOLPI ali bližnji
okolici
POGOJ:
IV. stopnja strokovne izobrazbe ustrezne smeri, vozniški izipit 
»D« kategorije, stalno bivališče v Starem trgu ob Kolpi ali bližnji

Kandidati naj pisne vloge pošljejo v 8 dneh na naslov: INTE
GRAL STOJNA avtobusni promet KOČEVJE, TZO 38.

DTOSiErO® a ^

mairoto

ŠE NAPREJ ZA VAS
kvalitetno

hitro
zanesljivo

nudi stanovanjske hiše 
od 50 do 200 m2 

pri takojšnjem plačilu

vam odobrimo 10% popust

Informacije: Marles hiše Maribor, p.o., 62000 Maribor, 
Limbuška c. 2., telefon: (062) 39-441, telefax: (062) 36-323, teiex: 33-143

Jože Pogačar, 61240 Kamnik, Ul. L. Stiasnyja 12, telefon: (061) 831-094

SKUPŠČINSKI
DOLENJSKI LIST

ia občine 
ČRNOMELJ, 

METLIKA. NOVO 
MESTO. RIBNICA. 

IN TREBNJE

V 2. številki Skupščinskega Dolenjskega lista, ki je izšla z datu
mom 28. februar 1990, so objavljeni dokumenti:

OBČINA ČRNOMELJ
— Odlok o zazidalnem načrtu obrtne cone v Črnomlju
— Odlok o spremembi odloka o gradnji in uporabi poslovnih pro

storov in poslovnih stavb
— Odlok o pripravi in sprejetju sprememb in dopolnitev dolgoroč

nega družbenega plana občine Črnomelj za obdobje 
1986-2000

OBČINA METLIKA
— Odlok o volitvah, sestavi in pristojnosti zborov skupščine obči

ne Metlika

OBČINA TREBNJE
— Sklep, s katerim se odreja javna razgrnitev osnutka ureditvene

ga načrta za deponijo komunalnih odpadkov Globoko za obči
no Trebnje

— Sklep, s katerim se odreja javna razgrnitev osnutka prostorskih 
ureditvenih pogojev za naselje Mokronog

— Dolgoročni plan občine Trebnje za obdobje od leta 1986 do leta 
2000

ZAHVALA

V 83. letu nas je zapustila naša mama, stara 
mama in babica

ANGELA
ŠALI

iz Vavte vasi 23

Iskrena hvala vsem sorodnikom, dobrim sosedom, posebno Pepci in 
Majdi, prijateljem in znancem, ki ste nam kakorkoli pomagali, darovali 
cvetje in vence ter nam izrekli sožalje. Hvala podjetju Novoles, ZZB, 
govornici za besede slovesa in gospodu župniku za lep obred.

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA

Ob boleči izgubi naše drage mame, stare 
mame in sestre

IVANE
SMOLIČ
iz Gornjega Ajdovca

se iskreno zahvaljujemo vsem sosedom, prijateljem in znancem, ki ste 
nam pomagali, stali ob strani, podarili cvetje in spremili pokojno na 
njeni zadnji poti. Posebna hvala osebju internega oddelka Splošne bol
nice Novo mesto, SŠTZU Novo mesto, SAP Kočevje in gospodu žup
niku za tople besede in opravljen obred.

Žalujoči: vsi njeni
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V TFM TEDNU VAS ZANIMA TEDENSKI koledar - kino - službo iSCe - službo dobi - stanovanja - motorna vozila - kmetijski stroji
K.VI1U »HO PRODAM - KUPIM - POSEST - ZENITNE PONUDBE - RAZNO - OBVESTILA - PREKLICI - ČESTITKE - ZAHVALE

tedenski koledar
Četrtek, 1. marca — Albin 
Petek, 2. marca - Janja 
Sobota, 3. marca Milena 
Nedelja, 4. marca — Kazimir 
Ponedeljek, 5. marca Jadranka 
Torek, 6. marca Stanka 
Sreda, 7. marca — Felicita

ČRNOMELJ: 1.3. (ob 19. uri) ame
riški film Policaj Manijak. 2. 3. (ob 19. 
uri) ameriška komedija Policijska aka
demija V. del. 4.3. (ob20. uri)ame
riška komedija Dvojčka. 6. 3. (ob 19. 
uri) ameriška komedija Dva para
sester.

LUNINE MENE 
4. marca ob 3.05. prvi krajec

kino
KOČEVJE: L 3. (ob 18. uri) itali

janski erotični film Vrag v telesu. I. 3. 
(ob 20. uri) filmsko gledališče Ostani 
pri meni. 2. (ob 18. in 20. uri), 3. (ob 18. 
uri) in 4. 3. (ob 21. uri) ameriški avan
turistični film Lov na dragulje. 3.3. (ob 
16. uri) risani film Robin Hood. 3. in 5. 
(ob 20. uri) ter 4. 3. (ob 17. in 19. uri) 
francoska komedija Gadje maturirajo.
5. (ob 18. uri) in 6.3. (ob 18. in 20. uri) 
hongkonški akcijski film Obračun v 
Hong Kongu II. del. 7. in 8. 3. (ob 
18. in 20. uri) ameriška komedija Jon- 
ny 5.

BREŽICE: 2. in 3.3. (ob 20. uri)an
gleški triler Burni ponedeljek. 4. (ob 18. 
in 20. uri) ter 5.3. (ob 20. uri) ameriški 
akcijski film Ameriška ninja — III. del.
6. in 7. 3. (ob 20. uri) ameriški krimi
nalni film Maškarada.

KRŠKO: L 3. (ob 20. uri) ameriški 
horor Hiša. 2. in 3. 3. (ob 22. uri) ero
tični film Vedno pripravljena. 4. 3. (ob 
18. uri) ameriška komedija Kakršen 
oče, takšen sin. 6. 3. (ob 20. uri) ame
riški kriminalni film Burni ponedeljek, 
7. 3. (ob 18. uri) ameriški glasbeni film 
Umazani ples.

NOVO MESTO DOM KUL
TURE: 1.3. (ob 17.30 in 20. uri) ame
riški zgodovinski film Jezus iz Nazareta 

I. del. 2. 3. (ob 19,30) KUD Mirna 
Peč: Naši trije angeli. 3. in 4. 3. (ob 16. 
uri) ameriška komedija Policijska aka
demija — III. del. 3. in 4. 3. (ob 18. in 
20. uri) film Dva begunca in smrklja. 
Od 5. do 7.3. (ob 17.30 in 20. uri) ame
riški zgodovinski film Jezus iz Nazareta 
— II. del.

NOVO MESTO — DOM JLA: Od 
2. do 4.3. (ob 17. uri) ameriški film In- 
dijana Jones. Od 2. do 4.3. (ob 19. uri) 
ameriški film Dragnet. 5. (ob 17. in 19. 
uri) ter 6. in 7. 3. (ob 17. uri) ameriški 
film Doa. 6. in 7.3. (ob 19. uri) erotični 
film Poper iz Miamija — II. del.

službo dobi
ZIDARJA in delavca brez obveznosti 

v Ljubljani takoj zaposlim. Tel. (061) 
226-864. (P9-93MO)

KV KLJUČAVNIČARJA s tremi leti
delovnih izkušenj zaposlim. Jože Miklič, 
Gor. K 
SD-9)

inJ zt
Gor. Kamence 32, Novo mesto. (666-

ŠIVILJO s prakso za šivanje trenirk, v
okolici Brežic in Dobove, iščem. Oglasite 
se od 18. ure dalje na tel. (064) 73-879.

(641-MV-9)
R 5, nov, prodam. Tel. (061) 772-746. 

(640-MV-9)
f GOLF JX in zamrzovalno skrinjo 
(200 1) prodam. Tel. (0608) 89-265. 
(P9-24MO)

AUDI 50, letnik 1975, in VW 1303, 
letnik 1975, prodam. Tel. (0608) 67-432. 
(P9-16MO)

AUDI 60, ohranjen, v voznem stanju,
prodam za 900 DEM. Rajko Jevič, Ul. 
2Li ------------- --------------

(669-SD-9)
DEKLE za delo za šankom iščem. Tel. 

(0608) 32-888, (0608) 33-044. (P9- 
41 MO)

HONORARNO zaposlim dekle v po
poldanskem času v gostinstvu. Informaci
je na tel.: 43-748 (popoldan).

GOSTILNA KOS, Ivančna gorica, 
zaposli žensko osebo. OD stimulativen. 
Pismene ponudbe! (521-SD-8)

KV kuharico ali kuharja ter KV nata
karja ali natakarico s prakso zaposlimo. 
Tel. (0608) 60-133. (P9-3MO)

. maja 25, Brežice. (P9-17MO)
JUGO 55 Coral, star 12 mesecev, 

ugodno prodam ali zamenjam z doplači
lom za avto na diesetski pogon. Tel. 40- 
219. (P9-46MO)

R 4, letnik 1983/12, prodam. Roman 
Novak, tel. 85-337, 86-173. (6S8-MV-9) 

JUGO 45, star 4 mesece, prodam ali 
zamenjam. Tel. 85-052. (654-MV-9)

R 4, letnik 1978, registriran do februar
ja 1991, prodam. Mirko Zupančič, Me
niška vas 26, Dolenjske Toplice, tel. 65- 
626. (653-MV-9)

JUGO 45, letnik 1989, registriran do
DELAVCA z delnim znanjem zidar

stva zaposlim. Franc Topolovec, Vrh 27, 
Šentjernej. (P9-18MO)

1991, malo vožen, prodam. Jože Lipar, 
■ , Šen ' ' --------------

službo  išče

Vrbovce 5 a, Šentjernej. (P9-37MO)
126 P, letnik 1989 in R 5 Campus, 

prodam. Tel. 20-584. (667-MV-9)
Z 750, letnik 1984, registrirano, ohra-

28-letna sprejme delo na domu (sestav
ljanje, ipd.). Šifra: »PRIDNA«. (698-SI-9)

njeno, prodam. Tel. 27-434. (P9-39MO)
“PEL----------- ------------------

stanovanja
MANJŠE STANOVANJEv Brežicah 

najame par. Tel. 9949-711-2624924. 
(P9-25MO)

ENOSOBNO STANOVANJE v
Ljubljani, s telefonom, zamenjam za etažo 
ali mansardo v samostojni hiši na območ
ju Brežic ali Krškega. Tel. (061) 40-756,
zvečer. (P9-20MO)

STANOVANJSKO HIŠO, 4 km od 
Novega mesta proti Straži, oddam v na

jem najboljšemu ponudniku. Tel. 84-775. 
(627-ST-9)

motorna vozila
126 P, letnik 1984, dobro ohranjen, 

ugodno prodam. Makše, Češča vas 29, 
Novo mesto, tel. 24-894. (647-MV-9)> mesto, tel. 24-894. (647-MV-9)

Z 750 ugodno prodam. Tel. 73-342. 
(P9-27MO)

126 PGL, star 4 mesece, prodam ali 
zamenjam za golf diesel z doplačilom. 
Jenškovec, Male Vodenice 13, Kostanje
vica. (P9-28MO)

126 P, letnik 1984, prodam. Tel. 42- 
453. (P9-31MO)

JUGO 45, letnik 1989, prodam. Tel. 
23-717. (643-MV-9)

OPEL KADETT 1,4 LSJ, četvero 
vrat, letnik 1990, novo avtoprikolico in 
priključek za golf JX prodam. Tel. (068) 
27-445. (P9-30MO)

GOLF, letnik 1987, rumene barve in 
JAVVO 350, letnik 1988, prodam. Tel. 
41-116. (P9-36MO)

126 P, letnik 1980, prodam za 800 
DM. Lado Janc, V Brezov log 49, NM.

Z 750, letnik 1977, prodam. Zibert, 
Nad Krko 4,68222 Otočec. (644-MV-9) 

JAWO 350, letnik 1988, dodatno 
opremljeno, poceni prodam. Tel. 22-063.

OPEL MANTA 1600, letnik 1976, 
registriran do avgusta 1990, prodam. Tel. 
(0608) 62-968. (P9-42MO)

MZ 250 prodam za 10.000,00 din. 
Franc Jerman, Jelše 3, Otočec. (650- 
MV-9)

TOMOS AVTOMAT1K, letnik 1985, 
dobro ohranjen, prodam. Hočevar, Mač
kovec 21, Novo mesto, tel. 26-921. 
(625-MV-9)

126 P, star dve leti, prevoženih 13000 
km, prodam. Ogled popoldne v Šmihelu 
35 pri Novem mestu. (624-MV-9) 

MOTOR AVTOMATIK, star eno le
to, prodam. Tel. 76-171. (475-MV-7) 

GOLF DIESEL, letnik 1984, prodam 
za 70.000,00 din. Tel. 51-396. (P9-7MO) 

Z 750, letnik 1983, registrirano do 
2/1991, prodam. Tel. 51-167, Jančar. 
(P9-2MO)

Z 101, registrirano do konca maja, 
prodam za 15.000 din. Martin Božič, Mi
lana Majcna 2, Novo mesto, tel. 23-502. 
(P9-11MO)

PRODAM JUGO 45, letnik 1986. 
Ogled v ponedeljek. Tel. 20-342. 

PRODAM APN 6, letnik 1986JAM APN 6, letnik 1986 in šest 
novih stolov in mizo za 30% ceneje. Tel. 
44-267 zvečer.

R 5 FIVE, letnik 1987, rdeče barve, 
prevoženih 35.000 km, ugodno prodam. 
Tel.: 20-222.

JUGO 45 AX, letnik 1988, prodam. 
Bernarda Tomše, Mrtvice 64, tel. 32-068,
popoldne. (700-MV-9)

Prodam avto škoda 120 LS, letnik
1979, dobro ohranjeno. Informacije Sme 
Janez, Gubčeva 19, Novo mesto. (MO-
SR-90)

WARTBURG 1300, star 5 mesecev, 
prodam. Tel. (061) 851-611, Silva. (P9- 
72 MO)

126 P, letnik 1980, lepo ohranjen in 
obnovljen, prodam. Tel. 25-894.

DOLENJSKI LIST
IZDAJA: DIC, tozd Dolenjski list, Novo mesto.
USTANOVITELJI: občinske konference SZDL Brežice, Črnomelj, Krško, Metlika, 

Novo mesto, Sevnica in Trebnje.
SKUPŠČINA Dolenjskega lista: organ upravljanja tozda. Predsednik: Nace Štamcar.
ČASOPISNI SVET: organ družbenega vpliva na programsko zasnovo in uredniško 

politiko. Predsednik: Anton Štefanlč.
UREDNIŠTVO: Drago Rustfa (glavni urednik in vodja tozda), Marjan Legan (odgo

vorni urednik), Andrej Bartelj, Marjan Bauer (urednik Priloge), Mir|am Bezek-Jakše, 
Bojan Budja, Anton Jakše, Zdenka Lindlč-Dragaš, Martin Luzar, Milan Markelj, Pavel 
Perc, Jože Primc, Jože Simčič, Jožica Teppey In Ivan Zoran.

TEKOČI RAČUN pri SDK Novo mesto št.: 52100-603-30624. Devizni rsčun št.: 
52100-620-970-25731-128-4405/9 (LB — Dolenjska banka d.d. Novo mesto).

IZHAJA ob četrtkih. Posamezna številka 7 din, naročnina za 1. trimesečje 80 din; 
za delovne in družbene organizacije 160 din; za tu|ino 40 ameriških dolarjev ali 70 DM 
(ali druga valuta v tej vrednosti) na leto.

OGLASI: 1 cm v enem stolpcu za ekonomske oglase 90 din, na prvi ali zadnji strani 
180 din; za razpise, licitacije ipd. 100 din. Mali oglasi do deset besed 60 din, vsaka 
nadaljnja beseda 6 din.

NASLOV: Dolenjski list, 68001 Novo mesto, Glavni trg 24, p.p. 130. Telefoni: ured
ništvo (068) 23-606,24-200, naročniška služba, ekonomska propaganda in fotolabo
ratorij 23-610, mali oglasi in zahvale 24-006. Nenaročenih rokopisov in fotografij ne 
vračamo. Na podlagi mnenja republiškega komiteja za informiranje SR Slovenije (št. 
23 od 21. oktobra 1988) se za Dolenjski list ne plačuje temeljni davek od prometa pro- 
zvodov. Časopisni stavek, prelom in filmi: DIC, tozd Grafika, Novo mesto. Tisk: Ljud

ska pravica, Ljubljana.

Z 101 skala, letnik 1988, prodam. Tel. 
84-388. (P-75 MO)

ZASTAVO 128, letnik maj 1987, 
prodam za 50.000 din. Tel. (068) 42-189. 
(P9-77 MO)

SAMARO, novo, 5 vrat, vinsko rdeče 
barve, prodam. Tel. (068) 65-636. (P9-78 
MO)

JUGO 45, letnik 1984, prodam. Miha 
Peče, Smolenja vas 24, Novo mesto, tel. 
22-161. (P9-79 MO)

R 4 GTL, prevoženih 35.000 km, od
lično ohranjen, letnik oktober 1986, pro
dam za 52.000 din. Bevc, Loke 11, Straža, 
tel. 84-800. (P9-81 MO)

GOLF, letnik 1982, prodam. Dušan 
Retelj, Koštialova 28, Novo mesto. (P9- 
82 MO)

GOLF diesel, letnik 1985, prodam. 
Damjan Tomc, Ragovska 12, Novo me
sto. (P9-84 MO)

VW 1300, letnik 1971, prodam. Tel. 
52-225. (P9-85 MO)

GOLF D, letnik 1986, prodam. Šlaj- 
kovec, Krka 44, Novo mesto. (P9-86 
MO)

MOTOR CTX 80, nov, prodam iz
redno poceni. Tel. (0608) 79-596. (P9-88 
MO)

126 P, letnik 1978, bele barve, registri
ran do septembra, prodam. Tel. 45-340. 
(P9-90 MO)

JUGO 45, junij 1989, rdeče barve, 
prodam. Tel. 42-466. (P9-91 MO)

R 4 GTL, letnik 1985, rdeče barve, 
ugodno prodam. Hrovat, tel. (068) 65- 
303 od 6. do 14. ure. (694-MV-9)

DACIO 1300, letnik 1976, v voznem

.•.■.•.•.•.•.■.•.-.■.•X*X*X*X*X»X'X-X,y*xXvXv

stanju, prodam. Tel. 65-271, popoldne. 
"97-T"(697-MV-9)

REGATO 100 sie, letnik 1987, pro
dam. Tel. (068) 26-585. (678-MV-9)

Z 128, letnik oktober 1987, prodam. 
Tel. 42-544. (P9-70 MO)

ZASTAVO 850, dobro ohranjeno, 
letnik 1981, prodam. Tel. 27-381, popol
dne. (696-MV-9)

JUGO 45, letnik 1986, dobro ohra
njen, prodam. Prešeren, Pod Trško goro 4, 
Novo mesto. (691-MV-9)

JUGO KORAL 45, star tri mesece, 
prodam. Tel. 86-098. (P9-49MO) 

LADO, letnik 1987, in GOLF D, let
nik 1984, prodam. Jože Jordan, Grajska 
27, Kostanjevica. (P9-5IMO)

JUGO KORAL 60, star 4 mesece, 
rdeče barve, prodam. Tel. 57-156. 
(P9-52MO)

Z 750, letnik 1976, prodam po delih. 
Igor Kočevar, Pijavice 3, Tržišče, tel. 
(068)45-112. (P9-55MO)

Z 128, letnik 1986, prodam. Tel. 26- 
891. (P9-60MO)

Z 101 skala 55, letnik 1989, ugodno 
prodam. Anton Jurečič, Podbočje 12, 
Podbočje. (P9-61MO)

126 PGL, september 1987,14.000 km, 
garažiran, prodam. Bojane, Ragovo 3 A, 
Novo mesto. (P9-62MO)

R 4 GTL, letnik januar 1988, rdeč, 
23.000 km, vlečna kljuka, antena, zvočni
ki, prodam. Kraus, Velika Cikava 18, No
vo mesto, tel. 20-311. (677-MV-9)

126 P, letnik 1986, ugodno prodam.
Pečjak, Dol. Polje 8, Straža. (P9-64MO)
t ' ' '

Z 101, letnik 1979, registriran do aprila 
1990, prodam. Vukša, Slavka Gruma 64, 
Novo mesto. (679-MV-9)

MOTORNO KOLO APN 6 zelo 
ugodno prodam. Jordan, Mačkovec 23, 
Novo mesto. (683-MV-9)

Z 750, letnik 1985, dobro ohranjen, 
prevoženih 36.000 km, prodam. Tel. 20- 
536, popoldne. (684-MV-9)

JUGO 45, letnik 1987, karamboliran, 
ugodno prodam. Sandi Kovačec, Gradiš
ka 22, Straža, (»poldne od 16. ure dalje.
(685-MV-9)

ŠKODOKODO 105 L, staro 30 mesecev, re
gistrirana do avgusta, ugodno prodam. 
Martin Zagorc, Gor. Vrhpolje 58, Šent
jernej, tel. 42-198. (660-MV-9)

Z101 mediteran, letnik 1982, prodam. 
Jože Hočevar, Prejna 80, Novo mesto. 
(665-MV-9)

126 P, letnik 1979, poceni prodam. 
Tel. (068) 52-910, popoldne, (672-MV-9) 

126 P, letnik 1987 (avgust), prodam. 
Kos, Herinja vas, Otočec. (673-MV-9) 

ZAMENJAM JUGO 1,1 X, junij 
1987, odlično ohranjen, garažiran, za jugo 
45 ali 55 do dve leti star. Tel. (068) 23- 
919, (»poldne. (674-MV-9)

Z 850, letnik 1984, prodam. Anton 
rPečGričar, Biška vas, Mirna Peč. (690-MV-9) 

126 P, nov, ugodno prodam. Tel. 84- 
266. (P9-62 MO)

Z 101 GTL 55, letnik 1986 in VW- 
hrošč, registriran do avgusta 1990, pro
dam. Tel. (0608) 33-228. (ček-MV-9) 

KADETT 1,6 D, letnik 1985, prodam. 
Matjašič, Arnovo selo, Artiče pri Breži
cah. (699-MV-9)

R 4, letnik 1985, prodam za 3300 
DEM, v račun vzamem karambolirano 
vozilo. Šiler, Golobinjek 1 a, Mirna Peč. 
(676-MV-9)

prodam
2 t sena prodam. Tel. 84-775. (627- 

PR-9)
HLEVSKI GNOJ ugodno prodam. 

Križan, Podzemelj 7, Gradac. (623-PR-9)
PRODAM FENDER S STRATO- 

CASTER kitaro, kitarski ojačevalec RO
LAND CUBE 60, mikrofon SHURF, in 
FUZZ efekt. Tel. 84-606 dopoldne, 86- 
238 po 15. uri. (622-PR-9)

ČOLN Maestral 5, oljni gorilec, 100 
m! ladijskega poda ugodno prodam. An
ton Božič, Vavta vas 71 a, Straža, tel. 85- 
421. (617-PR-9)

PRALNI STROJ Candy, skoraj nov, 
in rabljen pralni stroj Gorenje prodam. 
Jurca, Kristanova 28, Novo mesto, (ček- 
PR-9)

ENOBOBENSKI gozdarski vitel Taj
fun 4,5 t/50 metrov prodam. Informacije 
po telefonu (061) 666-469. (P9-5MO)

PRODAM rabljeno kopalniško opre
mo, okno in dvoje notranjih vrat. Tel. 27- 
165. (P9-12MO)

MEŠALEC ZA BETON, nov, pro
dam. Tel. 21-506. (636-PR-9)

PRODAM tri sončne kolektorje 2 m2. 
Tel. (068)57-318. (P9-21MO)

PRODAM nov štedilnik (4 plin, s pe
čico) 15% ceneje ter 126 P, neregistriran, v 
voznem stanju. Može, Jurna vas 2, Novo 
mesto. (645-PR-9!

PRODAM več ton kvalitetnega sena. 
Slavko Vrtovšek, Stolovnik 72. Brestani
ca. (639-PR-9)

BELO in ČRNO VINO in avtomobil
sko prikolico, možno tudi za manjši trak
tor, ugodno prodam. Tel. (068) 51-018. 
(P9-32MO)

DERBI ŠTEDILNIK, nov, za 4.000,00 
din, Nordmende dvokasetar, star eno leto, 
ter gume 8 x 25 x 20, nove, prodam. Tel. 
41-116. (P9-36MO)

PRODAMO hišo za rušenje z od
stranitvijo materiala v Šmarjeti (za tr
govino Mercator). Informacije: Mer- 
cator-Standard, Novo mesto, Glavni 
trg 3, ali po tel. 21-418.

ČRNO TEGULO (220 m2) prodam 
“ 1-40 J

, 101, stara 6 mesecev, bele barve, in 
lado 1300, letnik 1982, prevoženih 70.000 
km, prodam. Tel. (068) 49-137 ali (068) 
49-107. (P9-65MO)

Z 128, letnik 1986, registrirana do ja
nuarja 1991, prodam za protivrednost 
900 DEM. Tel. 21-239. (P9-67MO) 

JUGO KORAL 45, prodam. Tel. 27- 
453. (P9-68MO)

TOVORNO VOZILO Z 35,8 letnik 
november 1989, prevoženih 1500 km, 
podaljšan kason, vozen z B kategorijo, 
prodam za 40.000 DEM dinarske protiv
rednosti. Vrščaj, tel. (068) 52-073. 
(P9-69MO)

OPEL KORSO LS 1200, star 4 leta, 
registriran do februarja 1991, prodam. 
Tel. (068) 52-666. (705-MV-9)

126 P, letnik 1982, registriran do fe
bruarja 1991, prodam za 15.000,00 din. 
Tel. 23-290. (P9-99MO)

Gor. Karteljevo 20, Novo mestp. (P9-63 
MO)

KRAVO, staro dve leti, prodam. Ivan 
Murn, Črmošnjice 41, Stopiče. (690- 
PR-9)

POCENI prodam štiri malo rabljene 
gume 135 x 13 in dva nova kavča. Tel. 23- 
956. (687-PR-9)

BARVNI TV iskra prodam. Tel. 23- 
342. (ček-PR-9)

kupim
KUPIM dobro ohranjen, rabljen be

tonski mešalec. Tel. 84-524. (682-KU-9) 
KUPIM starejšo hišo ali vzamem v na

jem in pozneje odkupim v okolici Brežic 
— Čateža. Tel. (063) 32-626, popoldne. 
(P8-12MO)

PISMA in razglednice do 1945 in sta
re ilustrirane knjige kupim. Gregl. Kidri
čeva II, Brežice, tel. (0608) 61-084. 
(P8-9MO)

IZosest
PARCELO, primerno za obrtno de

javnost ali nadomestno gradnjo stano
vanjske hiše, v okolici Krškega prodam. 
Tel. (0608) 31-553. (P9-98MO)

VIKEND parcelo z obstoječim objek- 
J .Tel.tom prodam ali zamenjam za avto. ' 

(0608) 79-596 (P9-89MO)
MLAD VINOGRAD na žici z zidani

co v Telčah pri Škocjanu ugodno prodam. 
Tel. (068) 76-528. (P9-50MO) 

ZNIŽANO prodam blizu Sevnice par
celo s stavbo, gumi voz, žago za obrezova
nje ostrešja, navaden cirkular, kostanjevo 
kolje, nahrbtno škropilnico. Tel. (068) 76- 
395. (P9-56MO)

VIKEND v okolici Trebnjega (10x7) 
z vinogradom —voda, elektrika, asfalt — 
prodam. Tel. (068) 49-137. (P9-66MO) 

PARCELO v okolici Šmaijete pro
dam. Tel. 73-717. (686-PR-9) 

ZIDANICO, primerno za bivanje, ter
vinograd v Gor. Karteljevem prodam.
---------- ---------- ------ 43N “'

(K) ugodni ceni. Tel. 42-996. (P9-40 MO)
KOMBINIRAN štedilnik (3 plin. 1 

elektrika) prodam. Tel. 24-458. (P9-47 
MO)

POMIVALNI STROJ candy, nov, še 
zapakiran, prodam 10% ceneje. Tel. 
(0608) 81-481. (P9-44 MO)

100 W bass ojačevalec ugodno pro
dam. Tel. 42-755. (660-PR-9)

BARVNI TV, star eno leto, ugodno 
prodam. Tel. 27-562, popoldne. (664- 
PR-9)

MEDETAŽNE polkrožne stopnice, 
primerne za vikend, prodam. Cena po do
govoru. Alojz Šoln, Raka 64. (ček-PR-9)

PRODAM KROMPIR. Tel 73-626. 
(671-PR-9)

KUHINJSKE elemente, hladilnik in 
štedilnik ugodno prodam. Tel. 27-366. 
(655-PR-9)

SENO, ročno sušeno, prodam. Tel. 
(0608)81-069. (P9-95 MO)

ENOFAZNI ELEKTROMOTOR se-

Tel. (068)21-789. (P9-43MO)
VINOGRAD dajem v najem za 5 let v 

Gradišču. Vlasta Potočnik, Heroja Krese- 
ta 7, Trebnje, tel. 44-572, popoldne. 
(P9-45MO)

PARCELE, primerne za vinograd, in 
vikend na Trški gori ter kolje prodam. Iz
delujem tudi okrasne kozolčke. Tel. 85- 
015. (ček-PO-9)

PRODAM ali oddam v najem travnik 
(62 arov) pri Zabrdju in njivo (19 arov) na 
Mirni na Dolenjskem. Slavko Sitar, Kri
stanova 6, Novo mesto. (668-PO-9)

VINOGRAD, Pečice pri Brežicah, 20 
arov in nekaj zemljišča za vikend, dostop z 
avtom, možnost priključitve elektrike in 
vode, prodam. Tel. (068) 73-746 vsak dan 
od 18. ure dalje. (657-PO-9)

UGODNO PRODAM borov gozd v 
Kanižarici v izmeri 30 a, smrekov gozd pri 
Vranovičih y izmeri 30 a in obdelovalno 
njivo pri Vranovičih v izmeri 40 a. Tel. 
(068) 51-888. (P9-23MO)

HIŠO z gospodarskim poslopjem, 3 
km iz Sevnice, primerno za obrt, prodam 
ali menjam. Tel. (0608) 82-329. (P9- 
22MO)

NJIVO (0,5 ha) v Jelšah pri Otočca« 
prodam. Tel. 28-793. (629-PO-9)

NJIVO v Brežicah — Trnje, 1400 m2, 
prodam. Tel. (061) 852-191. (P9-33MO)

ver, 1,5 KW, prodam. Tel. (0608) 81-
...--------- 40)069. (P9-95 MO)

STRELNI DALJNOGLED tasco 3- 
9x40 prodam za 400 DEM. Tel. 65-014. 
(P9-71 MO)

GLOBOK otroški voziček italijanske 
znamke albor in televizor mini rama 
ugodno prodam. Tel. 26-909. (P9-76 
MO)

VIDEOREKORDER sharp 105 pro
dam. Damjan Tomc, Ragovska 12, Novo 
mesto. (P9-83 MO)

NOV HLADILNIK, rabljen štedilnik 
(dva plin, 2 elektrika) in raztegljivo mizo 
prodam. Tel. (068) 26-483. (P9-77 MO) 

STROJ za pranje na paro kirher HDŠ 
800 prodam. Tel. (068)57-258. (P9-92 
MO)

NOV KOTEL za kuhanje žganja pro
dam. Tel. 84-330. (P9-92 MO) 

ROLAND E 20 (profesionalna klavia
tura za samostojno igranje), bas kitaro taj
fun in ojačevalec 200 W prodam. Tel. 43-
776. (P9-48 MO)

DVOREDNI pletilni stroj empisal na 
kartice in ves pribor prodam. Tel.-26-607. 
(P9-53 MO)

OSTREŠJE

PRODAM njive, travnike, gozdove v 
Birčni vasi. Tel. (061) 263-993, od 7. do 
19. ure. (P6-5MO)

VIKEND — zidanico na Gradniku pri 
Semiču (velikost 6 x 7 m) in 1200 m2 zem
ljišča in zasajenih 500 trt ugodno prodam. 
Tel. (063) 26-113 int. 344 dopoldne ali 
(063) 24-390 popoldne. (616-PO-9) 

MONTAŽNO HIŠO v Šentjerneju, 
novo, s cca 1000 m2 sadovnjaka prodam. 
Informacije na telefon (061) 313-286. 
(P8-58MO)

HIŠO (220 m2) v Novem mestu, vse
ljivo, prodam. Mala Cikava 9, tel. (061) 
442-397. (626-PO-9)

VINOGRAD z 240 trtami, star 15 let, 
oddaljen približno 6 km od Jugorja, pro
dam. Zajc, tel 25-488. (Ček-PO-9) 

STARO HIŠO in gospodarsko po
slopje z nekaj zemlje, ob cesti Zbure— 
Šmarjeta, ter električno ročno žago HI
TACHI prodam. Informacije na tel. (068) 
73-435, od 16. do 18. ure. (614-PO-9) 

TRAVNIK pri Sv. Roku (Regerča vas) 
prodam. Tel. 27-138. (621-PO-9) 

VINOGRAD na lepi legi pri Bučki

JE 8 x 12, 3.000 kosov rab
ljene strešne opeke in lesen hlev prodam. 
Klobučar, Kristanova 48, Novo mesto. 
(P9-54 MO)

KRAVO in telico prodam. Košmrlj, 
Mali Slatnik 15, Novo mesto. (P9-57 
MO)

MIZARSKO KOMBINIRKO mio
standard prodam. Roman Florjančič,

prodam ali ga dam v najem. Ponudbe po 
tel. (061) 573 ------------tel. (061)573-046. (P9-8MO) 

PRODAM klet, zidanico, vinograd, 
gozd (6780 m2). Sončna lega, elektrika, 
asfalt,  okolica Brežic! Tel. (041) 278-496 
ali na naslov: Peter Kesar, Radičeva 22, 
41000 Zagreb. (P9-9MO)

VINOGRAD (5a) na Ljubnu prodam. 
Tel. 85-412. Informacije po 18. uri. 
(659-PO-9)

kmetijski stroji
TRAKTOR Linder (25 KM) s koso 

prodam. Franc Kobe. Dolž 29, Stopiče. 
(648-KS-9)

MOTOKULTIVATOR Honda 600,
rabljen 15 ur, z raznimi priključki (tudi 
prikolica), prodam. Tel. 24-249. (646- 
KS-9)

PRIKOLICO za TV prodam. Oton 
Petrinčič, Gor. Prekopa 26, Kostanjevica. 
(P9-34MO)

TRAKTOR Steier (18 KM) s koso, 
dobro ohranjen, prodam. Tel. (0608) 32- 
441. (P9-35MO)

SILOREZNICO z nizkim koritom, 
skoraj novo, v vrednosti 3000 DEM, pro
dam. Tel. (061) 876-140. (P9-26MO) 

TRAKTOR IMT 533, letnik 1977,
ima prevoženih 2000 ur, prodam. Peter 
Kragelj, ČiT .Kragelj, Cužnja vas 20, Trebelno. 
(633-KS-9)

ROTACIJSKO KOSILNICO BRK-
165 in 8 mesecev brejo kravo prodam. 
Miklič, Gor. Kamence 9, Novo mesto. 
(634-KS-9)

TRAKTOR FIAT 300 (30 KM), 
1300 delovnih ur, prodam. Ciril Flajs, Sp. 
Vodale 18, Tržišče. (635-KS-9)

GUMI VOZ (16 col) in prikolico za 
manjši traktor prodam. Alojz Gruden, 
Ponova vas 14, 61290 Grosuplje. 
(P9-15MO)

TRAKTOR TV 420, skoraj nov, pro
dam. Alojz Marn, Levstikova 4, Trebnje. 
(P9-73MO)

TRAKTOR TIGER (42 KM), pogon 
na vsa 4 kolesa, prodam. Tel. 65-310. 
(P9-80MO)

TRAKTOR IMT 560, 520 ur, sortir- 
nik za krompir, tovorni avto zastava 50-8, 
prevoženih 9500 km, ugodno prodam. 
Jože Gorenc, Mali Podlog 7, tel. (0608) 
75-846. (693-KS-9)

TRAKTOR TOMO VINKOVIČ pro
dam. Bele, Smolenja vas 30, Novo mesto. 
(694-KS-9)

OBRACALr 
prodam. Jože 
Škocjan. (692-KS-9)

TV 732, malo rabljen s priključki freza, 
plug in prikolica, prodam. Tel. (068) 52- 
018, popoldne. (P9-58MO)

FREZO goldoni 14 diesel prodam. 
Rolih, Brusnice 99. (675-KS-9)

IMT 539, še v garanciji, prodam 20% 
ceneje. Kralj, Zalog 15, tel. 73-232. 
(681-KS-9)

ROTACIJSKO KOSILNICO SIP

LNIK SIP 220, rabljen, 
; Šinkovec, Goriška vas,

165 na štiri krožnike, dvoredno, rabljeno 
;, Šutna 35,eno košnjo, prodam. Zorič.

Podbočje. (688-KS-9) 
MOTOKULTIVATOR GOLDONI 

(8 KM) s priključki (freza, plug, prikolica 
unio standard), malo rabljeno, prodam. 
Matija Černič, Dolga Raka 22, Raka, tel. 
(0608) 75-697 popoldne, (0608) 31-914, 
dopoldne. (P9-38MO)

TRAKTOR URSUS 335 in telico, 
staro eno leto, prodam. Jože Juršič, Gor. 
Kamence 12, Novo mesto, tel. 24-641. 
(662-KS-9)

KROŽNE BRANE, 24 diskov, pro- 
am. Cvelbar, Gorenja vas 22, Šmarješkedam. Cvelbar, Gorenja vas 22, Šmarješke 

Toplice. (670-KS-9)
TRAKTOR ZETOR 6945, prednji 

pogon, 3000 delovnih ur, prodam. Cvel
bar, Gorenja vas 22, Šmarješke Toplice. 
(670-KS-9)

TRAKTOR IMT 539 ter sejalnico ko
ruze in sejalnik krompirja prodam. Tel. 
(068) 73-057. (620-KS-9)

KOSILNICO BCS (bencin, petrolej) 
prodam. Jože Lavrič, Dvor 26. (612- 
KS-9)

KOSILNICO BCS z mešalcem za se
no prodam. Tel. 45-008. (609-KS-9) 

MOTOKULTIVATOR TV s prikoli
co in cirkularjem prodam. Tel. 51-523. 
(P9-10MO)

obvestila
OBVEŠČAM cenjene stranke, da je 

odprt kozmetični salon. Informacije po te
lefonu (068) 21-835. (663-OB-9)

O POSLOVNOSTI ZASEB
NEGA SEKTORJA VAS NAJ
BRŽ NI TREBA PREPRIČE
VATI!

KkNKSTk
zasebni salon pohištva iz 
Ozlja vam nudi pohištvo re- 
nomiranih firm tudi do 50 odst. 
cenejše!
Dostava brezplačna!
Obiščite naš razstavni prostor 
v Ozlju, Sopot 9, telefon (047) 
76-085.

LADO SAMARO, letnik 1987, rdeče 
barve, prodam. Tel. dopoldne 21-207, 
popoldne 27-500. (P9-19MO)

APN 6, letnik 1988, malo vožen, z do
datno opremo, prodam. Tel. 21-052. 
(P9-13MO)

VISO KLUB, letnik 1982, tehnično 
brezhibno, prodam. Informacije na tel. 
26-581. (637-MV-9)

SIMCO 1100 LS za rezervne dele ter 
nov blatnik prodam. Tel. (0608) 81-210, 
dopoldne. (P9-14MO)

Spet bo prišla pomlad, 
ko vse bo zacvetelo, 
a tebe, Slavko, vet ne bo med nami, 
saj življenje mnogo prezgodaj ti je ovenelo.

ZAHVALA
V 15. letu starosti nam je kruta usoda nasilno iztrgala iz rok našega najdražjega 

sina, brata, vnuka, nečaka in bratranca

SLAVKA MURNA
iz Trebnjega

Nemočni nismo mogli verjeti resnici, da te ni več med nami. Z nami so sočustvovali in jokali predvsem vsi 
šolarji, sorodniki, sosedi, prijatelji in znanci. Ob tej boleči izgubi se prisrčno zahvaljujemo vsem sorodnikom, 
sosedom in prijateljem, posebno družinam Agnič, Miklič, Gabrijel, Meglič, Gole in Vovk, za nesebično po
moč v teh težkih trenutkih. Posebna hvala OŠ Trebnje, predvsem učencem vseh 8. razredov, Tesnilom Velika 
Loka, Košarkarskemu klubu Unitehna, govorniku Stanetu Sitarju za poslovilne besede pred domačo hišo,
Francetu Režunu in sošolcu za poslovilne besede ob odprtem grobu, pevcem ter godbi na pihala. Prisrčna 

lepo opravljen obred. Še enkrat se zahvaljujemo vsem, ki ste našega Slavkahvala g. župniku in kaplanu za lepo opravljen obred, 
zasuli s toliko cvetja in nam izrekli sožalje ter ga v tako velikem številu pospremili na njegovi mnogo pre
zgodnji zadnji poti.

Žalujoči: mami, ati«-brat Bogdan ter ostalo sorodstvo
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POSLOVNI PROSTOR (cca 16 m2) 
v Črnomlju najamem. Tel. 51-396. (P9- 
6MO)

VEČJI PROSTOR za umetniško 
ustvaijanje potrebuje kipar in slikar v No
vem mestu ali bližnji okolici. Souporaba 
toaletnih prostorov. Ponudbe na tel. 28- 
303. (&k-RA-9)

PODJETNIKI. BODOČI PODJET
NIKI, POZOR! Želite ustanoviti svoje 
lastno podjetje, ujeti čas in uspeti? Poma
gali vam bomo ustanoviti, izdelati statut in 
vam svetovali pri poslovanju podjetja. 
Aktiva d.o.o. pričakuje vaš klic vsak de
lavnik od 9. do 17. ure na tel. (061) 322- 
641 in v sredo, četrtek in petek od 12. do 
16. ure na tel. (068) 22-055. (P9-87MO)

čestitke
ALENKI GAZVODA za njen osebni 

praznik vse najlepše želje, vsi ki jo imajo 
radi.

ALBINU LUZARJU, ki danes praz
nuje svoj god, želijo vse najboljše vsi 
njegovi.

NEVENKI KOVAČIČizRožnega pri 
Brestanici iskreno čestitamo za uspešno 
opravljeno diplomo na fakulteti za elek
troniko in računalništvo — ati, mami, brat 
Marko in stara mama. (P9-59MO)

Dobri, ljubljeni mami FRANCKI 
BRUDARJEV1 iz Novega mesta želi
jo za visoki jubilej, 87-letnico, mnogo 
sreče, predvsem pa zdravja v nada
ljnjem življenju, otroci z družinami in 
sosede. Dvanajst vnučkov in štirinajst 
pravnučkov ji pošilja 87 poljubov.

MENIMO, da je življenjski 
uspeh zelo odvisen od pametnih 
naložb denatja.

Mi pravimo: izposoditi si po
ročno obleko ni sramota, ampak 
korak naprej!

Naredite ga tudi vi!

VJENČANA POSUDIONA 
VLAŠKA 70 

ZAGREB, tel. (041) 418-014.
(269-OB-5)

METKA “ ~ i gole

KEMIČNA ČISTILNICA
IN TRGOVINA 
V. Bučna vas 10, Novo 
mesto, tel: 23-998
NUDIMO VAM:
KEMIČNO ČIŠČENJE: oblačil, 
odej...
NAKUP: IZ PROGRAMA »INDU- 
PLATI«
ZAVESE, NAMIZNE PRTE, RAZ
LIČNA PLATNA, ŠOTORE IN 
PREDŠOTORE 
OBIŠČITE NAS:
VSAK DAN od 10.—12. ure in od 
14.-19. ure
V SOBOTO od 8.—12. ure.

IZOLACIJE

če vam skrinja ali hi. omara ne 
dela, slabo hladi, ob strani le
deni, spodaj curi, pokličite 
24-314

obvestila
NESNICE, mlade jarkice pasme hisex, 

rjave.°stare 12 tednov, iz kooperacijske re
je, opravljena vsa cepljenja, prodajamo p 
ugodnih dnevnih cenah! Naročila spreje
ma in daje vse informacije Jože PROSE- 
NIK, gostilna Humek, Dobova, tel. (0608) 
67-607. (P8-6MO)

AOP CENTRI 
RAČUNALNIŠKI CENTRI 
LASTNIKI PC-jev

Ne zavrzite kasete vašega printeija, če 
se je IZTROŠIL INDIGO TRAK. 
Pokličete lahko na tel. (068) 47-192. 
Po izredno konkurenčni ceni vstavi
mo v kaseto NOV INDIGO TRAK, 
vrhunske kvalitete. Trak je izdelan iz 
uvoženih materialov po nemški teh
nologiji. Če je stiska, zamenjamo trak 
takoj. (ček-OB-9)

tekstilna industrija, p. o. 
preja 
pletiva

, . , trikotažna oblačilam e 111 k a

SREDNJA ŠOLA 
TEKSTILNE 
USMERITVE 
BETI METLIKA

Svet
ponovno razpisuje prosta de
la in naloge

učitelja slovenskega 
jezika in književnosti
za nedoločen čas, s polnim 
delovnim časom 
Kandidati morajo izpolnjevati 
pogoje po zakonu o usmerje
nem izobraževanju.
Nastop dela takoj.
Prijavite se v 8 dneh po objavi 
razpisa na naslov:
Srednja šola tekstilne usme
ritve, Tovarniška 2, Metlika.
O izidu razpisa bodo kandida
ti obveščeni v 10 dneh po

Življenje vaše se je izteklo, 
zaprli trudne sle oči... 
zapustili v našem domu ste praznino, 
v srcih naših bolečino!

ZAHVALA

V 86. letu nas je zapustila naša zlata mama, 
stara mama, prababica in teta

TEREZIJA
MEGLIČ

iz Lukovka pri Trebnjem

Iskrena hvala vsem sorodnikom, prijateljem in znancem, ki ste v najtež
jih trenutkih sočustvovali z nami in nam izrekli sožalje ter naši mami 
podarili c\ tje in jo pospremili na zadnji poti. Posebno zahvalo smo 
dolžni vaščanom za nesebično pomoč, pevcem in gospodu dekanu za 
lepo opravljeni obred.

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA

Vsem, ki ste bili z nami ob slovesu našega 
dragega moža in očeta

RUDOLFA
MLAKARJA
, z Bučke

iskrena hvala. Zahvaljujemo se sorodnikom in sosedom za izrečeno so
žalje, darovano cvetje in sv. maše. Posebej se zahvaljujemo pevcem z 
Bučke za zapete žalostinke na domu in g. župniku za lep pogrebni 
obred, delovnim organizacijam Pionir Novo mesto, PTT Novo mesto 
in Kostak Krško za podaijene vence in izrečeno sožalje. Vsem še enkrat 
iskrena hvala!

Žalujoči: vsi, ki smo ga imeli radi

V SPOMIN

5. marca bo minilo leto, odkar nas je za 
vedno zapustil naš dragi mož, oče, stari oče 

in tast

MILIVOJ
SELAKOVIČ

iz Paunovičev 9

V tihi bolečini se zahvaljujemo vsem, ki obiskujete njegov grob, polaga
te nanj cvetje ali se ga kako drugače spominjate.

Žena Naranka, hčerka Milena iz Nemčije z družino, sin Peter z 
družino

ZAHVALA

Ob boleči izgubi naše dobre in skrbne mame, babice, prababice, tete, 
tašče in svakinje

MARIJE RIBIČ
iz Kališovca pri Senovem

ki nas je v 88. letu starosti zapustila dne 31.1.1990, se iskreno zahvalju
jemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem, ki so nam ob 
teh težkih trenutkih stali ob strani, darovali vence in cvetje, izrazili pisno 
in ustno sožalje ter pokojno spremili na njeni zadnji poti. Zahvaljujemo 
se internemu oddelku brežiške bolnišnice, posebno sestri Slavici za 
nego, govorniku s Senovega za poslovilne besede, pevcem za zapete ža- 
lostinkc in g. kaplanu iz Brestanice za opravljen obred.

Žalujoče hčerke Rozika, Fanika in Majda z družinami ter ostalo 
sorodstvo

Ljubila svojo si družino, 
ljubila zemljo si in dom, 
ostala grenka nam je bolečina, 
ko odšla si v večni dom.

ZAHVALA

V 87. letu starosti nas je zapustila naša dra
ga žena, mama, stara mama in prababica

FRANČIŠKA 
MOŽE

s Plemberka 3

Zahvaljujemo se vsem sorodnikom, dobrim sosedom, sodelavcem, 
znancem in prijateljem, ki so nam izrekli sožalje, darovali cvetje in po
kojno pospremili na njeni zadnji poti. Posebna zahvala gospodu župni
ku za lepo opravljen obred, pevcem iz Stopič in medicinskemu osebju 
bolnice Novo mesto za lajšanje bolečin. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: vsi njeni

V domu našem je praznina, 
a v srcih naših bo lečina.

ZAHVALA

V 85. letu starosti nas je zapustil naš dragi
ata, stari ata, praded, brat in stric

FRANC
SAJE

iz Žabjeka 2 pri Šentiovrencu

Prisrčno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in 
znancem, ki so nam v teh težkih trenutkih kakorkoli pomagali, nam 
izrekli sožalje, darovali vence in cvetje ter pokojnika v tako velikem 
številu spremili na njegovi zadnji poti. Posebna zahvala osebju zdrav
stvenega doma Trebnje, Lovskemu društvu Velika Loka, ZB Šentiov- 
renc, govorniku za poslovilne besede, pevcem za zapete žalostinke in 
gospodu župniku za opravljeni obred. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: hčerka Lojzka z družino, bratje, sestra in ostalo sorodstvo

Ne jokajte na mojem grobu, 
le tiho k njemu pristopite 
in večni mir mi zaželite.

ZAHVALA

Tiho se je poslovila naša najdražja

TEREZIJA KALAN
iz Dobrniča

Iskrena hvala vsem, ki ste jo spremili na njeni zadnji poti.

Vsi njeni

ZAHVALA

Ob boleči izgubi našega dragega očeta, sta
rega očeta in brata

ALOJZA
JERIČA

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem, znan
cem in vaščanom, ki ste ga tako številno pospremili na njegovi zadnji 
poti, podarili cvetje in nam pisno ali ustno izrazili sožalje. Posebej se 
zahvaljujemo dr. Vodniku za dolgoletno zdravljenje, osebju pljučnega 
in internega oddelka bolnice Novo mesto, kolektivom Cestnega podjet
ja, Kovinarja, Petrola in Pionirja ter pevcem iz Šmihela. Hvala tudi g. 
župniku za opravljen obred ter lep govor.

Žalujoči: sinovi Janez, Milan, Jože in Lojze z družinami, sestra Fa
ni in ostali sorodniki

Cvetje in zelenje si ljubila 
in z njim si se od nas poslovila.

ZAHVALA

V 85. letu starosti je tiho odšla od nas naša 
ljuba mama

ALOJZIJA 
ŠINKOVEC

iz Zaloga pri Škocjanu 12

Najlepše se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem, znancem in sose
dom, še posebno Kraljevim, Smrekarjevim in Markeljčevim za pomoč 
v teh težkih trenutkih, Minki Vidmarjevi za skrbno nego naše mame, 
DO KZ KRKA-DSSS Novo mesto in Agrooskrbi Škocjan, OŠ Otočec 
za cvetje in izrečeno sožalje, govorniku za poslovilne besede ter g. žup
niku za opravljen obred.

Vsi njeni

Ne moremo verjeti, da naše mame več ne bo, 
da usoda tako je kruta, da je niti mile 
prošnje vseh njenih nam ne vrnejo.

ZAHVALA

V 61. letu starosti nas je za vedno zapustila naša draga žena, mama, stara mama in
tašča

PEPCA PRIJATELJ
roj. Breznikar

iz Ravnika 4 pri Šentrupertu

Najlepše se zahvaljujemo sorodnikom, vaščanom in znancem za nesebično pomoč v najtežjih trenutkih, da
rovano cvetje in izrečeno sožalje. Posebna zahvala kolektivu HP Kolinska Mirna in p. p. Alpetour iz Kranja 
ter zdravniškemu osebju internega oddelka bolnišnice Novo mesto, Malči Kastrevc za poslovilne besede ob 
odprtem grobu, pevcem za zapete žalostinke, gospodu kaplanu pa za lepo opravljen obred. Vsem, ki ste ka
korkoli pomagali, še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: vsi njeni

Delo, skrb in trpljenje 
bilo tvoje je življenje.
Bolečine si prestala, 
zdaj boš v grobu mimo spala.

ZAHVALA

V 66. letu starosti nas je prezgodaj zapustila naša ljuba žena, mama in stara mama

MARIJA MATOH
roj. Meglič

iz Dol. Nemške vasi 45 pri Trebnjem

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijateljem, znancem in vsem, ki ste nam stali ob strani, izre
kli sožalje, darovali vence in cvetje ter se od pokojnice v tako velikem številu poslovili na njeni zadnji poti. 
Posebej se zahvaljujemo osebju kirurškega oddelka, dr. Stanislavi Vilfan, tovarni Labod-tozd Temenica, pev
cem, občinskemu pihalnemu orkestru Trebnje in gospodu dekanu za lepo opravljen obred.

Žalujoči: mož Ivan, sin Ivan in hčerka Marija z družinama
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FRANC JERAJ

v,1 »Želim si, da bi Dolenjska in Be- 
■: la krajina končno dobivala elek- 

' trično energijo na evropski ravni 
\ kakovosti. Sedaj se ob vsakem de- 
^ fektu tresemo, da bo izpad in več

krat tudi je, elektrika pa je danes 
■ dobrina, brez katere si življenja 

JjJ, sploh ni več mogoče predstavljati 
Kot vse kaže, se mi bo ta želja le 
izpolnila. Za daljnovod Krško— 
Novo mesto je že naročen mate
rial, ostanejo še RTP-ji (Hudo, 
Metalka), ki čakajo, da bo denar. 
Zagotovila so, da postaje bodo. 
Koliko bojev na vseh ravneh je bi
lo potrebnih, da so sploh sprejeli 
potrebne gradnje, ki smo jih načr
tovali v našem Elektru. K boljši 
dobavi elektrike pa bi veliko pri
spevala tudi savska veriga,« pravi 
inž. Franc Jeraj, za novomeške 
elektrikarje Franjo, ki bo za di
rektorjem Ča.npo čez nekaj me
secev odšel v pokoj z mesta vodje 
projektivnega oddelka v novo
meškem Elektru.

Franjo Jeraj se je zaobljubil 
elektriki po petem razredu novo
meške gimnazije. Leta 1951 je 
končal srednjo tehniško šolo, se 
zaposlil v novomeškem konzumu, 
potem pa bil za tri leta z odredbo 
ministra prestavljen k igradnji 
HE Medvode in Moste, kjer je, 
zahvaljujoč delu z velikimi stro
kovnjaki, dobil mnogo novega in 
toliko željenega znanja. Potem se 

% je vrnil v novomeško distribucijo, 
5 kjer je bil vse od vodje servisne 
% službe do projektanta v razvoju. 
J Vmes je ob delu naredil še višjo 
^ elektrotehniško šolo v Mariboru. 
5 Franjo Jeraj se spominja, kako

so začeli po vojni, ko elektrike po 
Sl vaseh še niso poznali, elektrifika-
^ cija pa je bila ne le zapoved nove
\ oblasti, ampak preprosto tudi nu- 
5} jen spremljevalec in gonilo razvo-
\ ja. Delali so cele dneve pa sobote 
J in udarniške nedelje. »Ni bilo 
^ lahko, a smo zmogli, pa še za

mogoče druge stvari je bil čas,« 
pravi Franjo. Samo v zadnjih 12 
letih je naredil 31 investicijskih 
programov, 150 glavnih projek
tov, 123 lokacijskih dokumenta
cij, 323 pogodb za novogradnje, 
blizu 6.000 elektroenergetskih 
soglasij, 251 predračunov itd 
Njegov naslednik je vrsto teh 
opravil že prenesel na računalnik, 
da bo zdaj delo lažje. Življenjsko 
drugovanje z elektriko za Jeraja 
pomeni tudi številne zapise o tem 
področju našega življenja in o 
njegovih številnih problemih, na 
primer prav o problematiki oskr
be Dolenjske in Bele krajine. Na
pisal jih je preko 300 v razne 
strokovne publikacije, pa tudi za 
ELGO, časopis delavcev elektro
gospodarstva in naš časnik. Zbral 
je tudi gradivo za Elektro Ljub
ljana za knjigo Razvoj energetike 
Slovenije od 1945 do 1980. Za 
svoje delo r elektroenergetiki je 
prejel najvišje strokovno prizna
nje, plaketo Nikole Tesle, in še vr
sto drugih, a na »Teslo« je neka
ko najbolj ponosen. Misli, da v 
elektrogospodarstvu in zanj sicer 
manjka priznanj, da to področje 
dobiva kritike z vseh strani, več
krat neupravičene, z najbolj kriti
zirano ceno pa je tako, da je glede 
na stroške še vedno prepoceni

Jeraj je delal še na drugih pod
ročjih, na primer v Ljudski tehni
ki. Žal je zdaj to precej zamrlo, 
sam pa je hodil veliko predavat po 
šolah. Od samega začetka dela v 
novomeškem elektrotehniškem dru
štvu. Ljudje ga poznajo tudi kot 
dolgoletnega tajnika AMD in ak
ti vista Rdečega križa, pri čemer je 
njegova »specialnost« krvodajal
stvo: zbiranje krvodajalcev in da
janje krvi. Vrsto let je delal tudi v 
sindikatu, v komisiji za tipizacijo 
elektro naprav itd »Nisem znal 
reči ne, kar so kmalu vsi ugotovili 
in izkoristili A saj sem delal in de
lam z veseljem.«

Franjo Jeraj tudi zelo rad potu
je, spoznava svet, z ženo si vsaj 
enkrat na leto »privoščita« kako 
eksotično deželo, s starimi kultu
rami. »To me privlači, to je čisto 
drug svet kot Evropa, posebno Ki
tajska, Egipt Na potovanjih tudi 
veliko fotografiram in snemam, 
potem pa z ženo ob pregledovanju 
.arhiva’podoživljava te lepe poti 
Za rekreacijo imam zidanico in 
nekaj vinograda na Trški gori, 
rad pa tudi berem, vse, kar mi 
pride pod roko, da sem na teko
čem,« pravi Jeraj.

Z. UNDIČ-DRA GA Š

Kosovsko 
demokracijo 

so prezrli

NAŠEL MINO
TREBNJE — 53-letni Stanko Trlep iz 

Orlake 8 pri Trebnjem je bil prejšnji teden 
hudo presenečen. V sredo je kopal jarek in 
pri delu naletel na mino. Pirotehnik je 
kasneje ugotovil, da gre za mino kalibra 
40 mm in dolžine 15 cm in da izvira iz 
druge svetovne vojne. Trlep je ob tej pri
ložnosti pirotehniku izročil tudi 107 vo
jaških nabojev kalibra 7,9 mm, ki jih je 
našel v gozdu, ko je grabil listje. Tudi ti 
naboji so bili iz druge svetovne vojne.

TEKMOVANJE
SALAMARJEV

SEVNICA — Na dan 40 mučeni
kov, 10. marca ob 15. uri bo v Vrtovški 
gostilni v Sevnici že tradicionalno tek
movanje salamarjev. Prireditelji vabijo 
salamaije, da prineso izdelke v gostilno 
že 9. marca, da jih bodo pregledali vete
rinarski inšpektorji.

SEJEM DARIL
NOVO MESTO — Na Glavnem 

trgu bo od torka, 6. marca, do četrtka, 
8. marca, prvič organiziran sejem, 
namenjen nakupu daril ob prazniku 
dneva žena. Stojnice bodo zasedli 
cvetličarji, trgovci in obrtniki, ki pro
dajajo ali izdelujejo takšne predmete, 
ki so primerni za darila.

Halo, tukaj je bralec »Dolenjca«i

Pri Murglju kartajo pozno v noč — Kdo se je predstavljal za Milko Rapuš?

NOVO MESTO — Pretekli četrtek 
je dežurni telefon zazvonil kar devet
krat, bralci pa so postavili vrsto vpra
šanj, med njimi tudi taka, ki jim bo tež
ko najti odgovore. Kljub vsemu pa je 
vredno prisluhniti vsakdanjim tegobam 
ljudi, ki pogosto vidijo časopis kot zad
njo možnost. Nekatera med temi vpra
šanji pa bi si bralci lahko razjasnili, če bi 
vedeli, kam se je treba obrniti v takih 
zdevah. Posebej sporne so črne gradnje, 
ki jih je po podeželju očitno še kar pre
cej. Zato tem bralcem priporočamo, da 
se obrnejo na občinske ali regijske inš
pekcijske organe, kjer delujejo gradbeni 
ali urbanistični inšpektorji.

A pojdimo po vrsti. Prva nas je klica
la bralka R. K. iz Bršljina, ki nam je po

Tinco P. iz Novega mesta zanima, 
kakšne so bile podražitve električne 
energije od decembra dalje, kajti ko je 
pregledovala svoje račune, ji ni bilo či
sto jasno, zakaj so tako visoki. Poklicali 
smo Službo prevzema in prodaje na 
novomeški Elektro, Pavlino Kunič, ki 
nam je povedala, da se je elektrika po
dražila 1. decembra za 78 odst., potem 
je bil do 21. decembra mir, ko se je elek
trika spet podražila za 12,5 odst. Ven
dar pa števcev niso mogli popisati v de
cembru, zato seje lahko zgodilo, da se 
je popisovalec oglasil šele januaija. Če 
Tinca želi še podrobnejše informacije.

vedala, da v gostilni Murgelj gostje kar
tajo za denar pozno v noč, miliclica in
inšpekcije pa ob tem mižijo na obe oče
si. Pomoč slednjih pa bi ženam, ki do
ma čakajo na može in jih moledujejo, 
naj se vendarle vrnejo iz gostilne, še ka
ko pomagala.

Tinca želi še podrobnejše informacije, 
se lahko obrne na navedeno službo.

Ponovno nas je klicala Milka Rapuš 
iz Novega mesta, ki je našemu dežur
nemu novinaiju razkrila svoje tegobe in 
težave, med drugim tudi to, da mora 
sama preživljati 30 let starega sina, ki pa 
je še brez službe. Nato nas je poklicala 
še neka druga Rapuševa, kije trdila, da 
nima takih problemov. Tokrat nas Mil
ka Rapuš (upamo, da to pot prava)

M. P. iz Krškega nas je klical zaradi 
obnove starega mestnega jedra v Kr
škem. Po njegovem mnenju si arhitekt 
Fedor Špacapan postavlja spomenik, ki 
pa ga kazi nekaj majhnih podrobnosti. 
Bralec meni, da so bili načrti slabi, saj 
na parkirišču in cesti avtobusi ne more
jo obračati, zato so morali Pioniijevi de
lavci razbijati betonske plošče in robni
ke, kar je velik strošek. »Narod« se 
zgraža zaradi tega, je še menil bralec M. 
P., ki seje sicer predstavil s polnim ime
nom in naslovom, a sumimo, daje raz
kril svojo pravo identiteto.

J. S.

Kot da je Domen rojen za zmage
Štirinajstletni Domen Staut iz Gorice pri Leskovcu (Krško) bo v letošnji sezoni 
_________ branil naslov republiškega prvaka — Zmagal že na prvi dirki

Na Otočcu se je trlo
OTOČEC — Na pustno soboto restav

racija še nikoli ni bila tako polna kot le
tošnje leto. Vratarje imel svoje delo le do 
desete zvečer, potem je vrata zaklenil in 
pravzel vlogo odganjalca novih gostov. 
Na plesišču se je ob zvokih novega an
sambla Vikend trlo maškar, med katerimi 
je bilo še največ ciganov, vražičkov in 
klovnov, manj pa originalnejših mask. 
Kramberger ni originalu segal niti do ko
lena, neka skupina je na plesišče prinesla 
pravi kurnik, ni pa se vedelo, kdo je v 
njem namesto prašiča, itd. Skratka, slu
čajni obiskovalec se je lahko nasmejal le 
redkim maškaradnim domislicam. Med
nje zagotovo sodi skupina »Kosovska 
demokracija«, ki sojo sestavljali miličnik 
s  plinsko masko na glavi in uklenjeni Al
banci. Pendrek je pel, toda komisija za 
podelitev nagrad tega ni videla. Izbrali so 
skupino štirih pomanjkljivo oblečenih 
moških, ki so s tranzistorjem v roki kar 
dobro odplesali lambado in če ne bi bili 
poraščeni in grobega mišičja na nogah, bi 
človek še posumil, da gre vsaj za travestite, 
če že ne za prave ženske. Dobili so prvo 
nagrado v vrednosti 600 din, skupina 
klovnov je dobila nekaj manjši darilni bon 
— za 400 din, ekipi »Želenih« pa je komi
sija prisodila tretje mesto. Posamezne na
grade sta prejeli še po dve ciganki, otoški 
grofje in »Rdeča kapica«. Trelčeva z 
Mestnih njiv sta se opravila v meksikanski 
par, kije bil s 145 leti najstarejši na plesiš
ču in deležen posebne nagrade. j p

LESKOVEC — Naključni obisk dirke 
v kartingu in slučajno znanstvo z enim od 
tekmovalcev sta botrovala začetkom dir
kaške kariere pred dvema letoma dva
najstletnega fantiča iz Gorice pri Leskov
cu. Seveda pa bi Domen Staut kljub 
svojemu navdušenju že takrat lahko ža
lostno pozabil na svoj prvi gokart, če nje
govim željam ne bi znal prisluhniti oče

MLADI PRVAK v kartingu Domen 
Staut (v sredini) je bil pred kratkim 
tudi »skrivnostni gost« sobotne odda
je Studia D. V radijskem odkrivanju 
gosta je bila najuspešnejša poslušal
ka, 16-letna Alenka Kranjčevič, učen
ka brežiške ekonomske šole, doma iz 
Brezja pri Leskovcu, kije za nagrado 
prejela smučarske rokavice »Križaj« 
iz rok predstavnika sponzoija Rudija 
Kušeija. (Foto: M. K.)

Tomo in če oče ne bi imel pravih prijate
ljev. Tako pa seje očetova smela poteza 
ob nakupu male dirkalne formule izkazala 
za pravilno že na sinovi prvi pravi dirki. 
Na veliko presenečenje staršev in znancev, 
predvsem pa seveda tekmecev, je mali 
Domen — zmagal. »Z zmago že na prvi 
dirki je Domen dokazal svoj izreden talent 
in poti nazaj, proč od kartinga, ni bilo 
več,« pravi danes oče malega šampiona. 
»Z nesebično pomočjo nekdanjega tek
movalca v kartingu Toneta Rotarja, kije 
tekmovalnemu vozilcu najboljši mehanik, 
mojemu sinu pa na dirkah drugi oče, in 
seveda ob velikem razumevanju in pomo
či žene Ane Marije, ki se danes, po dveh 
tekmovalnih sezonah, spozna še na vse kaj 
drugega kot le na pripravo sendvičev, smo 
se odločili nadaljevati z dirkanjem.« Do
men je svojo prvo tekmovalno sezono leta 
1988, v kateri je nastopal v razredu N1 -60 
s 60-kubičnim motorjem, za začetnika od
lično zaključil: bilje 2. v Sloveniji in 4. v 
Jugoslaviji. Leto kasneje pa je bil fant leto 
dni starejši in je moral preiti v razred moč
nejših kartingov A-100 junior. Kljub hi
trosti 170 km na uro, ki jo ta mali strojček 
z lahkoto doseže, se Domen ni ustrašil 
tekmovanj. Še več, podal seje celo v med
narodne tekmovalne vode in tudi tam, 
verjeli ali ne, že na prvi dirki zmagal. Do
bre uvrstitve in zmage pa je dosegel lani 
tudi na republiškem in državnem prven

stvu, kar mu je ob zaključku sezone prine
slo dva zveneča naslova: republiški in dr
žavni prvak.

Kako zelo uspešen voznik kartinga je 
Domen Staut, priča tudi tale zgodbica. Ko 
smo fanta ob obisku na njegovem domu v 
Gorici povprašali, koliko dirk ima za sa
bo, je le-ta pričel šteti pokale v lepo urejeni 
zbirki na steni očetove pisarne. Odgovor 
je sam po sebi dovolj zgovoren: z vsake 
dirke vsaj pokal, če ne tudi lovorov venec. 
Slabih uvrstitev in odstopov Domen ne 
pozna.

In kako naprej? »Trudil se bom ubrani
ti oba naslova iz lanske sezone in seveda 
čimveč dirkati tudi na mednarodnih pre
izkušnjah. Vse pa je odvisno tudi od tega, 
koliko denarja bom zbral, kajti ta šport ni 
poceni. Doslej mi je poleg staršev največ 
pomagala tovarna Videm iz Krškega, 
upam pa tudi na podporo drugih sponzor
jev in mojega kluba AMD Moste,« je bil 
na koncu pogovora prepričljiv mladi pr
vak, čigar prava športna kariera zagotovo 
šele prihaja. M. KLINC

Stoletna lipa 
bo montaže 
jutri padla

Gusarji so zasedli prestol
Po hudem predvolilnem boju so na semiškem pusto- 
______ vanju zmagali Gusarji — Veliko obljub

SEMIČ — Pustovanje, ki so ga pripra
vili semiški Gusarji, seje pričelo v nedeljo 
dopoldne s predvolilnim bojem in volit
vami, nadaljevalo z Žariščem (glavna te
ma je bil bojkot), ki so ga — kot je v nava
di tudi na TV — ponovili še v torek, 
končali pa na pepelnično sredo s sloves
nim pogrebom Pusta, kakršnega znajo že 
nekaj zadnjih let v Beli krajini pripraviti le 
v Semiču;

Čeprav so hoteli biti predstavniki šte
vilnih strank v svojih govorih še kako hu
domušni in šaljivi, pa se je marsikdaj po
kazal njihov program, če že ne lažje 
uresničljiv, pa vsaj bolj realen oz. življenj
sko bolj potreben kot marsikateri tistih od 
pravih strank. Najdaljši je bil v svojem go
voru predstavnik Gusarske stranke, ki je 
volilcem, ki so napolnili semiški trg, ob
ljubljal, da jih bo potegnil iz težav z zakla
di na 50 gusarskih ladjah. Že to, da jim bo 
zgradil vrtec in šolo za po 2.000 otrok ter 
našel rešitev za Iskro, bi moralo biti do-

• ŠALKA VAS, KOČEVJE — Pred
volilna pustna kampanja, ki jo je or
ganiziral pustni odbor, se je začela v 
Salki vasi v soboto ob 13. uri. Pustni 
sprevod je peš in z motorizacijo krenil 
iz Šalke vasi do Željn, nato pa samo
motorizirani del preko Kočevja, Go
renja in Klinje vasi nazaj v Salkorenja in Klinje vasi nazaj v Šalko vas. 
Ob postankih so stranke predstavlja
le svoje volilne programe, ki so bili vsi 
enaki in so se ločevale le po emble
mih, ki so jih nosili pristaši. Na čelu 
kolone se je vozila stranka Kramp 
Ergeija, njen predsednik pa je obljub
ljal veliko otrok in malo denarja. Go
vorili so tudi o konvertibilnem dinar
ju, ki bo menda zdržal še nekaj časa, 
nakar bodo spet prišle v obtok kon
vertibilne marke, medtem pa bo že 
ozelenela lipa in bomo lahko plačeva
li kar z njenimi listi.

vinjku širi, tudi Krupa je primemo razku
žena, v Demos pa bodo vključili še stran
ko »osebenjkov«, ki so izven stranke 
lahko še kako nevarni. Radmila je pouda
rila, daje njen program najboljši med naj
boljšimi, z vzklikom »Živeli, samci!« pa je 
dala med drugim tudi vedeti, daje davek 
na samce ukinjen. Semiška jebena stranka 
obstaja že dolgo, le registrirana ni bila. 
Njen predsednik je poučil volivce, da so v 
zmoti tisti, ki mislijo, da jim kradejo Ciga
ni. Pravi »tat« je kmetijska zadruga, ki ji 
celo sami dajejo. Toda od ljubezni do KZ 
se ne da živeti. Tisti, ki so to poskušali, so 
že pod rušo. Dobrotnik Ivan Kramberger, 
ki so mu ljudje najbolj pritrjevali, je svojo 
opico sicer pustil doma, ker je menil, da 
jih je že v Semiču dovolj. Zato pa je v zna
nem stilu zbranim obljubil, da bo vse tiste, 
ki že 20 let »stolčkajo« po občini, poslal v 
božjo mater. Slovenski narod pa bodo s 
svojo nataliteto rešili le Cigani, zato jim bo 
priskrbel agregate, da bodo lahko tudi po
noči opravljali svojo dejavnost na sosed
njih njivah.

Izid glasovanja je pokazal, da so Semi
čani vzeli volitve zares, saj so se jih udele
žili več kot 100 odstotno: od 2.000 voliv
cev je samo gusarska stranka zbrala 2.222 
glasov. To pa dokazuje veliko državljan
sko zavest volivcev, predvsem pa strinja
nje z gusarskim programom.

M. B.-J.

BREŽICE — Ob regionalni ce
sti proti Krškemu pri hiši Bratov 
Cerjakov 4 stoji stara vaška lipa. 
Stoletna dama je zaradi svoje debe
line in drugih značilnosti zaščitena 
kot del naravne dediščine, a se je 
kljub temu bati, da bo kaj kmalu žr
tev žage. Zaradi širjenja cestišča in 
izgradnje pločnikov se je namreč 
znašla sredi pločnika, napoti cestar
jem, inšpektoiju za promet in tudi 
krajanom.

Po mnenju republiškega inšpek
torja za promet lipa ogroža varnost 
udeležencev v prometu, saj optično 
zmanjšuje profil ceste, pešce pa sili, 
da se s pločnika umikajo na cestiš
če. Inšpektorje ob pogoju, da lipa 
ni nevarna, pristal na označbo z 
znakom za zožitev cestišča. Pred
stavniki krajevne skupnosti so bili 
bolj odločni. Zahtevali so odstrani
tev drevesa in ureditev pločnika, saj 
varnost krajanov pomeni več kot pa 
stara lipa.

V igro sta vključena seveda tudi 
lastnika, ki ne dovolita poseka lipe, 
ne strinjata pa se z izpeljavo pločni
ka okoli lipe, po njunem zemljišču. 
Kaže, da bodo vse strani težko našle 
skupno rešitev. Zavod za varstvo 
naravne in kulturne dediščine je dal 
svoje strokovno mnenje, ostale od
ločitve bodo morale biti sprejete v 
občini. Žalostno je le to, da se ogle
da lipe in razgovora niso udeležili 
predstavniki občine. Kljub temu da 
je lipa naravno bogastvo, v predvo- 

I liluih programih tako opevano.
B. D.

volj, da bi glasovali za gusatjev vredno 
življenje.

Kecman, predstavnik Božura, je prišel 
kot prijatelj, zato, da »popričajo«. S čim, 
je pokazal, ko je slekel suknjič: z bombo, 
puško, boksarsko rokavico. Zagrozil je, da 
bodo tisti, ki ne bodo glasovali zanj, obso
jeni. Predsednik Demosa je bil zadovoljen 
z razvojem, saj se sodobno naselje na So-

Potres, ne pa eksplozija
Strokovno ugotovljeno, da lanskega potresa pri Ko- 

čevju ni povzročila eksplozija, ampak udor

■■■■i
VEČ GLASOV KOT VOLILCEV — Vprašanje je, ali bo še kateri stranki v 
predvolilni kampanji uspelo zbrati v Semiču toliko volilcev, kot jih je semiškim 
strankam na pustno nedeljo. Spretni kuharji so v volilni kuhinji poleg golaža 
skuhali tudi 111-odstotno zmago gusarski stranki, ki bo tako vsnj še nadaljnja 
štiri leta pripravljala za zdgj največje belokranjsko pustovanje. (Foto: M. B.-J.)

Halo, tukaj 
Dolenjski list!
Novinarji Dolenjskega lista 

si želimo v bodoče več sode
lovanja z bralci. Vemo, da je 
težko pisati, zato pa je lažje te
lefonirati. Če vas kaj žuli, če bi 
radi kaj spremenili, morda 
koga pohvalili, ali pa opozorili 
na zanimiv dogodek iz do
mačih krajev. Prisluhnili vam 
bomo, zapisali, morda dali 
kakšen nasvet, poiskali odgo
vor na vaše vprašanje ali kaj 
podobnega. Pokličete nas la
hko vsak četrtek popoldan, 
med 18. in 19. uro na telefon 
(068) 23-606. Eden od dežur
nih novinarjev vam bo rad 
prisluhnil.________________

prosi, naj odkrijemo identiteto bralke, 
ki se je tako grdo poigrala z njenim
imenom. Seveda ji ne moremo ustreči, 
kajti po telefonu tega ni mogoče prever
jati in je resničnost podatkov, ki nam jih 
povedo bralci, odvisna od njihove mo
ralne drže. Če je ta slaba, potem bodo 
po telefonu lagali.

Očitno je, da si nekateri direktorji 
zamišljajo pot v Evropo čisto po svoje. 
Če namreč držijo navedbe bralke J. V.c.e namreč držijo navedbe bralke J. v. 
iz Šentjerneja, ki je zaposlena v šentjer- 
nejski IM V, bodo vozovnico v obljub
ljene zahodne dežele plačali samo de
lavci s svojimi žulji in znojem. V tej 
tovarni namreč, po navedbah bralke, 
nimajo nobenega delovnega koledarja, 
ob torkih in sredah morajo delati po 12 
ur na dan, vse sobote so delovne, če pa 
delavec kdaj manjka, mu grozijo z de
lavsko knjižico. Grešnike potem objavi
jo v skladu s socrealističnim modelom 
vodenja kar na oglasni deski. Za svarilo 
in opomin ostalim. Svetovali smoji, naj 
se najprej obrne na lasten sindikat, če to 
ne bo zaleglo, pa na občinski, regijski in 
republiški. Sindikat je namreč za to, da 
se bojuje za pravice delavcev. Vsekakor 
pa bi morali sindikalisti preveriti, kako 
delajo v IMV z delavci.

KOČEVJE — Potres ob podzem
nem bobnenju, ki so ga prebivalci Ko
čevja in okolice čutili in slišali 26. avgu
sta lani okoli 12. ure (bila je sobota), ni 
nastal zaradi podzemne eksplozije, am
pak zaradi udora na območju bivšega 
kočevskega rudnika rjavega premoga, 
sedaj jezera. To ugotavlja poročilo 
Seizmološkega zavoda Slovenije, ki ga 
je izdelal mag. Renato Vidrih, dipl. ing. 
geologije, za izvršni svet občinske 
skupščine Kočevje, ki smo ga dobili te 
dni.

Potres, o katerem smo poročali, je 
povzročil precejšen preplah, saj so bili 
ljudje prepričani, da gre za eksplozijo, 
ker so potresi na tem območju zelo red
ki, pravzaprav jih skoraj ni. Moč potre
sa je bila 2,9 po Richterjevi lestvici, na
stal pa je v globini 1 km. Največjo moč, 
5 stopnjo MSK je dosegel v Klinji vasi, 
kjer so popokali zidovi nekaterih starej
ših in slabše grajenih hiš, presušilo pa je 
tudi nekaj vodnjakov.

Ta potresni sunek so zabeležile seiz
mološke postaje v Cerknici, Bojancih, 
Ljubljani, na Vojskem pa tudi na Puti- 
njarki nad Zagrebom in na Reki. Na 
vseh postjah so podobni zapisi, ki so 
značilni tako za eksplozije kot za udor- 
ne potrese.

Udornih potresov je le okoli 3 od
stotke od skupnega števila. Večina je 
tektonskih in vulkanskih. Nastanek 
udornih potresov, ki so vezani na opuš
čeni rudnik, je zelo preprost. Porušijo se 
plasti zemlje. Pod pritiskom zemlje po
pustijo oporniki ali pa pride do zdrsov 
in sesedanja kamninskih mas. Lahko pa 
tudi voda razjeda karbonatne kamnine 
in pride do rušitve. Ponavadi tak sunek 
spremlja tudi bobnenje, zaradi česar 
pride do zamenjav s podzemnimi eks
plozijami, saj so učinki na površini po
dobni. Kočevski potresni sunek je zajel 
majhno območje, ki meri v dolžino 9 
km, v širino pa 4 km.

Po tem potresu je bila na območju 
rudnika nameščena prenosna seizmo
loška postaja. Delovala je 3 mesece. V 
tem obdobju ni bilo na Kočevskem no
benega potresnega sunka, kar spet potr
juje, daje šlo za udorni potres, saj tak 
potres nima ponovitvenih sunkov. Ta 
postaja pa je zabeležila večino močnej
ših potresnih sunkov, ki so takrat nastali 
drugod po Sloveniji ali pa drugod po 
svetu (če so bili dovolj močni).

J. PRIMC.
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Lestvica narodnozabavne glasbe 
Studia D in Dolenjskega lista
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• Naloga zgodovine je naučiti ljudi 
misliti. (Grafenauer)

Nagrado za sodelovanje pri izboru lestvice narodnozabavnih melodij Studia D in Dolenj
skega lista je žreb dodelil MATJAŽU ZORETU z Mirne. Nagrajencu čestitamo, ostalim pa 
velja: sodelujte in predlagajte svoje melodije! Predloge pošiljajte na Studio D, C. herojev 27, 
68000 Novo mesto.

Lestvica je ta teden precej spremenjena, saj so na nji kar tri novosti.
1. (1) Ljubezni mi nisi dala — FANTJE Z VSEH VETROV
2. (3) Radi imamo vse ljudi — ANSAMBEL I. RUPARJA
3. (2) Jasmin — SPOMIN
4. (5) Dovolj tujine — LIPA
5. (2) Vzcvetele so veje jasmina — DOLENJSKI FANTJE
6. (8) Perestrojka — TOPLAR
7. (—) Kakor sedaj bo cvetel še maj — ANSAMBEL F. MIHELIČA
8. (—) Dolenjski kaveljci — ANSAMBEL I. PUGLJA
9. (—) Ha ha, Košir se ne da — AVSENIK

10. (9) Zavrtimo se — ANSAMBEL V. PETRIČA 
Predlog: Jesen življenja — KRT

Glasujem za:

Moj naslov:

Kupone pošljite na naslov: Studio D, p.p. 103, 68000 Novo mesto


